Scottish Prisoner
Author: Gabaldon, Diana
Date: 2011-11-29T05:00:00+00:00
Description: London, 1760. For Jamie Fraser, paroled prisoner-of-war in the remote Lake District, life could be worse: He's not cutting sugar cane in the West Indies, and he's close enough to the son he cannot claim as his own. But Jamie Fraser's quiet existence is coming apart at the seams, interrupted first by dreams of his lost wife, then by the appearance of Tobias Quinn, an erstwhile comrade from the Rising. Like many of the Jacobites who aren't dead or in prison, Quinn still lives and breathes for the Cause. His latest plan involves an ancient relic that will rally the Irish. Jamie is having none of
Publisher: Random House Publishing Group

The Scottish Prisoner is a work of fiction. Names, characters, places, and incidents either are the product of the author’s imagination or are used fictitiously. Any resemblance to actual persons, living or dead, events or locales is entirely coincidental.

Copyright © 2011 by Diana Gabaldon

All rights reserved.

Published in the United States by Delacorte Press, an imprint of The Random House Publishing Group, a division of Random House, Inc., New York.

DELACORTE PRESS is a registered trademark of Random House, Inc., and the colophon is a trademark of Random House, Inc.

Library of Congress Cataloging-in-Publication Data

Gabaldon, Diana.
The Scottish prisoner: a novel/Diana Gabaldon.
p. cm.
eISBN: 978-0-345-53349-4
1. Seven Years’ War, 1756–1763–Fiction. I. Title.
PS3557.A22S36 2011
813′.54—dc23 2011034429

Jacket design and photograph: © Henry Steadman
www.bantamdell.com
v3.1

Contents

Cover

Title Page

Copyright

Preface

Prologue

SECTION I: The Fate of Fuses

1. April Fool
2. Erse
3. An Irishman, a Gentleman
4. Not Good
5. Why Am Not I at Peace?
6. Summoning

SECTION II: Force Majeure

7. When a Man Is Tired of London, He Is Tired of Life

8. Debts of Honor
9. Eros Rising
10. Punch and Judy
11. Vulgar Curiosity
12. The Belly of a Flea
13. By Darkness Met
14. Fridstool

SECTION III: Beast in View

15. The Return of Tobias Quinn
16. Tower House
17. Castle Athlone
18. Fireside Tales
19. Quagmire
20. Stalking Horse
21. A Poultice for Bruising
22. Glastuig
23. Plan B
24. Clishmaclaver
25. Escape from Athlone
26. Opium Dreams
27. Loyalty and Duty
28. Amplexus

SECTION IV: A Tithe to Hell

29. The Wild Hunt
30. Particular Friends
31. Betrayal
32. Duello
33. Billets-Doux
34. All Heads Turn as the Hunt Goes By
35. Justice
36. Teind
37. Sole Witness

SECTION V: Succession

38. Redux
39. The Fog Comes Down
40. Gambit
41. A Moonlicht Flicht
42. Point of Departure
43. Succession

Author’s Notes

Dedication

Acknowledgments

Other Books by This Author

About the Author

Excerpt from Written in My Own Heart’s Blood

Preface

Chronology of the Novels: When to Read What?

The Lord John novellas and novels[*] are sequential, but are built to stand alone; you don’t need to read them in order.

In terms of their relationship to the larger Outlander novels: These books are part of the overall series, but are focused for the most part on those times in Lord John’s life when he’s not “onstage” in the main novels. This particular book focuses also on a part of Jamie Fraser’s life not covered in the main novels.

All of the Lord John novels take place between 1756 and 1766—this one is set in 1760—and in terms of the overall Outlander novels/timeline, they thus occur more or less in the middle of Voyager. So you can read any of them, in any order, once you’ve read Voyager, without getting lost.

* There are also a couple of short stories—and will eventually be more—dealing with minor events, minor characters, and/or lacunae in the main books. These are presently published in various anthologies, but will eventually be collected in book form.

“A Leaf on the Wind of All Hallows” appears in the anthology Songs of Love and Death (edited by George R.R. Martin and Gardner Dozois). This is a short story set in WWII that tells the story of what really happened to Roger MacKenzie’s parents, Jerry and Dolly.

“The Space Between” is a novella that will appear in an anthology titled The Mad Scientist’s Guide to World Domination (edited by John Joseph Adams), which will likely appear sometime in 2012. This story is set mostly in Paris and involves Joan McKimmie (Marsali’s younger sister), Michael Murray (Young Ian’s older brother), the Comte St. Germain (no, of course he’s not dead, don’t be silly), and Mother Hildegarde.

Prologue

If you deal in death routinely, there are two paths. Either it becomes routine, in which case ye risk killing for nothing and thus lose your soul—for if the lives ye take are worth nothing, neither is yours.

Or you become that much more aware of the value of a life and that much more reluctant to take one without the direst necessity. That way you risk losing your own life—there are the quick and there are the dead, and I do not mean what St. Paul meant about that—but not your soul.

Soldiers manage by dividing themselves. They’re one man in the killing, another at home, and the man that dandles his bairn on his knee has nothing to do wi’ the man who crushed his enemy’s throat with his boot. So he tells himself, sometimes successfully.

But it marks you, killing. No matter why it’s done.

It’s a brand upon your heart, and while it may heal, the mark canna be removed, save by a blade. All ye can hope for is a cleaner scar.

SECTION I

The Fate of Fuses

1

April Fool

Helwater, the Lake District
April 1, 1760

IT WAS SO COLD OUT, HE THOUGHT HIS COCK MIGHT BREAK off in his hand—if he could find it. The thought passed through his sleep-mazed mind like one of the small, icy drafts that darted through the loft, making him open his eyes.

He could find it now; had waked with his fist wrapped round it and desire shuddering and twitching over his skin like a cloud of midges. The dream was wrapped just as tightly round his mind, but he knew it would fray in seconds, shredded by the snores and farts of the other grooms. He needed her, needed to spill himself with the feel of her touch still on him.

Hanks stirred in his sleep, chuckled loudly, said something incoherent, and fell back into the void, murmuring, “Bugger, bugger, bugger …”

Jamie said something similar under his breath in the Gaelic and flung back his blanket. Damn the cold.

He made his way down the ladder into the half-warm, horse-smelling fug of the barn, nearly falling in his haste, ignoring a splinter in his bare foot. He hesitated in the dark, still urgent. The horses wouldn’t care, but if they noticed him, they’d make enough noise, perhaps, to wake the others.

Wind struck the barn and went booming round the roof. A strong chilly draft with a scent of snow stirred the somnolence, and two or three of the horses shifted, grunting and whickering. Overhead, a murmured “ ’ugger” drifted down, accompanied by the sound of someone turning over and pulling the blanket up round his ears, defying reality.

Claire was still with him, vivid in his mind, solid in his hands. He could imagine that he smelled her hair in the scent of fresh hay. The memory of her mouth, those sharp white teeth … He rubbed his nipple, hard and itching beneath his shirt, and swallowed.

His eyes were long accustomed to the dark; he found the vacant loose box at the end of the row and leaned against its boards, cock already in his fist, body and mind yearning for his lost wife.

He’d have made it last if he could, but he was fearful lest the dream go altogether, and he surged into the memory, groaning. His knees gave way in the aftermath and he slid slowly down the boards of the box into the loose piled hay, shirt rucked round his thighs and his heart pounding like a kettledrum.

Lord, that she might be safe was his last conscious thought. She and the child.

HE PLUNGED at once into a sleep so deep and luxurious that when a hand shook him by the shoulder, he didn’t spring to his feet but merely stirred sluggishly, momentarily befuddled by the prickle of hay on his bare legs. His instincts came back to life in sudden alarm and he flung himself over, getting his feet under him in the same motion that put his back against the wall of the loose box.

There was a gasp from the small form in the shadows before him, and he classified it as feminine just in time to restrain himself from reflexive violence.

“Who’s that?” he demanded. He spoke low, his voice hoarse with sleep, and the form swayed back a little farther, exhibiting dubiousness.

He was in no mood for foolishness and shot out a hand, grabbing her by the arm. She squealed like a pig and he let go as though she were red-hot, cursing himself mentally as he heard the startled grunts and rustlings of his fellow grooms overhead.

“What the devil’s that?” Crusoe demanded, in a voice like a clogged pipe. Jamie heard him clear his throat and spit thickly into his half-filled pot, then bellow down the ladder, “Who’s there?”

The shadowy form was making wild motions, beseeching him to be silent. The horses were half awake, snorting with mild confusion but not panicked; they were used to Crusoe shouting in the night. He did it whenever he had the money to buy drink, waking from nightmares in a cold sweat, shrieking at his demons.

Jamie rubbed a hand over his face, trying to think. If Crusoe and Hanks didn’t already know he was gone, they’d notice in the next few seconds.

“Rats in the feed,” he shouted up. “I killed one.” It was a feeble story; there were always rats in the feed, and no one would have stirred a finger to investigate their noises in the dead of night, let alone hunt them in the dark.

Hanks made a sound of disgust, rustling his bedclothes. “The Scotchman’s buggering the horses again,” he said conversationally to Crusoe, though clearly speaking loud enough to be heard below. “Ought to speak to his lordship about it.”

Crusoe grunted angrily. “Well, whatever the fuck you’re doin’, MacKenzie, be quiet about it!” he shouted, and flung himself over on his pallet in a flurry of bother.

Jamie’s heart was pounding again, with annoyed agitation. He reached for the young woman—no auld crone squealed like that—but slowly this time, and she made no demur when he took her by the arm. He led her down the stone-flagged aisle between the stalls and outside, shoving the sliding door to behind them with a rumble.

It was cold enough out to make him gasp, an icy wind flattening his shirt to his body and stealing his breath. The moon was obscured by racing cloud, but enough glow came from the sky for him to make out the identity of his intruder.

“What the devil d’ye want?” he snapped. “And how did ye ken where I was?” It had dawned on him that she hadn’t just stumbled over him in the hay, for why would a lady’s maid be poking about the stables at night? She’d come looking for him.

Betty lifted her chin.

“There’s a man what wants to talk to you. He sent me to say. And I saw you come down from the loft.”

That last sentence floated in the air between them, charged like a Leyden jar. Touch it, and there’d be a spark that would stand his hair on end. Christ. Did she have any notion what it was he’d been doing?

He caught the hint of a smirk on her face before a cloud shadow obscured it, and his ears went suddenly hot with rising blood.

“What man?” he said. “Where?”

“An Irishman,” she said. “But a gentleman. He says to tell you the green branch will flower. And to meet him on the fells, where the old shepherd’s hut is.”

The shock of it nearly made him forget the cold, though the wind was ripping through the linen of his shirt and he was shivering so hard that he found it hard to speak without his voice shaking. And that wouldn’t do.

“I’ve nothing to do wi’ any Irishmen,” he snapped. “And if he comes back, ye may tell him so.” He put a hand on the door, turning to go in. “I’m going to my bed. Good night to ye.”

A light hand ran down his back and stopped just above his buttocks. He could feel the hair there bristle like a badger’s, and not from the cold.

“Your bed’ll be cold as death by now.” She’d stepped close; he could feel the slight warmth of her body behind him, the heat of her breath through his shirt. And she still had her hand on him. Lower now. “Mine’s a good deal warmer.”

Holy Lord. Arse clenched, he moved deliberately away from her and pushed the door open.

“Good night,” he said, without turning round, and stepped into the rustling, inquisitive dark of the stable. He saw her for an instant as he turned to shut the door, caught in the flickering moonlight, her eyes narrowed like an angry cat’s.

HE MADE NO EFFORT to be quiet, climbing the ladder back to the loft. Hanks and Crusoe were pointedly silent, though he thought neither one was asleep. God knew what they’d say about tonight’s incident, but he wasn’t disposed to be worrit over that pair. He’d enough else to think on.

Betty, for one. For if anyone on Helwater estate knew his great secret, it was she. Betty had been Geneva Dunsany’s lady’s maid before becoming maid to her sister after Geneva’s death. How much of a confidante had she been, though?

He could still feel the pressure of her hand on his backside and squirmed his arse irritably into his pallet, the straw under his blanket poking him. Damn the woman. She’d given him an eye when he’d first come to Helwater from Ardsmuir prison three years before, a paroled Jacobite traitor, but a lady’s maid had little to do with a groom, and it was easy enough not to see her long-eyed glances when she came to tell him that Lady Geneva wanted her horse. Not so easy to avoid Lady Geneva.

He grimaced in the dark at thought of Geneva. He wasn’t feeling charitable at the moment but crossed himself nonetheless and said a brief prayer for the repose of her soul, as he did whenever she came into his mind. He owed her that much, poor lass, no matter what she’d done to him.

But why the devil was Betty playing the loon now? Geneva had been dead more than two years, and Betty herself had come back to Helwater soon after her mistress’s death in childbirth. She’d not spoken a word to him in the last six months; why go to the risk of coming to the stable at night—and, come to that, what had the silly wee bitch intended? Climbing the creaking ladder and sliding into his bed unannounced, with Hanks and Crusoe curled under their blankets six feet away, their great ears flapping? Sneaking him into the servants’ attic?

She couldn’t have meant to wait below for him; she hadn’t known he’d come down. For that matter … she said she’d seen him descend the ladder, but she hadn’t come to him then. Why not?

The logical answer presented itself, with a small jolt to the pit of his stomach. She hadn’t been looking for him at all.

He sat bolt upright before the train of his thought had entirely finished, his body grasping the point at once. She’d come to meet someone else, and that meeting had been interrupted by his own inopportune appearance.

An intruder couldn’t have hidden in an occupied stall or anywhere else … save the vacant loose box near the door.

And that’s why she woke me, he thought, hands clenching on the blanket. She had to draw me away, so the fellow could get out. Christ, he was in there with me! His skin prickled with mingled embarrassment and fury. The notion that … could it be possible … surely he would have sensed someone …?

But he wouldn’t. He’d been so desperate to find solitude in which to reach Claire for that one necessary moment that he wouldn’t have noticed a bear lurking in the shadows, provided it hadn’t tried to interrupt him.

One of the cocks in the hen coop crowed, two more on its heels. A sleepy “Oh, fuuuck” came from a nearby pallet. A loud rustle of someone sitting up, and the hawking and snorting started. Hanks smoked heavily—when he could afford it—and took a good quarter hour to start breathing in the morning.

Jamie breathed deep himself, thinking. Then flung back his blanket and rose to meet what was likely to be an interesting day.

2

Erse

London
Argus House, residence of Harold,
Duke of Pardloe

LORD JOHN GREY EYED THE RIBBON-TIED PACKET ON HIS KNEE as though it were a bomb. In fact, it couldn’t have been more explosive had it been filled with black powder and equipped with a fuse.

His attitude as he handed it to his brother must have reflected this knowledge, for Hal fixed him with a gimlet eye and raised one brow. He said nothing, though, flicking loose both ribbon and wrapping with an impatient gesture and bending his head at once over the thick sheaf of densely written sheets that emerged.

Grey couldn’t stand to watch him read through Charles Carruthers’s postmortem denunciation, recalling each damning page as Hal read it. He stood up and went to the window of the library that looked out into the back garden of Argus House, ignoring the swish of turning pages and the occasional blasphemous mutterings behind him.

Hal’s three boys were playing a game of tigers and hunters, leaping out at one another from behind the shrubbery with shrill roars, followed by shrieks of delight and yells of “Bang! Take that, you striped son of a bitch!”

The nurse seated on the edge of the fish pool, keeping a tight grip on baby Dottie’s gown, looked up at this but merely rolled her eyes with a martyred expression. Flesh and blood has its limits, her expression said clearly, and she resumed paddling a hand in the water, luring one of the big goldfish close so that Dottie could drop bits of bread to it.

John longed to be down there with them. It was a rare day for early April, and he felt the pulse of it in his blood, urging him to be outside, running barefoot through young grass. Running naked down into the water … The sun was high, flooding warm through the glass of the French windows, and he closed his eyes and turned his face up to it.

Siverly. The name floated in the darkness behind his eyes, pasted across the blank face of an imagined cartoon major, drawn in uniform, an outsize sword brandished in his hand and bags of money stuffed into the back of his breeches, obscene bulges under the skirt of his coat. One or two had fallen to the ground, bursting open so that you could see the contents—coin in one, the other filled with what looked like poppets, small wooden doll-like things. Each one with a tiny knife through its heart.

Hal swore in German behind him. He must have reached the part about the rifles; German oaths were reserved for the most stringent occasions, French being used for minor things like a burnt dinner, and Latin for formal insults committed to paper. Minnie wouldn’t let either Hal or John swear in English in the house, not wanting the boys to acquire low habits. John could have told her it was too late for such caution but didn’t.

He turned round to see Hal on his feet, pale with rage, a sheet of paper crumpled in one hand.

“How dare he? How dare he?”

A small knot he hadn’t known was there dissolved under John’s ribs. His brother had built his own regiment, the 46th, out of his own blood and bones; no one was less likely to overlook or condone military malfeasance. Still, Hal’s response reassured him.

“You believe Carruthers, then?”

Hal glared at him.

“Don’t you? You knew the man.”

He had known Charles Carruthers—in more than one sense.

“Yes, I believed him when he told me about Siverly in Canada, and that”—he nodded at the papers, thrown in a sprawl across Hal’s desk—“is even more convincing. You’d think he’d been a lawyer.”

He could still see Carruthers’s face, pale in the dimness of his attic room in the little garrison town of Gareon, drawn with ill health but set with grim determination to live long enough to see justice done. Charlie hadn’t lived that long, but long enough to write down every detail of the case against Major Gerald Siverly and to entrust it to Grey.

He was the fuse that would detonate this particular bomb. And he was all too familiar with what happened to fuses, once lit.

“WHAT IS THIS?” Hal was frowning at one of the papers. Grey put down the book in his hand and came to look. The paper was in Carruthers’s handwriting, as painstakingly executed as the rest; Carruthers had known he was setting down evidence for a court-martial and had done his best to make it legible.

It was legible—insofar as Grey could make out the various letters that composed the words. But the words themselves looked like nothing he had ever seen before.

Éistigí, Fir na dtrí náisiún.

Éistigí, le glór na hadhairc ag caoineadh san goath.

Ag teácht as an oiche.

Tá sí ag teacht.

Tá an Banrion ag teacht.

Sé na deonaigh, le gruaig agus súil in bhfiainne,

Ag leanúint lucht mhóir an Bhanríon.

It looked like the sheerest gibberish. At the same time, there was something … civilized—was that the word?—in its appearance. The words bore all manner of strange accents and looked like no language with which Grey was familiar, and yet the text was punctuated in what seemed a logical fashion. It was laid out upon the page in the style of verse, with evident stanzas and what certainly looked like a repeated refrain—perhaps it was the text of a song?

“Have you ever seen anything like that before?” he asked Hal. His brother shook his head, still frowning.

“No. It looks vaguely as though someone had made an effort to transliterate Greek, using the Roman alphabet—but the words certainly aren’t Greek.”

“Nor Hebrew,” Grey said, peering at the first line. “Russian, perhaps? Turkish?”

“Perhaps,” Hal said dubiously. “But why, for God’s sake?”

Grey ran through in his mind what he knew of Carruthers’s career but turned up no particular connections with exotic languages. Neither had Charlie ever struck him as being remarkably well educated; he was always getting into a muddle over his bills when Grey first knew him, through simple inability to add, and his French was fluent but uncouth.

“Everything else in the packet pertains to Siverly and his misdeeds. So logically this must, too.”

“Was Carruthers particularly logical?” Hal eyed the stack of papers. “He’s legible, I’ll give him that. You knew him a great deal better than I, though—what d’you think?”

Grey thought a lot of things, most of which he didn’t intend to speak out loud. He had known Charlie Carruthers fairly well—in the Biblical sense, among others—though for only a short time and that time, more than ten years ago. Their meeting in Canada the year before had been brief—but Charlie had known Grey very well, too. He’d known who to trust with his inflammatory legacy.

“Not particularly logical, no,” he answered slowly. “Rather determined, though. Once he’d made up his mind to something, he’d see it through.”

And he nearly had. In spite of a failing heart, Carruthers had clung to life stubbornly, compiling this damning mass of testimony, determined to bring Major Gerald Siverly to justice.

“Blessed are those who hunger and thirst for justice,” he had whispered in John’s ear, during their last meeting. Grey picked up the little stack of papers and shuffled them neatly into order, smelling in memory the scent of that attic room in Gareon, near Quebec. Pine boards, hot with a stifling turpentine perfume. Soured milk and the moldy sweetness of mouse droppings. The scent of Charlie’s skin, sweating with heat and with illness. The touch of his deformed hand on Grey’s face, a light touch but strong with the force of memory.

“I hunger, John,” he’d said, his breath heavy with approaching death. “And you thirst. You won’t fail me.”

Grey didn’t intend to. With slow deliberation, he tapped the papers on the table, squaring them, and set them neatly down.

“Is there enough here, do you think?” he asked his brother. Enough to cause a general court-martial to be called, he meant—enough to convict Siverly of corruption, of abuse of his office. Of misconduct amounting to the murder of his own men. Siverly did not belong to Hal’s regiment, but he did belong to the army to which Hal—and Grey himself, come to that—had given most of their lives.

“More than enough,” Hal said, rubbing a hand over his chin. It was late in the day; the bristles of his beard made a tiny rasping sound. “If the witnesses can be found. If they’ll speak.” He spoke abstractedly, though, still puzzling over the mysterious sheet.

Do chuir siad na Róisíní Bhán ar an bealach go bua.

Agus iad toilteannach agus buail le híobáirt an teannta ifrinn.

Iad ag leanúint le bealach glór an Bhanríon.

“Do choo-ir see-ad na Royseence …” he read aloud, slowly. “Is it a cipher, do you suppose? Or a code?”

“Is there a difference?”

“Yes, there is,” Hal said absently. He held it up to the light from the window, presumably to see if anything showed through, then bent and held it over the fire.

Grey stopped his involuntary move to snatch the paper; there were ways of doing secret writing, and most of those showed up with heat. Though why one would add an overtly mysterious code to a paper with hidden writing, thus drawing attention to it …

The paper was beginning to scorch and curl at the edges, but nothing was showing up save the original words, cryptic as ever. Hal pulled it back and dropped it smoking on the desk, shaking his fingers.

“For what the observation is worth,” Grey said, gingerly picking up the hot sheet, “I don’t see why Carruthers would trouble himself with encoding this particular document. Given the rest of it, I mean.”

Hal compressed his lips but nodded. “The rest of it” included specific denunciations of a number of men—some of them powerful—who had been involved in Siverly’s defalcations. If Carruthers trusted Grey to handle such incendiary stuff, what might he have balked at?

“Besides, Charlie knew he was dying,” Grey said more quietly. He laid the sheet on top of the others and again began to tidy them into a square. “He left this packet addressed to me. He expected me to use it. Why would he have tried to conceal some part of the information from me?”

Hal shrugged, acknowledging the argument.

“Then why is it here? Included by mistake?” Even as he suggested this, he was shaking his head. The packet itself had been meticulously assembled, with documents in chronological order. Some of the papers were Carruthers’s own testimony; some were statements signed by other witnesses; some were original army documents—or perhaps copies made by a clerk. It was impossible to tell, unless the original had borne a stamp. The whole bundle spoke of care, precision—and the passion that had driven Carruthers past his own weakness in order to accomplish Siverly’s destruction.

“It is Carruthers’s hand?” Unable to let a puzzle alone, Hal reached out and took the sheet of gibberish from the top of the stack.

“Yes,” Grey said, though that much was obvious. Carruthers wrote a clear, slanted hand, with oddly curled tails on the descending letters. He came to look over Hal’s shoulder, trying to see if the paper provided any clue they could have missed.

“It’s laid out like verse,” he observed, and, with the observation, something fluttered uneasily at the back of his mind. But what? He tried to catch a glimpse of it, but the thought skittered away like a spider under a stone.

“Yes.” Hal drew a finger down the page, slowly. “But look at how these words are repeated. I think it might be a cipher, after all—if that were the case, you might be picking a different set of letters out of each line, even though the lines look much the same in themselves.” He straightened up, shaking his head. “I don’t know. It could be a cipher that Carruthers stumbled onto in Siverly’s papers but to which he hadn’t the key—and so he merely copied it and passed it on in hopes that you might discover the key yourself.”

“That makes some sense.” John rocked back on his heels, narrowing his eyes at his brother. “How do you come to know so much about ciphers and secret writings?”

Hal hesitated, but then smiled. Hal smiled rarely, but it transformed his face when he did.

“Minnie,” he said.

“What?” Grey said, uncomprehending. His sister-in-law was a kind, pretty woman, who managed his difficult brother with great aplomb, but what—

“My secret weapon,” Hal admitted, still smiling at whatever thought amused him. “Her father was Raphael Wattiswade.”

“I’ve never heard of Raphael Wattiswade.”

“You weren’t meant to,” his brother assured him, “and neither was anyone else. Wattiswade was a dealer in rare books—traveled to and from the Continent regularly, under the name Andrew Rennie. He was also a dealer in intelligence. A spymaster … who had no sons.”

Grey looked at his brother for a moment.

“Tell me,” he begged, “that her father did not employ Minnie as a spy.”

“He did, the scrofulous old bugger,” Hal replied briefly. “I caught her in my study one night during a party, magicking the locked drawer of my desk. That’s how I met her.”

Grey didn’t bother asking what had been in the drawer. He smiled himself and picked up the decanter of sherry from the tea tray, unstoppering it.

“I gather you did not immediately have her arrested and taken before a magistrate?”

Hal took a sherry glass and held it out.

“No. I had her on the hearth rug.”

The decanter slipped from Grey’s fingers, and he caught it again by pure luck, splashing only a little.

“Did you, indeed?” he managed.

“Give me that, butterfingers.” Hal took the decanter from him, and poured carefully, eyes fixed on the rising amber liquid. “And, yes, I did.”

Grey wondered, reeling, whether Minnie had been a virgin and decided instantly not to ask.

“Then I put her into a coach, made her tell me her address, and said I would call on her in the morning, to ask after her welfare,” Hal said offhandedly, and passed John a glass. “Here. Hang on to it this time. You look as though you need it.”

He did, and drank off the sherry—which wasn’t bad—in a couple of gulps.

“She didn’t … actually give you her address, did she?” he asked, and cleared his throat, trying not to glance at the hearth rug. It had been there for years and years, a very worn small carpet with the family crest woven into it, much pocked with burn marks and the edge of it scorched. He thought it had been a wedding present from Hal’s first wife, Esmé, to her husband.

Hal laughed.

“No, of course not. Neither did she tell it to the coachman—persuaded him to let her out at Kettrick’s Eel-Pye House, then legged it down the alley and disappeared. Took me nearly six months to find her.”

Hal disposed of his own sherry with dispatch, then plucked the questionable sheet off the desk again.

“Let me show her this. She’s not had much opportunity to practice of late, but she might be able at least to tell us if it is encoded.”

Left alone with the decanter and the hearth rug, Grey poured another drink and went back to the balcony. The garden was quiet now; the sky had clouded over and the boys had gone in for their tea—he could hear them rumpusing in the nursery overhead. Dottie and her nurse were both sound asleep on the grass by the fish pool, Dottie’s gown still firmly in the nurse’s grasp.

He wasn’t quite sure whether Hal’s story had shocked him or not. Hal made his own rules; John had long been aware of that. And if he’d temporarily had the upper hand of Minerva Wattiswade, he’d long since lost it—Hal himself knew that.

He glanced up at the ceiling, the recipient of a loud crash as a chair was overturned, shrill voices rising in the aftermath. How old was his nephew Benjamin? He glanced at the hearth rug. He’d been abroad when Benjamin was born, but his mother had written to apprise him of the event—he remembered reading the letter in a tent, with rain pattering on the canvas overhead. He’d lost three men the day before and was suffering some depression of spirit; news of the child’s birth had comforted him.

He imagined it had comforted Hal, too. Grey had learned—recently, and quite by accident—that Hal’s first wife, Esmé, who had died in childbirth and the child with her, had been seduced by one of Hal’s friends, Nathaniel Twelvetrees, and that Hal had subsequently killed Twelvetrees in a duel. He thought that his brother had likely been quite insane at the time. How long after that had he met Minnie?

A flash of white showed at the door of the conservatory, on the far side of the garden. Minnie herself, and he drew back instinctively, though she couldn’t see him. She looked up calculatingly at the sky, then glanced at the house. It wasn’t raining yet, though, and she went back into the conservatory. A moment later, Hal appeared from the kitchen door and went in after her, paper in hand.

He was deeply startled at what Hal had told him—but not, on consideration, all that surprised that Hal had told him. His brother was secretive and self-controlled to a fault, but a tight-closed kettle will spurt steam when it reaches the boiling point. To Grey’s knowledge, Hal had only three people in whom he would confide—his own mother not being among them.

The three were Grey himself, Harry Quarry—one of the regimental colonels—and Minnie.

So what, he wondered, was presently boiling under Hal? Something to do with Minnie? But Grey had spoken to her when he came in, and she’d given no indication that anything was wrong.

A spatter of rain on the window and shrieks from below made him look; a sudden shower had floated over the garden, and the nursemaid was dashing for the house, Dottie crowing in delight at the raindrops and waving her arms. He put his head out, to feel the rain himself, and smiled at the fragrant freshness of the air and the splash of rain on his skin. He closed his eyes, abandoning all thought, speculation, and worry in the momentary pleasure of breathing.

“What the devil are you doing, John?”

He withdrew his head reluctantly, drew the window to, and blinked water from his lashes. Hal was staring at him in disapproval, page in hand. There was a dark pink camellia in his buttonhole, leaning drunkenly.

“Enjoying the rain.” He wiped a hand over his face and shook himself a little; his hair was damp, as was his collar and the shoulders of his coat. “Was Minnie able to be of help?”

“Yes.” Hal sounded surprised at the admission. “She says it’s neither a code nor a cipher.”

“That’s helpful? What is it, if it’s neither code nor cipher?”

“She says it’s Erse.”

ERSE. THE WORD GAVE Grey a very odd sensation. Erse was what folk spoke in the Scottish Highlands. It sounded like no other language he’d ever heard—and, barbarous as it was, he was rather surprised to learn that it existed in a written form.

Hal was looking at him speculatively. “You must have heard it fairly often, at Ardsmuir?”

“Heard it, yes. Almost all the prisoners spoke it.” Grey had been governor of Ardsmuir prison for a brief period; as much exile as appointment, in the wake of a near scandal. He disliked thinking about that period of his life, for assorted reasons.

“Did Fraser speak it?”

Oh, God, Grey thought. Not that. Anything but that.

“Yes,” he said, though. He had often overheard James Fraser speaking in his native tongue to the other prisoners, the words mysterious and flowing.

“When did you see him last?”

“Not for some time.” Grey spoke briefly, his voice careful. He hadn’t spoken to the man in more than a year.

Not careful enough; Hal came round in front of him, examining him at close range, as though he might be an unusual sort of Chinese jug.

“He is still at Helwater, is he not? Will you go and ask him about Siverly?” Hal said mildly.

“No.”

“No?”

“I would not piss on him was he burning in the flames of hell,” Grey said politely.

One of Hal’s brows flicked upward, but only momentarily.

“Just so,” he said dryly. “The question, though, is whether Fraser might be inclined to perform a similar service for you.”

Grey placed his cup carefully in the center of the desk.

“Only if he thought I might drown,” he said, and went out.

3

An Irishman, a Gentleman

Helwater
April 2

JAMIE DRESSED AND WENT DOWN TO FORK HAY FOR THE horses, disregarding the dark and the chill in his hands and feet as he worked. An Irishman. A gentleman.

Who the devil could that be? And—if the Irishman existed—what had he to do with Betty? He kent some Irishmen. Such Irish gentlemen as he knew, though, were Jacobites, who’d come to Scotland with Charles Stuart. That thought froze what small parts of him weren’t chilled already.

The Jacobite Cause was dead, and so was the part of his life connected with it.

Have sense, though. What would such a man want with him? He was a paroled prisoner of war, held in menial servitude, not even allowed to use his own notorious name. He was no better than a black slave, save that he couldn’t be sold and no one beat him. He occasionally wished that someone would try, to give him the excuse of violence, but he recognized the desire as idle fantasy and pushed the thought aside.

Beyond that … how did anyone, Jacobite, Irishman, or Hottentot, know where he was? He’d had a letter from his sister in the Highlands only a week before, and she’d certainly have mentioned anyone inquiring after him, let alone an Irishman.

The air of the stable was changing, gray light seeping in through the chinks of the walls. The dark was growing thin and with it the nightly illusion of space and freedom, as the grimy boards of his prison faded into view.

At the end of the row, he put down his pitchfork and, with a hasty glance over his shoulder to be sure neither Hanks nor Crusoe had come down yet, he ducked into the empty loose box.

He let out his breath slow, as he would when hunting, and drew it in again slower, nostrils flaring to catch a scent. Nothing but the dry smell of last August’s hay in the stall; behind him, the tang of fresh manure and the sweetness of mash and horses’ breath. The hay was tumbled, trampled in spots. He could see where he had lain last night—and a slow flush rose in his cheeks—and another spot, perhaps, where someone might have stood, in the far corner.

Little wonder the man hadn’t spoken to him, in the circumstances. He coughed. If he’d been there, and Jamie rather hoped he hadn’t.

Irishman. An Irish gentleman. The only connection he could think of … His fists curled tight as the thought came to him, and he felt the echo of impact in the bones of his knuckles. Lord John Grey. He’d found an Irishman—or the hint of one—for John Grey, but surely this could have nothing to do with Grey’s matter.

He hadn’t seen Grey in over a year and, with luck, might never see him again. Grey had been governor of Ardsmuir prison during Jamie’s imprisonment there and had arranged his parole at Helwater, the Dunsany family being longtime friends. Grey had been in the habit of visiting quarterly to inspect his prisoner, and their relations had gradually become civil, if no more.

Then Grey had offered him a bargain: if Jamie would write letters making inquiries among those Jacobites he knew living abroad regarding a matter of interest to Grey, Lord John would instruct Lord Dunsany to allow Jamie also to write openly to his family in the Highlands and to receive letters from them. Jamie had accepted this bargain, had made the desired inquiries, and had received certain information, carefully worded, that indicated that the man Lord John sought might be an Irish Jacobite—one of those followers of the Stuarts who had called themselves Wild Geese.

He didn’t know what use—if any—Grey had made of the information. Things had been said at their last meeting that—He choked the memory of it off and picked up his fork, driving it into the pile of hay with some force. Whoever Betty’s Irishman might be, he could have nothing to do with John Grey.

WITH THE USUAL VAGARIES of spring, the day had not so much dawned as it had merely stopped being night. Fog lay on the fells above Helwater in huge dirty banks, and the cold sky was the color of lead. Jamie’s right hand ached. It had been broken once in a dozen places, and every one of them now informed him in a piercing whinge that it was going to rain.

Not that he needed telling; the steel-gray light aside, he could feel the heavy damp in his lungs and his sweat chilled on him, never drying. He worked like an automaton, his mind in two places, and neither of those where his body was.

Part of his thoughts dwelled on Betty. He needed to talk with that wee besom, preferably in a place where she couldn’t get away from him easily.

The lady’s maids usually took their meals with the housekeeper in her sitting room, rather than joining the lower servants in the kitchen. He couldn’t go beyond the kitchen into the house—not openly. He paused for an instant, hayfork in hand, to wonder just what would happen if he entered surreptitiously and was caught? What could Lord Dunsany do to him? He couldn’t be dismissed, after all.

That ludicrous thought made him laugh, and he went back to his work and his thinking in a better humor.

Well, there was church. The Dunsanys were Anglican and usually attended St. Margaret’s, the village church in Ellesmere. They traveled by coach, and Betty normally went with Lady Dunsany and Lady Isobel, her mistress. He was under parole as a prisoner of war; he couldn’t set foot off the estate at Helwater without leave from Lord Dunsany—but the big coach required a team of four, which meant two drivers, and Jamie was the only groom who could drive more than a gig.

Aye, that might work; he’d see. If he could get within reach of Betty, he could perhaps slip her a note that would bring her out to talk to him. God knew what he’d say, but he’d think of something.

He could of course entrust such a note to one of the kitchen maids when he had his breakfast, but the fewer people who had to do with this business, the better. He’d try it alone first.

That much tentatively decided, he stopped to wipe his face with the grubby towel that hung on a hook over the bran tub and turned his mind again toward Betty’s Irish gentleman.

Did he exist at all? If he did, what the devil did he want with Alex MacKenzie? Unless, of course, it wasn’t Alex MacKenzie but instead Jamie Fraser whom he—

This embryonic train of thought was severed by a skittering thud and the appearance of Hanks at the foot of the ladder, yellow-jowled and smelling rancid.

“Here, Mac,” he said, trying to sound jovial. “Do me a favor?”

“Aye. What?”

Hanks managed a ghastly half smile.

“Doncher want to know what it is?”

“No.” What he wanted was for Hanks to leave, and now. The man stank as though he were dead inside, and the horses near him were whuffling and snorting in disgust.

“Oh.” Hanks rubbed a trembling hand over his face. “ ’S not much. Just … can you take my string out? I’m not …” The hand fell limp in sweeping illustration of all the things that Hanks was not.

A gust of wind came in cold beneath the stable door, smelling of the coming rain, whirling chaff and straw along the bricks between the boxes. He hesitated. It would be pouring within the hour. He could feel the storm brooding up there on the fells, dark with its gathering.

Rain wouldn’t trouble the horses; they loved it. And the fog would go when the rain fell; no great danger of getting lost.

“Meet him on the fells,” Betty had said. “Where the old shepherd’s hut is.”

“Aye, fine.” He turned his back and began to measure out the bran and flaxseed for the mash. After a moment, he heard Hanks stumble toward the ladder and he half-turned, watching in idle curiosity to see whether the man might fall and break his neck. He didn’t, though.

April 3

In the event, it had rained too hard to get high up on the fells. Jamie had taken his string of horses pounding through the mud of the lakeshore road, then walked them through the shallows of Glassmere to get the worst of it off, then back to be rubbed down and dried. He’d glanced up toward the fells once, but the rain hid the heights where the ruins of the old shepherd’s hut lay.

It was cold on the fells today but bright, and he had no string to fash with. Augustus’s coat steamed from the effort of the climb, and Jamie reined up at the crest of the rocky path to reconnoiter and to let the horse breathe. This high up, the landscape was still patched with winter, rags of frozen snow in the lee of the rocks and dripping icicles still hanging under ledges, but he felt the sun’s warmth on his shoulders and there was a faint haze of green over White Moss, just visible in the distance below.

He’d come up this way, approaching the ruined shepherd’s cottage from behind and above, to give himself an opportunity to look things over. There was no reason to suspect ambush or trap, but instinct had kept him alive so far and he seldom ignored its grim mutterings in his ear.

He’d not been up here in months, but very little changed on the fells, save the weather. There was a small tarn below, rimmed with a crescent of thin ice, last year’s dry reeds poking black through it, not yet supplanted by new growth. The shepherd’s hut was just beyond the tarn. So ruined was it that from the water’s level you’d never see it, taking it for no more than another heap of lichened stones. From above, though, the square foundation was clearly visible—and, in one corner, something flapped in the wind. Canvas, maybe? There was a bundle of some kind there, he was almost sure.

Nothing moved below save the flapping canvas and the wind in the last of winter’s grass. He slid off Augustus and hobbled him, leaving the gelding to nose among the rocks for what might be found there. He walked a short way along the ridge for a better view and, emerging from behind a jutting outcrop, saw the man sitting on a rock, thirty feet below him, also watching the ruined hut.

He was thin; Jamie could see the bones of his shoulders stark under his coat. He wore a slouched hat, but as Jamie watched him, he removed this to scratch his scalp, revealing a head of brown curls streaked with gray. He seemed familiar, and Jamie was racking his memory in search of the man’s name when his foot dislodged a small rock. It made a tiny sound, but enough. The man turned and stood up, thin face lighting. He’d lost an eyetooth, Jamie saw, but it didn’t impair the charm of his smile.

“Well, and is it not Himself? Well met, Jamie dear, well met!”

“Quinn?” he said, disbelieving. “Is it you?”

The Irishman glanced quizzically down at his body, patted his chest, and looked up again.

“Well, what’s left of me. There’s none of us is all we once were, after all—though I must say ye’re lookin’ well in yourself.” He looked Jamie up and down with approval. “The air up here must agree with ye. And ye’ve filled out a bit since last I saw ye.”

“I daresay,” Jamie replied, rather dryly. When last he’d seen Tobias Quinn, in 1746, he had been twenty-five and starving along with the rest of the Jacobite army. Quinn was a year younger than himself, and Jamie saw the lines in the Irishman’s face and the gray in his hair with a sense of dismay. If Quinn felt any similar emotion at sight of Jamie, he kept it to himself.

“Ye might have told Betty your name,” Jamie said, making his way down. He held out a hand to the Irishman, but Quinn stood and flung his arms round Jamie, embracing him. Jamie was startled and embarrassed to feel tears come to his eyes at the touch, and he hugged Quinn tight for a minute, to blink them back.

“She knows my name. But I wasn’t sure ye’d come, if ye knew ’twas me.” Quinn stood back, brushed an unashamed knuckle under his own eyes, and laughed. “By the Blessed Mother, Jamie, it’s glad I am to see ye!”

“And I you.” That much was true; Jamie left alone the question of whether he would have come, knowing it was Quinn who waited on the fells. He sat down slowly on a rock, to gain a moment.

It wasn’t that he disliked the man; quite the opposite. But to see this bit of the past rise up before him like a ghost from blood-soaked ground roused feelings he’d gone to great trouble to bury—and memories were stirring that he didn’t want back. Beyond that … instinct had given over muttering in his ear and was talking plain and clear. Quinn had been one of Charles Stuart’s intimates, but never a soldier. He’d fled to France after Culloden, or so Jamie had heard. What the devil was he doing here now?

“Ah, sure that Betty’s a fine girl, and her with those snapping black eyes,” Quinn was saying. He eyed Jamie, head on one side. “She’s a bit of a fondness for you, my lad, I can tell.”

Jamie repressed the urge to cross himself at the thought.

“Ye’ve a clear field there,” he assured Quinn. “Dinna fash yourself that I’d queer your pitch.”

Quinn blinked at him, and it struck him of a sudden that “queer your pitch” was one of Claire’s expressions; maybe it was not merely English but from her own time?

Whether Quinn was puzzled or not, though, he plainly took Jamie’s meaning.

“Well, I might, too—save that Betty’s me late wife’s sister. I’m sure there’s a thing or two in the Bible about not doing the deed with your late wife’s sister.”

Jamie had read the Bible cover to cover several times—from necessity, it being his only book at the time—and recalled no such proscription, but he merely said, “I’m sorry to hear about your wife, man. Was it lang since that she died?”

Quinn pursed his lips and tilted his head from side to side.

“Well, when I say ‘late,’ I don’t mean necessarily that the woman’s deceased, if ye take my meaning.”

Jamie raised one brow, and Quinn sighed.

“When it all went to smash after Culloden, and I had to scarper to France, she took a hard look at my future prospects, so to speak, and decided her fortunes lay elsewhere. My Tess always did have a sound head on her shoulders,” he said, shaking his own head in admiration. “She was in Leeds, the last I heard. Inherited a tavern from her last husband. Well, by ‘last,’ mind, I mean the latest one, because I don’t for a moment think she means to stop.”

“Oh, aye?”

“But that’s what I wanted to speak with ye about, conveniently enough,” Quinn went on, waving an airy hand in dismissal of the erstwhile Tess.

“About Leeds? Or taverns?” Jamie prayed that the man didn’t mean wives. He’d not mentioned Claire to anyone in several years and would rather have his toenails pulled out with horse-nail pliers than be forced to talk about her.

“Culloden,” Quinn said, causing equal amounts of relief and dismay in the bosom of his hearer. Culloden came about fourth on Jamie’s list of things he didn’t want to talk about, preceded only by his wife, Claire; his son, William; and Jack Randall.

Jamie got off the rock, feeling obscurely that he’d rather be on his feet just now, though not knowing whether it was needing to feel ready to meet whatever was coming or an incipient urge to flee. Either way, he felt better standing.

“Or rather,” Quinn amended, “not Culloden so much as the Cause, if ye take my meaning.”

“I should think the two are much the same,” Jamie said, not trying to keep the edge out of his voice. “Dead.”

“Ah, well, now there ye’re wrong,” Quinn said, waggling a bony finger at him. “Though of course ye’ll have been out of touch.”

“I have, aye.”

Quinn continued to ignore the edge.

“The Cause may have suffered some reverses in Scotland—”

“Reverses!” Jamie exclaimed. “Ye call what happened at Drumossie reverses?”

“—but it’s alive and thrivin’ in Ireland.”

Jamie stared at him for a moment of blank incomprehension, then realized what he was saying.

“Jesus!”

“Ah, thought that would gladden yer heart, lad,” said Quinn, choosing to interpret Jamie’s cry as one of hallelujah rather than horror. He smiled, the tip of his tongue poking briefly through the hole left by his missing eyetooth.

“There’s a group of us, see. Did Betty not pass on what I said about the green branch?”

“She did, aye, but I didna ken what she meant by it.”

Quinn waved a hand, dismissing this.

“Well, it took some time to pull things together after Culloden, but it’s all moving a treat now. I’ll not give the details just yet, if ye don’t mind—”

“I dinna mind a bit.”

“—but I will say that there’s an invasion planned, maybe as soon as next year—ha-ha! Would ye look at your face now? Flabbergasted, aye? Well, I was, too, first I heard of it. But there’s more!”

“Oh, God.”

Quinn leaned forward conspiratorially, lowering his voice—though there was no one near enough to hear save a soaring peregrine overhead.

“And this is where you come into it.”

“Me?!” Jamie had begun to sink back onto his rock, but this brought him up all standing at once. “Are ye mad?”

He hadn’t meant it as a rhetorical question, but neither did he expect an affirmative answer, and it was just as well, because he didn’t get one.

“Have ye ever heard”—and here Quinn paused to dart his eyes one way and then the other, looking out for invisible watchers—“of the Cupán Druid riogh?”

“I have not. A cup …?”

“The cup o’ the Druid king, the very thing!”

Jamie rubbed a hand over his face, feeling very tired. “Quinn, I’m pleased to see ye well, but I’ve work to do and—”

“Oh, indeed ye have, lad!” Quinn reached out and fastened an earnest hand to Jamie’s forearm. “Let me explain.”

He didn’t wait for permission.

“It’s the ancient possession o’ the kings of Ireland, the Cupán is. Given to the king of kings by the chief Druid himself, so far back folk have forgotten the time of it.”

“Oh, aye?”

“But the people know it still; it’s spoken of in the legends, and ’tis a powerful symbol of kingship.” The hand on Jamie’s forearm tightened. “Think, now. How would it be, Prince Tearlach riding into Dublin, standin’ in the courtyard o’ Dublin Castle, between the Gates of Fortitude and Justice, with the Cupán raised high as he claims all of Ireland for his father?”

“Well, since ye ask …”

“Why, man, the people would rise from the bailes and the bogs in their thousands! We should take England with scarce a shot fired, there’d be so many!”

“Ye have seen the English army …” Jamie began, but he might as well have tried to stop the tide coming into the River Ness.

“And that’s where you come in!” Quinn let go of his arm at last, but only in order to prod him enthusiastically in the chest.

Jamie recoiled slightly. “Me?”

“See, the thing is, we’ve found the Cupán—lost for two hundred years it’s been, and legends saying the faeries took it, the Druids reclaimed it, all manner of tosh, but we—well, I myself, in fact”—here he tried to look modest, with indifferent results—“discovered it, in the hands of the monks at the monastery of Inchcleraun.”

“But—”

“Now, the monks are keepin’ the precious thing close and quiet, to be sure. But the thing is, the abbot at Inchcleraun is one Michael FitzGibbons.” He stood back a bit, looking expectant.

Jamie raised the brow again. Quinn sighed at such obtuseness but obliged with more information.

“Mi-chael Fitz-Gib-bons,” he repeated, prodding Jamie’s chest anew with each syllable. Jamie moved back out of reach.

“FitzGibbons,” Quinn repeated, “and the man first cousin to your godfather, Murtagh FitzGibbons Fraser, is he not? To say nothing of having grown up in the house of your uncle Alexander Fraser, and the two of them thick as thieves? Though perhaps that’s not quite the figure of speech to be using for a pair of priests, but what I mean to say is, they might be brothers, so close as they are, and the two writing back and forth from month to month. So—”

Finally, Quinn was obliged to draw breath, giving Jamie the chance to stick a word in edgewise.

“No,” he said definitely. “Not for all the tea in China.”

Quinn’s long face creased in puzzlement. “China? What’s China got to do with it, for all love?”

Ah. Another of Claire’s sayings, then. He tried again. “I mean I will not try to persuade my uncle Alexander to pry this thing out of FitzGibbons’s hands.”

“Oh, no, that’s not what I had in mind, at all.”

“Good, because—”

“I want ye to go to Inchcleraun yourself. Oh, now, there’s that look on your face again!” Quinn laughed in amusement, rocking back, then planted his hands on his knees and leaned forward.

Jamie leaned forward, too, to forestall him.

“Quinn, I’m a prisoner of war. I’ve given my parole. Surely to goodness Betty told ye as much?”

“Sure and I didn’t think ye were here for your health,” Quinn said, with a glance round at the bleak fells and the desolate ruins of the shepherd’s hut. “But that’s of no moment.”

“It’s not?”

Quinn waved this aside as a mere quibble.

“No. It’s got to be someone Father Michael trusts and at the same time someone known to be at the right hand o’ the Stuarts, who can swear that the Cupán won’t be misused but put to its right and sacred purpose in restoring a Catholic monarch to the throne of Ireland. And a man who can raise and lead an army. People trust you, ye know,” he said earnestly, tilting his head up and examining Jamie’s face. “They listen when ye speak, and men will follow ye without question. It’s known of ye.”

“No longer,” Jamie said, and found he was clenching his fists; his throat was dried by the wind, so the words came hoarse. “No. No longer.”

Quinn’s fizzy manner had calmed somewhat. He clasped Jamie’s hand in both his own.

“Man, dear,” he said, almost gently. “Kings have their destiny about them—but so do those who serve them. This is yours. God’s chosen ye for the task.”

Jamie closed his eyes briefly, drew a deep breath, and pulled his hand free.

“I think God had best look elsewhere, Quinn,” he said. “The blessing of Bride and Michael be on you. Goodbye.”

He turned and walked away, finding Augustus where he’d been left, peacefully cropping the tufts of wiry grass that grew between the rocks. He removed the hobbles, swung up into the saddle, and turned the horse’s head toward the trail. He hadn’t meant to look back but at the last minute glanced down toward the shepherd’s hut.

Quinn stood there in dark silhouette against the late-afternoon sun, a stick-jointed marionette with a nimbus of curls. He lifted a long-fingered hand and waved in farewell.

“See ye in Dublin town!” he called. “Stuart go bragh!” and his merry laugh followed Jamie down the steep track toward Helwater.

HE RODE DOWN from the fells, prey to an unsettling mix of emotions. Incredulity and impatience at Quinn’s fat-heided scheme, a weary dismay at the realization that the Jacobite Cause was still alive, if only faintly squirming, and irritation at Quinn’s attempt to inveigle him back into it. More than a bit of fear, if he was honest. And notwithstanding all that … joy at seeing Quinn again. It had been a long time since he’d seen the face of a friend.

“Bloody Irishman,” he muttered, but smiled nonetheless.

Would Quinn go away now? he wondered. The Irishman was as bullet-headed as most of his race and not likely to give up his scheme only because Jamie refused to help him with it. But he might well go and have a try at some other feckless candidate. Half of Jamie hoped to God that was the case. The other half wouldn’t mind talking to the man again, hearing what news he had about the others who’d left Culloden alive.

The muscle of his leg contracted suddenly, and a chill shivered over his skin as though a ghost paced by his stirrup. Augustus snorted, sensing his tension.

He clicked his tongue in reassurance, letting the horse pick his own way through the tricky footing of the trail. His heart was racing, and he tried to breathe deep and slow to calm it. Damn Quinn for bringing it back. He’d dream tonight, and a mixed feeling of dread and hope rose in him at the knowledge. Whose face would he see?

MUCH TO HIS ANNOYANCE, he dreamed of Charles Stuart. Drunk as usual, amiable as always, the prince reeled down a dark street somewhere at Jamie’s side, poking him now and then, blethering of this and that, grabbing his arm and giggling as he pointed out a row of heads mounted on spikes along a wall.

“Coimhead,” the man kept saying. “A Dhia coimhead am fear ud’ seall an dealbh a th’air aodann!” Look at that one, God, the look on its face.

“What are ye about?” Jamie demanded irritably. “Ye ken ye havena got the Gàidhlig.”

“Bheil e gu diofair,” replied Prince Tearlach. Does it matter?

Quinn, who had suddenly appeared from somewhere, seized Jamie’s arm with great strength, compelling him to stop.

“Coimhead nach ann oirre tha a ghruag aluinn?” Look—does she not have lovely hair?

Jamie had been trying not to look but did now and, surprised, saw that all the heads were women’s. He was holding a torch and raised it to see Geneva Dunsany’s face looking back at him, pale and composed, with black and empty eye sockets. From the corner of his eye, he could see that the next head had a wealth of curling light-brown hair; he dashed the torch onto the wet cobbles at his feet in order not to see and woke, heart pounding, to the sound of Charles’s drunken laughter.

It wasn’t, though. It was Hanks, laughing in his sleep, the sharp smell of beer and urine hanging in a cloud over his pallet; he’d pissed himself again. The moon was up, and the mice who lived in the loft were stirring; moonlight always made them venturesome. Hanks subsided into heavy breathing and Jamie could hear the tiny scratch of nails on the floor, the rustle of straw.

He threw back his blanket, determined not to go to sleep again until the dream had faded. But it had been a long day, and in spite of the cold, he dozed again.

Sleeping cold always gave him bad dreams. The new one had to do with Betty, and he woke from that in a cold sweat. Fumbling in the box that held his possessions, he found his rosary and sank back into the matted straw of his pallet, clinging to the wooden beads as though to a raft that might keep him afloat.

4

Not Good

Regimental Offices of the 46th Foot
London

MR. BEASLEY WAS DISTURBED ABOUT SOMETHING. THE AGE of Hal’s regimental clerk was an unknowable secret; he had looked just the same—ancient—ever since John Grey had first set eyes on him, a quarter century before. But those who knew him well could detect small fluctuations in his gray, peering countenance in times of stress, and Grey was seeing more and more of these subtle tremors of the jaw, the subterranean quiverings of eyelid, as Mr. Beasley turned over the pages of Charles Carruthers’s combustible packet with tidy, ink-stained fingers.

The elderly clerk was supposed to be making a list of the men indicted in the documents, those men whom Carruthers had known or suspected to have had dealings, financial or otherwise, with Major Gerald Siverly. Grey was supposed to be joining Hal and Harry Quarry—one of the regimental colonels and Hal’s oldest friend—for a discussion of strategy, but neither one had arrived yet, and Grey had wandered into Mr. Beasley’s clerk’s hole to borrow a book; the old man had a remarkable collection of French novels squirreled discreetly away in one of his cabinets.

Grey took down a copy of Abbé Prévost’s Manon Lescaut, and thumbed casually through the pages, watching Beasley covertly as he did so. He knew better than to ask; Mr. Beasley was the soul of discretion, that being only one of the attributes that made him invaluable to Hal, as he had been to the first earl of Melton, their father and the founder of the regiment.

The disturbance was growing worse. Mr. Beasley made to dip his pen but instead allowed it to hover above the ink-stand and then slowly set it down. He had turned over a page; now he turned it back and studied something upon it, thin lips compressed almost into invisibility.

“Lord John,” he said at last, and removed his spectacles to blink nearsightedly up at Grey.

“Yes, Mr. Beasley.” He put down Manon Lescaut at once and looked expectant.

“You have read these documents, I collect?”

“I have,” Grey said cautiously. “Perhaps not with the greatest attention to detail, but …”

“And His Grace has read them. What—if I may inquire—was his state of mind upon reading them?”

Grey considered. “Well, he didn’t break anything. He swore quite a bit in German, though.”

“Ah.” Mr. Beasley appreciated the significance of this point. He tapped spatulate fingertips upon his desk; he was perturbed. “Do you—would you describe him as having flown into a horrid passion?”

“I would,” Grey said promptly.

“But he did not mention anything … specific … with regard to these documents?” He glanced at the neat stack beside him.

“No …” Grey said slowly. Hal had certainly noted the Erse poem, if that’s what it was, but that sheet had not been given to Mr. Beasley; that couldn’t be what was disturbing the elderly clerk. He risked a question. “Have you noticed something?”

Mr. Beasley grimaced and turned the sheet around, facing Grey.

“There,” he said, placing a precise finger in the middle of the page. “Read that list of Major Siverly’s known associates, if you would be so kind.”

Grey obligingly sat down and bent his head over the sheet. Three seconds later his head snapped up and he stared at the clerk. “Jesus!”

“Yes,” said Mr. Beasley mildly. “I thought that, too. You don’t think he’s seen it?”

“I’m sure he hasn’t.”

They stared at each other for a moment, hearing the sound of footsteps coming down the corridor. Grey swallowed.

“Let me do it,” he said, and, taking the sheet, folded it hastily into his pocket, then rose to greet his brother.

HAL HAD A CARRIAGE waiting outside.

“We’re meeting Harry at Almack’s,” he said.

“What for? He’s not a member there, is he?” Harry was a clubbable man, but he was largely to be found at White’s Chocolate House, Hal’s own particular haunt in terms of coffeehouses, or at the Society for the Appreciation of the English Beefsteak, which was Grey’s favorite—a gentlemen’s club rather than a coffeehouse. There were occasional clashes between the patrons of White’s and those of Boodle’s or Almack’s; London coffeehouses inspired considerable loyalty.

“He’s not,” Hal said tersely. “But Bartholomew Halloran is.”

“And Bartholomew Halloran is …?”

“The adjutant of the Thirty-fifth.”

“Ah. And thus a source of information on Major Gerald Siverly, also of that regiment.”

“Quite. He’s a casual acquaintance of Harry’s; they play cards now and then.”

“I hope Harry’s wily enough to lose convincingly.” The carriage hit a pothole and lurched, flinging them heavily to the side. Hal saved himself by thrusting a foot hard into the opposite seat, between his brother’s legs. John, with equally good reflexes, grabbed the foot.

The coach swayed precariously for an instant but then righted itself, and they resumed their original positions.

“We should have walked,” Hal said, and made to stick his head out the window to call to the coachman. Grey seized him by the sleeve, though, and he looked at his brother in surprise.

“No. Just—no. Wait.”

Hal stared at him for a moment, but then lowered himself back to the seat.

“What is it?” he said. He looked wary but keen.

“This,” said Grey simply, and, reaching into his pocket, handed over the folded sheet. “Read the list of names in the middle.”

Hal took the sheet, frowning, and began to read. Grey counted in his head. Hal didn’t read quite as fast as he did.

Five … four … three … two … one …

“Jesus!”

“Well, yes.”

They looked at each other in silence for the length of several heartbeats.

“Of all the men Siverly could have had dealings with—” Hal said, and shook his head violently, like a man trying to rid himself of flies.

“It has to be, of course,” Grey said. “I mean, there aren’t two of them, surely.”

“Would that there were. But I doubt it. Edward Twelvetrees is not that common a name.”

“Once upon a time, there were three brothers,” Grey said, half under his breath. Hal had closed his eyes and was breathing heavily. “Reginald, Nathaniel … and Edward.”

Hal opened his eyes. “It’s always the youngest who gets the princess, isn’t it?” He gave John a lopsided smile. “Younger brothers are the very devil.”

AT THIS HOUR of the morning, Almack’s public rooms were bustling. Harry Quarry was chatting amiably with a thin, worried-looking man whom Grey recognized as a stockbroker. On seeing them, Harry took his leave with a word and stood up, coming to meet them.

“I’ve bespoke a private cardroom,” Harry said, shaking hands with Grey and nodding to Hal. “Symington, Clifford, and Bingham will be joining us shortly.”

Grey nodded cordially, wondering what on earth Harry was about, but Hal gave no sign of surprise.

“Didn’t want it to get about that inquiries were being made,” Harry explained, peering out in the larger room before shutting the door to the cardroom. “We’ll have a few minutes to talk, then, once the others have come, we’ll have a few hands of picquet, you lot leave for another engagement, and I’ll stay on. No one will notice you’ve even been here.”

Harry looked so pleased at this stratagem for deflecting suspicion that Grey hadn’t the heart to point out that Harry might simply have come to Argus House to share whatever news he’d gained from Halloran. Hal didn’t look at John but nodded gravely at Harry.

“Very clever,” he said. “But if we’ve not much time—”

He was interrupted by a servant bringing in a tray of coffee dishes, a plate of biscuits, and several decks of cards, already separated into the talons required for picquet.

“If we’ve not much time,” Hal repeated, with an edge in his voice, once the servant had departed, “perhaps you’d best tell us what Halloran had to say.”

“A fair amount,” Harry said, sitting down. “Coffee?”

Harry’s bluff, craggy face inspired confidence in men and a remarkable degree of sensual abandonment in women, which Grey considered one of the great mysteries of nature. On the other hand, he didn’t presume to know what women thought attractive. In the present instance, though, Adjutant Halloran appeared to have been taken in by Harry’s casual charm as easily as any society lady.

“Lot of talk, regimental gossip,” Harry said, dismissing all of this with a wave of one broad hand. He spilled coffee into his saucer and blew on it, making wisps of aromatic steam rise from the dark brew. “Got him round to Siverly eventually, though. He respects Siverly, doesn’t much like him. Reputation as a good soldier, good commander. Doesn’t waste men.… What?”

Both the Greys had made noises. Hal waved a hand at Harry.

“Tell you later. Go on. Did he say anything about the mutiny in Canada?”

“No.” Harry arched a brow. “But he wouldn’t, would he? It wasn’t brought to a general court-martial, and if it was a regimental affair …”

Grey nodded; regimental courts-martial were usually kept private, no regiment wanting to wash its dirty linen in public. For that matter, the public wouldn’t be interested in such affairs, which dealt with the daily crimes and trespasses of common soldiers, for the most part: drunkenness, theft, fighting, insubordination, lying out of barracks without leave, and selling their uniforms. General courts-martial were different, though Grey was unsure of just what the differences were, having never been involved in one. He thought there had to be a judge advocate involved.

“He hasn’t been brought before a general court-martial yet,” Hal said grimly.

Harry’s eyes narrowed, lips pursed as he sipped his coffee. It smelled good, and Grey reached for the pot.

“Really?” Harry said. “That’s what we have in mind, is it?” Hal had informed Harry, by note, of their interest in Siverly, asking him to find out what he could of the man’s particulars—but knowing Hal’s way with letters, Grey thought there had probably not been much detail given.

“Certainly,” Hal said. “So, what else?” He picked up one of the biscuits and examined it critically before popping it into his mouth.

“Siverly’s not wildly popular in the regiment, but not disliked,” Harry said. “Sociable, but not active. Invited in society, accepts occasionally. Has a wife, but doesn’t live with her. She brought him some money, not a great deal, but no great connections.”

“Has he any of his own?” Grey asked, mouth half full. The biscuits were ginger-nuts, and fresh, still warm from the kitchen. “Any family?”

“Ah,” said Harry, and glanced briefly at Hal. “No family connections to speak of. Father was a captain in the Eleventh Dragoons, killed at Culloden. Mother was the daughter of a wealthy Irish family, but from the country, no influence.”

“But?” Hal said sharply, having caught the glance. “He has important friends?”

Harry took a breath that swelled his waistcoat and leaned back.

“Oh, yes,” he said. “The Duke of Cumberland important enough for you?”

“He’ll do to be going on with,” Hal said, brows raised. “What’s the connection there?”

“Hunting. Siverly has an estate in Ireland and has entertained His Grace there on occasion. Together with a few of the duke’s intimates.”

“An estate? Inherited?” Grey asked.

“No, bought. Fairly recently.”

Hal made a low humming noise that indicated satisfaction. Obviously Siverly hadn’t bought a large estate, even in Ireland, on his pay. From Carruthers’s accounts, Siverly’s ventures in Canada had netted him something in excess of thirty thousand pounds.

“Very good,” he said. “That would impress the board of a court-martial.”

“Well, it might,” Harry said, flicking crumbs off his stomach. “If you can get him in front of one.”

“If necessary, I’ll have him arrested and dragged there by force.”

Harry made a hmmphing noise, one implying doubt, which made Hal give him a narrow look.

“You don’t think I’d do it? This blackguard disgraces the name of his profession, as well as damaging the whole army by his gross behavior. Besides,” he added, as an afterthought, “John’s bound to see justice done, by his word of honor.”

“Oh, I think you’d do it,” Harry assured him. “And so would Grey. It’s just that Siverly’s in Ireland. Might complicate matters, eh?”

“Oh,” said Hal, looking rather blank.

“Why?” asked Grey, stopped in the act of pouring more coffee. “What’s he doing there?”

“Damned if I know. All Halloran said was that Siverly had asked for—and been granted—six months’ leave to attend to personal matters.”

“He didn’t resign his commission, though?” Grey leaned forward, anxious. He wasn’t sure but thought a court-martial couldn’t try someone who was not in the army. And going after Siverly in the civil courts would be a much more laborious undertaking.

Harry shrugged. “Don’t think so. Halloran only said he’d taken leave.”

“Well, then.” Hal put down his dish in a decided manner and turned to his brother. “You’ll just have to go to Ireland and bring him back.”

THE ARRIVAL OF the picquet party put paid to further discussion, and Grey found himself paired with Leo Clifford, a pleasant young captain who had recently joined the regiment. Clifford was no particular hand at cards, though, which left a good bit of Grey’s mind free to brood on the recent conversation.

“Go to Ireland and bring him back.” He supposed he should be flattered that Hal trusted him to do such a thing, but he knew his brother well enough to know it was merely expectation and not compliment.

Could you court-martial someone in absentia? he wondered. He’d have to ask Minnie. She had ferreted out records of court-martial for the crime of sodomy when their stepbrother, Percy Wainwright, had been arrested. The army had shipped Percy back to England from Germany to stand trial, so perhaps you couldn’t try someone not physically present.

“Repique,” he said absently. Clifford sighed and wrote down the score.

He’d got over Percy. Or at least he thought so, most of the time. Every now and then, though, he’d catch sight of a slender young man with dark curly hair, and his heart would jerk.

It jerked now, a tiny bump at the sudden thought that it was the mention of Ireland, more than courts-martial, that had made him think of Percy. He’d arranged for Percy to escape to Ireland, though his erstwhile lover had made his way eventually to Rome. Surely he would have no reason to go back to Ireland …?

“Sixième!” Clifford said, his voice full of joy. Grey smiled, despite the loss of points, gave the proper reply of “Not good,” meaning his own hand could not beat that, and put Percy firmly out of mind.

Harry had suggested that Grey and Hal might leave after the first game, but Grey was entirely aware that Harry knew this wouldn’t happen. Hal was a cutthroat cardplayer, and once his blood was up, there was no dragging him away from the table. As picquet was a game for two hands, obviously Grey couldn’t leave until Hal did, or the numbers would be unbalanced.

They therefore played in pairs, changing partners after each game, the two men with the highest scores to play the final game. Grey did his best to put everything out of his mind but the play. He succeeded to such an extent that he was startled when his brother—now opposing him—stiffened in his seat, head turning sharply toward the door.

There were voices raised in greeting in the outer room and the noise of several people coming in. In the midst of it, he caught the high, oddly prim voice of the Duke of Cumberland. He stared at Hal, who compressed his lips. Hal cordially disliked Cumberland—and vice versa—and the revelation that the duke was an intimate of Siverly’s was unlikely to have improved this animus.

Hal’s eye met his, and Grey knew what his brother was thinking: it would be necessary to proceed with the utmost secrecy. If Cumberland caught wind of the matter before the court-martial could be organized, he might well plant his fat arse right in the middle of it.

Then Grey caught the sound of another voice, deeper, gruff with age and tobacco, replying to something Cumberland had said.

“Scheisse!” Hal said, making everyone look at him curiously.

“Don’t you say carte blanche if you have a hand with no points?” Clifford whispered, leaning over to Grey.

“Yes, you do,” Grey replied, narrowing his eyes at Hal. He felt like saying something much worse himself, but it wouldn’t do to attract attention. Harry, on the other side of the room, had heard that voice, too, and pursed his lips, eyes fixed on his cards.

Grey hadn’t heard Reginald Twelvetrees’s voice in some time, but he had vivid memories of it. Colonel Reginald Twelvetrees had headed a board of inquiry into the explosion of a cannon, two years before, and had come uncomfortably close to ruining Grey’s career over it, out of the long-standing hostility that had existed between the Greys and the Twelvetrees family since Hal’s duel with Nathaniel, the colonel’s younger brother.

“When do you say scheisse?” Clifford whispered.

“When something untoward occurs,” Grey whispered back, repressing an urge to laugh. “Septième,” he said aloud to his brother.

“Not good,” Hal growled, and tossed in his hand.

5

Why Am Not I at Peace?

Helwater

IT HADN’T BEEN A GOOD NIGHT. IT WASN’T GOING TO BE A good day.

Hanks and Crusoe didn’t look at him when they all made their way up to the house for breakfast. He’d been screaming in his sleep, then. A dull red flush burned up from his belly, radiating from a core of hot lead somewhere deep inside. He felt as though he’d swallowed a two-pound shot, fresh from the cannon’s mouth.

He’d dreamed, he knew that much. Had wakened before dawn, shaking and drenched with sweat. It had been a dream of Culloden, because all he recalled was the sickening feel of a sword driven into flesh, the momentary toughness just before the skin split, the yielding drive into muscle and the grate and jar of bone. The feeling still quivered in his left arm; he kept flexing his hand and wiping it against his thigh.

He ate nothing but managed a mug of scalding tea the color of dirt. That soothed him, and so did the walk out to the farthest paddock, bridle in hand. The air was still chilly, but the lingering snow on the fells was melting; he could hear the voice of running water, coming down through the rocks. The bogs in the low ground—“mosses,” the locals called them: White Moss, Threapland Moss, Leighton Moss—would all be greening now, the ground growing softer and more treacherous by the day.

There was a long slender switch of fresh elder floating in the horse trough in the far paddock, though there were no trees of any kind within a quarter mile and no elders nearer than the manor house. Jamie muttered, “Christ,” under his breath, and plucked the stem out, dripping. The dark resinous buds had begun to split, and crumpled leaves of a vivid light green keeked out.

“He says to tell you the green branch will flower.” He flung the branch over the fence. It wasn’t the first. He’d found one laid across his path three days ago, when he’d brought his string in from exercise, and another yesterday, wedged into a cleft in the fence of the riding arena.

He put his hands to his mouth and shouted, “NO!” in a voice that rang off the tumbled stones at the foot of the nearest fell. He didn’t expect to be heard, let alone obeyed, but it relieved his feelings. Shaking his head, he caught the horse he’d come for and made his way back to the stable.

Life had gone back to its accustomed rhythm since his meeting with Quinn, but the Irishman’s pernicious influence lingered, in the form of bad dreams, as well as the mocking greenery.

And then there was Betty. Coming up to the house for his tea—much needed, he having had neither breakfast nor elevenses—he saw the lass loitering about the gate to the kitchen garden. A lady’s maid had no business to be there, but the flower beds were nearby, and she had a bouquet of daffodils in one hand. She raised these to her nose and gave him a provocative look over them. He meant to go by without acknowledgment, but she stepped into his path, playfully brushing the flowers across his chest.

“They havena got any smell, have they?” he said, fending them off.

“No, but they’re so pretty, aren’t they?”

“If ye canna eat them, I’m no particularly inclined to admire them. Now, if ye—” He stopped abruptly, for she had pressed into his hand a sprig of willow, with its long, fuzzy yellow catkins. A note was wrapped about the stem, secured with string.

He handed it back to her without hesitation and walked up the path.

“MacKenzie!”

He knew it was a mistake to turn around, but ingrained courtesy had turned him before he could resist. “Mistress Betty?”

“I’ll tell.” Her black eyes glittered, and her chin thrust out pugnaciously.

“Aye, do,” he said. “And I hope ye’ve a fine day for it.” He turned his back on her but, on second thought, turned again.

“Tell who what?” he demanded.

She blinked at that. But then a sly look came into her eyes.

“What do you think?” she said, and turned away in a flounce of skirts.

He shook his head, trying to shake his wits into some semblance of order. Was the bloody woman talking about what he’d thought she was talking about?

He’d assumed that she meant she’d tell Lord Dunsany that he’d been secretly meeting an Irish Jacobite on the fells. But looked at logically … would she?

Quinn was, after all, her brother-in-law. And presumably she liked the man well enough, or why carry his messages? Would she risk having him arrested?

Was the note she had tried to give him from Quinn, in fact? He’d thought so, seeing the willow branchlet, but perhaps it was her own silly attempt at further seduction, in which case he’d just mortally offended her. He breathed heavily through his nose.

Putting that aside … it might cause Jamie a bit of bother if she mentioned his meeting Quinn, but if you came right down to it, the one advantage of his present position was that there really wasn’t much anyone could do to make it worse. He was not Dunsany’s prisoner; the baronet couldn’t lock him up, put him in irons, feed him on bread and water, or flog him. The most Dunsany could do was to inform Lord John Grey.

He snorted at the thought. He doubted that wee pervert could face him, after what had been said during their last meeting, let alone take issue with him over Quinn. Still, he felt a cramping in his middle at the thought of seeing Grey again and didn’t want to think too much about why.

At least there was cake for the servants’ tea. He could smell its aroma, warm and yeasty, and his step quickened.

IF HE DREAMED that night, he had the mercy of not remembering it. He kept a wary eye out, but no green branches lay across his path or fell from his clothes as he dressed. Perhaps Betty had told Quinn about his ungracious response to the proffered note and the man had given up.

“Aye, that’ll be the day,” he muttered. He knew a number of Irishmen, and most of them persistent as saddle burrs. He also knew Quinn.

Still, the day looked like an improvement over the last—at least until word came down from the house that Lady Isobel required a groom to drive her into the town. Hanks had fallen down the ladder this morning and broken his arm—or at least he said it was broken and retired, groaning, to the loft to await the attentions of the local horse leech—and Crusoe avoided the town, he having gotten into an altercation with a blacksmith’s apprentice on his last visit that had left him with a flattened nose and two black eyes.

“You go, MacKenzie,” Crusoe said, pretending to be busy with a piece of harness in need of mending. “I’ll take your string.”

“Aye, thanks.” He felt pleased at the thought of getting off Helwater for a bit. Large as the estate was, the feeling that he could not leave if he wanted to chafed him. And it had been some months since he’d been to town; he looked forward to the journey, even if it involved Lady Isobel.

Isobel Dunsany was not the horsewoman her sister, Geneva, had been. She was not precisely timid with horses, but she didn’t like them, and the horses knew it. She didn’t like Jamie, either, and he knew that fine well; she didn’t hide it.

Nay wonder about that, he thought, handing her up into the pony trap. If Geneva told her, she likely thinks I killed her sister. He rather thought Geneva had told Isobel about his visit to Geneva’s room; the sisters had been close. Almost certainly she hadn’t told Isobel that she’d brought him to her bed by means of blackmail, though.

Isobel didn’t look at him and jerked her elbow free of his grip the instant her foot touched the boards. That was nothing unusual—but today she turned her head suddenly, fixing him with an odd, piercing look before turning away, biting her lip.

He got up beside her and twitched the reins over the pony’s back, but was aware of her eyes burning a hole in his right shoulder.

What burr’s got under her saddle? he wondered. Had bloody Betty said something to her? Accused him, maybe, of interfering with her? Was that what the little besom had meant by “I’ll tell”?

The lines came to him suddenly, from a play by Congreve: Heav’n has no Rage, like Love to Hatred turn’d, / Nor Hell a Fury, like a Woman scorn’d. Damm it, he thought irritably. Was it not possible to refuse a woman’s bed without her feeling scorned? Well … possibly not. He had a sudden distant memory of Laoghaire MacKenzie and an ill wish, a bundle of herbs tied with colored thread. He shoved it aside.

He’d read the Congreve play in Ardsmuir prison, over the course of several weekly dinners with Lord John Grey. Could still hear Grey declaim those lines, very dramatic.

As you’ll answer it, take heed

This Slave commit no Violence upon

Himself. I’ve been deceiv’d. The Publick Safety

Requires he should be more confin’d; and none,

No not the Princes self, permitted to

Confer with him. I’ll quit you to the King.

Vile and ingrate! too late thou shalt repent

The base Injustice thou hast done my Love:

Yes, thou shalt know, spite of thy past Distress,

And all those Ills which thou so long hast mourn’d;

Heav’n has no Rage, like Love to Hatred turn’d,

Nor Hell a Fury, like a Woman scorn’d.

“What?” said Lady Isobel, rather rudely.

“I beg your pardon, my lady?”

“You snorted.”

“I beg your pardon, my lady.”

“Hmmph.”

Musick has Charms to sooth a savage Breast,

To soften Rocks, or bend a knotted Oak.

I’ve read, that things inanimate have mov’d,

And, as with living Souls, have been inform’d,

By Magick Numbers and persuasive Sound.

What then am I? Am I more senseless grown

Than Trees, or Flint? O force of constant Woe!

’Tis not in Harmony to calm my Griefs.

Anselmo sleeps, and is at Peace; last Night

The silent Tomb receiv’d the good Old King;

He and his Sorrows now are safely lodg’d

Within its cold, but hospitable Bosom.

Why am not I at Peace?

He wondered whether music really did help. He could not himself distinguish one tune from another. Still, he was pleased to know that he could recall so much of the play and passed the rest of the journey pleasantly in reciting lines to himself, being careful not to snort.

AT LADY ISOBEL’S DIRECTION, he deposited her at an imposing stone house, with instructions to come back in three hours. He nodded—she glowered at him; she thought him insolent, because he never tugged his forelock in the manner she thought proper deference (Be damned to her for a high-heided wee baggage, he thought, smiling pleasantly)—and drove to the square, where he could unhitch and water the pony.

People looked at him, startled by his size and coloring, but then went about their own business and left him to his. He hadn’t any money but enjoyed himself in strolling through the narrow streets, luxuriating in the feeling that—for however short a time—no one in the world knew exactly where he was. The day was bright, though cold, and the gardens had begun to bloom with snowdrops, tulips, and daffodils, blowing in the wind. The daffodils reminded him of Betty, but he was too much at peace with himself just now to be bothered.

It was a small town, and he’d passed the house where he’d left Isobel several times. On the fourth passage, though, he glimpsed the wind-tossed feathers of her hat through a screen of thinly leaved bushes in the back garden. Surprised, he walked to the end of the street and went round the corner. From here, he had a clear view of the back garden, neat behind a black iron fence—and a very clear view of Lady Isobel, locked in passionate embrace with a gentleman.

He ducked hastily out of sight before either of them should look up and made his way back to the square, nonplussed. Carefully casual inquiry among the loungers near the horse trough elicited the information that the house on Houghton Street with the black iron fence belonged to Mr. Wilberforce, a lawyer—and from the description of Mr. Wilberforce, it was indeed this gentleman who had been making love to Lady Isobel in his gazebo.

That explained Isobel’s manner, he thought: excited, but wary lest he discover her secret. She’d had a parcel under her arm, a taped packet of documents; no doubt she’d brought them to the lawyer, her father being ill. Lord Dunsany had had a bad winter, having taken a chill that turned to pleurisy, and Isobel had come often to the town during his sickness, presumably on the family’s business. Whereupon …

Aye, well. Perhaps I’m none so worrit by what Betty might say to her ladyship.

Whistling tunelessly through his teeth, he began leisurely to hitch up the pony.

THERE WAS A NOTABLE LACK of green branches for the next few days, nay a squeak out of Betty, and he began to relax. Then on Thursday, a warm bright day, Lord Dunsany came down to the paddock where Jamie was shoveling manure, accompanied by old Nanny Elspeth with William in her arms.

Lord Dunsany beckoned to the deeply suspicious nursemaid and waved to Jamie to approach. He did, his chest feeling tight, as though the air had suddenly grown too thick to breathe.

“My lord,” he said. He didn’t bob his head, let alone knuckle his forehead or make any other physical sign of subservience, and he saw the nurse’s mouth purse in disapproval. He gave her a straight, hard look and was pleased to see her rear back and glance away, sallow cheeks flushing.

He was prey to the most extraordinary array of emotions. For the most part, he succeeded in keeping his thoughts of William strictly confined, though he thought of him every day. He seldom saw the child, and when he did, it was only as a glimpse of a woolly bundle in the arms of Nanny Elspeth or Peggy, the nursemaid, taking the air on one of the balconies. He had accustomed himself to thinking of William as a sort of small, glowing light in his mind, something like the flame of a wax candle lit before a saint’s statue in a dark chapel. He couldn’t afford such a candle, and wouldn’t be allowed into the Helwater chapel, but liked to imagine himself lighting one when he said his prayers at night. He would watch the flame catch and swell, wavering a bit and then growing tall and still. He would go to sleep then and feel it burn, a peaceful watch fire in his heart.

“MacKenzie!” Dunsany said, beaming at him and waving at the child. “I thought it time my grandson became acquainted with the horses. Will you fetch out Bella?”

“Of course, my lord.”

Bella was a fine old mare, long past breeding but kept by Dunsany for the sake of their long association; she was the first broodmare he had acquired when he established the Helwater stables. She had a kind eye and a good heart, and Jamie could not have chosen better for the purpose.

He had a burning in his chest now, but this was drowned by a wash of panic, guilt, and a ferocious cramp that knotted his belly as though he’d eaten bad meat.

The old nurse eyed him suspiciously, looking slowly up from his sandaled feet to his stubbled face. Plainly she was reluctant to surrender her charge to anything that looked like that. He smiled broadly at her, and she flinched, as though menaced by a savage. Aye, fine, he thought. He felt savage.

He plucked the little boy neatly out of her arms, though, scarcely ruffling his gown. The boy gave a small yelp of startlement and turned his head round like an owl in amazement at being suddenly up so high.

Relief washed through him, as the wide eyes stared into his face. His guilty conscience had convinced him that William was an exact small replica of himself, whose resemblance would be noted at once by anyone who saw them together. But William’s round face and snub nose bore not the slightest likeness to his own features. While the child’s eyes could be called blue, they were pale, an indeterminate shade between gray and blue, the color of a clouded sky.

That was all he had time to take in, as he turned without hesitation to settle the little boy on the horse’s back. As he guided the chubby hands to grasp the saddle’s edge, though, talking in a conversational tone that soothed horse and child together, he saw that William’s hair was—thank God!—not at all red. A soft middling brown, cut in a pudding-bowl style like one of Cromwell’s Roundhead soldiers. True, there was a reddish cast to it in the sunlight, but, after all, Geneva’s hair had been a rich chestnut.

He looks like his mother, he thought, and sent a heartfelt prayer of thanksgiving toward the Blessed Virgin.

“Now, then, Willie,” said Lord Dunsany, patting the boy’s back. “Just you hold on tight. MacKenzie will take you round the paddock.”

Willie looked very dubious at this proposal, and his chin drew back into the neck of his smock. “Mo!” he said, and, letting go the saddle, swung his fat little leg awkwardly to the rear, plainly intending to get off, though the ground was some feet below him.

Jamie grabbed him before he could fall.

“Mo!” Willie repeated, struggling to get down. “Momomomomo!”

“He means ‘no,’ ” the nurse murmured, not displeased, and reached for the boy. “I said he was too young. Here, poppet, you come to Nanny Elspeth. We’ll go back to the nursery and have our nice tea.”

“Mo!” Willie said shrilly, and capriciously flung himself round, burrowing into Jamie’s chest.

“Now, now,” his grandfather soothed, reaching for him. “Come to me, lad, we’ll go and—”

“MOMOMOMOMO …”

Jamie put a hand over the child’s mouth, stilling the racket momentarily.

“We’ll go and speak to the horses, aye?” he said firmly, and hoisted the child up onto his shoulders before Willie could make up his mind to shriek some more. Diverted by this splendid new perch, Willie crowed and grabbed Jamie’s hair. Not waiting to hear any objections, Jamie took hold of the chubby knees wrapped round his ears and headed for the stable.

“Now, this sweet auld lad is Deacon,” he said, squatting down to bring Willie to eye level with the old gelding, who lifted his nose, nostrils flaring with interest. “We call him Deke. Can ye say that? Deke?”

Willie squealed and pulled on Jamie’s hair but didn’t jerk away, and after a moment, urged on by his grandfather, put out a hand and ventured a hasty pat. “Deke,” he said, and laughed, charmed. “Deke!”

Jamie was careful to visit only those horses of age and temperament to deal well with a two-year-old child, but he was pleased—as was Lord Dunsany—to see that William wasn’t afraid of the enormous animals. Jamie kept as careful an eye on the old man as he did on the child; his lordship’s color was bad, his hands skeletal, and Jamie could hear the air whistle in his lungs when he breathed. In spite of everything, he rather liked Dunsany and hoped the baronet wasn’t about to die in the stable aisle.

“Oh, there’s my lovely Phil,” said Dunsany, breaking into a smile as they came up to one of the loose boxes. At his voice, Philemon, a beautiful eight-year-old dark bay, lifted his head and gazed at them for a moment with a soft-lashed, open look before putting his head down again, nibbling up some spilled oats from the floor.

Dunsany fumbled with the latch, and Jamie hastily reached to open the door. The horse didn’t object to their coming into the box, merely shifting his huge rump a bit to one side, tail swishing.

“Now, ye must never go behind a horse,” Jamie told William. “If ye startle them, they might kick, aye?” The little boy’s soft chestnut hair whorled up in a cowlick at his crown. He nodded solemnly but then struggled to get down.

Jamie glanced at Dunsany, who nodded, then he set William carefully on the floor, ready to snatch him up again if he shrieked or made a rumpus. But William stood stock still, mouth a little open, watching in fascination as the huge head came close to him, soft lips nibbling at the grain, and with the oddest sense of dislocation, Jamie suddenly felt himself on the floor of a stable, hearing the deep slobbering crunch of a horse’s chewing just beside him, seeing the huge, glassy hooves, smelling hay and oats and the wonderful pungent scent of the horse’s warm hide. There had been the feeling of someone behind him, he’d been aware of the man’s big legs in their woolen hose and he heard his father laugh and say something above him, but all he’d had eyes for was the horse, that massive, beautiful, gentle creature, so amazing that he’d wanted to embrace it.

William did embrace it. Entranced, he toddled forward and hugged Philemon’s head in an access of pure love. The horse’s long-lashed eyes widened in surprise and he blew out air through his nose, ruffling the child’s clothes, but did no more than bob his head a bit, lifting Willie a few inches into the air, then setting him gently down as he resumed his eating.

William laughed, a giggle of pure delight, and Jamie and Lord Dunsany looked at each other and smiled, then glanced aside, each embarrassed.

Later, Jamie watched them go, William insisting upon walking, his grandfather limping behind the sturdy little form like an aged black crane, leaning heavily on his walking stick, the two of them washed in the pale gold of the soft spring sun.

Does Dunsany know? he wondered. He was nearly sure that Lady Isobel did. Betty, quite possibly. If Lady Dunsany knew, though, she kept her own counsel, and he doubted that she would tell her husband, not wishing to shock or grieve him.

Still, the auld gentleman’s no a fool. And Dunsany had been in that drawing room at Ellesmere, the day after his grandson’s birth and his daughter’s death, when Geneva’s husband, the old Earl of Ellesmere, had raged that the child was a bastard—and Geneva Dunsany a whore—and had threatened to drop tiny William from a window onto the paving stones thirty feet below.

Jamie had seized a loaded pistol from Jeffries—the coachman, summoned with Jamie to help calm the earl—and had shot Ellesmere. Aye, well. It did calm the auld fiend, and may he burn in hell.

Nothing had been said to Jamie. Nothing. In the aftermath of the explosion, when Jamie had stood shaking on the hearth rug, the rescued infant in his arms—his shot had gone through the baby’s draperies, missing William by an inch—Lord Dunsany had bent calmly over Ellesmere’s body, pressing his fingers to the slack, fleshy throat. Then, satisfied, had come and taken the boy from Jamie’s arms and told Jeffries to take Jamie to the kitchen and get him some brandy.

In the staggeringly practical way of the English, Lord Dunsany had then sent word to the local coroner that Lord Ellesmere had suffered a sad accident, to which Jeffries testified. Jamie had neither been named nor called. A few days later, the old earl and his very young wife, Geneva, had been buried together, and a week after that, Jeffries took his leave, pensioned off to County Sligo.

All the servants knew what had happened, of course. If anything, it made them even more afraid of Jamie, but they said nothing to him—or to anyone else—about the matter. It was the business of the family, and no one else. There would be no scandal.

Lord Dunsany had never said a word to Jamie, and presumably never would. Yet there was an odd sense of … not friendship—it could never be anything like that—but of regard between them.

Jamie toyed for an instant with the notion of telling Dunsany about Isobel and the lawyer Wilberforce. Were it his daughter, he should certainly want to know. He dismissed it, though, and turned back to his work. It was the business of the family, and no one else.

JAMIE WAS STILL IN a good humor as he bridled the horses for exercise the next morning, mind filled with a pleasant muddle of memories past and of present content. There was a fuzzy bank of cloud above the fells, betokening later rain, but no wind, and for the moment the air was cold but still and the horses bright but not frenetic, tossing their heads with anticipation of a gallop.

“MacKenzie.” He hadn’t heard the man’s footsteps on the sawdust of the paddock, and turned, a little startled. More startled to see George Roberts, one of the footmen. It was usually Sam Morgan who came to tell him to saddle a horse or hitch up the carriage; Roberts was a senior footman, and such errands were beneath him.

“I want to talk to you.” Roberts was in his livery breeches but wore a shapeless loose jacket over his shirt. His hands hung half curled at his sides, and something in his face and voice made Jamie draw himself up a little.

“I’m about my work now,” Jamie said, courteous. He gestured at the four horses he had on leading reins and at Augustus, still waiting to be saddled. “Come just after dinner, if ye like. I’ll have time then.”

“You’ll have time now,” said Roberts, in an odd, half-strangled voice. “It won’t take long.”

Jamie nearly took the punch, not expecting it. But the man gave clear notice, falling back on his heel and pulling back his fist as though he meant to hurl a stone, and Jamie dodged by reflex. Roberts shot past, unbalanced, and came up with a thud, catching himself on the fence. The horses who were tied to it all shied, stamping and snorting, not liking this kind of nonsense so early in the day.

“What the devil d’ye think you’re doing?” Jamie asked, more in a tone of curiosity than hostility. “Or, more to the point, what d’ye think I’ve done?”

Roberts pushed away from the fence, his face congested. He was not quite as tall as Jamie but heavier in the body.

“You know damned well what you’ve done, you Scotch bugger!”

Jamie eyed the man and lifted one brow.

“A guessing game, is it? Aye, well, then. Someone pissed in your shoes this morning, and the bootboy said it was me?”

Surprise lifted Roberts’s scowl for an instant.

“What?”

“Or someone’s gone off wi’ his lordship’s sealing wax?” He reached into the pocket of his breeches and drew out the stub of black wax. “He gave it to me; ye can ask him.”

Fresh blood crimsoned Roberts’s cheeks; the household staff objected very much to Jamie being allowed to write letters and did as much as they dared to obstruct him. To Roberts’s credit, though, he swallowed his choler and, after breathing heavily for a moment, said, “Betty. That name ring a bell?”

It rang a whole carillon. What had the gagging wee bitch been saying?

“I ken the woman, aye.” He spoke warily, keeping an eye on Roberts’s feet and a hand on Augustus’s bridle.

Roberts’s lip curled. He was good-looking, in a heavy-featured way, but the sneer didn’t flatter him.

“You ken the woman, do you, cully? You’ve bloody interfered with her!”

“I’ll tell,” she’d said, thrusting out her chin at him. She hadn’t said who she’d tell—nor that she’d tell the truth.

“No,” he said calmly, and, wrapping Augustus’s rein neatly round the fence rail, he stepped away from the horses and turned to face Roberts squarely. “I haven’t. Did ye ask her where and when? For I’m reasonably sure I havena been out of sight o’ the stables in a month, save for takin’ the horses out.” He nodded toward the waiting string, not taking his eyes off the footman. “And she canna have left the house to meet me on the fells.”

Roberts hesitated, and Jamie took the chance to press back.

“Ye might ask yourself, man, why she’d say such a thing to you.”

“What? Why shouldn’t she say it to me?” The footman drew his chin into his heavy neck, the better to glower.

“If she wanted me arrested or whipped or gaoled, she’d ha’ complained to his lordship or the constable,” Jamie pointed out, his tone still civil. “If she wanted me beaten to a pudding, she’d have told Morgan and Billings, as well, because—meaning nay disrespect—I dinna think ye can manage that on your own.”

The beginnings of doubt were flickering over Roberts’s heavy countenance.

“But she—”

“So either she thought she’d put a flea in your ear about me and there’d be a punch-up that would do neither of us any good—or she didna think ye’d come to me but that ye’d maybe be roused on her behalf.”

“Roused?” Roberts sounded confused.

Jamie drew breath, aware for the first time that his heart was pounding.

“Aye,” he said. “The lass didna say I’d raped her, now, did she? No, of course not.”

“Noo …” Roberts had gone from confusion to open doubt now. “She said you’d been a-cupping of her, toying with her breasts and the like.”

“Well, there ye are,” Jamie said, with a small wave toward the house. “She was only meaning to make ye jealous, in hopes that ye’d be moved to do something o’ the kind yourself. That,” he added helpfully, “or she meant to get ye into trouble. I hope the lass hasna got anything against ye.”

Roberts’s brow darkened, but with an inward thought. He glanced up at Jamie.

“I hadn’t had it in mind to strike you,” he said, with a certain formality. “I only meant to tell you to keep away from her.”

“Verra reasonable,” Jamie assured him. His shirt was damp with sweat, despite the cold day. “I dinna mean to have anything to do with the lass. Ye can tell her she’s safe from me,” he added, as solemnly as he could manage.

Roberts inclined his head in a professional way and offered his hand. Jamie shook it, feeling very odd, and watched the man go off toward the house, straightening his shoulders as he went.

JAMIE HEARD at breakfast next day that his lordship was ill again and had taken to his bed. He felt a stab of disappointment at the news; he had hoped the old man would bring William to the stable again.

To his surprise, he did see William at the stable again, proud as Lucifer in his first pair of breeches and this time in the company of the under-nursemaid, Peggy. The young, stout woman told him that Nanny Elspeth and Lord and Lady Dunsany were all suffering from la grippe (which she pronounced in the local way, as “lah gerp”) but that William had made such a nuisance of himself, wanting to see the horses again, that Lady Isobel told Peggy to bring him.

“Are ye quite well yourself, ma’am?” He could see that she wasn’t. She was pale as green cheese, with much the same clammy look to her skin, and hunched a little, as though she wanted to clutch her belly.

“I … yes. Of course,” she said, a little faintly. Then she took a grip on herself and straightened. “Willie, I think we must go back to the house.”

“Mo!” Willie at once ran down the aisle, tiny boots clattering on the bricks.

“William!”

“MO!” Willie screamed, turning to face her, his face going red. “Mo, mo, mo!”

Peggy breathed heavily, clearly torn between her own illness and the need to chase the wee reprobate. A drop of sweat ran down her plump throat and made a small dark spot on her kerchief.

“Ma’am,” Jamie said respectfully. “Had ye not best go and sit down for a bit? Perhaps put cold water on your wrists? I can watch the lad; he’ll come to nay harm.”

Without waiting for an answer, he turned and called to Willie.

“Ye’ll come with me, lad. Ye can help me with the mash.”

Willie’s small face went instantly from a stubborn clench to a radiant joy, and he clattered back, beaming. Jamie bent and scooped him up, setting him on his shoulders. Willie shrieked with pleasure and grabbed Jamie’s hair. Jamie smiled at Mrs. Peggy.

“We’ll do.”

“I … I really … well … all right,” she said weakly. “Just … just for a bit.” Turning, she shuffled hastily off.

Looking after her, he murmured, “Poor woman.” At the same time, he hoped that her difficulties would detain her for some while, and asked a quick forgiveness from God for the thought.

“Poo ooman,” Willie echoed solemnly, and pressed his knees to Jamie’s ears. “Go!”

They went. The mash tub was in the tack room, and he parked William on a stool and reached down a bridle with a snaffle for the boy to play with, clicking the jointed bit to make a noise.

“D’ye remember the names of the horses, then?” he asked, measuring out the grain into the tub with the wooden scoop. William frowned, pausing in his clicking.

“Mo.”

“Oh, aye, ye do. Bella? Ye ken Bella fine; ye rode on her back.”

“Bella!”

“Aye, see? And what about Phil—he’s the sweet lad that let ye hug his nose.”

“Pill!”

“That’s right. And next to Phil, there’s …” They worked their way verbally down both sides of the aisle, stall by stall, Jamie saying the names and William repeating them, while Jamie poured the molasses, thick and black as tar and nearly as pungent, into the grain.

“I’m going to fetch the hot water,” he told Willie. “You stay just there—dinna move about—and I’ll be with ye in a moment.”

Willie, engaged in an unsuccessful effort to get the bit into his own mouth, ignored this but made no move to follow him.

Jamie took a bucket and put his head into the factor’s office, where Mr. Grieves was talking to Mr. Lowens, a farmer whose land abutted that of Dunsany’s estate. Grieves nodded to him, and he came in, going to dip hot water from the cauldron kept simmering in the back of the hearth. The factor’s office was the only warm place in the stable block, so was often a gathering place for visitors.

He made his way back, careful with the heavy, steaming bucket, and found Willie still sitting on his stool but having now succeeded in entangling his head and arms in the bridle, which he’d evidently tried to put on.

“Elp!” Willie said, thrashing wildly. “Elp, elp, elp!”

“Aye, I’ll help ye, ye wee gomerel. Here, then.” Jamie set down the bucket and went to assist, thanking his guardian angel that Willie hadn’t managed to strangle himself. No wonder the little fiend required two nursemaids to watch him.

He patiently untangled the bridle—how could a child who couldn’t dress himself tie knots like that?—and hung it up, then, with an admonition to Willie to keep well back, poured the hot water into the bran tub.

“Ye want to help stir?” He held out the big worn paddle—which was roughly as tall as Willie—and they stirred the mash, Willie clinging earnestly to the lower part of the handle, Jamie to the upper. The mix was stiff, though, and Willie gave up after a moment, leaving Jamie to finish the job.

He’d just about finished ladling the mash into buckets for distribution to the mangers when he noticed that William had something in his mouth.

“What’s that ye’ve got in your mouth?”

Willie opened his mouth and picked out a wet horseshoe nail, which he regarded with interest. Jamie imagined in a split second what would have happened if the lad had swallowed it, and panic made him speak more roughly than he might have.

“Give it here!”

“Mo!” Willie jerked his hand away and glowered at Jamie under wispy brows that nonetheless were well marked.

“Nnnnn,” Jamie said, leaning down close and glowering in his turn. “Nnnnno.”

Willie looked suspicious and uncertain.

“Mo,” he repeated, but with less surety.

“It’s ‘no,’ believe me,” Jamie assured him, straightening up and pulling the bucket of mash closer. “Ye’ve heard your auntie Isobel say it, have ye not?” He hoped Isobel—or someone—said it to Willie on occasion. Not often enough, he was sure of that.

Willie appeared to be thinking this over and, in the process, absently raised the nail to his mouth again and began licking it. Jamie cast a wary look toward the door, but no one was watching.

“Does it taste well?” he asked casually. The question of taste appeared not to have occurred to Willie, who looked startled and frowned at the nail, as though wondering where it had come from.

“Es,” he said, but uncertainly.

“Give me a taste, then.” He leaned toward the child, putting out his tongue, and Willie blinked once, then obligingly reached the nail up. Jamie folded his hand very gently around Willie’s fist and drew his tongue delicately up the length of the nail. It tasted, naturally enough, of iron and horse hoof, but he had to admit that it wasn’t a bad taste at all.

“It’s no bad,” he said, drawing back—but keeping his hand round Willie’s. “Think it would break your teeth, though, if ye chewed it.”

Willie giggled at the idea.

“It would break the horses’ teeth, too, see? That’s why we dinna leave such things lyin’ about in the stable.” He gestured through the open door of the tack room toward the row of stalls, where two or three equine heads were poking out, inquisitive as to the whereabouts of their dinner.

“Horsie,” Willie said, very clearly.

“Horse, indeed,” Jamie said, and smiled at him.

“Horsie eat dis?” Willie leaned curiously over the mash tub, sniffing loudly.

“Aye, they do. That’s good food—not like nails. No one eats nails.”

Willie had clearly forgotten the nail, though he was still holding it. He glanced at it and dropped it, whereupon Jamie picked it up and tucked it into his breeches. Willie promptly stuck a small hand into the mash and, liking the sticky feel of it, laughed and slapped his hand a couple of times on the quivering surface of the molasses-laced grain. Jamie reached out and took him by the wrist.

“Now, then,” he said. “Ye wouldna like it if Deke put his hoof into your dinner, would ye?”

“Heeheeheeheehee.”

“Well, then. Here, wipe your hand and ye can help me put the mash out.” He pulled a relatively clean handkerchief from his shirtsleeve, but Willie ignored it, instead licking the sweet, sticky stuff from his fingers with every evidence of enjoyment.

Well, he had told the lad it was food, and it was wholesome enough—though he sincerely hoped Mrs. Peggy wasn’t about to reappear, or they’d both be for it.

Peggy didn’t reappear, and they spent a companionable quarter hour pouring mash, then forking fresh hay from the stack outside into a wheelbarrow and trundling it into the stable. On the way back, they met Mr. Lowens, looking satisfied. Whatever haggling he’d been doing with Grieves, he thought he’d got the best of it.

“MacKenzie,” he said, with a cordial nod. He smiled at William, who, Jamie noticed with some dismay, had molasses down his shirt and a good deal of hay sticking out of his hair. “That your lad, is it?”

For an instant, he thought his heart would leap straight out of his mouth. He took a quick gulp of air, though, and answered calmly, “No, sir. This would be the young earl. The Earl of Ellesmere.”

“Oh, aye?” Lowens laughed and squatted down to speak to Willie directly. “Knew your father, I did. Randy old bugger,” he remarked to Jamie. “But he knew his horses, old Earl did. Going to be a good horseman, too, are you?” he said, returning his attention to Willie.

“Es!”

“Good lad, good lad.” He reached out and ruffled Willie’s hair. Willie glowered at him. “Breeched already? You’re young for that.” He affected to sniff deeply. “Smell a bit ripe. You’ve not shit yourself, have you, my lord?” He chuckled fatly, amused at his own wit.

William’s eyes narrowed, in a way that reminded Jamie vividly of his own sister about to go berserk. He thanked God again that the boy’s features were rounded and snub, and prepared to grab him if he tried to kick Mr. Lowens in the shins.

Instead, though, the young earl merely glared up at the farmer and said loudly and distinctly, “NNNNNNO!”

“Oh!” said Lowens, laughing. “My mistake. My apologies, my lord.”

“We must be going, sir,” Jamie said hastily, before William could execute any of the thoughts that were clearly going through his mind. He swung the boy off his feet and held him upside down by the ankles. “It’s time for his lordship’s tea.”

6

Summoning

PEGGY NEVER DID COME BACK. JAMIE CARRIED WILLIAM—now right side up—back to the house and delivered him to one of the kitchen maids, who told him that Peggy was “took bad” but that she would bring his little lordship along to Lady Isobel.

Willie objected vociferously to this proposal—so vociferously that Isobel herself appeared—and was pacified only by the promise that he could visit the stable again tomorrow. Jamie carefully avoided Isobel’s hard eye and absented himself as quickly as he could.

He wondered whether William would come back. Isobel wouldn’t bring him, he was sure of that. But if Peggy felt better, and if William insisted—William struck him as being singularly stubborn, even for a child of two. He smiled at the thought.

Can’t think where he gets that, he thought, and quite suddenly wondered whether his other son was the same. Claire’s son.

Lord, he thought automatically, as he did whenever thought of them came to his mind, that she might be safe. She and the child.

How old would his first child be now? He swallowed a thickness in his throat but continued doggedly in his train of thought. Claire had been two months gone with child when she’d stepped through the stones and back to Frank.

“God bless you, ye bloody English bastard,” he said through his teeth. It was his customary prayer when Frank Randall came to his mind—something he tried to avoid happening, but now and then … “Mind them well!”

Two months gone, and that had been April the 16, Anno Domini 1746. Now it was April again, and 1760. If time went on in a normal fashion—and he saw no reason why it should not—then the child would be almost fourteen.

“Christ, he’s nearly a man,” he whispered, and his hand closed tight on the fence rail, so tight he felt the grain of the wood.

As with Frank Randall, Jamie tried to keep from thinking too much or too specifically of Claire or of the unknown child. It hurt too much, brought home to him too vividly what he had had, and what he had lost.

He hadn’t been able to avoid thinking of them, living in the cave on his own estate at Lallybroch, during the first years after Culloden. There was too little to occupy his mind, and they had crept in, his family, glimmering in the smoke when he sat by his wee fire—when he’d felt safe enough to have one—shining in the starlight when he sat outside the cave at night watching the heavens, seeing the same stars that they must see, taking comfort in the everlasting light that lay softly on him and his.

Then he’d imagined his son and holding a small, solid body on his knee, the child’s heart beating against his own—and his hands curved without his willing it, remembering now what Willie felt like in his arms.

HE WAS CARRYING a huge basket of rotted manure up to the kitchen garden next morning when Morgan, one of the footmen, appeared from behind a wall and hailed him.

“Hoy, MacKenzie! You’re wanted!”

He was surprised; it was mid-morning, not a usual time for visiting or errands. He’d have to catch that wee bitch Venus, presently enjoying herself in the back pasture. And the thought of driving the pony trap, with Lady Isobel’s slitted eyes burning holes in his flesh, was less than appealing. It wasn’t as though he had a choice, though, and he set the basket down, safely off the path, then straightened up, dusting his hands against his thighs.

“Aye, I’ll have the trap round in a quarter hour.”

“Not the trap,” Morgan said, impatient. “I said you’re wanted.”

He glanced at the man, startled.

“Who wants me?”

“Not me, I assure you.” Morgan had a long nose, and he wrinkled it ostentatiously, looking at the greenish-brown crumbles and smears on Jamie’s clothes. “If there was time, I’d make you change your shirt, but there’s not. He said at once, and he meant it.”

“Lord Dunsany?” Jamie asked, ignoring the footman’s barb.

“Who else?” Morgan was already turning away. He looked back over his shoulder and jerked his head. “Come on, then!”

HE FELT STRANGE. The polished wood floor echoed under his tread and the air smelled of hearth ash, books, and flowers. He smelled of horses, horseshit, and his own bitter sweat. Since the day he’d come to Helwater, he’d only twice been farther into the house than the kitchen where he took his meals.

Lord Dunsany had received John Grey and him in the study on that first day, and now the butler—back stiff with disapproval—led him down the corridor to the same door. The wooden panels were carved with small rosettes; he had noticed them so intensely on his first visit that seeing them again recalled his emotions on that day—and gave him now a feeling as though he had missed the bottom step of a flight of stairs.

His immediate assumption on hearing the summons was that Isobel had seen him outside Wilberforce’s house and decided to eliminate the possibility of his telling on her by informing her father of the truth of William’s paternity, and his heart was in his throat, his mind filled with half-formed notions between outright panic and … something else. Would Dunsany cast the boy out? If he did.… A faint, breathtaking vision of himself walking away from Helwater, his son in his arms, came to him—but vanished at once as the door opened.

There were three men in Lord Dunsany’s study. Soldiers, in uniform. A lieutenant and two private soldiers, he thought, though it had been a long time since he’d troubled with the distinctions of English uniform.

“This is MacKenzie,” Lord Dunsany said, with a small nod at him. “Or rather … Fraser.”

The officer looked him up and down, assessing, but his face gave nothing away. A middle-aged man, with a sour look. He didn’t offer his name.

“You’re to go with these men, Fraser,” Dunsany said. His face was old, his expression remote. “Do as they tell you.”

He stood mute. Damned if he’d say, “Yes, sir,” and double-damned if he’d knuckle his forehead like a servant. The officer looked sharply at him, then at Dunsany, to see whether this insubordination was to be punished, but, finding nothing but weariness in the old man’s face, shrugged slightly and nodded to the privates.

They moved purposefully toward him, one taking him by each arm. He couldn’t avoid it but felt the urge to jerk himself free. They led him into the hall and out the front door; he could see the butler smirking from his pantry and two of the maids hanging wide-eyed and openmouthed out of the upper windows as the men emerged onto the drive, where a coach stood waiting.

“Where are ye taking me?” he asked, with what calmness he could.

The men glanced at each other; one shrugged.

“You’re going to London,” he said.

“To visit the Queen,” the other said, and sniggered.

He had to duck to enter the carriage and, in doing so, turned his head. Lady Isobel stood in the window, mouth open in shock. William was in her arms, small head laid in sleep on her shoulder. Behind them, Betty smiled at him, maliciously pleased.

SECTION II

Force Majeure

7

When a Man Is Tired of London,
He Is Tired of Life

THE SOLDIERS GAVE HIM A SERVICEABLE CLOAK TO WEAR AND food at the taverns and inns, shoving it indifferently across the table toward him, ignoring him while they talked, save an occasional sharp glance to be sure he wasn’t getting up to something. What, exactly, did they think he might do? he wondered. If he’d ever meant to escape, he could have done it much more easily from Helwater.

He gathered nothing from their conversation, which seemed mostly regimental gossip, bawdy remarks about women, and low jokes. Not a word as to their destination.

At the second stop, there was wine—decent wine. He drank it cautiously; he hadn’t tasted anything stronger than small beer in years, and the lush flavor clung to his palate and rose like smoke inside his head. The soldiers shared three bottles—and so did he, welcoming the slowing of his racing thoughts as the alcohol seeped into his blood. It would do him no good to think, until he knew what to think about.

He tried to keep his mind off their unknown destination and what might await him there, but it was like trying not to think of a—

“Rhinoceros,” Claire said, with a muffled snort of amusement that stirred the hairs on his chest. “Have you ever seen one?”

“I have,” he said, shifting her weight so she rested more comfortably in the hollow of his shoulder. “In Louis’s zoo. Aye, that would stick in the mind.”

Abruptly, she vanished and left him sitting there, blinking stupidly into his wine cup.

Had it really happened, that memory? Or was it only his desire that now and then brought her so vividly to life, in snatched moments that left him desperate with longing but strangely comforted, as though she had in fact touched him briefly?

He became aware that the soldiers had all stopped talking and were staring at him. And that he was smiling. He looked back at them over his cup, not altering his expression.

They looked away, uneasy, and he went back to his wife, for the moment tranquil in his mind.

THEY DID TAKE HIM to London.

He tried not to gawk; he was aware of the soldiers casting covert glances at him, sly smiles. They expected him to be impressed, and he declined to give them the satisfaction—but he was impressed, nonetheless.

So this was London. It had the stink of any city, the narrow alleys, the smell of slops and chimney smoke. But any large city has its own soul, and London was quite different from either Paris or Edinburgh. Paris was secretive, self-satisfied; Edinburgh solidly busy, a merchants’ town. But this … It was rowdy, churning like an anthill, and gave off a sense of pushing, as though the energy of the place would burst its bonds and spill out over the countryside, spill out into the world at large. His blood stirred, despite his fears and the tooth-jolting ride.

The Jacobite soldiers would talk about London, early in the campaign, when they were victorious and London seemed a plum within their grasp. Wild tales—almost none of them had ever seen a city, before they came to Edinburgh. Talk of gold plates in the taverns, streets with gilded carriages thick as lice …

He remembered Murdo Lindsay, bug-eyed at the description of boozing kens, where the poor clustered in dark cellars, drowning the misery of life in Holland gin.

“Whole families!” Murdo exclaimed. “All of them, dead drunk! If even the poor folk can afford to stay drunk for days at a time, what must the rich ones be like?”

He’d smiled then, amused. He smiled now, bitter.

As the campaign had turned, withering in the cold, when the army camped at Derby, shivering while the commanders argued whether to push on or not, the soldiers had still talked of London. But they talked in whispers then, and not of gold plates and Holland gin. They talked of the gallows, of the famous Bridge, where the heads of traitors were displayed. Of the Tower.

That thought sent a qualm through him. Christ, could they be taking him there? He was a convicted traitor, though paroled these past four years. And he was the grandson of Lord Lovat, who had met his death on the block at that same Tower. He hadn’t been fond of his grandfather, but crossed himself and murmured “Fois air Anam …” under his breath. Peace on his soul.

He wondered what the devil the Tower of London looked like. He’d imagined it, of course, but God only knew what the reality was. It was big, though; it had to be big. So he’d have a bit of warning, seeing it. He’d be prepared.

Aye, prepared for prison? he thought. The idea of it, of cold stone and small spaces, endless days, months, and years in a cage as life and body dwindled inexorably away, shriveled his heart. And William. He would never see William again. But they might kill him instead. At the moment, that was his only hope.

But why? Had his parole been revoked? That last, disastrous conversation with John Grey … His fists curled up without thought, and one of the soldiers started, looking at him hard. With an effort, he unclenched his hands and pulled them inside his cloak, gripping his thighs under its cover hard enough to leave bruises.

He hadn’t seen—or heard from—Grey since that day. Had the man been nursing a grudge all this time and finally decided to put paid to Jamie Fraser’s account, once and for all? It was the most likely explanation—and unforgivable things had been said on both sides. Worse, both of them had meant the things they said, and both of them knew it. No excuse of hot blood speaking—though, in all justice, his own blood had boiled, and …

There it was. He gasped, couldn’t help it, though it made all the soldiers look at him, conversation interrupted.

It had to be. He knew the look of a prison well enough. Huge round towers set in a grim high wall, and the filthy brown water of a broad river flowing past, flowing under an iron-barred gate. The Traitors’ Gate? He’d heard of it.

All of them were grinning at him, maliciously enjoying his shock. He swallowed hard and tensed his belly muscles. They wouldn’t see him cower. His pride was all he had left—but he had enough of that.

But the carriage didn’t leave the road. They bowled past the grim bulk of the moated tower, the horses’ hooves ringing on cobbles, and he blessed the sound because it drowned the wrenching gasp when he realized he’d stopped breathing and started again.

It wasn’t a warm day, but he was drenched in sudden sweat and saw the private behind him wrinkle his nose and glance sideways at him. He reeked of fear, could smell himself.

Could ha’ been worse, a bhalaich, he thought, coldly meeting the man’s eye and staring ’til he looked away. I might have shit myself and ye’d have to ride into London smelling that.

WHAT WITH THE TANGLE of foot traffic, barrows, carriages, and horses that thronged the narrow streets, it was more than an hour before the coach finally pulled up outside a massive house that stood in its own walled grounds at the edge of a huge open park. He stared at it in astonishment. If not the tower, he’d certainly expected to be taken to a gaol of some kind. Who the devil lived here, and what did whoever it was want of him?

The soldiers didn’t tell him, and he wouldn’t ask.

To his amazement, they took him up the marble steps to the front door, where they made him wait while the lieutenant banged at the knocker, then spoke to the butler who answered it. The butler was a small, neat man, who blinked in disbelief at sight of Jamie, then turned to the lieutenant, plainly about to remonstrate.

“His Grace said bring him, and I’ve brought him,” said the lieutenant impatiently. “Show us in!”

His Grace? A duke? What the devil might a duke want with him? The only duke he knew of was … God … Cumberland? His heart had already been in his throat; now his wame tried to follow it. He’d seen the Duke of Cumberland only once. When he’d left the battlefield at Culloden, wounded, hidden under a load of hay in a wagon. The wagon had passed through the edge of the government lines, just at evening, and he’d seen the big tent, a squat, vigorous figure outside it irritably waving away clouds of smoke with a gold-laced hat. The smoke of burning bodies—the smoke of the Jacobite dead.

He felt the soldiers jerk and glance at him, startled. He froze, fists at his side, but the chill and the fear were gone, burned away by the sense of rage that rose abruptly, drawing him upright with it.

His heart beat painfully, eager, for all at once the future had a shape to it. No more long days of mere survival. He had purpose, and the glow of it lit his soul.

The butler was falling back, reluctant, but unable to resist. Aye, fine. All he need do was behave circumspectly until he got within grip of the duke. He flexed his left hand briefly. There might be a knife, a letter opener, something … but it didn’t matter.

The lieutenant jerked his head, and he moved, just in time to keep the privates from grasping his arms. He saw the butler’s eyes fix on his feet, mouth twisted in a sneer of contempt. A door opened in the hallway and a woman’s face appeared for a moment. She caught sight of him, gasped, and closed the door.

He would in fact have wiped his sandals, had they given him time; he’d no desire either to foul the house nor to look like the barbarian they plainly thought him. The men hastened him along, though, one on either side, and he had even less wish to give them an excuse to lay their hands on him, so he went, leaving dusty prints crumbled with dry mud and caked manure along the polished floor of the hallway.

The door to the room was open, and they propelled him inside without ceremony. He was looking everywhere at once, gauging distances, estimating the possibilities of objects as weapons, and it was a long instant before his eyes met those of the man seated at the desk.

For a moment longer, his mind refused to grasp the reality, and he blinked. No, it wasn’t Cumberland. Not even the passage of years could have transformed a stout German prince into the slender, fine-featured man frowning at him across the polished wood.

“Mr. Fraser.” It wasn’t quite a question, nor was it quite a greeting, though the man inclined his head courteously.

Jamie was breathing as though he’d run a mile, hands shaking slightly as his body tried to burn away anger that now had no outlet.

“Who are you?” he asked rudely.

The man shot a sharp glance at the lieutenant.

“Did you not tell him, Mr. Gaskins?”

Gaskins. It was a minor relief to know the bugger’s name. And a distinct pleasure to see him go red and then white.

“I … er … I … no, sir.”

“Leave us, Lieutenant.” The man didn’t raise his voice, but it cut like a razor. He’s a soldier, Jamie thought, and then, I ken him. But where …?

The man stood up, ignoring Lieutenant Gaskins’s hasty departure.

“My apologies, Mr. Fraser,” he said. “Were you mistreated on your journey?”

“No,” he replied automatically, scrutinizing the face before him. It was remarkably familiar, and yet he would swear he didn’t … “Why am I here?”

The man drew a deep breath, the frown easing, and as it did, Jamie saw the shape of the man’s face, fine-boned and beautiful, though showing the marks of a hard life. He felt as though someone had punched him in the chest.

“Jesus,” he said. “Ye’re John Grey’s brother.” He groped madly for the name and found it. “Lord … Melton. Jesus Christ.”

“Well, yes,” the man said. “Though I don’t use that title any longer. I’ve become the Duke of Pardloe since we last met.” He smiled wryly. “It has been some time. Please sit down, Mr. Fraser.”

8

Debts of Honor

HE WAS SO SHOCKED THAT HE WENT ON STANDING THERE, gaping like a loon at the man. Melton—Pardloe, rather—looked him up and down, brows slightly knit in concentration.

Recovering himself, Jamie sat down abruptly, the gilded chair feeling flimsy and strange under his buttocks. Pardloe sat, too, and without taking his eyes off Jamie’s face shouted, “Pilcock! I want you!”

This produced a footman—Jamie didn’t turn to look at the man but heard the deferential tread, the murmured “Your Grace?” behind him.

“Bring us some whisky, Pilcock,” Pardloe said, still eyeing Jamie. “And biscuits—no, not biscuits, something more substantial.”

Pilcock made a questioning noise, causing the duke to glance over Jamie’s shoulder at him, features creasing in irritation.

“How should I know? Meat pies. Leftover joint. Roast peacock, for God’s sake. Go ask Cook; go ask your mistress!”

“Yes, Your Grace!”

Pardloe shook his head, then looked at Jamie again.

“Got your bearings now?” he inquired in a perfectly normal tone of voice, as though resuming an interrupted conversation. “I mean—you recall me?”

“I do.”

He did, and the recollection jarred him almost as much as finding Pardloe instead of the Duke of Cumberland. He clutched the seat of the chair, steadying himself against the memory.

Two days past the battle, and the smoke of burning bodies swirled thick over the moor, a greasy fog that seeped into the cottage where the wounded Jacobite officers had taken refuge. They’d crossed the carnage of the field together, bleeding, frozen, stumbling … helping one another, dragging one another to a temporary—and totally illusory—safety.

He’d felt the whole of it an illusion. Had waked on the field, convinced he was dead, relieved it was over, the pain, the heartbreak, the struggle. Then had truly waked, to find Jack Randall lying dead on top of him, the captain’s dead weight having cut off circulation to his wounded leg and saved him from bleeding to death—one final ill turn, one last indignity.

His friends had found him, forced him to his feet, brought him to the cottage. He hadn’t protested; he’d seen what was left of his leg and knew it wouldn’t be long.

Longer than he’d thought; it had been two days of pain and fever. Then Melton had come, and his friends had been taken out and shot, one by one. He’d been sent home, to Lallybroch.

He looked at Harold, Lord Melton—now Duke of Pardloe—with no great friendliness.

“I mind ye.”

PARDLOE ROSE FROM the desk and, with a twitch of the shoulder, summoned him to a pair of wing chairs near the hearth, motioning him into one. Jamie lowered himself gingerly onto the pink-striped satin damask, but the thing was sturdily built and bore his weight without creaking.

The duke turned toward the open door to the library and bellowed, “Pilcock! Where the devil are you?”

It wasn’t a footman or butler who appeared, though. The woman whose face he had glimpsed in the hall downstairs came in, skirts whispering. He had a much better look at her face now and thought his heart might stop.

“Pilcock’s busy,” she told the duke. “What do you want?” She was visibly older but still pretty, with a soft flush to her cheeks.

“Busy? Doing what?”

“I sent him up to the attics,” the woman replied composedly. “If you’re sending poor John to Ireland, he’ll need a portmanteau, at least.” She gave Jamie the briefest of glances before her gaze flicked back to the duke, and Jamie saw one neat eyebrow arch in question.

Jesus. They’re married, then, he thought, seeing the instant communication in the gesture and the duke’s grimace of acknowledgment. She’s his wife. The green-printed wallpaper behind the duke suddenly began to flicker, and the sides of his jaws went cold. With a remote sense of shock, he realized that he was about to faint.

The duke uttered an exclamation and the woman swung round toward him. Spots flickered and grew thick before his eyes, but not thick enough that he failed to see the expression on her face. Alarm—and warning.

“Are you quite well, Mr. Fraser?” The duke’s cool voice penetrated through the buzzing in his ears, and he felt a hand on the back of his neck, forcing his head down. “Put your head between your knees. Minnie, my dear—”

“I’ve got it. Here.” The woman’s voice was breathless, and he heard the clink of glass, smelled the hot scent of brandy.

“Not that, not yet. My snuffbox—it’s on the mantelpiece.” The duke was holding him by the shoulders, he realized, bracing him to keep him from falling. The blood was slowly coming back into his head, but his vision was still dark and his face and fingers cold.

The sound of quick light footsteps came to him—hearing was always the last sense to go, he thought dimly—clicking on the parquet, muffled on the rug, a pause, then coming swiftly back. An urgent murmur from the duke, another click, a small, soft pop! and the stinging rush of ammonia shot up his nose.

He gasped and jerked, trying to turn away, but a firm hand held his head, obliging him to breathe, then finally let go and allowed him to sit up, coughing and spluttering, eyes watering so badly that he could barely make out the woman’s form hovering over him, the vial of smelling salts in her hand.

“Poor man,” she said. “You must be half dead with travel, and hungry, to boot—it’s past teatime, and I’ll wager you’ve not had a bite in hours. Really, Hal—”

“I sent for food. I was just about to send again when he turned white and keeled over,” the duke protested, indignant.

“Well, go and tell Cook, then,” his wife ordered. “I’ll give Mr.…” She turned toward Jamie, expectant.

“Fraser,” Jamie managed, wiping his streaming face on his sleeve. “James Fraser.” The name felt strange on his lips; he hadn’t spoken it in years.

“Yes, of course. I’ll give Mr. Fraser some brandy. Tell Cook we want sandwiches and cake and a pot of strong hot tea, and we want it quickly.”

The duke said something vulgar in French, but went. The woman had a cup of brandy ready and held it to his lips. He took it from her, though, and looked at her over the rim.

The soft flush had gone from her cheeks. She was pale, and her gentle lips were pressed in a grim line.

“For the sake of the cause we once shared,” she said very quietly, “I pray you, say nothing. Not yet.”

HE WAS DEEPLY EMBARRASSED—and even more deeply unsettled. He’d fainted before, from pain or shock. But not often, and not in front of an enemy. Now here he sat, drinking tea from a porcelain cup with a gold rim, sharing sandwiches and cakes from a similarly adorned platter, with that very enemy. He was confused, annoyed, and at a considerable disadvantage. He didn’t like it.

On the other hand, the food was excellent and he was, in fact, starved. His wame had been clenched in a ball since they came in sight of London, so he’d taken no breakfast.

To his credit, Pardloe made no move to take advantage of his guest’s weakness. He said nothing beyond an occasional “More ham?” or “Pass the mustard, if you please,” and ate in the businesslike manner of a soldier, not seeking Jamie’s eye but not avoiding it, either.

The woman had left without another word and hadn’t come back. That was one thing to be thankful for.

He’d known her as Mina Rennie; God knew what her real name was. She’d been the seventeen-year-old daughter of a bookseller in Paris who dealt in information and more than once had carried messages between her father and Jamie, during his days of intrigue there before the Rising. Paris seemed as distant as the planet Jupiter. The distance between a young spy and a duchess seemed even greater.

“For the sake of the cause we once shared.” Had they? He’d been under no illusions about old Rennie; his only loyalty had been to gold. Had his daughter really considered herself a Jacobite? He ate a slice of cake, absently enjoying the crunch of walnuts and the richly exotic taste of cocoa. He hadn’t tasted chocolate since Paris.

He supposed it was possible. The Cause had attracted people of romantic temperament; doomed causes usually did. That made him think abruptly of Quinn, and the thought raised the hairs on his forearms. Christ. He’d nearly forgotten the bloody Irishman and his harebrained schemes, in the alarms of the last few days. What would Quinn think, hearing he’d been dragged off by English soldiers?

Well, he could do nothing about either Quinn or the Duchess of Pardloe just now. One thing at a time. He drained his cup, leaned forward, and set it on its saucer with a deliberate clink that indicated he was now ready to talk.

The duke likewise put down his cup, wiped his mouth with a napkin, and said without preamble, “Do you consider yourself in my debt, Mr. Fraser?”

“No,” he said, without hesitation. “I didna ask ye to save my life.”

“No, you didn’t,” Pardloe said dryly. “In fact, you demanded that I shoot you, if my recollection is correct.”

“It is.”

“Do you hold it against me that I didn’t?” It was asked seriously, and Jamie answered it the same way.

“I did. But I don’t now, no.”

Pardloe nodded.

“Well, then.” He held up both hands and folded down one thumb. “You spared my brother’s life.” The other thumb folded. “I spared yours.” An index finger. “You objected to this action.” The other index finger. “But have upon consideration withdrawn your objection?” He raised both eyebrows, and Jamie quelled a reluctant impulse to smile. He inclined his head half an inch instead, and Pardloe nodded, lowering his hands.

“So you agree that there is no debt between us? No lingering sense of injury?”

“I wouldna go that far,” Jamie replied, very dry indeed. “Ye’ve got three fingers left. But there’s nay debt, no. Not between us.”

The man was sharp; he caught the faint emphasis on “us.”

“Whatever disagreements you may have with my brother do not concern me,” Pardloe said. “So long as they don’t interfere with the business I am about to lay before you.”

Jamie wondered just what John Grey had told his brother concerning the disagreements between them—but if it wasn’t Pardloe’s concern, it wasn’t his, either.

“Speak, then,” he said, and felt a sudden knotting in his belly. They were the same words he’d said to John Grey, which had unleashed that final disastrous conversation. He had a strong foreboding that this one wasn’t going to end well, either.

Pardloe took a deep breath, as though readying himself for something, then stood up.

“Come with me.”

THEY WENT TO A small study down the hall. Unlike the gracious library they had just left, the study was dark, cramped, and littered with books, papers, small random objects, and a scatter of ratty quills that looked as if they’d been chewed. Clearly, this was the duke’s personal lair, and no servant’s intrusion was often tolerated. Tidy himself by default rather than inclination, Jamie found the place oddly appealing.

Pardloe gestured briefly at a chair, then bent to unlock the lower drawer of the desk. What could be sufficiently delicate or important that it required such precautions?

The duke withdrew a bundle of papers bound with ribbon, untied it, and, pushing things impatiently aside to make a clear space, laid a single sheet of paper on the desk in front of Jamie.

He frowned a bit, picked up the sheet, and, tilting it toward the small window for a better light, read slowly through it.

“Can you read it?” The duke was looking at him, intent.

“More or less, aye.” He set it down, baffled, and looked at the duke. “Ye want to know what it says, is that it?”

“It is. Is it Erse? The speech of the Scottish Highlands?”

Jamie shook his head.

“Nay, though something close. It’s Gaeilge. Irish. Some call that Erse, too,” he added, with a tinge of contempt for ignorance.

“Irish! You’re sure?” The duke stood up, his lean face positively eager.

“Yes. I wouldna claim to be fluent, but it’s close enough to the Gàidhlig—that would be my own tongue,” he said pointedly, “that I can follow it. It’s a poem—or part o’ one.”

Pardloe’s face went blank for an instant but then resumed its expression of concentration.

“What poem? What does it say?”

Jamie rubbed a forefinger slowly down the bridge of his nose, scanning the page.

“It’s no a particular poem—not a proper one, wi’ a name to it, I mean—or not one I know. But it’s a tale o’ the Wild Hunt. Ken that, do ye?”

The duke’s face was a study.

“The Wild Hunt?” he said carefully. “I … have heard of it. In Germany. Not Ireland.”

Jamie shrugged, and pushed the page away. The little study had a faintly familiar smell to it—a sweet fuggy aroma that made him want to cough.

“Do ye not find ghost stories everywhere? Or faerie tales?”

“Ghosts?” Pardloe glanced at the page, frowning, then picked it up, scowling as though he’d force it to talk to him.

Jamie waited, wondering whether this sheet of Irish poetry had aught to do with what the woman had said. “If you’re sending poor John to Ireland …” John Grey might go to the devil with his blessing, let alone Ireland, but what with the memory of Quinn and his schemes lurking in his mind, the repeated mention of the place was beginning to give Jamie Fraser the creeps.

Pardloe suddenly crumpled the paper in his hand and threw the resulting ball at the wall with a rude exclamation in Greek.

“And what has that to do with Siverly?” he demanded, glaring at Jamie.

“Siverly?” he replied, startled. “Who, Gerald Siverly?” Then could have bitten his tongue, as he saw the duke’s face change yet again.

“You do know him,” Pardloe said. He spoke quietly, as a hunter might do to a companion, sighting game.

There was little point in denying it. Jamie lifted one shoulder.

“I kent a man by that name once, aye. What of it?”

The duke leaned back, eyeing Jamie. “What, indeed. Will you tell me the circumstances in which you knew a Gerald Siverly?”

Jamie considered whether to answer or not. But he owed Siverly nothing, and it was perhaps over-early to be obstructive, given that he had no idea why Pardloe had brought him here. He might need to be offensive later, but no point in it now. And the duke had fed him.

As though the duke had picked up this thought, he reached into a cupboard and withdrew a stout brown bottle and a couple of worn pewter cups.

“It’s not a bribe,” he said, setting these on the desk with a fleeting smile. “I can’t keep my temper about Siverly without the aid of a drink, and drinking in front of someone who’s not makes me feel like a sot.”

Recalling the effect of wine after long abstinence, Jamie had some reservations regarding whisky—he could smell it, the instant the bottle was uncorked—but nodded, nonetheless.

“Siverly,” he said slowly, picking up the cup. And how did ye ken I knew him, I wonder? The answer to that came as quickly as the question. Mina Rennie, otherwise known as the Duchess of Pardloe. He pushed the thought aside for the moment, slowly inhaling the sweet fierce fumes of the drink.

“The man I kent wasna a real Irishman, though he’d some land in Ireland, and I think his mother was maybe Irish. He was a friend of O’Sullivan, him who was later quartermaster for … Charles Stuart.”

Pardloe looked sharply at him, having caught the hesitation—he’d nearly said “Prince Charles”—but nodded at him to continue. “Jacobite connections,” Pardloe observed. “Yet not a Jacobite himself?”

Jamie shook his head and took a cautious sip. It burned the back of his throat and sent tendrils swirling down through his body like a drop of ink in water. Oh, God. Maybe this was worth being dragged off like a convict. Then again …

“He dabbled. Dined at Stuart’s table in Paris quite often, and ye’d see him out with O’Sullivan or one o’ the prince’s other Irish friends—but that’s as far as it went. I met him once in Lord George Murray’s company at a salon, but he kept well apart from Mar or Tullibardine.” He had a moment’s pang at thought of the small, cheerful Earl of Tullibardine, who, like his own grandfather, had been executed on Tower Hill after the Rising. He lifted his cup in silent salute and drank before going on. “But then he was gone. Frightened off, thought better, saw nay profit—I hadn’t enough to do wi’ him myself to say why. But he wasna with Charles Stuart at Glenfinnan, nor after.”

He took another sip. He wasn’t liking this; the memories of the Rising were too vivid. He felt Claire there by his elbow, was afraid to turn his head and look.

“Saw no profit,” the duke echoed. “No, I daresay he didn’t.” He sounded bitter. He sat looking into his cup for a moment, then tossed the rest back, made a houghing noise, set it down, and reached for the bundle of papers.

“Read that. If you will,” he added, the courtesy clearly an afterthought.

Jamie glanced at the papers, feeling an obscure sense of unease. But again, there was no reason to refuse, and, despite his reluctance, he picked up the top few sheets and began to read.

The duke wasn’t a man who seemed comfortable sitting still. He twitched, coughed, got up and lit the candle, sat down again … coughed harder. Jamie sighed, concentrating against the distraction.

Siverly seemed to have made the most of his army career in Canada. While Jamie disapproved of the man’s behavior on general principles and admired the eloquent passion displayed by the man who had written about it, he felt no personal animus. When he came to the part about the pillaging and terrorizing of the habitant villages, though, he felt the blood begin to rise behind his eyes. Siverly might be a proper villain, but this wasn’t personal villainy.

This was the Crown’s way. The way of dealing with resistant natives. Theft, rape, murder … and fire.

Cumberland had done it, “cleansing” the Highlands after Culloden. And James Wolfe had done it, too—to deprive the Citadel at Quebec of support from the countryside. Taken livestock, killed the men, burned houses … and left the women to starve and freeze.

God, that she might be safe! he thought in sudden agony, closing his eyes for an instant. And the child with her.

He glanced up from the paper. The duke was still coughing but had now dug a pipe out of the midden and was packing it with tobacco. Lord Melton had commanded troops at Culloden. Those troops—and the man who sat before him—had very likely remained to take part in the cleansing of the Highlands.

“No lingering sense of injury,” he’d said. Jamie muttered something very rude under his breath in the Gàidhlig and went on reading, though he found his attention still distracted.

Blood pressure. That’s what Claire called it. To do with how hard your heart beat and the force with which it drove the blood round your body. When your heart failed you and blood no longer reached the brain, that’s what caused fainting, she said. And when it beat hard, in the grip of fear or passion, that was when you felt the blood beat in your temples and swell in your chest, ready for bed or battle.

His own blood pressure was rising like a rocket, and he’d no desire to bed Pardloe.

The duke took a spill from a pottery dish and put it to the candle flame, then used it to light his pipe. It had grown dark outside, and the smell of oncoming rain came in through the half-open window, mingling with the musky sweet scent of the tobacco. Pardloe’s lean cheeks hollowed as he sucked at the pipe, the orbits of his eyes shadowed by the light that fell on brow and nose. He looked like a skull.

Abruptly, Jamie set down the papers.

“What do you want of me?” he demanded.

Pardloe took the pipe from his mouth and exhaled slow wisps of smoke.

“I want you to translate that bit of Irish. And to tell me more—whatever you know or recall of Gerald Siverly’s background and connections. Beyond that …” The pipe was in danger of going out, and the duke took a long pull at it.

“And ye think I’ll do it, for the asking?”

Pardloe gave him a level look, smoke purling from his lips.

“Yes, I do. Why not?” He raised the middle finger of one hand. “I would consider it a debt, to be paid.”

“Put that bloody finger back down before I ram it up your backside.”

The duke’s mouth twitched, but he put the finger down without comment.

“I also wished to see you, to determine whether you might be of assistance in bringing Major Siverly to justice. I think that you can be. And what I want above all is justice.”

Justice.

Jamie drew a breath and held it for a moment, to ensure against hasty speech.

“What assistance?”

The duke blew a thoughtful cloud of blue-tinged smoke, and Jamie realized suddenly what the sweet, pungent odor was. It wasn’t tobacco; the duke was drinking hemp smoke. He’d smelled it once or twice before; a doctor in Paris had prescribed it to an acquaintance who suffered from a lung complaint. Was the duke ill? He didn’t look it.

He didn’t sound like it, either.

“Siverly has taken leave from his regiment and disappeared. We think he has gone to his estate in Ireland. I want him found and brought back.” Pardloe’s voice was level, and so was his gaze. “My brother is going to Ireland on this mission, but he will require help. He—”

“Did he bloody tell you to fetch me here?” Jamie’s fists had doubled. “Does he think that I—”

“I don’t know what he thinks, and, no, he has no idea that I’ve brought you here,” Pardloe said. “I doubt he’ll be pleased,” he added thoughtfully, “but as I said—whatever disagreements you and he may have do not concern me.” He laid the pipe aside and folded his hands, looking at Jamie straight on.

“I dislike doing this,” he said. “And I regret the necessity.”

Jamie stared at Pardloe, feeling his chest tighten. “I’ve been fucked up the arse by an Englishman before,” he said flatly. “Spare me the kiss, aye?”

Pardloe drew breath through his nose and laid both hands flat on the desk.

“You will accompany Lieutenant-Colonel Grey to Ireland and there render him every assistance in locating Major Siverly and compelling his return to England, as well as obtaining evidence to aid in his prosecution.”

Jamie sat like stone. He could hear the rasp of his own breath.

“Or your parole will be revoked. You will be taken to the Tower—today—and there committed to imprisonment at His Majesty’s pleasure.” The duke paused. “Do you require a moment to consider the situation?” he asked politely.

Jamie stood up abruptly. Pardloe stiffened, barely saving himself from jerking backward.

“When?” Jamie asked, and was surprised at the calmness in his voice.

Pardloe’s shoulders relaxed, almost imperceptibly.

“In a few days.” For the first time, his eyes left Jamie’s face, surveying him from head to toe. “You’ll need clothes. You’ll travel as the gentleman you are. Under parole, of course.” He paused, gaze returning to Jamie’s face. “And I will consider myself in your debt, Mr. Fraser.”

Jamie looked at him with contempt and turned on his heel.

“Where are you going?” Pardloe said. He sounded startled.

“Out,” Jamie said, and reached for the doorknob. He glared back over his shoulder. “Under parole. Of course.” He jerked the door open.

“Supper’s at eight,” said the duke’s voice behind him. “Don’t be late, will you? It puts Cook out.”

9

Eros Rising

IT HAD COME ON TO RAIN, AND THE GUTTERS WERE STREAMING. John Grey was soaked to the skin and was steaming. He stamped down Monmouth Street, oblivious to pelting rain, ankle-deep puddles, and the soggy skirts of his coat flapping about his thighs.

He’d been walking for what seemed hours, thinking that the exercise would burn away his anger, make it possible for him to speak to his brother without striking him. It hadn’t. If anything, he grew more infuriated with each step.

Even for Hal, to whom high-handedness was as natural as breathing, this was raw. Not only to have ignored John’s plainly stated position with regard to Jamie Fraser but to have decided without a word or a by-your-leave to have Fraser brought to London—and to have bloody done it without a word to him, overriding his authority as Fraser’s legal parole officer … and then—then!—to have compounded the crime by informing John—not asking him, oh, no, commanding him!—to go to Ireland in Fraser’s company.… He wanted urgently to wring Hal’s neck.

The only thing stopping him was the presence of James Fraser at Argus House.

He couldn’t in justice blame Fraser for the present situation. He doubted the man was any happier about it than he was. Justice, however, had nothing to do with his feelings, which were exigent.

The rain turned briefly to hail, tiny balls of ice bouncing off his head and shoulders, and a covey of orange-girls scuttled past him, squealing in a mix of consternation and exhilaration, leaving a delicious scent of chilled oranges in their wake. One of them had dropped a fruit from her box; it rolled at his feet, vivid on the pavement, and he picked it up and turned to call after her, but the girls had gone.

The cold globular feel of the orange was pleasant in his hand, and the slackening hail had cooled his blood a little. He tossed the fruit in the air and caught it again.

He hadn’t tried to strike Hal in anger since he was fifteen. It hadn’t gone well. He could probably do it now, though. Hal was still quick and an excellent swordsman, but he was nearly forty now, and the years of campaigning had told on him. Still, what would be the point of hammering his brother, or even pegging him with an orange at short range? The situation would still be what it was. He put the orange in his pocket and sloshed moodily across a flooded street, kicking floating cabbage leaves out of the way.

“Lord John!” The shrill hail made him look up, in time to be deluged by a massive wave of filthy water thrown up by the wheels of a carriage. Spluttering, he wiped mud and offal from his face and saw a young woman in the window of the coach, her own face convulsed with laughter.

“Oh, your lordship—how wet ye are!” she managed through her giggles, shielding the red velvet flowers on her very stylish hat from the blowing rain with a spread fan.

“Yes. I am wet,” he said, giving Nessie a marked look. Agnes, she was called; a young Scottish whore he’d met three years before. Apparently, she’d come up in the world considerably since. “Is that your coach?”

“Och, no,” she said with regret. “If it was, I’d offer ye a ride. I’m on my way to see a new swell; he sent it for me.”

“Well, I shouldn’t like to spoil your client’s upholstery,” he said, with exquisite politeness.

“Ye’ll catch your death standin’ there,” she advised him, ignoring this. “But ye’re no far from my new house. The end o’ Brydges Street. If ye go there, Mrs. Donoghue will gie ye a wee dram against the chill. And maybe a towel,” she added, surveying him critically.

“I thank you for the suggestion, madam.”

She flashed him a brilliant smile and waggled her fan.

“Nay charge. Get on wi’ ye, then, ye stocious bugger, before I’m drowned!” she shouted toward the coachman, and, withdrawing her head, promptly snapped the window shut.

He leapt back but not quite in time to avoid receiving another discharge of cold water and wet manure across his legs as the coach surged into motion.

He stood still, dripping and breathing heavily, but then realized that there was some virtue in Nessie’s suggestion. He should seek shelter, if he didn’t want to die of pleurisy or come down with la grippe. And the only thing worse than going to Ireland in Jamie Fraser’s company would be doing it with a bad head cold.

Not at a brothel, where the dram and towel would doubtless be provided at extortionate charge, and unwanted female companionship urged upon him, as well. His encounter with Nessie had jolted him out of his bad temper and into an awareness of his surroundings, though; he was no more than a few streets away from the Beefsteak, his favorite club. He could get a room there—dry clothes, perhaps a bath. And certainly a drink.

He turned and set off up Coptic Street with determination, trickles of water running down his back.

AN HOUR LATER, bathed, dressed in dry—if slightly too large—clothing, and having ingested two large brandies, he found himself in a slightly more philosophical frame of mind.

The important thing was to find Siverly and bring him back. His own honor was at stake in that venture, both because of his promise to Charlie Carruthers and because of his duty as an officer of His Majesty’s army. He’d done unpleasant things before in pursuit of that duty. This would be one more, that’s all.

And it was somewhat reassuring to realize that Fraser would be as uncomfortable as himself. No doubt that discomfort would prevent anything awkward being said.

He thought the philosophical frame of mind was coming along fairly well but might be further assisted by food; agitated by his conversation with Hal, he’d missed his tea and was feeling the effects of brandy on an empty stomach. Glancing at himself in the looking glass to be sure he’d got all the manure flakes out of his still-damp hair, he twitched the ill-fitting gray coat into better adjustment and made his way downstairs.

It was early evening, and the Beefsteak was quiet. Supper was not being served quite yet; there was no one in the smoking room and only one member in the library, sprawled asleep in a chair with a newspaper over his face.

Someone was in the writing room, though, shoulders hunched in thought, quill twiddling in one hand in search of inspiration.

To Grey’s surprise, the hunched back proved to belong to Harry Quarry, senior colonel of the 46th. Quarry, straightening up with an unfocused look in his eye, suddenly caught sight of Grey in the corridor and, alarmed, hastily slapped a sheet of blotting paper over the paper on the desk before him.

“A new poem, Harry?” Grey asked pleasantly, stepping into the writing room.

“What?” Harry tried—and failed utterly—to look innocently bewildered. “Poetry? Me? Letter to a lady.”

“Oh, yes?”

Grey made as though to lift the blotting paper, and Quarry snatched both sheets away, pressing them to his chest.

“How dare you, sir?” he said, with what dignity he could muster. “A man’s private correspondence is sacred!”

“Nothing is sacred to a man who would rhyme ‘sanguineous’ and ‘cunnilingus,’ I assure you.”

He likely wouldn’t have said it had the brandy warming his blood not loosened his tongue, as well. Seeing Harry’s eyes bulge, though, he wanted to laugh, in spite of his regret.

Harry leapt to his feet and, going to the door, glanced wildly up and down the corridor, before turning to glare at Grey.

“I should like to see you do better. Who the devil told you?”

“How many people know?” Grey countered. “I guessed. You gave me that book for Diderot, after all.” He hadn’t guessed but didn’t want to reveal the source of his information, that being his mother.

“You read it?” The color was beginning to come back into Harry’s normally florid face.

“Well, no,” Grey admitted. “Monsieur Diderot read a number of selections from it aloud, though.” He grinned involuntarily at the recollection of M. Diderot—very intoxicated—declaiming poetry from Harry’s anonymously published Certain Verses Upon the Subject of Eros while urinating behind a screen in Lady Jonas’s salon.

Harry was examining him, narrow-eyed.

“Hmmph,” he said. “You wouldn’t know a dactyl from your left thumb. Benedicta told you.”

Grey’s eyebrows shot up. Not in offense at Harry’s impugning of his literary judgment—which was more or less true—but in surprise. For Harry to have referred to Grey’s mother by her Christian name—while revealing that she knew about the poetry—was a shocking revelation as to the intimacy of their acquaintance.

He had wondered how his mother had come to know that Harry wrote erotic poetry. He returned the narrow look, with interest.

Harry, belatedly realizing what he’d given away, looked as innocent as it was possible for a thirty-eight-year-old colonel of expansive habit, lecherous appetite, and considerable experience to look. Grey debated briefly whether to make something of that look, but, after all, his mother was safely married now to General Stanley, and neither she nor the general would thank him for causing scandal—and he really didn’t want to call Harry out, anyway.

He settled for saying repressively, “The lady is my mother, sir,” and Harry had the grace to look abashed.

Before more could be said, though, the front door opened and a cold draft swirled down the hall, lifting the papers on the desk and scattering them at Grey’s feet. He stooped swiftly to pick them up before Harry could reach them.

“Christ, Harry!” His eye flickered hastily over the careful script.

“Give that back!” Harry growled, making a snatch at the paper.

Holding Harry off with one hand, he read further, out loud: “With thighs bedew’d and foaming cunt—Jesus, Harry, foaming?”

“It’s a bloody rough draft!”

“Oh, it’s rough, all right!” He stepped nimbly backward into the hall, evading Harry’s grasp, and collided heavily with a gentleman who had just come in.

“Lord John! I do beg your pardon most humbly! Are you injured?”

Grey blinked stupidly for a moment at the enormous fair man looming solicitously over him, then straightened up from his ignominious collapse against the paneling.

“Von Namtzen!” He clasped the big Hanoverian’s hand, absurdly delighted to see him again. “What brings you to London? What brings you here? Come and have supper with me, can you?”

Captain von Namtzen’s sternly handsome face was wreathed in smiles, though Grey saw that it bore the marks of some recent difficulty, the lines between nose and mouth harsher than they had been, hollows beneath the broad cheekbones and the deep-set eyes. He squeezed Grey’s hand to express his pleasure at their reacquaintance, and Grey felt a few bones give, though nothing actually cracked.

“I should be so pleased,” von Namtzen said. “But I am engaged …” He turned, looking vaguely behind him and gesturing toward a well-dressed gentleman who had been standing out of range. “You know Mr. Frobisher? His lordship John Grey,” he explained to Frobisher, who bowed.

“Certainly,” the gentleman replied courteously. “It would give me great pleasure, Lord John, was you to join us. I have two brace of partridge ordered, a fresh-caught salmon, and a vast great trifle to follow—Captain von Namtzen and I will be quite unequal to the occasion, I am sure.”

Grey, with some experience of von Namtzen’s capacities, rather thought that the Hanoverian was likely to engulf the entire meal single-handedly and then require a quick snack before retiring, but before he could excuse himself, Harry snatched the kidnapped papers from his hand, thus requiring an introduction to Frobisher and von Namtzen, and in the social muddle that ensued, all four found themselves going in to supper together, with a salmagundi and a few bottles of good Burgundy hastily ordered to augment the meal.

CHRIST, IT WAS CATCHING. He’d led the conversation over the soup to the subject of poetry, meaning only to chaff Harry, but it had led to an enthusiastic declamation of a poem from Brockes’s Irdisches Vergnügen in Gott—in German—by Mr. Frobisher, and then a heated discussion between von Namtzen and Frobisher regarding the structure of a particular German verse form and whether this was or was not the parent of the English sonnet.

Harry, asked for his opinion, grinned at Grey over his soup spoon.

“Me?” he said blandly. “Oh, I’m certainly not qualified to give an opinion. ‘Mary had a little lamb’ is about as far as I go in that direction. Grey, now, he’s the lad for rhymes; best ask him.”

Grey had hurriedly disclaimed any such knowledge, but it had set the table to the game of finding rhymes, going in turn until one man should not be able to find a rhyming word, whereat the next would choose a new one.

They’d got from the simple things like moon/June/spoon/spittoon/poltroon onto the more delicate issue of whether “porringer” could be legitimately rhymed with “oranger,” the latter being arguably a real word. The worst of it was that the conversation—coupled with the sight of von Namtzen sitting opposite him, his broad face lightened a little by the wordplay, his soft fair hair curling gently round the back of his ears—had caused him to start rhyming things privately. Only rude words, to start with, but then a little couplet—he thought that was the right term for it—had begun to chant itself.

He was startled by it. Was this how Harry did it? Just have words show up and start something, all by themselves?

The words that had shown up in his own mind had fallen into an irritating bit of doggerel: You cannot master me / but shall I your master be?

This unsettled him, as there was nothing in his relationship—or feelings—regarding von Namtzen to which this could apply, and he realized quite well that it had to do with the presence of Jamie Fraser at Argus House.

Will you bloody go away? he thought fiercely. I’m not ready.

The room seemed very warm, and sweat gathered round his hairline. Luckily, the arrival of the salmagundi and the kerfuffle of serving it diverted the company’s attention from verse, and he lost himself thankfully in the glories of short-crust pastry and the luscious mingled juices of game, duck, and truffles.

“WHAT’S BROUGHT YOU to London, sir?” Harry asked von Namtzen over the salad. It was plainly meant merely to break the digestive silence caused by the salmagundi, but the Hanoverian’s face became shadowed, and he looked down into the plate of greens and vinegar.

“I am purchasing some properties for the captain,” Mr. Frobisher put in hurriedly, with a glance at von Namtzen. “Papers to sign, you know …” He waved a hand, indicating vast reams of legal requirement.

Grey looked curiously at von Namtzen—who was not only captain of his own regiment but the Graf von Erdberg, as well. He knew perfectly well that the graf had a man of business in England; all wealthy foreigners did, and he had in fact met von Namtzen’s property agent once.

Whether von Namtzen had noticed his curiosity or merely felt that more explanation was necessary, he raised his head and expelled an explosive breath.

“My wife died,” he said, and paused to swallow. “Last month. I—my sister is in London.” Another swallow. “I have brought the … my children … to her.”

“Oh, my dear sir,” said Harry, putting a hand on von Namtzen’s arm and speaking with the deepest sympathy. “I am so sorry.”

“Danke,” von Namtzen muttered, and then suddenly rose to his feet and blundered out of the room, with what might have been a word of excuse or a muffled sob.

“Oh, dear,” said Frobisher, dismayed. “Poor fellow. I’d no idea he felt it so deeply.”

Neither had Grey.

After an awkward pause, they resumed eating their salads, Grey gesturing to the steward to remove von Namtzen’s plate. Frobisher had no details regarding the captain’s sad loss, and the conversation switched to a desultory discussion of politics.

Grey, having less than no interest in the subject, was left to consider Stephan von Namtzen and supply automatic noises of interest or agreement as the rhythm of the talk demanded.

He did spare a thought for Louisa von Lowenstein, the extremely vivacious—not that he couldn’t think of better words, but the woman was dead—Saxon princess who had married von Namtzen three years before. God rest her soul, he thought, and meant it—but his real concern was for Stephan.

If asked, he would have sworn that the marriage had been one of mutual convenience. He would also have sworn that Stephan’s tastes lay in other directions. There had been passages between himself and von Namtzen that … well, true, there had been nothing explicit, no declarations—not that sort of declaration, at least—and yet he couldn’t have been altogether mistaken. The sense of feeling between them …

He recalled the evening in Germany when he had helped Stephan to remove his shirt outdoors, had examined—and kissed—the stump of his recently amputated left arm, and how the man’s skin had glowed in the magic of the dusky light. His face grew hot and he bent his head over his plate.

Still. Stephan might have been sincerely attached to Louisa, no matter what the true nature of their marriage had been. And there were men who enjoyed the physical attractions of both sexes. For that matter, Grey himself knew several women whose deaths would distress him greatly, though he had no relation with them beyond that of friendship.

Von Namtzen reappeared as the cheese plates were being taken away, his normal equanimity seeming quite restored, though his eyes were red-rimmed. The conversation over port and brandy changed smoothly to a discussion of horse racing, thence to the breeding of horses—von Namtzen had a remarkable stud at Waldesruh—and remained on purely neutral matters until they rose at last.

“Shall I see you home?” Grey said quietly to von Namtzen as they waited in the hall for the steward to bring their cloaks. His heart was thumping audibly in his ears.

Stephan’s eyes flicked toward Frobisher, but the man was in close conversation with Harry about something.

“I should appreciate your company very much, Lord John,” he said, and though the words were formal, his bloodshot eyes were warm.

They didn’t speak in the coach. The rain had ceased and they left the windows down, the air cold and fresh on their faces. Grey’s thoughts were disordered by the amount of wine drunk with dinner, more so by the tumultuous emotions of the day—and, most of all, by Stephan’s close presence. He was a large man, and his knee vibrated with the coach’s movement, no more than an inch from Grey’s.

As he followed Stephan from the coach, he caught the scent of von Namtzen’s cologne, something faint and spicy—cloves, he thought, and was absurdly reminded of Christmas, and oranges studded thick with cloves, the smell festive in the house.

His hand closed on the orange, cool and round in his pocket, and he thought of other rounded things that might fit in his hand, these warm.

“Fool,” he said to himself, under his breath. “Don’t even think about it.”

It was, of course, impossible not to think about it.

Dismissing the yawning butler who let them in, Stephan led Grey to a small sitting room where a banked fire smoldered in the hearth. He waved Grey to a comfortable chair and took up the poker himself to stir the embers into life.

“You will have something to drink?” he asked, with a nod over his shoulder to a sideboard on which glasses and bottles stood in orderly ranks, graded by size. Grey smiled at the Germanic neatness of the array, but poured a small brandy for himself and—with a glance at Stephan’s broad back—a slightly larger one for his friend.

Several of the bottles were half empty, and he wondered how long Stephan had been in London.

Seated before the fire, they sipped at their drinks in a companionable silence, watching the flames.

“It was kind of you to come with me,” Stephan said at last. “I did not want to be alone tonight.”

Grey lifted one shoulder in dismissal. “I am only sorry that it should be tragedy that brings us together again,” he said, and meant it. He hesitated. “You … miss your wife greatly?”

Stephan pursed his lips a little. “I—well … of course I mourn Louisa,” he said, with more formality than Grey would have expected. “She was a fine woman. Very good at managing things.” A faint, sad smile touched his lips. “No, it is my poor children for whom I am sorrowful.”

The shadow Grey had noted before clouded the broad face, clean-limned as a Teutonic saint’s. “Elise and Alexander … They lost their own mother when they were quite small, and they loved Louisa very much; she was a wonderful mother, as kind to them as to her own son.”

“Ah,” Grey said. “Siggy?” He’d met young Siegfried, Louisa’s son by her first marriage, and smiled at the memory.

“Siggy,” von Namtzen agreed, and smiled a little, too, but the smile soon faded. “He must remain in Lowenstein, of course; he is the heir. And that also is too bad for Lise and Sascha—they are very fond of him, and now he is gone from them, too. It’s better for them to be with my sister. I could not leave them at Lowenstein, but their faces when I had to say farewell to them this afternoon …”

His own face crumpled for a moment, and Grey felt by reflex in his pocket for a handkerchief, but von Namtzen buried his grief in his glass for a moment and got control of himself again.

Grey rose and turned his back tactfully as he refreshed his drink, saying something casual about his cousin Olivia’s child, Cromwell, now aged almost two and the terror of the household.

“Cromwell?” von Namtzen said, clearing his throat and sounding bemused. “This is an English name?”

“Couldn’t be more so.” An explanation of the history of the lord protector carried them into safe waters—though Grey suffered a slight private pang; he couldn’t think of young Cromwell without remembering Percy, the stepbrother who had also been his lover. They had both been present—inadvertently—at young Cromwell’s birth, and his description of this hair-raising occasion made Stephan laugh.

The house was quiet, and the small room seemed removed from everything, a warm refuge in the depths of the night. He felt as though the two of them were castaways, thrown up together on some island by the storms of life, passing uncharted time by exchanging their stories.

It wasn’t the first time. When he had been wounded after Crefeld, he had been taken to Stephan’s hunting lodge at Waldesruh to recover, and once he was able to carry on a conversation that lasted more than two sentences, they had often talked like this, late into the night.

“You are feeling well?” Stephan asked suddenly, picking up his train of thought in the way that close friends sometimes do. “Your wounds—do they still pain you?”

“No,” he said. He had wounds that still did, but not physical ones. “Und dein Arm?”

Stephan laughed with pleasure at hearing him speak German and lifted the stump of his left arm a little.

“Nein. Eine Unannehmlichkeit, mehr nicht.” A nuisance, no more.

He watched Stephan as they talked, now in both languages, seeing the light move on his face, as it went from humor to seriousness and back again, expressions flickering like fire shadow over his broad Teutonic bones. Grey had been startled, as well as moved, by the depth of Stephan’s feeling for his children—though, on consideration, he shouldn’t have been. He’d long been struck by the apparent contradiction in the Teutonic character, swinging from cold logic and ferocity in battle to the deepest romanticism and sentimentality.

Passion, he supposed you’d call it. Weirdly enough, it reminded him of the Scots, who were emotionally much the same, though less disciplined about it.

Master me, he thought. Or shall I your master be?

And with that casual thought, something moved viscerally in him. Well, it had been moving for some time, in all honesty. But with that particular thought, his attraction to Stephan suddenly merged with the things he had been deliberately not thinking—or feeling—with regard to Jamie Fraser, and he found himself grow flushed, discomfited.

Did he want Stephan only because of the physical similarities between him and Fraser? They were both big men, tall and commanding, both the sort that made people turn to look at them. And to look at either of them stirred him, deeply.

It was quite different, though. Stephan was his friend, his good friend, and Jamie Fraser never would be. Fraser, though, was something that Stephan never could be.

“You are hungry?” Without waiting for an answer, Stephan rose and rummaged in a cupboard, coming out with a plate of biscuits and a pot of orange marmalade.

Grey smiled, remembering his earlier prediction regarding von Namtzen’s appetite. He took an almond biscuit from politeness rather than hunger and, with a feeling of affection, watched Stephan devour biscuits spread with marmalade.

The affection was tinged with doubt, though. There was a sense of deep closeness between them, here in the night, quite alone—no doubt at all of that. But what sort of closeness …?

Stephan’s hand brushed his, reaching for a biscuit, and von Namtzen squeezed his fingers lightly, smiling, before letting go and taking up the marmalade spoon. The touch ran up Grey’s arm and straight down his spine, raising hairs in its wake.

No, he thought, struggling for logic, for decency. I can’t.

It wouldn’t be right. Not right to use Stephan, to try to slake his physical need with Stephan, perhaps risk their friendship by trying. And yet the temptation was there, no doubt of that, either. Not only the immediate desire—which was bloody strong—but the ignoble thought that he might by such means exorcise, or at least temper, the hold Fraser had upon him. It would be far easier to face Fraser, to deal with him calmly, if the sense of physical desire was at least muted, if not gone entirely.

But … he looked at Stephan, the kindness and the sadness in his broad face, and knew he couldn’t.

“I must go,” he said abruptly, and stood up, brushing crumbs from his shirt ruffle. “It’s very late.”

“Must you go?” Stephan sounded surprised, but rose, too.

“I—yes. Stephan—I’m so glad we met this evening,” he said on impulse, and held out a hand.

Stephan took it, but rather than shake it, drew him close, and the taste of oranges was suddenly in his mouth.

“WHAT ARE YOU THINKING?” he asked at last, not sure whether he wanted to hear the answer but needing to hear Stephan speak.

To his relief, Stephan smiled, his eyes still closed, and drew his large, warm fingers gently down the slope of Grey’s shoulder and over the curve of his forearm, where they curled round his wrist.

“I am wondering what is the risk that I will die before St. Catherine’s Day.”

“What? Why? And when is St. Catherine’s Day?”

“In three weeks. That is when Father Gehring returns from Salzburg.”

“Oh, yes?”

Stephan let go of his wrist and opened his eyes.

“If I go back to Hanover and confess this to Father Fenstermacher, I will probably have to hear Mass every day for a year or undertake a pilgrimage to Trier. Father Gehring is somewhat … less exacting.”

“I see. And if you die before making your confession—”

“I will go to hell, of course,” Stephan said matter-of-factly. “But I think it is worth the risk. It’s a long walk to Trier.” He coughed and cleared his throat.

“That—what you did. To me.” He wouldn’t meet Grey’s eye, and a deep color rose across his broad cheekbones.

“I did a lot of things to you, Stephan.” Grey struggled to keep the laughter out of his voice, but without much success. “Which one? This one?” He leaned forward on his elbow and kissed von Namtzen’s mouth, enjoying the little start von Namtzen gave at the touch of his lips.

Stephan kissed men frequently, in that exuberant German way of his. But he didn’t kiss them this way.

To feel the strength of those broad shoulders rise under his palm, then feel them give way, the powerful flesh melting slowly as Stephan’s mouth softened, yielding to him …

“Better than your hundred-year-old brandy,” Grey whispered.

Stephan sighed deeply. “I want to give you pleasure,” he said simply, meeting Grey’s eyes for the first time. “What would you like?”

Grey was speechless. Not so much at the declaration, moving as it was—but at the multitude of images that one sentence conjured. What would he like?

“Everything, Stephan,” he said, his voice husky. “Anything. It—I mean—to touch you—just to watch you gives me pleasure.”

Stephan’s mouth curled up at that.

“You can watch,” he assured Grey. “You will let me touch you, though?”

Grey nodded. “Oh, yes,” he said.

“Good. What I wish to know, though—how best?” He reached out and took hold of Grey’s half-hard prick, inspecting it critically.

“How?” Grey croaked. All the blood had left his head, very suddenly.

“Ja. Shall I put my mouth upon this? I am not sure what to do then, you see, how this is done correctly. I see there is some skill in this, which I do not have. And you are not quite ready yet, I think?”

Grey opened his mouth to observe that this condition was rapidly adjusting itself, but Stephan went on, squeezing gently.

“It is more straightforward if I put my member into your bottom and use you in that fashion. I am ready, and I am confident I can do that; it is much like what I do with my—with women.”

“I—yes, I’m sure you can,” Grey said rather faintly.

“But I think if I do that, I might hurt you.” Stephan let go of Grey’s prick and took hold of his own, frowning at the comparison. “It hurt, at first, when you did this to me. Not later—I liked it very much,” he assured Grey hastily. “But at first. And I am … somewhat large.”

Grey’s mouth was so dry that it was an effort to speak. “Some … what,” he managed. He glanced at Stephan’s prick, freshly erect, then away. Then, slowly, back again, eyes drawn like iron to a magnet.

It would hurt. A lot. At least … at first …

He swallowed audibly. “If … I mean … if you …”

“I will do it very slowly, ja.” Stephan smiled, sudden as the sun coming from behind clouds, and reached for the large cushion they had used earlier. He threw it down and patted it. “Come then, and bend over. I will oil you.”

He had taken Stephan from behind, thinking that Stephan would be less self-conscious that way, he himself loving the sight of the broad, smooth back beneath him, the powerful waist and muscular buttocks, surrendered so completely to him. He felt his own clench a little at the memory.

“Not—that way.” He pushed the cushion back against the headboard and scrambled up, bracing his shoulders securely against it. “You said I could watch.” And the position would give him some control—and at least a chance to avoid serious injury, should Stephan’s enthusiasm outrun his caution.

Are you insane? he asked himself, wiping sweating palms against the counterpane. You haven’t got to do this, you know. You don’t even like to … God, you’ll feel it for a week, even if he doesn’t …

“Oh, Jesus!”

Stephan paused, surprised, in the act of pouring oil into the dish. “I have not even begun. You are all right?” A small frown drew his brows together. “You have … done this before?”

“Yes. Yes, I … I’m fine. I … just … anticipation.”

Stephan leaned forward, very gently, and kissed him. He learned quickly, Stephan did. When he drew back after some time, he looked at Grey’s body, visibly trembling despite his efforts to control it, and shook his head, smiling a little. Then he clicked his tongue softly and passed his hand over Grey’s hair, once, twice, stroking him. Gentling him.

It was true that Stephan had limited experience, no artifice, and not much natural skill. But Grey had forgotten that Stephan was a horseman, and a breeder and trainer of dogs. He didn’t need words to understand what an animal—or a person—was feeling. And he knew what “slowly” meant.

10

Punch and Judy

Next day

JAMIE’S CHEST FELT AS THOUGH HE’D A LEATHER STRAP around it. He hadn’t drawn a proper breath since the soldiers had taken him from Helwater, but just this moment he could barely remember how lungs were meant to work. It was a conscious effort to draw breath, and he counted—one, two, in, out, one, two—as he walked. He had a sudden flash of memory, Claire’s face, intent, as she knelt by a wee lad—was it Rabbie? aye, Rabbie MacNab—who’d fallen from the hayloft at Lallybroch.

She’d spoken to the lad, calm, one hand on his belly and the other feeling quickly down his limbs for broken bones. “Relax; your breath will come back. Yes, you see? Breathe slowly now, push out as much as you can.… Yes, now in … one … two. In … out …”

He caught the rhythm of it from the memory of her voice, and within a few steps he was breathing easier, though the back of his neck was wet with cold sweat and gooseflesh still rippled over his shoulders. What was the matter with him?

The duke had summoned him, and he’d walked into the drawing room and found himself face-to-face with Colonel Quarry, looking just as he had when last seen, as the governor of Ardsmuir prison. Whereupon he’d turned on his heel and walked straight out again, through the front door and into the park, his heart hammering and his face going hot and cold and hot again.

He wiped sweating palms on his breeks and felt the slight roughness of a patch. Someone had taken away his clothes in the night, laundered and mended them.

He wasn’t afraid of Quarry; he never had been. But one keek at the man and he’d felt his wame clench and spots dance before his eyes and he’d known it was get out right then or measure his length on the hearth rug at Quarry’s feet.

There were trees dotted here and there; he found one and sat down on the grass, leaning back against its trunk. His hands still trembled, but he felt better with something solid at his back. He didn’t want to but couldn’t keep from rubbing his wrists, first one and then the other, as if to assure himself of what he knew fine—that the fetters were gone.

One of the footmen from Argus House had followed him; he recognized the dark-gray livery. The man hung back, just within the edge of the park, trying to pretend he was watching the carriages and riders that went past on the road that skirted the park. He’d done the same thing the evening before, when Jamie had come out to walk off his anger at the duke.

He hadn’t troubled Jamie then and obviously didn’t mean to drag him back to the house now; he’d only been sent to watch. It occurred to Jamie to wonder what yon footman would do, should he stand up and run. He had a momentary urge to do just that, and did in fact stand up. He should have run, too, because no sooner had he got to his feet than Tobias Quinn came slithering out of a bush like a toad.

“Well, and there’s luck for ye,” Quinn remarked, looking pleased. “I thought I should have to lurk about for days, and here Himself walks straight up to me, and me not at the watching for more than half a day!”

“Dinna bloody call me Himself,” Jamie said irritably. “What the devil are ye doing here? And why are ye hiding in a bush wearing that?”

Quinn lifted a brow and dusted the yellow of spring catkins fastidiously from the sleeve of his checkered coat. It was pink and black silk, and everyone who passed within twenty yards stared at it.

“Not the greeting one might expect of a friend,” he said, reproving. “And I wasn’t hiding, not in the least. I was just comin’ across the park when I saw ye come out, and I sidled round the bush as being quickest, since I perceived ye were about to fly and I’d have no chance of catching ye if ye did, you with the legs of a veritable stallion, so ye have. As for me plumage”—here he spread his arms and revolved, the skirts of his coat flaring out—“is it not the fine thing of the world?”

“Go away,” Jamie said, repressing an urge to shove Quinn back into the bush. He turned and began to walk away. The Irishman came along.

Jamie glanced over his shoulder, but the footman was still turned away, absorbed in an entertainingly profane argument between the drivers of two carriages whose wheels had clashed and locked together as they passed each other too closely.

“The splendid thing about this coat,” Quinn said chattily, pulling it off, “is that ye can wear it both ways. Inside out, like, I mean. Should ye want to avoid notice for some reason.” He shook the garment, showing off the inner lining, which was a fine wool, seamed smooth and sober black. He reassumed the coat, pulled off his wig, and rubbed a hand through his poll of short curls, making them stand on end. He might have been a lawyer’s clerk now, or a Quaker of moderate means.

Jamie didn’t know whether it was only the man’s love of the dramatic or whether there was some need of such hasty disguise. He didn’t want to know.

“I’ve told ye,” he said, struggling for civility. “I’m no the man for your job.”

“Why, because of this small little complication?” Quinn waved a hand carelessly toward the bulk of Argus House, looming gray through the scrim of trees. “It’s nothing, sure. I’ll have ye in Ireland by the end of next week.”

“What?” Jamie stared at him, uncomprehending.

“Well, you’ll not want to linger in such company as that, will ye?” Quinn half-turned his head toward Argus House. He turned back, passing a critical eye over Jamie’s worn clothes.

“Aye, thus, very well thus. We’ve to move briskly for a bit, but once into the Rookery, no one would glance twice at you. Ah … perhaps twice,” he amended, squinting up at Jamie’s height. “But not three times, surely.”

It occurred belatedly to Jamie that Quinn was suggesting that they abscond. Right now.

“I canna do that!”

Quinn looked surprised.

“Why not?”

Jamie’s mouth opened but without the slightest notion what might come out.

“We wouldna make it to the edge of the park, for one thing. See yon fellow in the gray? He’s watching me.”

Quinn squinted in the direction indicated. “He’s not watchin’ ye just this minute,” he pointed out. He took Jamie by the hand, pulling. “Come on, then. Walk fast!”

“No!” He jerked loose and cast a wild glance at the footman, willing the man to turn round. He didn’t, and Jamie turned back to Quinn, speaking firm again.

“I’ve told ye once, and I’ll say it again. I’ll have nothing to do wi’ any such crack-brained notion. The Cause is dead, and I’ve no intent to follow it into the grave. Aye?”

Quinn affected not to have heard this, instead looking thoughtfully at Argus House.

“That’s the Duke of Pardloe’s house, they say,” he remarked, scratching his head. “Why did the sojers bring ye here, I wonder?”

“I dinna ken. They didna tell me.” This had the virtue of being half true, and he had no compunction about lying to the Irishman in any case.

“Hmm. Well, I’ll tell ye, sir, was it me in the hands of the English, I’d not wait to find out.”

Jamie had no wish to see Quinn in English hands, either, annoying as the man was.

“Ye should go, Quinn,” he said. “It’s dangerous.”

“Odd, is it not?” Quinn said meditatively, as usual taking no heed. “On the one hand, they snatch ye from Helwater under armed guard and take ye to London without a word. On the other … they let ye wander about outside? Even with a watcher, that seems unusually trusting. Does it not strike ye that way?”

Why would the bloody footman not turn round?

“I’ve no idea,” he said, unwilling to stand about discussing Pardloe and that gentleman’s very individual convictions as to honor. For lack of anything to add to that, he walked away down the nearest path, pursued by the Irishman. At least if the footman ever did turn round, he’d see Jamie gone and start looking for him. At this point, any interruption whatever would be welcome, even if it meant being dragged back in chains.

That casual thought flickered through his mind like sheet lightning, illuminating dark corners. Chains. A dream of chains.

He was paying no attention, either to where he went or to what Quinn was saying, yammering at his side. There was a crowd ahead; he made for it. Surely even Quinn, talkative as a parrot, wouldn’t be scheming out loud in the midst of a crowd. He had to shut the man up long enough to figure how to get rid of him.

The dreams. He’d pushed the thought from his mind the instant he saw it. It pushed back, though, strong. That was it. The dreams that took him back to dreadful places, the ones he only half-remembered. He’d had one last night. That was why seeing Quarry suddenly, without warning, had made him like to faint.

Chains, he thought, and knew that if he lingered on that thought for more than an instant, he’d find himself in the dream again, sweating and ill, crouched against a stone wall, unable to lift his hand to wipe the vomit from his beard, the fetters too heavy, the metal hot from his fever, inescapable, eternal captivity …

“No,” he said fiercely, and turned abruptly off the path, coming to a halt in front of a puppet show, surrounded by people, all calling out and laughing. Noise. Color. Anything to fill his senses, to keep the clank of chains at bay.

Quinn was still talking, but Jamie ignored him, affecting to watch the play before them. He’d seen things like this in Paris, often. Wee puppets posturing and squeaking. These were long-nosed, ugly ones, shouting in shrill insult and hitting one another with sticks.

He was breathing easier now, dizziness and fear leaving him as the sheer ordinariness of the day closed round him like warm water. Punchinello—that was the man-puppet’s name—and his wife was Judy. She had a stick, Judy did, and tried to strike Punch on the head with it, but he seized the stick. She whipped it up, and Punch, clinging to it, sailed across the tiny stage with a long drawn-out “Shiiiiiit!” to crash against the wall. The crowd shrieked with delight.

Willie would like it, and at thought of the boy he felt at once much better and much worse.

He could get rid of Quinn without much trouble; the man couldn’t force him to go to Inchcleraun, after all. The Duke of Pardloe was another matter. He could force Jamie to go to Ireland, but at least that venture didn’t involve risking his neck or the possibility of lifelong imprisonment. He could do it, finish the job as quickly as possible, and then go back. To Helwater and Willie.

He missed the boy with a sudden pang, wishing he had Willie perched on his shoulders now, grabbing at his ears and giggling at the puppets. Would Willie remember him if he was gone for months?

Well, he’d just have to find Siverly fast. Because he was going back to Helwater.

He could feel the child’s imagined weight on his shoulders, warm and heavy, smelling faintly of wee and strawberry jam. There were some chains you wore because you wanted to.

“WHERE THE BLOODY HELL have you been?” Hal demanded without preamble. “And what in God’s name happened to you?” His eye roamed over Grey’s clothes, retrieved from the Beefsteak. The club’s steward had done his best, but the overall effect was shrunken, stained, faded, and generally far from fashionable.

“Not that it’s any of your business, but I got soaked in the rain and stopped the night with a friend,” Grey replied equably. He felt cheerful. Relaxed and solidly at peace. Not even Hal’s bad temper or the imminent prospect of meeting Jamie Fraser could disturb him. “And where is our guest?”

Hal drew in a long, exasperated breath.

“He’s sitting under a tree in the park.”

“What on earth for?”

“I haven’t the slightest idea. Harry Quarry came for tea—I was expecting you to be here, by the way”—Hal gave him an eyeball, which he ignored—“and when Fraser came in, he took one look at Harry and walked straight out of the house without a by-your-leave. I only know where he is because I’d told one of the footmen to follow him if he went out.”

“He’ll like that, I’m sure,” Grey said. “For God’s sake, Hal. Harry was governor at Ardsmuir before me; surely you knew that?”

Hal looked irritably blank. “Possibly. So?”

“He put Fraser in irons. For eighteen months—and left him that way when he came back to London.”

“Oh.” Hal considered that, frowning. “I see. How was I meant to know that, for heaven’s sake?”

“Well, you would have,” Grey replied crushingly, “if you’d had the common sense to tell me what the devil you were doing, rather than—oh, hallo, Harry. Didn’t know you were still here.”

“So I gathered. Where did Fraser go?”

Harry looked rather grim, Grey saw. And he was in full uniform. No bloody wonder Fraser had left; he’d likely seen Harry’s presence as a calculated insult, an attempt to further impress his own helplessness upon him.

This realization appeared to be dawning on Hal, too.

“Damn, Harry,” he said. “I’m sorry. I didn’t know you had a history with Fraser.”

History, Grey thought. One way of putting it. Just as well he hadn’t arrived in time for tea. He’d no idea what James Fraser might have done—confronted simultaneously and without warning by the man who’d put him in fetters, and by the one who’d had him flogged, in addition to the man who was currently blackmailing him—but whatever he might have done, Grey wouldn’t have blamed him for doing it.

“I’d asked Harry to come so that we might discuss the Siverly affair and so that Harry could tell you what—and who—he knows in Ireland,” Hal went on, turning to Grey. “But I didn’t think to tell Harry about Fraser ahead of time.”

“Not your fault, old man,” Harry said, gruff. He squared his shoulders and straightened his lapels. “I’d best go and talk to him, hadn’t I?”

“And say what, exactly?” Grey asked, out of sheer inability to imagine what could be said in the circumstances.

Harry shrugged. “Offer him satisfaction, if he likes. Don’t see that there’s much else to be done.”

The Grey brothers exchanged a look of perfect comprehension and suppressed horror. The implications of a duel between a regimental colonel and a paroled prisoner in the custody of the colonel of the regiment, putting aside the complete illegality of the proceedings, and the very real possibility that one of them might well kill or maim the other …

“Harry—” Hal began, in measured tones, but John interrupted him.

“I’ll be your second, Harry,” he said hastily. “If it’s necessary. I’ll go and … er … inquire about the arrangements, shall I?”

Not waiting for an answer, he pulled open the front door and ran down the steps, too fast for any following shouts to reach him. He dodged across Kensington Road, ducking under the nose of an oncoming horse and being roundly cursed by its rider, and stepped into the open precincts of Hyde Park, where he paused, heart hammering, to look around.

Fraser wasn’t immediately visible. After yesterday’s savage downpour, today had dawned soft and clear, with the kind of pale bright sky that made one long to be a bird. Consequently, there were large numbers of people in the park, families lounging and eating under the trees, couples strolling on the paths, and pickpockets hanging about the fringes of the crowds round the Speakers’ Corner and the Punch and Judy in hopes of an unguarded purse.

Ought he to go back and ask which footman had been following Fraser and where he’d last been seen? No, he decided, striding firmly into the park. He wasn’t about to give Harry or Hal a chance to interfere; they’d caused quite enough trouble already.

Given Fraser’s height and appearance, Grey had no doubt of his ability to pick the Scot out of any crowd. If he’d been sitting under a tree to begin with, he wasn’t doing it now. Where would he go, he wondered, if he were Fraser? If he’d been living for several years on a horse farm in the Lake District and, prior to that, in a remote Scottish prison?

Right. He turned at once in the direction of the Punch and Judy show and was gratified as he came in sight of it to see a tall, red-haired man at the back of the crowd, easily able to see over the sea of heads and plainly absorbed in the play before him.

He didn’t want to pull Fraser away from the entertainment, so kept a short distance away. Perhaps the play would put the Scot in better temper—though, hearing the shrieks from the crowd as Judy beat Punch into a cocked hat, he began to feel that the influence of the proceedings might not have quite the calmative effect he’d hoped for. He would himself pay considerable money for the privilege of seeing Fraser beat Hal into a cocked hat, though it would cause complications.

He kept one eye on Fraser, the other on the play. The puppet master, an Irishman, was both adroit with his puppets and inventive with his epithets, and Grey felt an unexpected flash of pleasure at seeing Fraser smile.

He leaned against a tree, a little distance away, enjoying the sense of temporary invisibility. He’d wondered how he’d feel, seeing Jamie Fraser in the flesh again, and was relieved to find that the episode in the stable at Helwater now seemed sufficiently distant that he could put it aside. Not forget it, unfortunately, but not have it be uppermost in his mind, either.

Now Fraser bent his head to one side, listening to something said to him by a thin, curly-headed man beside him, though without taking his eyes off the stage. The sight of the curls brought Percy briefly to mind, but Percy, too, was in the past, and he shoved the thought firmly down.

He hadn’t consciously thought what he’d say or how he might start the conversation, but when the play ended, he found himself upright and walking fast, so as to come onto the path slightly in front of Fraser as he turned back toward the edge of the park.

He had no notion what had led him to do this, to let the Scot make the first move, but it seemed natural, and he heard Fraser snort behind him, a small sound with which he was familiar; it signified something between derision and amusement.

“Good afternoon, Colonel,” Fraser said, sounding resigned as he swung into step beside Grey.

“Good afternoon, Captain Fraser,” he replied politely, and felt rather than saw Fraser’s startled glance at him. “Did you enjoy the show?”

“I thought I’d gauge how long my chain is,” Fraser said, ignoring the question. “Within sight o’ the house, is it?”

“For the moment,” Grey said honestly. “But I did not come to retrieve you. I have a message from Colonel Quarry.”

Fraser’s wide mouth tightened involuntarily. “Oh, aye?”

“He wishes to offer you satisfaction.”

“What?” Fraser stared at him blankly.

“Satisfaction for what injury you may have received at his hands,” Grey elaborated. “If you wish to call him out—he’ll come.”

Fraser stopped dead.

“He’s offering to fight a duel with me. Is that what ye’re saying?”

“Yes,” Grey said patiently. “I am.”

“Jesus God.” The big Scot stood still, ignoring the flow of pedestrians—all of whom gave him a wide, side-glancing berth—and rubbing a finger up and down the bridge of his nose. He stopped doing this and shook his head, in the manner of one dislodging flies.

“Quarry canna think ye’d let me. You and His Grace, I mean.”

Grey’s heart gave a slight jerk; Christ, he was thinking about it. Seriously.

“I personally have nothing to say regarding the matter,” he said politely. “As for my brother, he said nothing to me that indicated he would interfere.” Since he hadn’t had a chance. Christ, what would Hal do if Fraser did call Harry out? Besides kill Grey himself for not preventing it, that is.

Fraser made a thoroughly Scotch sort of noise in his throat. Not quite a growl, but it lifted the hairs on Grey’s neck, and for the first time he began to worry that Fraser just might send back a challenge. He hadn’t thought—he’d thought Fraser would be startled by the notion, but then … He swallowed and blurted, “Should you wish to call him out, I will second you.”

Whatever Fraser had thought of Quarry’s original offer, Grey’s startled him a good deal more. He stared at Grey, blue eyes narrowed, looking to see whether this was an ill-timed joke.

Grey’s heart was thumping hard enough to cause small sparks of pain on the left side of his chest, even though the wounds there were long since healed. Fraser’s hands had curled into fists, and Grey had a sudden, vivid recollection of their last meeting, when Fraser had come within a literal inch of smashing in his face with one of those massive fists.

“Have you ever been out—fought a duel, I mean—before?”

“I have,” Fraser said shortly.

The color had risen in the Scot’s face. He was outwardly immobile, but whatever was going on inside his head was moving fast. Grey watched, fascinated.

That process reached its conclusion, though, and the big fists relaxed—consciously—and Fraser uttered a short, humorless laugh, his eyes focusing again on Grey.

“Why?” he said.

“Why, what? Why does Colonel Quarry offer you satisfaction? Because his sense of honor demands it, I suppose.”

Fraser said something under his breath in what Grey supposed to be Erse. He further supposed it to be a comment on Quarry’s honor but didn’t inquire. The blue eyes were boring into his.

“Why offer to second me? D’ye dislike Quarry?”

“No,” Grey said, startled. “Harry Quarry’s one of my best friends.”

One thick, ruddy brow went up. “Why would ye not be his second, then?”

Grey took a deep breath.

“Well … actually … I am. There’s nothing in the rules of duello preventing it,” he added. “Though I admit it’s not usual.”

Fraser closed his eyes for an instant, frowning, then opened them again.

“I see,” he said, very dry. “So was I to kill him, ye’d be obliged to fight me? And if he killed me, ye’d fight him? And should we kill each other, what then?”

“I suppose I’d call a surgeon to dispose of your bodies and then commit suicide,” Grey said, a little testily. “But let us not be rhetorical. You have no intent of calling him out, do you?”

“I’ll admit the prospect has its attractions,” Fraser said evenly. “But ye may tell Colonel Quarry I decline his offer.”

“Do you wish to tell him that yourself? He’s still at the house.”

Fraser had begun to walk again, but stopped dead at this. His gaze shifted toward Grey in a most uncomfortable way, rather like a large cat making a decision regarding the edibility of some small animal in its vicinity.

“Um … if you do not choose to meet him,” Grey said carefully, “I will leave you here for a quarter of an hour and make sure that he is gone before you return to the house.”

Fraser turned on him with such sudden violence as to make Grey steel himself not to step backward.

“And let the gobshite think I am afraid of him? Damn you, Englishman! Dare ye to suggest such a thing? Were I to call someone out, it would be you, mhic a diabhail—and ye know it.”

He whirled on his heel and stalked toward the house, scattering loungers like pigeons before him.

THEY SAW HIM COMING; the door opened before Jamie reached the top step, and he walked past the butler with a curt nod. The man looked apprehensive. Surely to God he must be familiar with an atmosphere of violence, Jamie thought, working in this nest of vipers.

He had an overwhelming urge to smash his fist through something and refrained from punching the walnut paneling in the foyer only because he realized just how much it would hurt—and realized also the futility of such action. He also didn’t mean to meet Colonel Quarry again dripping blood or otherwise at a social disadvantage.

Where would they be? The library, almost certainly. He stalked round the corner of the hallway and nearly trod on the duchess, who gave a startled squeak.

“Your pardon, Your Grace,” he said, with a creditable bow for a man still dressed like a groom.

“Captain Fraser,” she said, a hand pressed winsomely to her bosom.

“Christ, you, too?” he said. It was rude, but he’d no patience left.

“Me, too, what?” she asked, puzzled.

“Why have ye all begun calling me ‘Captain’ Fraser?” he asked. “Ye weren’t yesterday. Did His Grace tell ye to?”

She dropped the winsome hand and gave him a smile—which he distrusted just as much.

“Why, no. I suggested it.” A slight dimple appeared in one cheek. “Or would you prefer to be called Broch Tuarach? It is your proper title, is it not?”

“It was—a thousand years ago. Mr. Fraser will do. Your Grace,” he added as an afterthought, and made to pass. She reached out, though, and laid a hand on his sleeve.

“I wish to talk to you,” she said, low-voiced. “You do remember me?”

“That was a thousand years ago, as well,” he said, with a deliberate look that ran over her from upswept hair to dainty shoe, recalling exactly how he remembered her. “And I have business with Colonel Quarry just the now, if ye please.”

She flushed a little but didn’t otherwise betray any sign of discomposure. She held both his eyes and her smile and squeezed his arm lightly before removing her hand.

“I’ll find you.”

THE BRIEF INTERRUPTION had served to take the edge off his inclination to hit things, and he strode into the library with a decent sense of himself. Rage would not serve him.

Quarry was standing by the fire, talking to Pardloe; both of them turned round, hearing him come in. Quarry’s face was set; wary, but not afraid. Jamie hadn’t expected him to be; he knew Quarry.

Jamie walked up to Pardloe—just close enough to make the little shit look up at him—and said, “I must beg pardon, Your Grace, for taking my leave so abruptly. I felt the need of air.”

Pardloe’s lips twitched. “I trust you feel yourself recovered, Captain Fraser?”

“Quite, I thank ye. Colonel Quarry—your servant, sir.” He’d turned to Quarry without a pause and gave him a bow correct to the inch. Quarry returned it, murmuring, “Your very obedient, sir.” But Jamie had seen the tension go out of Quarry’s shoulders and felt a little slackening of the tightness in his own chest.

He felt Pardloe look beyond him and knew John Grey had come in. The tightness came back.

“Do sit down, gentlemen,” the duke said, with great courtesy, gesturing at the chairs near the hearth. “John, would you tell Pilcock to bring us some brandy?”

“WE WANT TO BRING HIM to court-martial, I think,” Hal said, putting down his glass. “Rather than pursue a civil case in the courts, I mean. On the one hand, a civil case—if we won—would allow us to recover whatever money the bastard hasn’t yet spent, and it would give us scope to blacken his name in the press, hound him relentlessly, and generally ruin his life. However—”

“However, the reverse is true, as well,” Grey said dryly. He’d fortunately never been sued but had been threatened by lawsuits now and then, escaping by the hair of his teeth, and had a very good idea of the chancy and dangerous nature of the law. “He presumably has the money to employ good lawyers. Could—and quite likely would, if half what Carruthers said is true—countersue us for defamation, drag us through the courts, and make our lives a misery for years.”

“Well, yes,” Hal agreed. “There’s that.”

“Whereas in a court-martial, the custom of the army is the basis of procedure, not statute,” Harry put in. “Offers summat more flexibility. In terms of what’s evidence, I mean.”

This was true; essentially, anyone who liked could give testimony at a court-martial, and everything anyone said was considered evidence, though the court-martial board might dismiss or consider any of it, giving what weight they liked to the matter.

“And if he’s found guilty at a court-martial, ye could, I suppose, have him shot?”

All three Englishmen looked at Fraser, startled. The Scot had sat quietly through most of their deliberations, and they’d almost forgotten he was there.

“I think it might be hanging,” Hal said, after a brief pause. “Generally, we shoot men only for desertion or mutiny.”

“An attractive thought, though.” Quarry lifted his glass to Fraser in acknowledgment, before turning to the others. “Do we want him dead, do you think?”

Grey considered that. The notion of bringing Siverly to justice and making him account for what were very serious crimes was one thing. The notion of hunting him deliberately to his death, though …

“I don’t know,” Grey said slowly. “But perhaps I ought not to take part in such considerations. Siverly did save my life at Quebec, and while that wouldn’t stop me pursuing a case against him … I think—no. I don’t want him dead.”

Grey didn’t look at Fraser, unsure whether the Scot might consider this reluctance to exterminate Siverly as pusillanimous.

“Much better to have him cashiered and imprisoned, held up as an example,” Hal said. “Besides, being executed is over too quickly. I want the bugger to suffer.”

There was a faint sound from the corner where Fraser sat, a little apart. Grey glanced over and saw to his surprise that the man was laughing, in that odd Highland manner that convulsed the face while making very little sound.

“And here I thought it was mercy ye offered when ye declined to shoot me,” Fraser said to Hal. “A debt of honor, did ye say?” He lifted his glass, ironical.

A deep flush rose in Hal’s face. Grey didn’t think he’d ever seen his brother at a total loss for words before. Hal looked at Fraser for several moments, then finally nodded.

“Touché, Captain Fraser,” he said, and without a pause turned back to Grey.

“Court-martial it is, then. Harry and I will start the business here, while you and the captain go to retrieve Major Siverly. Now, Harry—who do you know in Ireland who might be of help?”

11

Vulgar Curiosity

EDWARD TWELVETREES WAS IN GREY’S MIND WHEN HE awoke in the morning from a disturbing dream in which he faced a man in duello, at pistols drawn. His opponent had no face, but somehow he knew it was Edward Twelvetrees.

The roots of the dream were clear to him; he would never hear the name Twelvetrees without some thought of the duel in which Hal had killed Nathaniel Twelvetrees, after Nathaniel’s seduction of Hal’s first wife. Grey had known nothing about the duel at the time—let alone its cause—he being both too young and not present, having been sent away to Aberdeen after the death of his father.

The sense of the dream stayed with him through breakfast, and he went out into the garden, in hopes that fresh air would clear his head. He had not walked up and down for more than a few minutes, though, when his sister-in-law came out of the house, a basket with a pair of secateurs in it over her arm. She greeted him with pleasure, and they strolled up and down, talking idly of the boys, the play he’d seen earlier in the week, the state of Hal’s head—his brother suffered periodically from the megrims and had had a sick headache the night before. But the thought of that duel would not leave him.

“Has Hal ever told you very much about Esmé?” he asked suddenly, on impulse. Minnie looked surprised but answered without hesitation.

“Yes, everything. Or so I suppose,” she added, with a half smile. “Why?”

“Vulgar curiosity,” John admitted. “I was quite young when they married and didn’t really know her. I do remember the wedding—huge affair, white lace and diamonds, St. James’s, hundreds of guests …” He trailed off, seeing her face. “I’m sorry I wasn’t here for your wedding,” he said hastily, trying to make amends.

“So am I,” she said, dimpling on one side. “You would have doubled the guest list. Though it wasn’t here. Not in England, I mean.”

“A, um, private affair, I take it?”

“Rather. Hal had Harry Quarry to stand up with him, and he got the landlady of the pub to be the other witness. It was in Amsterdam. She didn’t speak English and had no idea who we were.”

Grey was fascinated but afraid of giving offense by being too inquisitive.

“I see.”

“No, you don’t.” She was openly laughing at him now. “I hadn’t the slightest intention of marrying him, despite a six-month belly. He paid absolutely no attention to my objections, though.”

“Desp—oh. Er … Benjamin?”

“Yes.” A flicker of what Grey thought of as maternal contentment touched her face, softening her mouth for an instant. She glanced at him, a glint in her eye. “I could have managed well enough.”

“I daresay you could,” he murmured. “How did you come to meet Hal again in Amsterdam?” What was it Hal had said? “It took me nearly six months to find her.”

“He came looking for me,” she said frankly. “Strode into my father’s bookshop one day with fire in his eye. I nearly fainted. So did he, when he saw I was with child.”

She smiled, but it was an inward smile now, one of reminiscence.

“He took the most enormous breath, shook his head, then walked round the counter, picked me up, and carried me straight out of the shop and into a coach Harry had waiting outside. I was most impressed; I must have weighed eleven stone, at least.” She glanced sideways at him. The dimple was back. “Are you dreadfully scandalized, John?”

“Dreadfully.” What he was really thinking was that it was a mercy that Benjamin so strongly resembled Hal. He took her hand and tucked it comfortably into the crook of his elbow.

“Why are you thinking of poor Esmé?” she asked.

“Oh … just thinking that it wasn’t like Hal to marry a boring woman.”

“I am reasonably sure that she wasn’t boring,” Minnie said dryly. “Though I thank you for the implied compliment.”

“Well, I know she was beautiful—quite beautiful—but as to her character …”

“Self-loving, narcissistic, and anxious,” Minnie said concisely. “Not happy unless she was the center of attention—but very talented at getting said attention. Not stupid, by any means.”

“Really.” He absorbed that for a moment. “Getting attention. Do you suppose—I mean, if Hal’s told you that much, I imagine you know about Nathaniel Twelvetrees?”

“I do,” she said tersely, and her hand tightened a little on his arm. “Do I think she had an affair with him for his own sake, you mean? Or in order to regain Hal’s attention? The latter.”

He looked at her, surprised.

“You seem very sure. Is that what Hal says?”

She shook her head, and a lock of hair fell loose and drooped beside her ear. She thrust it back without ceremony. “I told him so, but I don’t think he believes it.

“She loved him, you know,” she said, and her mouth tightened a little. “He loved her to distraction, but it wasn’t enough for her—she was one of those spoilt girls for whom no amount of devotion is ever enough. But she did love him. I read her letters.” She looked up at him. “He doesn’t know that, by the way.”

So Hal had kept Esmé’s letters, and Minnie had found them. He wondered if Hal still had them. He squeezed her hand lightly and let it go.

“He won’t hear it from me.”

“I know that,” she said, “or I wouldn’t have told you. I don’t suppose you’re any more anxious to see him fight another duel than I am.”

“I didn’t see him fight the first one. But what—why ought he—oh. Never mind.” There must be something in Esmé’s letters, some clue regarding yet another admirer, that Hal hadn’t noticed but Minnie had.

She didn’t say anything, but paused, taking her hand from his arm, and squinted balefully at a bush of some sort, turning back the rusty new leaves with one finger.

“Greenfly,” she said, in a tone boding no good for either the greenflies or the gardener. Grey made an obliging noise indicating concern, and after a further glower, Minnie snorted and returned to the path.

“This Mr. Fraser of yours,” she said, after they’d walked a few moments in silence.

“He’s not actually mine,” he said. He’d intended to speak lightly, and thought he had, but she shot him a glance that made him wonder.

“You know him, though,” she said. “Is he … dependable, do you think?”

“I suppose that would depend upon what one expected of him,” Grey replied cautiously. “If you mean, is he a man of honor, then, yes, he is. Certainly a man of his word. Beyond that …” He shrugged. “He is Scotch, and a Highlander, to boot.”

“Meaning what?” She was interested; one brow arched upward. “Is he such a savage as people say Highlanders are? Because if so, he apes the gentleman to an amazing degree.”

“James Fraser apes nothing,” he assured her, feeling an obscure sense of offense on Fraser’s behalf. “He is—or was—a landed gentleman, and one of breeding, with substantial property and tenants. What I meant is that he has …” He hesitated, not quite sure how to put it into words. “… a sense of himself that is quite separate from what society demands. He is inclined to make his own rules.”

She laughed at that. “No wonder Hal likes him!”

“Does he?” Grey said, feeling absurdly pleased to hear it.

“Oh, yes,” she assured Grey. “He was quite surprised—but very pleased. I think he feels slightly guilty, too,” she added thoughtfully. “At making use of him, I mean.”

“So do I.”

She smiled at him with great affection. “Yes, you would. Mr. Fraser is fortunate to have you for a friend, John.”

“I doubt he recognizes his good fortune,” Grey said dryly.

“Well, he needn’t worry—and neither need you, John. Hal won’t let him come to any harm.”

“No, of course not.” Still, the feeling of unease at the back of his neck did not go away.

“And if your venture should be successful, I’m sure Hal would see about getting him pardoned. He could be a free man then. He could go back to his home.”

Grey felt a sudden stricture in his throat, as though his valet, Tom Byrd, had tied his stock too tightly.

“Yes. Why did you ask about him—about Fraser, I mean—being dependable?”

She lifted one shoulder and let it fall.

“Oh—Hal showed me the translation Mr. Fraser made of that page of Erse. I only wondered how faithful it might be.”

“Have you any reason to suppose it isn’t?” he asked curiously. “I mean—why shouldn’t it be?”

“No particular reason.” She chewed her lower lip, though, in a thoughtful sort of way. “I don’t speak Erse myself, of course, but I recognize a few words. I, um, don’t know quite how much Hal told you about my father …?”

“A bit,” Grey said, and smiled at her. She smiled back.

“Well, then. I saw the occasional Jacobite document, and while most were in French or Latin, there were a few in English, and even fewer in Erse. But they all tended to have some internal clue, some casual mention of something that would assure the recipient that what they were holding wasn’t merely an order for wine or a merchant’s inquiry about the contents of his warehouse. And one of the code things you saw mentioned quite often was a white rose. For the Stuarts, you know?”

“I do.” For a vertiginous instant, he saw—as clearly as though the scene had sprung from the earth at his feet—the face of the man he had shot on Culloden Moor, his eyes dark and the white cockade in his bonnet stark in the dying light of evening.

Minnie paid no attention to his momentary distraction, though, and went on talking.

“Well, this bit you brought Hal has the words róisíní bhán in it. It’s not quite the same, but it’s very similar to the Scottish words for ‘white rose’—I saw them often enough to know those. And Mr. Fraser put the word ‘rose’ into his translation, all right—but he left out the ‘white.’ If it’s there to begin with, I mean,” she added. “And perhaps the Irish is sufficiently different that he didn’t see it, if it is there.”

They turned, as though some signal had been given, and started back toward the house. Grey swallowed, trying to quiet the thumping of his heart.

It was clear enough what she meant. The poem about the Wild Hunt might be a coded Jacobite document of some sort. And if it was, Fraser might have recognized that fact and deliberately suppressed it, perhaps to protect friends affiliated with the Stuart cause. If that were the case, it raised two questions, both of them disturbing.

To wit: had Siverly a Jacobite connection, and … what else might Jamie Fraser have left out?

“Only one way to find out,” he said. “I’ll ask him. Carefully.”

12

The Belly of a Flea

THE ICE HAD BEEN BROKEN BETWEEN GREY AND JAMES FRASER, but Grey still felt considerable delicacy about the resumption of what might be called normal relations. He hadn’t forgotten that conversation in the stables at Helwater, and he was damned sure Fraser hadn’t, either.

True, they would be in close company in Ireland and must find a way to ignore the past for the sake of working together—but no need to force the matter before time.

Still, he remained acutely aware of Fraser’s presence in the house. Everyone did. Half the servants were afraid of him, the others simply unsure what to do with him. Hal dealt with him courteously, but with a sense of wary formality; Grey thought that Hal might be having the occasional doubt about the wisdom of his decision to conscript Fraser, and smiled grimly at the thought. Minnie seemed the only member of the household able to talk to him with any sense of normality.

Tom Byrd had been terrified of the big Scot, having had an unsettling experience with him at Helwater—though Grey thought that was more a matter of Tom, who was quite sensitive to social nuance, picking up the violent vibrations occurring between himself and Fraser, than of personal interaction.

When informed that he would be attending to Captain Fraser’s valeting, in addition to Grey’s, though, Tom had grasped the nettle manfully and been very helpful in compiling the tailor’s list. He was passionate in the matter of male clothing and had lost quite a bit of his nervousness in the discussion of what might be suitable.

To Grey’s surprise, Tom Byrd was in the parlor when he came down in the morning, and the valet stuck his head out into the hall to hail him.

“The captain’s new clothes have come, me lord! Come see!”

Tom turned a beaming face on Grey as he entered the parlor. The furniture was draped with muslin-wrapped shapes, like small Egyptian mummies. Tom had unwrapped one of these and now laid out a bottle-green coat with gilt buttons, spreading the skirts lovingly over the settee.

“That bundle on the pianoforte is shirts,” he informed Grey. “I didn’t like to take them up, in case the captain was asleep.”

Grey glanced out the window, which showed the sun well up; it must be eight o’clock, at least. The notion that Fraser might be having a lie-in was ludicrous; he doubted the man had ever slept past dawn in his life, and he certainly hadn’t done it any time in the last fifteen years. But Tom’s remark indicated that the Scot hadn’t either appeared for breakfast or sent for a tray. Could he be ill?

He was not. The sound of the front door opening and closing turned Grey toward the hall in time to see Fraser stride past, face flushed fresh with the morning’s air.

“Mr. Fraser!” he called, and Fraser swung round, surprised but not disturbed. He came in, ducking automatically beneath the lintel. One brow was arched in inquiry, but there was no hint in his face of disquiet or of that closed expression that hid anger, fear, or calculation.

He’s only been for a walk; he hasn’t seen anyone, Grey thought, and was slightly ashamed of the thought. Who, after all, would he see in London?

“Behold,” Grey said, smiling, and gestured toward the muslin parcels. Tom had unwrapped a suit of an odd purplish brown and was stroking the pile.

“Would you look at this, sir?” Tom said, so pleased with the garments that he momentarily overcame his nervousness of Fraser. “I’ve never seen such a color in me life—but it’ll suit you prime!”

To Grey’s surprise, Fraser smiled back, almost shyly.

“I’ve seen it before,” he said, and put out a hand to stroke the fabric. “In France. Couleur puce, it was called. The Duc d’Orleans had a suit made of it, and verra proud of it he was, too.”

Tom’s eyes were round. He looked quickly at Grey—had his employer known that his prisoner hobnobbed with French dukes?—then back at Fraser.

“Pee-yuse?” he said, trying out the word. “Color of a … what’s a peeyuse, then?”

Fraser actually laughed at that, and Grey felt a startled small burst of pleasure at the sound.

“A flea,” Fraser told Tom. “The whole of the name means ‘the color of the belly of a flea,’ but that’s a bit much, even for the French.”

Tom squinted at the coat one-eyed, evidently comparing it to fleas he had known. “It’s not like that word pew-cell, is it? Would that be like a little-bitty flea?”

Fraser’s mouth twitched, and his eyes darted toward Grey.

“Pucelle?” he said, pronouncing it in good French. “I, erm, don’t think so, though I might of course be mistaken.”

Grey felt his ribs creak slightly but managed to speak casually. “Where did you come across the word pucelle, Tom?”

Tom considered for a moment.

“Oh. Colonel Quarry, when he was here last week. He asked me could I think of anything that rhymed with pew-cell. ‘Usual’ was all I could think of, and he didn’t think much o’ that, I could tell, though he wrote it down in his notebook, just in case, he said.”

“Colonel Quarry writes poetry,” Grey explained to Fraser, getting another lifted brow in return. “Very … um … individual style of verse.”

“I know,” Fraser said, to Grey’s utter astonishment. “He asked me once if I could think of a suitable rhyme for ‘virgin.’ ”

“He did? When?”

“At Ardsmuir,” Fraser said, with no apparent emotion, from which Grey concluded that Harry hadn’t actually shown the Scot any of his poetry. “Over dinner. I couldna bring anything to mind save ‘sturgeon,’ though. He didna bother writing that one down,” he added, turning to Tom. “There was a good deal of brandy drunk.”

“Though for what the observation is worth, pucelle is the French word for ‘virgin,’ ” Grey told Tom. He glanced at Fraser. “Perhaps he couldn’t manage the verse in English, abandoned it, and later decided to try it in French?”

Fraser made a small sound of amusement, but Tom was still frowning.

“Have French virgins got fleas, do you think?”

“I never met a Frenchwoman I felt I could ask,” Grey said. “But I have met a good many fleas, and they tend not to be respecters of persons, let alone of purity.”

Tom shook his head, dismissing this bit of natural philosophy as beyond him, and returned with an air of relief to his natural sphere of competence.

“Well, then. There’s the pee-yuse velvet suit, the blue silk, the brown worsted, and two coats for everyday, bottle-green and sapphire, and three waistcoats, two plain and a yellow one with fancy-work. Dark breeches, white breeches, stockings, shirts, small-clothes …” He pointed at various parcels here and there about the room, consulting the list in his head. “Now, the shoes haven’t come yet, nor the riding boots. Will those do for the Beefsteak, do you think, me lord?” He squinted doubtfully at the shoes on Jamie’s feet, these being the sturdy objects borrowed from Lady Joffrey’s chairman. They had been buffed and polished to the limits of the bootboy’s capability but were not intrinsically fashionable.

Grey joined Tom’s scrutiny and lifted one shoulder in a shrug.

“Change the buckles, and they’ll do. Take the silver-gilt ones from my brown calfskin court shoes. Mr. Fraser?” He motioned delicately at Jamie’s feet, and Jamie obligingly stepped out of the objects in question, allowing Tom to take them away.

Fraser waited until Tom was safely out of hearing before inquiring, “The Beefsteak?”

“My club. The Society for the Appreciation of the English Beefsteak. We are taking dinner there today, with Captain von Namtzen.” He felt a small warmth at thought of Stephan. “I’ve acquainted him with the Siverly matter, and he is bringing someone he knows who might be helpful. He may have some information, but I also wish him to look at that fragment of Erse poetry you translated. He knows a good deal about verse and has encountered several variations on the Wild Hunt.”

“Aye? What sort of establishment is this club?” A slight crease showed between Fraser’s heavy brows.

“It’s not a bawdy house,” Grey assured him, with an edge. “Just an ordinary gentleman’s club.” It occurred to him that perhaps Fraser had never been in a gentleman’s club? Certainly he’d never been in London, but …

Fraser gave him a marked look. “I meant, what is the nature of the gentlemen who are members of this particular club? You say we are to meet Captain von Namtzen; is it a club patronized largely by soldiers?”

“Yes, it is,” Grey said, somewhat puzzled. “Why?”

Fraser’s lips compressed for an instant.

“If there is a possibility of my encountering men whom I knew during the Rising, I should like to know it.”

“Ah.” That possibility had not struck Grey. “I think it is not likely,” he said slowly. “But it would be as well, perhaps, to arrange a … er …”

“A fiction?” Fraser said, an edge in his voice. “To account for my recent whereabouts and current situation?”

“Yes,” Grey said, ignoring both the edge and the return of that simmering air of resentment. He bowed politely. “I will leave that to you, Mr. Fraser. You can inform me of the details on our way to the Beefsteak.”

JAMIE FOLLOWED GREY into the Beefsteak with a sense of wary curiosity. He’d never been in a London gentleman’s club, though he’d experienced a wide range of such establishments in Paris. Given the basic differences of personality and outlook between Frenchmen and Englishmen, though, he supposed that their social behavior might be different, as well. The food was certain to be.

“Von Namtzen!” Grey had caught sight of a tall, fair-haired man in a German uniform coming out of a room down the hall, and hurried toward him. This must be Stephan von Namtzen, the Graf von Erdberg, and the gentleman they had come to see.

The big man’s face lighted at sight of Grey, whom he greeted with a warm kiss on both cheeks, in the continental style. Grey appeared used to this and smiled, though he did not return the embrace, stepping back to introduce Jamie.

The graf was missing one arm, the sleeve of his coat pinned up across his chest, but shook Jamie’s hand warmly with his remaining one. He had shrewd gray eyes, the graf, and struck Jamie at once as both affable and competent—a good soldier. He relaxed a little; the graf presumably knew both who and what he was; there would be no need for fictions.

“Come,” said von Namtzen, with a cordial inclination of his head. “I have a private room reserved for us.” He led the way down the hall with Grey beside him, Jamie following more slowly, glancing aside into the various rooms they passed. The club was old and had an atmosphere of discreet, comfortable wealth. The dining room was laid with white napery and gleaming heavy silver, the smoking room furnished with well-aged leather chairs, sagging slightly in the seat and redolent of good tobacco. The runner under his feet was an aged Turkey carpet, worn nearly to the threads in the middle, but a good one, with medallions of scarlet and gold.

There was a low hum about the place, of conversation and service; he could hear the clinking of pots and spoons and crockery from a distant kitchen, and the scent of roasting meat perfumed the air. He could see why Grey liked the place; if you belonged here, it would embrace you. He himself did not belong here but, for a moment, rather wished he did.

Grey and von Namtzen had paused to exchange greetings with a friend; Jamie took the opportunity for a discreet inquiry of the steward.

“Turn right at the end of the hallway, sir, and you’ll find it just to your left,” the man said, with a courteous inclination of the head.

“Thank you,” he said, and gave Grey a brief lift of the chin, indicating his destination. It had been a long trip from Newmarket, and God knew what might happen over dinner. An empty bladder and clean hands were as much preparation as it lay within his power to make.

GREY NODDED at Fraser’s mute gesture, and continued his conversation with Mordecai Weston, a Captain in the Buffs, who knew von Namtzen as well. He expected Fraser to return momentarily, but after five minutes began to wonder whether something was wrong and excused himself.

He came round the corner in time to see Fraser just outside the privy closet, in conversation with Edward Twelvetrees. Yes, it was bloody Twelvetrees. No mistaking that pale, long-nosed face, the beady little ferret-black eyes. The surprise stopped him dead, but close enough to hear Twelvetrees demand to know what Grey’s business was with Fraser—and to hear Fraser decline to say.

Fraser disappeared into the privy closet with a firm shutting of the door; Grey took advantage of the sound to walk quietly up behind Twelvetrees, who was glaring at the closed door, evidently waiting for Fraser to come out and face further interrogation. Grey tapped Twelvetrees on the shoulder, and was immensely gratified when the man gave a cry of alarm and flung himself round, hands raised.

“I am so sorry to startle you, sir,” he said, with extreme politeness. “Did I hear you asking after me?”

Twelvetrees’s startlement changed in an instant to rage, and his hand slapped his side, reaching for the sword he fortunately wasn’t wearing.

“You bloody meddler!”

Grey felt blood swell in his temples, but kept his voice light and civil.

“If you have business with me, sir, I suggest that you speak to me directly, rather than seek to harass my friends.”

Twelvetrees’s lip curled, but he’d got control of himself.

“Friends,” he repeated, in a tone indicating astonishment that Grey should think he had any. “I suppose I should not be amazed that you make a friend of traitors. But I wonder, sir, that you should so far forget yourself as to bring such a man as that into this place.”

Grey’s heart had given a bump at the word “traitors,” but he replied coolly, “You are fortunate that you did not use that word to the gentleman in question. While I take the liberty of offense on his behalf, he might be inclined to take action, whereas I would not sully my sword with your blood.”

Twelvetrees’s eyes grew brighter and blacker.

“Wouldn’t you?” he said, and gave a short laugh. “Believe me, sir, I await your pleasure. In the meantime, I shall complain to the Committee regarding your choice of guests.”

He shouldered his way past Grey, pushing him roughly aside, and walked down the hallway to the back stair, head held high.

Grey made his way back toward the dining-room, wondering how the devil Twelvetrees happened to know Jamie Fraser. But perhaps he didn’t, he thought. If he’d inquired Fraser’s name, Fraser would have told him it, as well as informing him that he was Grey’s guest. And he supposed it wasn’t beyond the stretch of reason that Twelvetrees should recall Fraser’s name from the Rising—particularly when linked with his Scottish accent.

Yes, that might be mere chance. He was somewhat more concerned that Twelvetrees had exhibited interest in his own actions—and that Twelvetrees had called him a meddler. Meddling in what? Surely Twelvetrees couldn’t know that he appeared in Carruthers’s document, let alone that the Greys were in pursuit of Gerald Siverly. He hesitated for a moment, but this was not the time nor the place to speak with Twelvetrees. He shrugged and went back to von Namtzen.

“I HAVE BROUGHT a … gentleman of my acquaintance,” the graf was saying, with a half-apologetic glance at Grey. “Since you tell me it is a matter of Irish.” Lowering his voice, he said in rapid German, “I have of course said nothing to him of your matter; only that there is a poem written in his tongue and you want to know if the translation you have is accurate.”

Jamie had neither spoken nor heard German in many years but was reasonably sure he’d gathered the sense of this correctly. He tried to recall whether he had ever told Grey that German was among his languages—he didn’t think so, and Grey didn’t glance at him when von Namtzen spoke but replied in the same language, thanking the German. Grey called him “Du,” Jamie noticed, using the familiar form of address—but he could have seen easily that the graf was an intimate friend by the way in which he touched Grey’s sleeve.

He supposed it was reasonable that the Greys would want to check his translation of the poem—he’d told them that the Gaidhlig and the Gaeilge were different and that he did not certify his translation as completely accurate, though he could give them the overall sense of what it said. Still, there was the one small thing that he had deliberately omitted, and it gave him a minor qualm. If the graf had brought an Irish-speaker to give a new translation, the line about the Wild Hunt strewing white roses to mark the victorious path of their queen was sure to show up in contrast to his version, which had merely mentioned the faeries strewing roses.

He’d recognized it as a coded Jacobite document at once; he’d seen any number of such things during his spying days in Paris. But having no idea who had written it or what the code said, he had chosen not to mention that aspect; if there were hidden Jacobites operating in Ireland—and Tobias Quinn had told him there were—it was not his business to expose them to the interest of the English. But if—

His thoughts stopped abruptly as he followed the graf and Grey into the private room, and the gentleman already there rose to greet them.

He wasn’t shocked. Or rather, he thought, it was simply that he didn’t believe what he was seeing. Whichever it was, he took Thomas Lally’s proffered hand with a feeling of total calm.

“Broch Tuarach,” Lally said, in that clipped way of his, formal as a topiary bush at Versailles.

“Monsieur le Comte,” Jamie said, shaking Lally’s hand. “Comment ça va?”

Thomas Lally had been one of Charles Stuart’s aides-decamp. Half Irish and born in Ireland but half French, he had fled Scotland after Falkirk and promptly taken up a commission with the French army, where he had been courageous but unpopular.

How the devil did he come to be here?

Jamie hadn’t voiced that thought, but it must have shown on his face, for Lally smiled sourly.

“I am, like you, a prisoner of the English,” he said in French. “I was captured at Pondicherry. Though my captors are sufficiently generous as to maintain my parole in London.”

“Ah, I see you are acquainted,” said von Namtzen, who undoubtedly spoke French fluently but diplomatically pretended that he didn’t. He beamed cordially. “How nice! Shall we eat first?”

They did, enjoying a solid dinner in the English style—Lally ate his way ravenously through three courses, and Jamie thought that while the English might be maintaining him, they weren’t doing it lavishly. Lally was twenty years Jamie’s senior but looked even older, deeply weathered from the Indian sun and half toothless, with hollowed cheeks that made his prominent nose and chin even more prominent than they would otherwise be and a deeply furrowed brow that gave him an air of suppressed fury rather than worry. He didn’t wear a uniform, and his suit was old-fashioned, very worn at cuff and elbow, though his linen was clean.

In the course of the meal, Jamie learned that Lally’s case was somewhat more complicated than his own: while the Comte de Lally was a prisoner of the English Crown, the French had charged him with treason, and Lally was agitating to be returned to France on parole, demanding a court martial there, by which he might clear his name.

The graf did not say so, but Jamie got the impression that von Namtzen had promised to put in a good word for Lally in this endeavor and thus secured his presence and—presumably—his cooperation.

He was aware that Lally was studying him as closely as he was observing Lally—and doubtless for the same reasons, wondering just what Jamie’s relations were with his captors, and what was the nature of his cooperation with them.

The conversation over dinner was general in nature and conducted mostly in English. It was not until the table had been cleared and a copy of the Wild Hunt poem produced by Grey that Jamie heard Lally speak Irish, holding the sheet of paper at arm’s length and reading it slowly aloud.

It gave him an odd feeling. He hadn’t heard or spoken the Gàidhlig in many years, save in the privacy of his own mind, and hearing words with such a homely, familiar sound made him momentarily feel that he might weep. He swallowed, though, and the moment passed.

“Herr Graf tells me that you’ve done a translation of this,” Lally said, putting down the paper and looking sharply at Jamie. “An bhfuil Gaeilge agat?” Do you have the Irish, then?

Jamie shook his head. “Chan-eil. Ach tuigidh mi gu leor dha na faclan. Bheil thu g’am thuigsinn sa?” he said in Gàidhlig. No, though I could make out many of the words. Do you understand me?

Lally smiled, his harsh expression softening wonderfully, and Jamie thought that it was long since that Lally had heard anything like the language of his birth.

“Your tongue blooms with flowers,” Lally said—or Jamie thought that was what he said, and smiled back.

“You understand each the other’s tongue?” von Namtzen said, interested. “It sounds very much the same to me.”

“It’s … rather like an Italian speaking wi’ a Spaniard,” Jamie said, still smiling at Lally. “But we might make shift.”

“I should be very grateful for your assistance in this matter, Monsieur le Comte,” Grey said formally. “As would my brother.”

Oh, so that’s it, Jamie thought. Pardloe would put his not inconsiderable influence to work on Lally’s behalf, in return for this. The English might get an accurate translation after all. Or maybe not, he thought, seeing Lally’s polite smile in return.

Ink, paper, and quill were brought, and the graf and Grey retired to the far side of the room, talking commonplaces in German, in order to leave Lally to his work. He read the poem through two or three times, asking Jamie brief questions, and then took up his quill.

They spoke mostly in English but dropped more and more into their respective forms of Gaelic, heads together—and eyes on the sheet, conscious of the presence of John Grey watching them.

“Did you leave out anything machnaigh?” Lally asked casually.

Jamie struggled with machnaigh but thought it meant “deliberately.”

“Se an fhirinn a bh-agam. Ach a’ seo—” I spoke faithfully. But here … He put his finger on the line about the white roses. “Bha e … goirid.” I spoke … short.

Lally’s eyes flicked to his, then back to the sheet, but the comte didn’t change expression.

“Yes, I think you were right about that one,” he said casually in English. He took a fresh sheet of paper, pulled another quill from the jar, and handed it to Jamie. “Here. Write down your translation. That will make it easier.”

It took some time; they conferred over the sheets, Lally stabbing at Jamie’s translation with his quill and leaving ink blots on the page as he asked questions—sometimes in Irish, sometimes in French or English—then scribbling on his own sheet, crossing things out and adding notes in the margin. No mention of white roses.

At last, though, he made a clean copy, writing slowly—he had rheumatism badly in his hands; his knuckles were knobbed and his fingers twisted with it—and gave this to Lord John.

“There you are, my lord,” he said, and leaned back, groaning a little. “I hope it may be of help in whatever your venture may be.”

“I thank you,” Grey said, scanning the sheet. He looked up at Lally, one brow raised. “If you would be so kind, Monsieur—have you ever seen a thing like this before?”

“Oh—often, my lord.” Lally looked surprised. “Though not written down. It is a common thing in Ireland, though—tales like that.”

“You have not seen it in any other context?”

Lally shook his head, definite.

“No, my lord.”

Grey sighed and folded the sheet carefully into his pocket, thanking Lally once again, and, with a brief glance at Jamie, rose to leave.

The day was fine, and they walked back to Argus House. Grey had decided, upon reflection, to make no reference to Edward Twelvetrees—not until he’d spoken to Hal. They therefore spoke very little, but as they reached the Alexandra Gate, Grey turned and said to Jamie, seriously, “Do you think he made a fair translation?”

“I am quite sure he did it to the best of his ability, my lord.”

13

By Darkness Met

JAMIE ROUSED ABRUPTLY AND SAT UP IN BED, HAND GOING automatically beneath his pillow for his dirk before his mind made sense of where he was. The door closed almost silently, and he was on the verge of diving out of bed, ready to throw himself at the intruder’s legs, but he smelled perfume and stopped short, completely bewildered, tangled between thoughts of prison, Jared’s house in Paris, inn rooms, Claire’s bed … but Claire had never worn a scent like that.

The woman’s weight pressed down the mattress beside him, and a hand touched his arm. A light touch, and he felt the hairs bristle in response.

“Forgive me for calling upon you so unceremoniously,” the duchess said, and he could hear the humor in her low voice. “I thought it better to be discreet.”

“Ye think this is discreet?” he said, barely remembering to lower his own voice. “Holy God!”

“You would prefer that I pretend to encounter you by accident at a Punch and Judy show in the park?” she asked, and his heart nearly stopped. “I doubt we should have enough time.”

His heart was still pounding like a drum, but he’d got control of his breath, at least.

“A long story, is it?” he asked, as evenly as possible. “Perhaps ye’d be more comfortable sitting in the chair, then.”

She rose, with a small sound that might have been amusement, and he heard the muffled scrape of chair legs over the Turkey carpet. He took advantage of her movement to get out of bed—talk of being taken at a disadvantage—and sit down in the window seat, tucking the nightshirt primly round his legs.

What had she meant by that remark about the Punch and Judy show? Had his encounter with Quinn been noticed and reported? Or was it merely a chance remark?

She paused by the chair, an amorphous shape in the dark.

“Shall I light the candle?”

“No. Your Grace,” he added, with a certain sardonic emphasis.

The sky was overcast, but there was a waxing moon tonight, and he’d drawn back the curtains when he went to bed, not liking the feeling of enclosure. There was a soft, bright glow through the window behind him. He wouldn’t have a distinct view of her face—but she wouldn’t see his at all.

She sat down, her garments whispering, and sighed briefly but said nothing immediately. It was an old trick, and one he knew well. He didn’t speak, either, though his mind was churning with questions. The most important one being, did the duke know?

“Yes, he does,” she said. He nearly bit his tongue.

“Oh, aye?” he managed. “And may I ask just what your husband knows?”

“About me, of course.” The faint note of amusement was back. “He knew what my … mode of life … was when he married me.”

“A man of blood and iron, then.”

She laughed outright at that, though softly.

“And does he know that ye kent me back then?”

“He does. He does not know what I came to talk with you about.”

He wondered whether the duke knew that she had come to talk to him in his bedroom, but merely made a polite sound of invitation, and the duchess’s robe rustled softly as she settled herself.

“Do you know a man named Edward Twelvetrees?”

“I saw him briefly today,” he said. “At the Beefsteak club. Who is he, and why do I care?”

“Edward Twelvetrees,” she said, with a note of grimness in her voice, “is an estimable soldier, an honorable gentleman—and the younger brother of Nathaniel Twelvetrees, whom my husband killed in a duel many years ago.”

“A duel over …?”

“Not important,” she said tersely. “The point is that the entire Twelvetrees family harbors feelings of the deepest hatred for my husband—well, for all the Greys, but particularly Pardloe—and would do anything possible to damage him.

“The second point,” she went on, cutting off his next question, “is that Edward Twelvetrees is an intimate of Gerald Siverly. Very intimate. And the third is that for the last year, Edward Twelvetrees has been moving fairly large sums of money—far more than would normally pass through his hands; he’s a younger brother, and has no more than his pay and his winnings at cards.”

He leaned forward a little, intent now.

“Moving them where? And where do they come from?”

“They’re going to Ireland. I don’t know where they’re coming from.”

He turned that over in his mind for a moment.

“Why are ye telling me this?”

She hesitated, and he could feel her calculation but didn’t know the exact nature of it. Not how much to trust him, he didn’t think—only a fool would trust him with dangerous information, and he was sure the duchess was no fool. How much to tell him, though …

“I love my husband, Mr. Fraser,” she said at last, softly. “I don’t want him—or John, for that matter—to find himself in a position where the Twelvetrees family might do him harm.

“I want you, if at all possible, to see that that doesn’t happen. If your inquiries in Ireland should lead you into contact with Edward Twelvetrees, I implore you, Mr. Fraser: try to keep him away from John, and try to see that whatever he’s doing with Major Siverly doesn’t intrude into the matter you’re dealing with.”

He’d followed her train of thought reasonably well, he thought, and ventured a question to check.

“Ye mean, whatever the money’s about—even if it’s going to, or through, Major Siverly—it’s not to do wi’ the matters covered by the court-martial your husband wants. And, therefore, ye want me to try to keep Lord John from following up any such trail, should he stumble over it?”

She gave a little sigh.

“Thank you, Mr. Fraser. I assure you, any entanglement with Edward Twelvetrees cannot help but lead to disaster.”

“For your husband, his brother—or your father?” he asked softly, and heard the sharp intake of her breath. After the briefest instant, though, the low gurgle of her laughter came again.

“Father always said you were the best of the Jacobite agents,” she said approvingly. “Are you still … in touch?”

“I am not,” he said definitely. “But it had to be your father who told ye about the money. If either Pardloe or Grey knew that, they would have mentioned it when we were making plans with Colonel Quarry.”

There was a small puff of amusement, and the duchess rose, a white blur against the darkness. She brushed down her robe and turned to go, but paused at the door.

“If you keep my secrets, Mr. Fraser, I will keep yours.”

HE RESUMED HIS BED cautiously; it smelt of her scent—and her body—and while not at all unpleasant, both were unsettling to him. So was her last remark—though upon due contemplation, he thought it had been mere persiflage. He had no secrets that needed keeping anymore—save the one, and there was little chance that she even knew of William’s existence, still less that she knew the truth of his paternity.

He could hear a church bell in the distance, striking the hour—a single, mellow bong. One o’clock, and the solitude of the deep night began to settle around him.

He thought briefly about what the duchess had told him about the money Twelvetrees was moving into Ireland, but there was nothing he could do with the information, and he was worn out with the strain of being constantly on his guard in this nest of English. His thoughts stretched and frayed, tangled and dissolved, and before the clock struck the half hour, he was asleep.

JOHN GREY HEARD THE BELL of St. Mary Abbot strike one and put down his book, rubbing his eyes. There were several more in an untidy pile beside him, along with the muddy dregs of the coffee that had been keeping him awake during his researches. Even coffee had its limits, though.

He had been reading through several versions of the Wild Hunt tale, as collected and recounted by various authorities. While undeniably fascinating, none of these matched with either the language or the events given in Carruthers’s version, nor did they shed any particular light upon it.

If he hadn’t known Charlie, hadn’t seen the passion and precision with which he had prepared his complaint against Siverly, he would have been tempted to discard the document, concluding that it had been mixed in with the others by mistake. But he did know Charlie.

The only possibility he had been able to deduce was that Charlie himself did not know the import of the Wild Hunt poem but did know that it had to do with Siverly—and that it was important in some way. And there, for the moment, the matter rested. There was, in all justice, plenty of incriminating material with which to be going on.

With thoughts of wild faerie hordes, dark woods, and the wail of hunting horns echoing in the reaches of the night, he took his candle and went up to bed, pausing to blow out the lighted sconces that had been left burning for him in the foyer. One of the little boys had wakened earlier with stomachache or nightmare, but the nursery was quiet now. There was no light in the second-floor corridor, but he paused, hearing a sound. Soft footfalls toward the far end of the hallway, and a door opened, spilling candlelight. He caught a glimpse of Minnie, pale in flowing white muslin, stepping through the door into Hal’s arms, and heard the whisper of Hal’s voice.

Not wishing them to see him, he hurried quickly up the stairs to the next floor, to hide his candle, and stood there in the dark for a moment, to give them time to retire.

One of the boys must have been taken sick again. He couldn’t think what else Minnie would be doing up at such an hour.

He listened carefully; the night nursery was one more floor up, but he heard no outcries, no movement in the peaceful dark. Nor was there any noise from the floor below. Evidently, the whole household was now wrapped in slumber—save him.

He rather liked the feeling of solitude, like this, he alone wakeful, lord of the sleeping world.

Not quite the lord of the sleeping world. A brief, sharp cry sliced through the dark, and he started as though it had been a drawing pin run into his leg.

The cry was not repeated but hadn’t come from the nursery above. It had definitely come from down the corridor to his left, where the guest rooms lay. And, to his knowledge, no one slept at that end of the corridor save Jamie Fraser. Walking very quietly, he made his way toward Fraser’s door.

He could hear heavy breathing, as of a man wakened from nightmare. Ought he go in? No, you ought not, he thought promptly. If he’s awake, he’s free of the dream already.

He was turning to creep back toward the stairs, when he heard Fraser’s voice.

“Could I but lay my head in your lap, lass,” Fraser’s voice came softly through the door. “Feel your hand on me, and sleep wi’ the scent of you about me.”

Grey’s mouth was dry, his limbs frozen. He should not be hearing this, was suffused with shame to hear it, but dared not move for fear of making a sound.

There came a rustling, as of a large body turning violently in the bed, and then a muffled sound—a gasp, a sob?—and silence. He stood still, listening to his own heart, to the ticking of the longcase clock in the hall below, to the distant sounds of the house, settling for night. A minute, by counted seconds. Two. Three, and he lifted a foot, stepping quietly back. One more step, and then heard a final murmur, a whisper so strangled that only the acuteness of his attention brought him the words.

“Christ, Sassenach. I need ye.”

He would in that moment have sold his soul to be able to offer comfort. But there was no comfort he could give, and he made his way silently down the stairs, missing the last step in the dark and coming down hard.

14

Fridstool

BY THE NEXT AFTERNOON, THE INSIDE OF JAMIE’S HEAD WAS buzzing like a hive of bees, one thought vanishing up the arse of the next before he could get hold of it. He badly needed peace to sort through it all, but the house was nearly as busy as his mind. There were servants everywhere. It was as bad as Versailles, he thought. Chambermaids, wee smudgit maids called tweenies who seemed to spend all their time trudging up and down the back stairs with buckets and brushes, footmen, bootboys, butlers … He’d nearly run down John Grey’s young valet in the hallway a minute ago, turning a corner and finding Byrd under his feet, the lad so buried under a heap of dirty linen he was carrying that he could barely see over it.

Jamie couldn’t even sit quietly in his room. If someone wasn’t coming in to air the sheets, someone else was coming in to build the fire or take away the rug to be beaten or bring fresh candles or ask whether his stockings needed darning. They did, but still.

What he needed, he thought suddenly, was a fridstool. As though the thought had released him in some way, he got up and set off with determination to find one, narrowly avoiding embranglement with two footmen who were carrying an enormous settee up the front stair, it being too wide for the back.

Not the park. Aside from the possibility of lurking Quinns, the place teemed with people. And while none of them would likely trouble him, the essence of a fridstool was solitude. He turned toward the hall that led toward the back of the house and the garden.

It was an elderly Anglican nun who’d told him what a fridstool was, just last year. Sister Eudoxia was a distant connection of Lady Dunsany’s, who’d come to Helwater to recuperate from what Cook said was the dropsical dispersion.

Glimpsing Sister Eudoxia sitting in a wicker elbow chair on the lawn, wrinkled eyelids closed against the sun like a lizard’s, he’d wondered what Claire would have said of the lady’s condition. She wouldn’t have called it a dropsical dispersion, he supposed, and smiled involuntarily at the thought, recalling his wife’s outspokenness on the matter of such complaints as iliac passions, confined bowels, or what one practitioner called “the universal relaxation of the solids.”

The sister did have the dropsy, though. He’d learned that when he came upon her one evening, quite unexpectedly, leaning on the paddock fence, wheezing, her lips blue.

“Shall I fetch ye someone, Sister?” he said, alarmed at her appearance. “A maid—shall I send for Lady Dunsany?”

She didn’t answer at once but turned toward him, struggling for breath, and lost her grip on the fence. He seized her as she began to fall and, from sheer necessity, picked her up in his arms. He apologized profusely, much alarmed—what if she were about to die?—looking wildly round for help, but then realized that she was not in fact expiring. She was laughing. Barely able to catch breath but laughing, bony shoulders shaking slightly under the dark cloak she wore.

“No … young … man,” she managed at last, and coughed a bit. “I’ll be all … right. Take me—” She ran out of air but pointed a trembling finger toward the little folly that roosted among the trees beyond the stable.

He was disconcerted but did what she wanted. She relaxed quite naturally against him, and he was moved at sight of the neat parting in her gray hair, just visible at the edge of her veil. She was frail but heavier than he’d thought, and as he lowered her carefully onto the little bench in the folly, he saw that her lower legs and feet were grossly swollen, the flesh puffing over the straps of the sandals she wore. She smiled up at him.

“Do you know, I believe that is the first time I’ve found myself in a young man’s arms? Quite a pleasant experience; perhaps if I’d had it earlier, I should not have been a nun.”

Dark eyes twinkled up at him from a network of deep wrinkles, and he couldn’t help smiling back.

“I shouldna like to think myself a threat to your vow o’ chastity, Sister.”

She laughed outright at that, wheezing gently, then coughed, pounding her chest with one hand.

“I dinna want to be responsible for your death, either, Sister,” he said, eyeing her with concern. Her lips were faintly blue. “Should I not fetch someone for ye? Or at least tell someone to bring ye a bit of brandy?”

“You should not,” she said definitely, and reached into a capacious pocket at her waist, withdrawing a small bottle. “I haven’t drunk spirits in more than fifty years, but the doctor says I must have a drop for the sake of my health, and who am I to say him nay? Sit down, young man.” She motioned him to the bench beside her with such a firmly authoritative air that he obeyed, after a furtive look round to see that they were not observed.

She sipped from the bottle, then offered it to him, to his surprise. He shook his head, but she pushed it into his hand.

“I insist, young man—what is your name? I cannot go on calling you ‘young man.’ ”

“Alex MacKenzie, Sister,” he said, and took a token sip of what was clearly excellent brandy, before handing back the bottle. “Sister, I must go back to my work. Let me fetch someone—”

“No,” she said firmly. “You’ve done me a service, Mr. MacKenzie, in seeing me to my fridstool, but you will do me a much greater service by not informing the people in the house that I am here.” She saw his puzzlement and smiled, exposing three or four very worn and yellowed teeth. It was an engaging smile, for all that.

“Are you not familiar with the term? Ah. I see. You are Scotch, and yet you knew to call me ‘Sister,’ from which I deduce that you are a Papist. Perhaps Papists do not have fridstools in their churches?”

“Perhaps not in Scottish kirks, Sister,” he said cautiously. He’d thought at first it might be a sort of closestool or private privy, but probably not if you found them in churches.

“Well, everyone should have one,” she said firmly, “whether Papist or not. A fridstool is a seat of refuge, of sanctuary. Churches—English churches—often have one, for the use of persons seeking sanctuary, though I must say, they aren’t used as often these days as in former centuries.” She waved a hand knobbed with rheumatism and took another drink.

“As I no longer have my cell as a place of private retirement, I was obliged to find a fridstool. And I think I have chosen well,” she added, with a look of complacency about the folly.

She had, if privacy was what she wanted. The folly, a miniature Greek temple, had been erected by some forgotten architect, and while the site had much to recommend it in summer, being surrounded by copper beeches and with a view of the lake, it was an inconvenient distance from the house, and no one had visited it in months. Dead leaves lay in drifts in the corners, one of the wooden lattices hung from a corner nail, having been torn loose in a winter storm, and the white pillars that framed the opening were thick with abandoned cobwebs and spattered with dirt.

“It’s a bit chilly, Sister,” he said, as tactfully as possible. The place was cold as a tomb, and he didn’t want her death on his conscience—let alone laid at his door.

“At my age, Mr. MacKenzie, cold is the natural state of being,” she said tranquilly. “Perhaps it is nature’s way of easing us toward the final chill of the grave. Nor would dying of pleurisy be that much more unpleasant—nor much faster—than dying of the dropsy, as I am. But I did bring a warm cloak, as well as the brandy.”

He gave up arguing; he’d known enough strong-minded women to recognize futility when he met it. But he did wish Claire were here, to give her opinion on the old sister’s health, perhaps to give her a helpful draught of something. He felt helpless himself—and surprised at the strength of his desire to help the old nun.

“You may go now, Mr. MacKenzie,” she said, quite gently, and laid a hand on his, light as a moth’s touch. “I won’t tell anyone you brought me here.”

Reluctantly, he rose.

“I’ll come back for ye, how’s that?” he said. He didn’t want her trying to stagger back to the house by herself. She’d likely fall into the ha-ha and break her neck, if she didn’t freeze to death out here.

She’d pursed her lips and narrowed her eyes at him, but he’d folded his arms and loomed over her, looking stern, and she laughed.

“Very well, then. Just before teatime, if you can manage it conveniently. Now go away, Alex MacKenzie, and may God bless you and help you find peace.”

He crossed himself now, thinking of her—and caught a look of horror from one of the kitchen maids, coming through the back gate of Argus House with a long paper-wrapped parcel that undoubtedly contained fish. Not only a Hielandman in the house, but a Papist, too! He smiled at her, gave her a tranquil “Good day,” and turned to the left. There were a couple of small sheds near the big glasshouse, probably for the gardeners’ use, but it was late enough in the day that the gardeners had gone off for their tea. It might do …

He paused for an instant outside the shed, but heard nothing from within and boldly pushed open the door.

A wave of disappointment passed through him. No, not here. There was a pile of burlap sacks stacked in one corner, the imprint of a body clear upon them, and a jug of beer standing beside it. This was someone’s refuge already. He stepped out and closed the door, then on impulse went round behind the shed.

There was a space about two feet wide between the back wall of the shed and the garden wall. Discarded bits of rubbish, broken rakes and hoes, burlap bags of manure filled most of the space—but just within the shelter of the shed, just out of sight of the garden, was an upturned bucket. He sat down on it and let his shoulders slump, feeling truly and blessedly alone for the first time in a week. He’d found his fridstool.

He spent a moment in mindless relief, then said a brief prayer for the repose of Sister Eudoxia’s soul. He thought she would not mind a Papist prayer.

She’d died two days after his conversation with her, and he’d spent a wretched night after hearing the news, convinced she’d taken a chill from the cold marble of the folly. He was infinitely relieved to learn from the kitchen gossip next day that she’d died peacefully in her sleep, and he tried to remember her in his regular prayers. It had been some time since he had, though, and he was soothed now to imagine her presence near him. Her peaceful spirit didn’t intrude upon his necessary solitude.

Would it be all right, he wondered suddenly, to ask her to look after Willie while he was gone from Helwater?

It seemed a mildly heretical thought. And yet the thought felt answered at once; it gave him a feeling of … what? Trust? Confidence? Relief at the sharing of his burden?

He shook his head, half in dismay. Here he sat in an Englishman’s rubbish, talking to a dead Protestant nun with whom he’d had two minutes’ real conversation, asking her to look after a child who had grandparents, an aunt, and servants by the score, all anxious to keep him from the slightest harm. He himself couldn’t have done a thing for William had he been still at Helwater. And yet he felt absurdly better at the notion that someone else knew about William and would help to watch over him.

He sat a few moments, letting his mind relax, and slowly it dawned upon him that the only truly important thing in this imbroglio was William. The complications and suspicions and possible dangers of the present situation mattered only insofar as they might prevent his returning to Helwater—no further.

He took a deep breath, feeling better. Aye, with that made clear, it became possible to think logically about the rest. Well, then.

Major Siverly was the ostensible root of this tangle. He was a wicked man, if half what Captain Carruthers had written about him was true, but wicked men of that sort were far from unusual, he thought. Why did the Greys want so badly to get at the man?

John Grey, by his own words, because he felt a sense of obligation to his dead friend Carruthers. Jamie might have doubted that, but given his own conversations with the dead, he was obliged to admit that John Grey might hear his own voices and have his own debts to pay.

What about Pardloe, though? It wasn’t Lord John who’d dragged Jamie to London and was forcing him to go to Ireland after Siverly. Did Pardloe feel such impersonal outrage at Siverly’s corruption as to explain his actions? Was it part of his ideal of the army, of his own profession, that he could not bear such a man to be tolerated in it? Or was he doing it primarily to support his brother’s quixotic quest?

Jamie admitted reluctantly that it might be all these things. He didn’t pretend to understand the complexities of Pardloe’s character, but he had strong evidence of the man’s sense of family honor. He himself was alive only because of it.

But why him? Why did the Greys need him?

For the poem, first. The Wild Hunt, in Erse. That much, he could see. For while the Greys might have found someone among the Scottish or Irish regiments who had the Gàidhlig, it would be indiscreet—and possibly dangerous, given that they hadn’t known what the document contained—to put knowledge of it in the hands of someone they couldn’t control as they did Lally and him.

He grimaced at the thought of their control but put it aside.

So. Having brought him to London to translate the verse, was it then merely economical to make further use of him? That made sense only if Lord John actually required assistance to apprehend Siverly, and Jamie was not sure that he did. Whatever else you liked to say about the man, he was a competent soldier.

If it was a straight matter of showing Siverly the order to appear at a court-martial and escorting him there, John Grey could plainly do that without Jamie Fraser’s help. Likewise, if it were a matter of arresting the man, a detachment of soldiers would accomplish it fine.

Ergo, it wasn’t a straightforward matter. What the devil did they expect to happen? He closed his eyes and breathed slowly, letting the warm sweet fumes of well-rotted manure help to focus his mind.

Siverly might well simply refuse to come back with Lord John to England. Rather than face a court-martial, he might resign his commission and either stay in Ireland or depart—as so many had—to take service with a foreign army or to live abroad; peculation on the scale Pardloe had shown him must have given Siverly the means for that.

Should he so refuse—or hear of the matter beforehand and escape—then Jamie might be of use in finding or taking the man, yes. With a bit of practice, he’d likely get along in the Gaeilge well enough; he could make inquiries—and his way—in places where the Greys couldn’t. And then there was the matter of connections. There were Jacobites in Ireland and in France who would show him courtesy for the sake of the Stuarts, as well as his own name, but who would turn a closed face and a deaf ear to the Greys, no matter what the virtue of their quest. Despite himself, his brain began to compile a list of names, and he shook his head violently to stop it.

Yes, he might be useful. But was the possibility of Siverly’s flight enough?

He remembered what Lord John had said about Quebec. Siverly had saved John Grey’s life during the battle there. He supposed Lord John might find it an embarrassment to arrest Siverly and thus prefer Jamie to haul him back to England. He would have thought that notion funny, had he not had firsthand experience with the Grey family’s sense of honor.

Even that … but there was a third possibility, wasn’t there?

Siverly might fight. And Siverly might be killed.

“Jesus, Lord,” he said softly.

What if Pardloe wanted Siverly killed? The possibility once named seemed as sure to him as if he’d seen it written down in rhymed couplets. Whatever the duchess had seemed to be saying to him in her nocturnal visit, there was something in the Siverly affair that touched her deeply—and what touched her, touched the duke.

He’d no idea what the connection was between the duchess and Edward Twelvetrees, but he was sure it was there. And the duchess had told him that Edward Twelvetrees was an intimate of Siverly’s. Something moved in the web surrounding him, and he could feel the warning twitch of the sticky strand wrapped round his foot.

He took a long breath and let it out slowly.

In the cold light of logic, the answer was obvious—one answer, at least. Jamie was here because he was expendable. Better: because he could be made not to exist.

No one cared what became of a prisoner of war, especially not one held for so long, in such remote circumstances. The Dunsanys would not complain if he never came back, nor ask what had happened to him. His sister and Ian might—well, they would—make inquiries, but it would be a simple matter merely to inform them that he’d died of the flux or something, and leave it at that. They’d have no way of pursuing the matter or discovering the truth, even if they suspected they’d been lied to.

And if he were obliged to kill Siverly—or if it could be made to look as though he had—he shivered. He could be tried and hanged for it, if they cared to make the matter public; what would his word count for? Or John Grey could simply cut his throat and leave him sunk in an Irish bog, once he’d served his purpose, and tell the world what he liked.

He felt hot and cold together and found that he must make a conscious effort to keep breathing.

He’d thought that it would be a simple if annoying matter: do what Pardloe demanded, and be then returned to Helwater and William. But if it came to this …

Some sound made him open his eyes, to see John Grey standing in front of him, openmouthed.

“I … beg your pardon,” Grey said, recovering himself with some effort. “I did not mean to disturb—”

“What the bloody hell are ye doing here!?” Without intent, he found himself on his feet, his fist bunched in Grey’s shirtfront. Grey smartly jerked his forearm up, breaking Jamie’s hold, and stepped back, stuffing his rumpled shirt back into his waistcoat.

“You are without doubt the touchiest son of a bitch I have ever encountered,” Grey said, his face flushed. “And I include in that roster such men as my brother and the King of Prussia. Can you not behave like a civil being for more than ten minutes together?”

“Touchy, is it?” The blood was pounding in Jamie’s temples, and it took some effort to keep his fists curled at his sides.

“I grant you, your situation is invidious,” Grey said, making an obvious effort at conciliation. “I admit the provocation. However—”

“Invidious. Is that what ye call it? I am to be your cat’s-paw. To preserve what ye’re pleased to call your honor.” He felt so far beyond fury that he spoke with perfect calm. “And ye call it provoking?”

“What?” Grey seized Jamie’s sleeve as he made to turn away, and withstood the look of contempt directed at him. “What the devil do you mean by that?”

He jerked his sleeve out of Grey’s hand.

“I speak English as well as you do, ye bloody coward, and ye take my meaning fine!”

Grey drew breath, and Jamie could see the thoughts cross the Englishman’s face in rapid succession: the urge to lunge at him, the urge to make it more formal and call him out, a rush of unnameable calculation, and, finally—all within the space of a moment—a sudden clamping down, a forcible cooling of fury.

“Sit,” Grey said through his teeth, jerking his head at the bucket.

“I am not a dog!”

Grey rubbed a hand over his face. “A casual observer might argue the point,” he said. “But, no. I apologize for the implication. Come with me.” He turned away, adding over his shoulder, “If you please, Mr. Fraser.”

After a moment’s hesitation, Jamie followed the man. There was no point in remaining with the garden rubbish, after all.

Grey pushed open the door of the glasshouse and beckoned him inside. It was near twilight, but the place glowed like a king’s treasure, reds and pinks and whites and yellows glimmering in an emerald jungle in the dusk, and the air flooded in upon him, moist and caressing, filled with the scents of flowers and leaves, herbs and vegetables. For an instant, he smelled his wife’s hair among them and gulped air as though he’d been shot in the lung.

Pulsing with agitation, he followed Grey past a group of palms and gigantic things with leaves like the ragged ears of elephants. Round a corner, a group of wicker furniture stood beneath an enormous arbor covered with grapevines. Grey stopped short here and turned to him.

“I’ve had a bloody long day, and I want to sit down,” he said. “You can suit yourself.” He promptly collapsed into a basket chair and leaned back, thrust out his booted feet, and closed his eyes with a little sigh.

Jamie hesitated, not knowing whether to turn on his heel and leave, sit down in his turn, or pull John Grey out of the chair by his collar and punch him.

“We’ll have a half hour or so of privacy here,” Grey said, not opening his eyes. “The cook’s already come for the vegetables, and Minerva’s hearing Benjamin’s recitation of Caesar. She won’t come for the table flowers ’til he’s done, and he’s doing De Bello Gallico; he never gets past Fere libenter homines id quod volunt credunt without losing his place and having to start over.”

Jamie recognized the passage without difficulty: Men always believe what they wish to believe. He pressed his lips tight together and sat down in the other basket chair, wicker creaking under his weight. Grey opened his eyes.

“Now. What exactly do you mean,” he said, sitting up straight, “about cat’s-paws and my so-called honor?”

The brief walk through the glasshouse and Grey’s unexpected equanimity had defused something of Jamie’s rage, but nothing had changed the conclusions he’d come to.

He considered it for a moment, but, after all, what was to be gained by keeping those conclusions to himself? Forewarned was forearmed, after all, and it might be no bad thing for the Greys to know he was forewarned.

He told Grey, shortly, what he’d been thinking and the conclusions to which he’d come, leaving out only the duchess’s visit to his room—and William.

Grey listened, sitting quite still, with no change of expression until Jamie had finished. Then he rubbed a hand hard over his face and said, “Damn Hal!” under his breath.

The grapevines had been cut back for winter, but the new spring growth was well sprouted, delicate rusty leaves deckling the rough-knuckled vines that roped through the arbor. A faint draft moved through the rich air of the glasshouse, ruffling the leaves.

“Right,” Grey said, dropping his hand. “You aren’t a cat’s-paw, to begin with. A stalking horse, perhaps. And for what the assurance is worth, I had nothing to do with your presence here, let alone the notion that you should accompany me to Ireland.” He paused. “Do you believe that?” he asked, looking intently at Jamie.

“I do,” Jamie said, after a brief silence.

“Good. I am, however, probably to blame for the fact that you are involved in this situation. My brother wished me to take that blasted poem to Helwater and request you to translate it. I refused, whereupon he took matters into his own hands.” He made a small gesture, indicating exasperated resignation.

“My interest in the matter is exactly what Hal told you. My friend Carruthers entrusted me with the job of bringing Major Siverly to a court-martial, and I will do that.” He paused once more. “Do you believe me?”

“Aye, I do,” Jamie said reluctantly. “But His Grace …”

“My brother does not let go of things,” Grey observed. “You may have noticed that.”

“I have.”

“But he is not, to the best of my knowledge, either a murderer or an unprincipled knave.”

“I’m obliged to take your word for it, Colonel.”

“You may,” Grey said politely. “He can—and will, I’m afraid—use you to accomplish his ends regarding Siverly, but those ends do not include either kidnapping or murder, and he intends you no harm. In fact”—he hesitated for a moment, but then firmed his jaw and went on, eyes fixed on the hands that hung between his knees—“should this venture end in success, I think I can promise you that you will … benefit from it.”

“In what way?” Jamie asked sharply.

“As to that … I cannot make specific promises without consulting my brother and … perhaps other people. But I do promise that you will not be harmed by the … association.”

Jamie made a noise in his throat, on the verge of rudeness, indicating what he thought of the Greys’ promises, and Grey’s head snapped up, his eyes direct, their pale blue darkened by the fading light.

“Either you take me at my word, Mr. Fraser,” he said, “or you don’t. Which is it?”

Jamie met his eyes and didn’t look away. The light had dimmed to a sea of gray-green dusk, but the flush that rose now in Grey’s face was still visible. It was the same dim light that had lain between them in the stable at Helwater, the last time they had spoken privately.

The last time he had taken Grey at his word. He had come within an inch of killing the man then—and both of them recalled that moment vividly.

Grey had said on that occasion, his voice barely audible with his passion, “I tell you, sir—were I to take you to my bed—I could make you scream. And by God, I would do it.”

Jamie had swung with all his force, by simple reflex—not so much at Grey, but at the memory of Jack Randall that Grey’s words unleashed in him—and had, by a miracle, missed. He sat without moving now, every muscle in his body hard as rock and aching with the memory of violence, of Jack Randall, and of what had happened in the dungeon of Wentworth prison.

Neither one of them would—or could—look away. There were sounds in the garden, people moving to and fro, the door to the house slamming, a distant treble of children’s voices.

“Why did ye follow me?” Jamie asked at last. The words didn’t seemed to be shaped right; they felt strange in his mouth. “This afternoon.”

He saw the look of surprise bloom on Grey’s face, pale in the gloom of the grape arbor. And remembered the same look on the man’s face when he had opened his eyes half an hour earlier, to see Grey standing in front of him.

“I didn’t,” Grey said simply. “I was looking for a place to be alone for a bit. And you were there.”

Jamie breathed deep and, with an effort that felt like lifting a cannon, rose to his feet.

“I’ll take ye at your word,” he said, and went out.

IT HAD BEEN a long day. Grey dressed for the evening meal, feeling tired but at peace, as though he had climbed some arduous peak and found himself now safe upon its summit. There might be more mountains to climb tomorrow, but for the moment the sun had gone down, the campfire had been lit, and he could eat his supper with an easy mind.

Tom Byrd was packing; they would leave in the morning for Dublin, and the room was strewn with stockings, hairbrushes, powder, shirts, and whatever else Tom considered essential to the credit of his employer’s public appearance. Grey never would have believed that all of these items would fit into one trunk and a couple of portmanteaux, had he not seen Tom accomplish the feat repeatedly.

“Have you packed up Captain Fraser already?” he asked, pulling on his stockings.

“Oh, yes, me lord,” Tom assured him. “Everything save what he’s wearing—and his nightshirt, to be sure,” he added as an afterthought. “I did try to make him wear powder for supper,” he said, with an air of reproach. “He says it makes him sneeze.”

Grey laughed and went down, meeting Hal on the stairs. His brother brandished a small book at him.

“Look what I’ve got!”

“Let me see … No! Where did you get it?”

“It” was a copy of Harry Quarry’s book of poetry, entitled Certain Verses Upon the Subject of Eros. The original, which Grey had presented to Denis Diderot, had been bound in calfskin, whereas this copy was a much cheaper version, done with plain buckram covers, and selling—according to the cover—at half a shilling a copy.

“Mr. Beasley had it. He says he bought it at Stubbs’s print-shop, in Fleet Street. I recognized it instantly from the title and sent him off to get me a copy. Have you read it?”

“No, I hadn’t the chance—only heard a few choice bits that Diderot read out over the piss pot … Oh, Christ!” He’d flipped the book open at random and now read out, “Bent upon scratching his unseemly itch / This self-fellating son of a bitch …”

Hal gave a strangled whoop and laughed so hard that he had to lean momentarily against the wall for support. “Self-fellating? Is that even possible?”

“You’re asking me? I certainly can’t do it,” said Grey.

“I havena any personal experience in that regard myself,” said a dry Scottish voice behind him, “but dogs dinna seem to find it difficult.”

Both Greys swung round, startled; they hadn’t heard him approach. He looked well, John thought, with a slight sense of pride. Upon Fraser’s arrival, Minnie had sent hastily to the Pettigrews, who kept a pair of immense blackamoor servants to carry their sedan chair, and borrowed a fairly new suit of livery. The shirt had been washed, starched, and ironed and the plain coat and waistcoat well brushed, and while neither the color—a deep navy blue—nor style were what a fashionable gentleman would wear, it suited Fraser’s own vivid coloring amazing well.

“It is possible, though,” Fraser added, coming even with them. “For a man, I mean.”

Hal had straightened up at Fraser’s arrival but didn’t abandon his own amusement, smiling broadly at Fraser’s remark.

“Really? Dare I ask how you come by this knowledge, Captain?”

Fraser’s mouth twitched slightly, and he shot a glance at Grey. He answered Hal readily, though.

“On one memorable evening in Paris, some years ago, I was the guest of the Duc di Castellotti, a gentleman with … individual tastes. He took a number of his dinner guests on a tour of some of the city’s more interesting establishments, one of which featured a pair of acrobats. Extremely”—he paused—“flexible.” Hal laughed and turned to his brother.

“D’you think Harry’s writing from personal experience, John?”

“It’s my impression that Colonel Quarry has considerable experience of various kinds upon which to draw,” Fraser said, before John could answer. “Though I shouldna have taken him for a man of letters. D’ye mean to say that he composed that remarkable bit o’ verse?”

“Astonishingly enough, yes,” Hal said. “And quite a lot more of a similar nature, if I am to believe the reports. Wouldn’t think it to look at him, would you?”

Hal had turned, quite naturally, with a lift of the shoulder that invited Fraser to walk beside him, and they now went down the corridor, conversing in a pleasant manner, leaving Grey to follow, book in hand.

Minnie had gone out to the theater with a friend, and the men dined alone, in a surprising atmosphere of friendliness. There was no sign of wariness or resentment in Fraser’s manner; he behaved with immense civility, as though the Greys were cordial acquaintances. Grey felt a sense of grateful astonishment; evidently Fraser had meant it when he said he would take Grey at his word.

Master me. Or let me your master be.

He thought he would settle for mutual respect—and, for the first time since Hal had put this scheme in hand, began to look forward to Ireland.

SECTION III

Beast in View

15

The Return of Tobias Quinn

“IS HE ALL RIGHT, ME LORD?” TOM ASKED IN LOWERED VOICE, nodding toward the dock. Turning, Grey saw Fraser standing there like a great rock in the middle of a stream, obliging hands and passengers to flow around him. Despite his immobility, there was something in his face that reminded Grey irresistibly of a horse about to bolt, and by instinct he fought his way down the gangway and laid a hand on Fraser’s sleeve before he could think about it.

“It will be all right,” he said. “Come, it will be all right.”

Fraser glanced at him, torn from whatever dark thought had possessed him.

“I doubt it,” he said, but absently, as though to himself. He didn’t pull away from John’s hand on his arm, but rather walked out from under it without noticing and trudged up the gangway like a man going to his execution.

The one good thing, Grey reflected a few hours later, was that Tom had quite lost his fear of the big Scot. It wasn’t possible to be afraid of someone you had seen rendered so utterly helpless, so reduced by physical misery—and placed in so undignified a position.

“He did tell me once that he was prone to mal de mer,” Grey said to Tom, as they stood by the rail for a grateful moment of fresh air, despite the lashing of rain that stung their faces.

“I haven’t seen a cove that sick since me uncle Morris what was a sailor in a merchant man come down with the hocko-grockle,” said Tom, shaking his head. “And he died of it.”

“I am reliably informed that no one actually dies of seasickness,” Grey said, trying to sound authoritative and reassuring. The sea was rough, white froth flying from the tops of the surging billows, and the small craft lurched sickeningly from moment to moment, plunging nose down into troughs, only to be hurled abruptly upward by a rising wave. He was a good sailor himself—and smug about it—but if he thought about it for more than a few seconds …

“Wish I’d a-known,” Tom said, his round face creased with worry. “Me old gran says a sour pickle’s the thing for seasickness. She made me uncle Morris take a jar of ’em, put up special with dill weed, whenever he set to sea. And he never had seasickness, to start with.” He looked at Grey, his expression under the wet seeming to accuse his employer of gross negligence in the provisioning of pickles.

Grey felt himself falling under some kind of horrid trance, as he watched the surface of the ocean rise and fall, rise and fall …

“Yes,” he said faintly. “What a good idea. But perhaps …”

“Your pardon, your honor,” said a voice at his elbow. “Would ye be by way of being friends of the gentleman downstairs what’s sick as a dog, and a tremenjous big dog, too?”

Grateful for the distraction, Grey turned his back on the roiling sea and blinked water from his lashes. The Irishman was a few inches taller than himself, but painfully thin. Despite that, sailing seemed to agree with him; his face was ruddy with cold and wind, pale eyes sparkling, and water gleamed in his spray-soaked curls.

“Yes,” Grey said. “Is he worse?” He made to go past the man, but his new acquaintance put out a hand, reaching with the other into a capacious cloak that billowed round him like a cloud.

“If he was any the worse for it, he’d be dead,” the Irishman said, bringing out a small, square black bottle. “I only wondered, would ye maybe accept a bit o’ medicine for him? I offered it to him meself, only he was too far gone to answer.”

“I thank you, sir,” Grey said, accepting the bottle. “Er … what is it, if you please?”

“Mostly bad whisky,” the Irishman said frankly. “But with the ginger-root and a small little spoon of powdered opium stirred into it, as well.” He smiled, showing a missing eyetooth. “Works wonders, it does. But do shake it first.”

“What have we got to lose?” Tom said practically. He gestured at the deck, now thronged with passengers who had emerged from the companionway, driven upward by the insalubrious conditions in the cramped space below. Many of them were hanging over the rail themselves; the rest glared at Grey, plainly holding him responsible.

“If we don’t do something about him prompt-like, one of that lot’s a-going to knock him on the head. And us.”

JAMIE HEARD FOOTSTEPS approaching and hoped fervently that whoever it was intended to shoot him; he’d heard a few such intentions expressed within his hearing recently. He was all for it but lacked the strength to say so.

“A bit under the weather, are ye, now?” He cracked one eye open, to see Toby Quinn’s beaming face bending over him, surrounded by crazily fluttering shadows cast by the swinging lanterns. He closed the eye and curled himself into a tighter ball.

“Go away,” he managed, before the next wrench of nausea seized him. Quinn leapt nimbly back, just in time, but came forward again, cautiously skirting the fetid little pool surrounding Jamie.

“Now, then, good sir,” Quinn said soothingly. “I’ve a draught here will help.”

The word “draught,” with its implication of swallowing something, made Jamie’s stomach writhe afresh. He clapped a hand to his mouth and breathed through his nose, though it hurt to do so, as spewing bile had seared the sensitive membranes of his nasal passages. He closed his eyes against the horrible rhythmic sway of the shadows. Each one seemed to take his mind swinging with it, leaving his belly poised over some hideous sheer drop.

It won’t stop, itwonteverstopohGod …

“Mr. Fraser.” There was a hand on his shoulder. He twitched feebly, trying to get rid of it. If they wouldn’t have the decency to kill him, could they not just let him die in peace?

The sense of alarm at Quinn’s presence, which would in other circumstances have been pronounced, was so faint as barely to register on the blank slate of his mind. But it wasn’t Quinn touching him; it was John Grey. “Take your hand off me,” he wanted to say, but couldn’t. “Kill you. Take your hand … kill you …”

A general chorus of blasphemy greeted the results when he opened his mouth in an attempt to utter the threat. It was followed by more varied response, including a shocked female voice: “Dear bleedin’ heart o’ Mairy, the poor man’s spittin’ blood!”

He curled up again, knees clasped as tight to his belly as he could get them. He’d heard himself whimpering and, shocked at the sound, had bitten the inside of his cheek hard to stop it.

The chorus were saying something about the draught, all of them urging him to take it. An uncorked bottle of something hot-smelling and sickly-sweet was waved under his nose. Opium. The word flared a warning in his mind. He’d had opium before, in France. He still remembered the dreams, a nasty mix of lust and nightmare. And he remembered being told that he’d raved in the midst of them, too, talking wildly of the naked demons that he saw. Again, on the crossing to France: he’d been wounded then, and had suffered all those wounds again—and worse—in opium dreams. And what had happened later, at the abbey, when he’d fought the shade of Black Jack Randall in fire and shadow, had done something terrible to him against a stone wall … that was opium, too.

The whole cabin shot into the air and then fell with shocking violence, flinging people into the bulkheads like birds smashing into windowpanes. Jamie rolled off the bench on which he’d been lying, crashed into several bodies, and ended entangled with one of them, both wedged between the bulkhead and a large sliding crate of chickens that no one had thought to secure.

“Bloody get off me!” A strangled English voice came from somewhere under him and, realizing that it was John Grey he lay on, he rose like a rocket, cracking his head on the low beam above. Clutching his head—obviously shattered—he sank to his knees and fell half upon the crate, to the great consternation of the chickens. Shrieks and squawks and an explosion of down feathers and bits of chicken shit erupted through the slats, in an ammoniac reek that stabbed right through his nose and into what was left of his brain.

He subsided slowly onto the floor, not caring what he lay in. More squawking, this human. Hands. They hauled him half sitting, though he hung like a bag of laundry, unable to help.

“Christ, he’s a heavy motherfucker!” said a rough voice in his ear.

“Open your mouth,” said another voice, breathless but determined.

Grey, he thought dimly.

Fingers seized his raw nose and squeezed and he yelped, only to choke as a cascade of vile liquid poured into his mouth. Someone cupped his chin and slammed his jaw shut.

“Swallow, for God’s sake!”

The whisky burned down his throat and into his chest and, for one brief moment, cleared his mind of the omnipresent nausea. He opened his eyes and caught sight of Quinn, staring at him with an expression of intense concern.

I mustn’t speak of him. Mustn’t risk it, being muddled. Mustn’t speak.

He worked his tongue, gasping for breath, gathering his strength. Then snatched the bottle from John Grey and drained it.

JAMIE WOKE IN A rather pleasant state of mind; he couldn’t remember who he was, let alone where, but it didn’t seem to matter. He was lying on a bed and it wasn’t moving. The light in the room flickered like sunlight on waves, but this was in fact the work of a large tree he could see, standing outside the window, fluttering its leaves in a lackadaisical manner. He thought there were not any trees in the ocean but couldn’t swear to it, what with the peculiar images still floating languidly now and then across the back of his eyes.

He closed his eyes, the better to examine one of these, which seemed to be a mermaid with three breasts, one of which she was pointing at him in an enticing sort of way.

“Will you be havin’ a pot of coffee, sir?” she said. Her breast began to stream black coffee, and her other hand held a dish beneath to catch it.

“Does one o’ the other ones squirt whisky?” he asked. There was a sudden gasp in his ear, and he managed to open one eye a crack, squeezing the other closed in order to keep the mermaid in sight, lest she swim off with his coffee.

He was looking at a spindly girl in a cap and apron, who was staring at him with her mouth open. She had a long, bony nose, red at the tip. She had a dish of coffee in her hand, too, that was strange. Nay teats at all, though.

“No hope o’ cream, then, I suppose,” he murmured, and shut the eye.

“You’d best leave him to us, miss,” said an English voice, sounding rather self-important.

“Yes,” said another, also English, but testy. “Leave the coffee, too, for God’s sake.”

There was a soft green light about the mermaid, and a small striped fish swam out of her hair, nosing its way down between her breasts. Lucky fish.

“What do you think, me lord?” said the first voice, now dubious. “Cold water down his neck, maybe?”

“Splendid idea,” said the second voice, now cordial. “You do it.”

“Oh, I shouldn’t want to presume, me lord.”

“I’m sure he isn’t violent, Tom.”

“Just as you say, me lord. But he might turn nasty, mightn’t he? Gentlemen do, sometimes, after a hard night.”

“I trust you do not speak from personal experience, Tom?”

“Certainly not, me lord!”

“Opium doesn’t take you like that, anyway,” said the second voice, coming nearer. It sounded distracted. “It does give you the most peculiar dreams, though.”

“Is he still asleep, do you think?” The first voice was coming nearer, too. He could feel someone’s breath on his face. The mermaid took offense at this familiarity and vanished. He opened his eyes, and Tom Byrd, who had been hovering over him with a wet sponge, let out a small shriek and dropped it on his chest.

With a detached sense of interest, he watched his own hand rise into the air and pluck the sponge off his shirt, where it was making a wet patch. He had no particular idea what to do with it next, though, and dropped it on the floor.

“Good morning.” John Grey’s face came into view behind Tom, wearing an expression of cautious amusement. “Are you feeling somewhat more human this morning?”

He wasn’t sure but nodded nonetheless and sat up, swinging his legs over the side of the bed. He didn’t feel badly, but very strange. There was a wicked taste in his mouth, though, and he held out a hand to Tom Byrd, who was advancing on him slowly, coffee held before him like a flag of truce.

The cup Tom put in his hand was warm, and he sat for a moment, regaining his senses. The air smelled of peat smoke, cooking meat, and something vaguely nasty of a vegetable nature—scorched cabbage. His slow mind located the word.

He took a grateful mouthful of coffee and found a few more words.

“We’re in Ireland, then, are we?”

“Yes, thank God. Are you always—” Grey cut himself off.

“I am.”

“Jesus.” Grey shook his head in disbelief. “Rather fortunate that you were not transported after Culloden, then. I doubt you would have survived the voyage.”

Jamie gave him a narrow look—it was owing to Grey’s personal intervention that he had not been transported, and he hadn’t been at all pleased at the time—but evidently Grey meant nothing now beyond the obvious, and he merely nodded, sipping coffee.

A soft knock came at the door, which stood half open, and Quinn’s long face came poking round the jamb. Had Jamie’s reflexes been halfway normal, he might have dropped the coffee. As it was, he merely sat there, staring stupidly at the Irishman, whose existence he’d forgotten in the maze of opium dreams.

“Beggin’ your pardon, good sirs,” Quinn said, with an engaging smile round the room. “I hoped to inquire after the gentleman’s welfare, but I see he’s quite himself again, may God set a flower on his head.”

Quinn advanced into the room, uninvited, but Grey recovered his manners instantly and offered him coffee, then sent Tom down to order up some breakfast, as well.

“It’s pleased I am to see ye so far recovered, sir,” Quinn said to Jamie, and reached into his pocket, coming out with a corked bottle. He pulled the cork and poured a thin stream of pungent whiskey into Jamie’s coffee. “Perhaps this will aid in your complete return to the land o’ the living?”

Jamie’s sense of self-preservation was jumping up and down somewhere in the back of his mind, trying to attract his attention, but the whiskey was much more immediate. He raised his cup briefly to Quinn, said, “Moran taing,” and took a deep gulp, shuddering slightly.

Quinn was chatting easily to John Grey, telling him things about Dublin, asking after Grey’s plans, offering to recommend him to the best livery stable in the town.

“Will it be a coach ye’ll be needin’, sir, or are you after takin’ the post chaise?”

“How far is it to Athlone?” Grey asked. Siverly’s estate was, by report, within ten miles of Castle Athlone.

“Oh, maybe two days’ ride, with the blessing and a good horse. Slower by coach, of course. The post chaise would be one and a bit, but that’s if it doesn’t rain.” Quinn made a quick sign of the horns against this evil thought.

Grey tapped his chin thoughtfully, looking at Jamie.

“I can ride,” Jamie assured him, scratching his ribs. He felt fine now—extremely hungry, in fact.

“But there’s the baggage to consider, me lord.” Tom had popped back into the room, armed with a mug of shaving soap, a folding razor, and a strop.

“Well, yes. You’ll have to go by coach with the baggage, Tom. I’m thinking, though, that Captain Fraser and myself might travel by horseback. Quicker, and less chance of being held up by bad roads.”

He glanced at Jamie, one eyebrow raised in question.

“Aye, fine.” Jamie set aside the empty cup. Now that he was fully awake, his attention was focused more on Quinn than on Grey. He narrowed his eyes at the Irishman, who sedulously ignored him.

“And a fine day for the riding it is, too,” said Quinn approvingly. “My own road lies toward Athlone—if you gentleman might find it convenient, you’re more than welcome to travel with me, so far as ye like.”

Jamie jerked, startling Tom, who was about to apply a brushful of soap to his face.

“I should think we can find our own path,” he said, putting up a hand to ward off Tom. “Athlone’s not out of the way, from what I understand. Though we thank you for your kindness, sir,” he added to Quinn, not wanting to seem churlish. He was in fact strongly inclined to pick Quinn up and decant him swiftly out of the window. The last thing he needed was to have a pixilated Irishman along on this expedition, breathing traitorous suggestions down his neck and distracting his attention while he dealt with Grey and Siverly and whatever else Ireland might have in store for him in the way of trouble.

“Oh, not at all, at all,” Quinn said, waving an airy hand. “I’ll be setting off just after the Angelus bell—at noon, I mean—should that suit your honors. I’ll meet you in the courtyard, aye?”

He moved swiftly out the door before anyone could say anything, then popped his head suddenly back in.

“Darcy’s, in the High Street. Tell Hugh Darcy that it’s Toby Quinn as sent ye, and he’ll see ye mounted on his best.”

GREY THOUGHT THAT Quinn had been as good as his word. The horses provided by Mr. Darcy were sound, well shod, and as well tempered as a livery horse was likely to be. Mr. Quinn himself had turned up at the stable to give advice and had successfully bargained for a decent price. Jamie had given Quinn a narrowed eye, but the man seemed merely kind, if a trifle familiar, and besides, there was no way of preventing his riding out of Dublin along with them—it was a public road, after all.

There was a bit of small talk, as was common among strangers traveling together—Mr. Quinn was bent on business in County Roscommon, he said; an inheritance from a cousin that required the personal touch.

“Are you familiar with County Roscommon, sir?” Grey asked. “Do you perhaps know a gentleman named Siverly? Gerald Siverly.”

Quinn looked interested but shook his head.

“Sure, I’ve heard the name. He’s got the fine estate, he has, over near Ballybonaggin. But he wouldn’t be knowing the likes of me,” he said, with a deprecating grin.

“What is your trade, sir?” Grey asked, though worried that the man might be a gentleman—there was something in his manner that suggested it, though not his dress—and thus might be insulted. Quinn seemed not to take the question amiss, though, and replied equably.

“Oh, a bit of this and a bit o’ that, sir—though I make most of my living from the printing of sermons and philosophical works of what ye might call a spiritual nature.”

“Did you say something, Mr. Fraser?” Grey turned round in his saddle to look at Fraser, who was following them at the moment.

“I swallowed a gnat,” Fraser replied shortly.

“Ah, better that than to be chokin’ on a camel, so they say,” said Quinn, and laughed at his own wit, though Grey smiled as well.

After a bit, though, conversation ceased, and they went on at a good pace. Grey sank into his own thoughts, these concerned mostly with the impending interview with Gerald Siverly. Always assuming Siverly was in fact in Ireland and hadn’t buggered off to Sweden or India with his ill-gotten gains.

He knew Siverly, very slightly. Had sought him out after the Battle of Quebec to thank him for saving his life, which he’d done by deflecting the blow of a tomahawk that would have brained Grey. Siverly had been quite gracious, and they had shared the necessary glass of wine, but that was the sum total of their relations to date.

That made the current situation a trifle awkward, but Grey had no real scruples over what he was about to do. If Siverly was by some chance innocent—and he didn’t see how he could be—then he should be pleased at the chance to clear his name by coming back and answering the charges at a court-martial. Grey had discussed his plans—some of them—with Hal, and they had thought that this was the best tack to take, perhaps: an apparent assumption on his part of Siverly’s innocence, with earnest representations as to the desirability of facing down these infamous accusations.

Siverly might find it awkward to refuse to accompany Grey, under those circumstances. If he did have the brass neck to refuse, though, Grey had pointed out to his brother that it would be as well to have another plan—or two—in place. Was there anything useful with which he could threaten Siverly?

Yes, he could point out that Siverly risked expulsion from his regiment if the charges went unanswered—to say nothing of expulsion from his clubs, if he belonged to any, and from society in general. Hal made a decent threat, himself; Grey could suggest—with complete truth—that his brother, the duke, was upset by the seriousness of the charges and might bring a question in the House of Lords, but being a reasonable man (he grinned to himself at that) would certainly be willing to meet with Major Siverly. Grey might delicately suggest that in that case, a court-martial might be avoided.

Not bad, he thought judiciously, reliving the conversation with Hal. If neither personal appeal to honor nor threat to reputation worked, he could then turn to official channels; the Justiciar of Athlone Castle was the highest authority within easy reach of Siverly’s estate, and Grey had provided himself with a letter of introduction from Hal, as well as a copy of Carruthers’s packet of evidence. The justiciar might be persuaded that the charges were sufficiently serious as to arrest Siverly and commit him to Grey’s authority. And if all else failed, there was Plan C, which involved a certain amount of physical intimidation and would require the services of Jamie Fraser.

It didn’t seem useful to plan in further detail until he actually saw Siverly, though, and could judge better how he might respond. He therefore let his mind relax, enjoying the soft, moist air and the beautiful green of the countryside. Behind him, he heard Jamie ask Mr. Quinn, in tones of earnest inquiry, what he thought the most interesting sermon he had printed, but being himself uninterested in sermons, spurred up and left them to it.

16

Tower House

IT WAS A SOFT NIGHT, TOO, AND DAMP, WITH THE LITHE chill of spring moving in the air. Grey lay wrapped in his cloak in a shallow declivity, his rustic couch lined thick with grass and tiny star-shaped flowers, wondering whether he was about to die.

Night had come upon them in open country, and while debating the wisdom of pressing on to the next hamlet or turning back to the last crossroads, in hope of finding shelter for the night at a cottage, Quinn had suggested that as it was not raining, they might do worse than take shelter by a túrtheach he knew.

They’d passed two or three of these ruined tower houses on the journey from Dublin, tall bleak remnants of the Middle Ages. No more than shells now, crumbling, roofless, and black with damp, the tenacious dark ivy that crawled up their walls the only sign of life. This tower was much the same—though it had a well, this being Quinn’s chief reason for recommending it, they having finished the ale Tom had packed for them.

They found the well, marked by a rough circle of stones, just within the tower’s walls. Jamie Fraser had tied a string to his canteen and dropped it down to the dark water six feet below, then brought it up and sniffed at it with a long, suspicious nose before taking a cautious sip.

“I think nothing’s died in it lately.”

“Well and good,” said Quinn. “We’ll say a prayer, then, and slake our thirst, shall we?”

To Grey’s surprise, both his companions promptly bowed their heads over the crude well coping and murmured something. The words weren’t the same—they appeared each to be speaking his own language—but the rhythm was similar. Grey was unsure whether this was a prayer of thanksgiving for the provision of water or some ceremonial invocation against being poisoned by it, but he obligingly fixed his eyes on the ground and waited in silence until it was done.

They’d hobbled the horses and set them to graze on the lush grass, then supped themselves, decently if not luxuriously, on bread and cheese and dried apples. There hadn’t been much talk over the food; it had been a long day in the saddle, and they sought their beds soon after.

He’d fallen promptly asleep; the ability to sleep anywhere, instantly, was a soldier’s talent, and one he’d acquired very early in his career. And then had wakened some unknown time later, heart thumping and hairs erect, clutching for the dagger in his belt.

He had no idea what had wakened him and lay quite still, listening for all he was worth. Then there was a rustling of the grass nearby, quite loud, and he tensed himself to roll away and spring to his feet. Before he could move, though, there came the swish of moving feet and the hiss of a Scottish whisper.

“Are ye mad? Drop it, or I break your arm.”

There was a startled huff of air and the faint thump of something hitting the ground. Grey lay frozen, waiting.

“Hush, man.” Quinn’s voice came to him, barely louder than the sigh of the wind. “Ye don’t want to wake him.”

“Oh, that I do, if ye were doing what I think ye were.”

“Not here. Come away, for God’s sake!”

The sound of breathing, hesitance, then the quiet sough of feet through thick grass as they moved off.

Very quietly, Grey rolled onto his knees, shucking off his cloak. He took the pistol from the bag he’d been using for a pillow, rose, and followed, matching the rhythm of his movements to theirs. The moon had set, but he could see them by starlight, twenty yards ahead: Fraser a looming mass against the paler ground, Quinn so close beside him that he thought Fraser might be grasping the Irishman by the arm, pulling him along.

They went around the ruined tower and essentially disappeared, no longer visible against the dark bulk of its stone. He stood still, not breathing, until he heard them again.

“Now, then.” Fraser’s voice came clearly to him, soft but with the anger clear in it. “What the devil d’ye mean by this?”

“We don’t need him.” Grey noted with interest that Quinn didn’t sound frightened—merely persuasive. “You don’t need him, Mo chara.”

“There are a good many folk in the world I don’t need, including you, ye wee gomerel. If I thought it right to kill them on that account, I’d have done awa’ wi’ you before we left London.”

Grey blinked at that and felt a cold finger down his back. So Quinn had been in touch with Jamie in London? How? Had Jamie sought him out? What had Fraser told him—and why had he joined their company? And why had Fraser not told Grey that he knew Quinn before? He swallowed bile and moved a little closer, fingering the pistol. It was loaded but not primed, because of the damp.

“If he’s dead, ye could disappear, Mac Dubh. Nothing easier. Ye’re safe out of England now; I’ve more than one place in Ireland where ye could lie hidden for a bit, or ye could go across to France should ye feel the need—but who would hunt ye?”

“That man’s brother, for one,” Fraser said coldly. “Ye’ve not had the benefit of meeting His Grace the Duke of Pardloe, but I’d sooner be hunted by the fiend himself. Did it never occur to you to ask if I thought it a good idea to kill the Englishman?”

“Thought I’d save ye the trouble, Mac Dubh.” Quinn sounded amused, damn him!

“Dinna be calling me Mac Dubh.”

“I know ye’ve a tender conscience, so ye have. Another minute and I’d have had him taken care of and tucked away safe down the well. Ye’d have no call to worry yourself.”

“Oh, aye? And what then? Did ye mean to tell me, or just give it out that he’d changed his mind and gone off on foot?”

“Oh, I’d have told you, sure. What d’ye take me for, Mac Dubh?”

There was a moment of marked silence.

“What d’ye owe him?” Quinn demanded, breaking it. “Him or his brother? The swarthy-johns have imprisoned ye, enslaved ye! Taken your land, killed your kin and your comrades—”

“After saving my life, aye.” Fraser’s voice had grown dry; he was losing the edge of his anger, Grey thought, and wondered whether that was a good thing.

He wasn’t really concerned that Quinn would talk Fraser round; he knew Fraser’s innate stubbornness much too well. He was a trifle worried that Fraser might not talk the Irishman round, though—he didn’t fancy lying sleepless night after night, expecting a knife in the back or his throat cut at any moment. He felt in the pocket of his coat for the small brass powder horn he carried … just in case.

Fraser gave a deep, exasperated sigh.

“Look ye,” he said, in a low, firm voice. “I’ve given my word in this. If ye dare to dishonor me by killing the Englishman, I tell ye flat, Quinn—it’ll be you joining him at the bottom of a well.”

Well, that was some relief. Fraser might or might not want him dead—certainly he had, at various points of their acquaintance with each other—but he wasn’t willing to have him assassinated. Grey supposed he should be affronted by the implication that it was only Fraser’s fear of dishonor or Hal that was keeping Grey alive, but under the circumstances …

Quinn muttered something sulky that Grey didn’t catch, but his submission was clear. Grey didn’t let go of the powder horn but didn’t take it out of his pocket, either; his thumb rubbed back and forth, restless on the line of engraving round the rim.

Acta non verba, it said: action, not words. The breeze had changed direction, and he could no longer hear clearly. Mumbling, disconnected words, and he edged a little closer, pressing near the dank stones of the wall.

“… he’s in the way of our business.” Those words came clear, and Grey stopped abruptly. He was still clutching the powder horn in his pocket.

“You and I have nay business. I’ve told ye that a dozen times.”

“Ye think so, do ye?” Quinn’s voice was rising; he was striving for the effect of anger, Grey thought with interest, but was not truly angry. “It’s the business of every true Catholic, every true man!”

“Ye’ll gang your own way, Quinn, and I shallna hinder ye. But I’ve my own business to see to, and ye’ll not stand in my way, either. D’ye hear me?”

Quinn snorted, but had obviously heard.

“Oidhche mhath,” Fraser said quietly, and Grey heard footsteps come in his direction. He pressed flat against the tower, hoping that the Scot would not pass downwind of him; he harbored a sudden irrational conviction that Fraser could smell his sweat—for despite the cool of the night, drops ran tickling down his ribs and matted the hair to the back of his neck—and would hunt him like a Highland stag.

But Fraser sheered off and went into the tower, muttering under his breath in the Scottish sort of Gaelic, and a moment later Grey heard splashing sounds. Presumably Fraser dashing water in his face to cool his anger.

He heard nothing from the other direction and could not see Quinn among the shadows. Perhaps the man had gone off to settle his own pique or was simply sitting there brooding. In any case, he seized the opportunity to peel himself off the wall and make his way back to his sleeping place, lest either of the irascible Gaels come looking for him.

Only as he approached the dark puddle of his discarded cloak did he become aware that he was still clutching the pistol in one hand, the other still clenched, aching, round the powder horn in his pocket. Letting go, he put away the pistol and sat down, rubbing his thumb across the palm of his hand, where he could clearly feel the word “Acta” embossed in the flesh.

HE LAY AWAKE until dawn, watching the hazy stars fade from the sky, but no one disturbed him. His thoughts, though, were another matter.

He clung to the minor reassurance provided by his recollection that Jamie Fraser had tried to prevent Quinn from accompanying them—and that he, Grey, had airily overridden his objections. That meant that whatever Quinn had in mind, Fraser presumably was not part of it.

But he knows what it is. And had refrained from telling Grey about it. But that might be innocent, if Fraser hadn’t expected Quinn to attack Grey.

“He’s in the way of our business,” the Irishman had said, apparently meaning Grey himself. What the devil was the “business,” and how was his presence an interference with it?

Well, there were clues. Quinn’s reference to “every true Catholic, every true man,” for instance. That had the smell of Jacobitism about it. And while the Stuarts’ cause had been decisively crushed in the Highlands fifteen years before, Grey did know that there were sputtering plots still smoldering in Ireland—all over the Continent, for that matter: France, Italy, Spain … One of them now and then erupted into brief flame before being stamped out, but it had been a year or two since he’d heard of anything active.

Thomas Lally came suddenly to mind, as did what Minnie had said about that bloody verse. A white rose, the Jacobite symbol. Fraser hadn’t mentioned the white rose, nor had Lally. And Lally had been one of Charles Stuart’s officers before going off to involve himself with the French. What had Lally and Fraser said to each other in those brief sentences of stilted Erse?

Grey closed his eyes briefly in dismay. More bloody Jacobites? Would they never give up?

By what Fraser said, he had met Quinn in London. So much for Hal’s insistence that Fraser be treated as a gentleman and not a prisoner, allowed to walk out freely as he liked!

“Serve you right if that Irish blackguard had cut my throat,” he muttered to his absent brother.

Still, this was beside the point. The important thing, he reminded himself, was that Jamie didn’t want him dead—a warming thought—and had stopped Quinn from killing him.

Would that continue to be the case, if he spoke directly to Fraser about the matter?

As he saw it, he had only two alternatives: say nothing, watch them, and do his best never to sleep … or talk to Jamie Fraser. He scratched his chest meditatively. He could go one night without sleep, possibly two. That would bring them within reach of Siverly. But he didn’t wish to face Gerald Siverly exhausted and fuzzy-minded.

While Fraser’s reasons for not allowing Quinn to kill him were neither personal nor flattering, another point was that he plainly wanted nothing to do with what Quinn intended—but Quinn needed or wanted Fraser to be involved with it.

The air about him was still black-dark, but it had shifted, rising in some way, the night beginning to lift, restless to depart. At some distance, he heard the small sounds of a man waking: a cough, the clearing of a throat, a soft groan as gravity made its fresh demands. He couldn’t tell which man it was, but both of them would doubtless make their presence known as soon as it was light, looking for breakfast.

If Quinn suspected anything, he might well try to kill Grey regardless of Jamie’s threat. Just how well did the Irishman know Jamie? Grey wondered. Anyone who knew him well would take him at his word—but someone who didn’t might not.

Quinn did know him, though. He’d called him “Mac Dubh.” That’s what the prisoners at Ardsmuir had called Fraser; Grey had heard it often enough that he’d asked one of the Gaelic-speaking orderlies what it meant. “Son of the Black One,” he’d been told, in a matter-of-fact way. He’d wondered at the time whether this was a satanic reference of some sort, but it didn’t seem so, from his informant’s attitude. Perhaps it was a literal reference to some aspect of Fraser’s father’s character or appearance, and he spared an instant to wonder what Fraser’s father had been like.

The horses were drowsing under the tower wall; one of them released a long, rumbling fart and another shook its head, mane flapping. Now the birds were at it, tentative chirps from the distant hedgerows.

He’d talk to Fraser.

AFTER SOME THOUGHT, Grey decided that directness was the simplest way of obtaining privacy.

“Mr. Quinn,” he said pleasantly, when the Irishman came back from his morning ablutions, water droplets shining in his curls. “I need to discuss various aspects of our business with Mr. Fraser before we arrive at Athlone. Would you do me the favor of riding on? We shall follow shortly and catch you up before noon.”

The Irishman looked startled and glanced quickly at Jamie, who gave no indication that this was an out-of-the-way request, then looked back to Grey and nodded awkwardly.

“Certainly.”

Grey thought that Quinn was not a particularly experienced intrigant and hoped he had even less experience as an assassin. On the other hand, it wasn’t necessarily a job requiring skill. More, of course, if your victim was forewarned. He smiled at Quinn, who looked taken aback.

Breakfast was even more cursory than supper had been, though Jamie toasted two pieces of bread with cheese between, so that the cheese melted, something Grey hadn’t seen before but thought very tasty. Quinn mounted up without comment afterward and headed back to the road.

Grey sat on a moss-covered rock, watching until the Irishman had got well away, then swiveled back to face Fraser, who was tidily rolling up a pair of stockings into a ball.

“I woke up last night,” he said without preamble.

Fraser stuffed the stockings into his portmanteau and reached for the heel of bread, which followed the stockings.

“Did you,” he said, not looking up.

“Yes. One question—does Mr. Quinn know the nature of our business with Siverly?”

Fraser hesitated a moment before answering.

“Probably not.” He looked up, eyes a startlingly deep blue. “If he does, he didna hear it from me.”

“Where the devil else might he have heard it?” Grey demanded, and Fraser glared at him.

“From your brother’s servants, I imagine. That’s where he learned that ye had business in Ireland and that I was to go with ye.”

Grey blinked, but it was all too likely. He’d sent Tom Byrd often enough to extract information from other people’s servants.

“How did he come to be in London?”

Fraser’s eyes narrowed, but he answered.

“He followed me, when your brother had me taken from Helwater. And if ye want to know how he came to be at Helwater, ye’ll need to ask him, because I don’t know.”

Grey raised one brow; if Fraser didn’t know, he probably could make a damned good guess, but it wasn’t necessary to go into that. Not now, at least.

Fraser stood up suddenly and, picking up the portmanteau, went to saddle his horse. Grey followed.

They made their way back to the road; Quinn was well out of sight. It was a beautiful morning, with the birds whose tentative chirpings had greeted the dawn now gone mad, swooping to and fro overhead and whooping out of the meadows in riotous flocks, flushed by their passage. The road was wide enough to ride side by side, and they continued in that fashion for a quarter of an hour or so before Grey spoke again.

“Will you swear to me that Quinn’s matter does not threaten either our intent with regard to Major Siverly or the safety of England?”

Fraser gave him a sidelong glance. “No,” he said bluntly.

Grey wouldn’t have believed any other answer, but the bluntness—and its implications—gave him a mild shock. “Which is it?” he asked after a moment. “Or is it both?”

Fraser inhaled strongly through his nose, like a man much tried.

“Quinn’s affairs are his own, Colonel. If he has secrets, they are not mine to share.”

Grey gave a short laugh. “That’s nicely phrased,” he said. “Do you imply that you are in ignorance of Quinn’s aims? Or that you know what he’s up to but your sense of honor prevents your telling me?”

“Take your choice.” Fraser’s lips thinned, and his eyes stayed fixed on the road ahead.

They rode in silence for a bit. The lush green of the countryside was monotonous and soothing but was having little effect on Grey’s temper.

“I suppose it is frivolous to point out that assisting the king’s enemies—even by inaction—is treason,” he remarked eventually.

“It is not frivolous to point out that I am a convicted traitor,” Fraser replied evenly. “Are there judicial degrees of that crime? Is it additive? Because when they tried me, all they said was ‘treason’ before putting a rope around my neck.”

“A rope … but you were not sentenced to hanging, were you?” It was certainly possible; a good many Jacobites had been executed, but a good many more had had their sentences commuted to transportation or imprisonment.

“No.” Fraser’s color was already high, from sun and wind. It became noticeably deeper. For a moment, Grey thought that was all he meant to say on the matter, but after another moment the words burst out of him, as though he could not contain them.

“They marched me—us—from Inverness to Ardsmuir. With ropes about our necks, to show that our lives were forfeit, given back to us only by the generosity”—he choked, actually choked, on the word, and shook his head, clearing his throat with violence—“the generosity of the king.”

He kicked his horse suddenly; it snorted and jolted a little way ahead, then, lacking further stimulus from its rider, lapsed back into a trot, looking curiously over its shoulder at Grey and his mount, as though wondering how they’d got so far behind.

Grey rode for a bit, turning half a dozen things over in his mind at once, then nudged his horse, which was already attempting to catch up with its fellow, not liking to be left.

“Thank you,” he said, coming even with Fraser again. “For not allowing the Irishman to kill me.”

Fraser nodded, not turning his head. “You’re welcome.”

“May I expect this courtesy to continue?”

He could have sworn that the corner of Fraser’s mouth twitched. “You may.”

Quinn was visible now, a quarter mile ahead. He had turned aside to wait for them, and was leaning on a stile, chatting to a cottager who was holding a small white pig, by his gestures evidently displaying the animal’s finer points.

They had almost reached Quinn when Fraser spoke again, turning this time to look at him, his face now cool-skinned and sober.

“Ye’ll do what ye have to, Colonel. And so shall I.”

17

Castle Athlone

ATHLONE CASTLE WAS BLACK AND SQUAT. IT REMINDED GREY vaguely of an oasthouse, those cone-shaped structures in Kent where hops were dried. Much bigger, though.

“Something of a family seat,” he said to Jamie, joking. “One of my ancestors built it, back in the thirteenth century. Justiciar John de Gray, he was called.”

“Oh, aye? Was your family Irish, then?”

“No,” Grey admitted. “English back to the Conquest, largely Normans before that. Though I do have that one disreputable Scottish connection, of course.” His mother’s father had been Scottish, from one of the powerful Border families.

Fraser snorted. He didn’t think much more of Lowlanders than of Englishmen.

Quinn had gracefully taken leave of them once in Athlone and gone off with vague murmurs of looking up a friend—and the assurance that he would rejoin them in the morning, to see them along their way. Grey rather resented the implication that, lacking such assistance, they would wander helplessly about the countryside like a pack of boobies, but swallowed his annoyance and thanked Quinn tersely for his help—though in fact he proposed to learn where Siverly’s estate was from the justiciar, rather than depend on an Irishman who would happily assassinate him were it not for Fraser’s threatening presence.

The guard who admitted them to the castle led them up the curving walkway into the center of the fortress, past a series of arrow slits set into the immense outer wall. These were narrow in their outer aspect but much wider on the inside, to allow an archer to draw a longbow, Grey supposed, and wondered idly if he could fit his head through one.

It was an ancient construction, originally a motte and bailey, and remnants of this were still evident, the central donjon rising like a twelve-sided pepperpot from the old bailey, now a paved courtyard ringed with smaller structures that crowded up against the huge surrounding wall.

The present justiciar was a man named Sir Melchior Williamson, also English, and while neither Grey nor Hal knew him, Harry did, and a note from the brother of the Duke of Pardloe had been enough to secure an invitation to dine at the castle.

“Is it wise to advertise your presence?” Jamie had asked, frowning, when Grey had written the note, enclosing Harry’s introduction. “If we need to take Siverly by force, best if no one knows who ye are, surely.”

“It’s a thought,” Grey agreed, folding and stamping the note. “But force should be our last resort. And I want to know whatever the justiciar can tell us about Siverly before I go to see him. Best to know the terrain before a battle.” The terrain in this case included Sir Melchior’s disposition and potential to be of assistance, should Plan B need to be invoked—but that judgment would have to wait until he saw the man.

Fraser snorted a little but seemed resigned.

“Aye. I’ll tell wee Byrd to lay hold of a couple of burlap bags, then.”

“What for?”

“To wear over our heads when we break in to Siverly’s house.”

Grey had stopped in the act of putting his signet back on and eyed Fraser.

“Haven’t much faith in my powers of diplomacy, have you?”

“No, and neither has your brother, or I wouldna be here.”

That stung.

“My brother prefers to have all contingencies covered,” Grey said, with exquisite politeness. “And with that in mind … I’ll mention the bags to Tom.”

Sir Melchior Williamson proved to be a short, thick-bodied man with the mournful eyes of a bloodhound—these belying a cordial, if wary, nature. He greeted them with pleasure and showed them the facilities of the castle, such as they were.

“Cold as charity,” he said, ushering them afterward into the small dining room in his quarters. “And nearly as cramped. Damp as a sieve, too, with the Shannon running past within bow shot of the walls.” He sneezed, sniffed, and wiped his nose on his sleeve. “I’ve had a cold in the head since I came here, two years ago. Going to France day after tomorrow, thank God—though I’m glad you came before I left.” So much for Plan B, Grey thought.

The dinner was simple but well cooked, and there was sufficient wine as to allow for comfortable conversation, during which Grey was able to inquire about Major Siverly without making his interest too obvious.

“Glastuig, his place is called,” Sir Melchior said, leaning back in his chair and unbuttoning the lower buttons of his waistcoat with an absentmindedness born of long practice. “I’ve been there just the once, soon after I came. Beautiful house. That was when Mrs. Siverly was in residence, though.”

Grey made an encouraging sound.

“She went back to her father’s house, when the major went off to Canada. From what I hear, husband and wife never had agreed very well, though, and she declined to come back when he returned.”

“The major lives quietly now, does he?” Fraser asked. He’d not taken the lead in conversation but had been useful in leading it back in the desired direction whenever Sir Melchior, who had a tendency to ramble, made off in some unprofitable direction.

“Very quietly. Though I hear he’s done the place over lately. Perhaps he proposes to lure his wife back with damask wallpaper.” Sir Melchior laughed, the bloodhound wrinkles of his face all turning up.

The conversation moved on to speculation as to what amenities might best please a woman. Sir Melchior was not married but had hopes in that direction; hence his journey to France—though he feared his intended would find the castle less than appealing.

“She’s half English, half French,” he explained. “Hates Irish food, thinks the Irish even more barbarous than the Scots—meaning no offense, Captain Fraser.”

“None taken, sir,” Jamie murmured, refilling his glass.

“And I do not know that I can count upon the appeal of my person to overcome such objections.” Sir Melchior looked over the rounded slope of his belly and shook his head, resigned.

Conversation became general at that point, and while Grey and Fraser prodded gently from time to time, they learned little more about Gerald Siverly, save for the interesting fact that his father had been a Jacobite.

“Marcus Siverly was one of the Wild Geese,” Sir Melchior said. “Know about them, do you?”

Grey did, but shook his head obligingly.

“That’s what they called themselves, the Irish brigades who fought for the Stuarts at the end of the last century.

“The castle was rather important then,” Sir Melchior explained, beckoning the steward to bring more wine, “because of the river ford. The bridge—you saw the bridge? Of course you did—it leads into Connaught Province, a Jacobite stronghold in the last war. The last war here, I mean,” he added, with a courteous inclination of the head toward Jamie.

“The Williamites assaulted Athlone on the west, the Connaught side, but the Jacobites destroyed the bridge over the Shannon and managed to hold them off. So the Williamites bombarded the town—according to the castle records, more than sixty thousand shots were fired into the town over a ten-day period. They never did take the town, but the Williamite general, a Dutchman named Ginkel, cleverly went downriver a bit—the Shannon’s navigable for most of its length—crossed there, and came round behind the Jacobites, flushing them out.

“The Jacobites were crushed at Aughrim then, of course—but the survivors made it to Limerick, and there took ship to Spain. The flight of the Wild Geese, they called it.” Sir Melchior took a meditative mouthful of wine and held it for a moment before swallowing; it was good wine.

“So Major Siverly’s father left for Spain, did he?” said Grey, taking up his own glass casually. “When did he come back?”

“Oh, he never did. Died in Spain, some years later. The son came back about six years ago, bought Glastuig, which had fallen into disrepair, and began to build it back up. I hear he’s come into quite a bit of money lately,” Sir Melchior added. “Inheritance from some distant relative, I heard.”

“Has he? How fortunate,” Grey murmured, and met Jamie’s eye across the table.

Jamie gave the shadow of a nod and put his hand into his coat.

“I wonder, sir—as ye seem to know so much regarding the history of these parts—might ye ever have seen a poem such as this?” He handed across a folded copy of the fragment of the Wild Hunt, translated into English.

Sir Melchior looked interested and sat up, fumbling for his spectacles. Placing these on his nose, he read the lines slowly out loud, following the words with a blunt fingertip.

Listen, you men of the three lands.

Listen for the sound of the horns that wail in the wind,

that come out of the night.

She is coming. The Queen is coming

and they come following, her great train, her retinue

wild of hair and eye,

the volunteers who follow the Queen.

They search out blood, they seek its heat. They echo the voice of the king under the hill.

“Deuced odd thing, that,” he said, looking up from the page and blinking owlishly through his spectacles at them. “I’ve heard of the Wild Hunt but can’t say I’ve ever seen an account quite like this one. Where’d you get it?”

“From a soldier,” Jamie said, with perfect truth. “As ye see, it’s not complete. I should like to find out the rest of it, and maybe who wrote it.” He gave Sir Melchior a look of convincingly scholarly earnestness, quite surprising Grey. He hadn’t known Fraser capable of acting. “I have it in mind to publish a wee book one day, with some of the auld tales. This would be a fine addition, if it were complete. Might ye be acquainted with anyone familiar wi’ such things?”

“Why … yes. Yes, I think perhaps I do know someone.” Sir Melchior beckoned to his steward to fetch a fresh decanter of port. “Do you know Inchcleraun?”

Both Grey and Fraser shook their heads, but Grey felt his heart pick up its pace a bit.

“It’s a Catholic monastery,” Sir Melchior said. “A glass with you, Lord John? Yes, yes.” He drank deep and set down the glass to be refilled, belching contentedly. “It’s on an island—the island’s called Inchcleraun, too—up toward the north end of Lough Ree. Only about ten miles from here by water. The abbot—Michael FitzGibbons, he’s called—is quite a collector of old things: parchments, oddments, all-sorts. I met him once; decent sort, for a priest. I think if anyone could tell you where to find the rest of your poem, it might be him.”

Grey saw Jamie’s face change suddenly. The change was transient, like the ripple of wine in the glass the steward set down before him, but definitely there. Perhaps he took exception to that “decent for a priest” remark? Surely not; such remarks were commonplace, and it hadn’t been said with any particular tone of derogation.

“I thank ye,” Jamie said, and smiled, nodding over his lifted glass. “A glass with ye, sir? It’s a verra nice make of wine, to be sure.”

18

Fireside Tales

GREY HAD HOPED TO BE RID OF QUINN ONCE THEY REACHED Athlone, but the Irishman clung like a burr, popping up wherever he and Jamie went in the city, cheerful as a grig, and giving no indication that he viewed John as anything but an esteemed acquaintance.

“Can’t you get rid of him?” he’d snapped at Jamie finally, discovering Quinn lounging in the yard of the stable where they’d gone to hire a mule cart for the larger baggage—for Tom had arrived by coach that morning.

“D’ye want me to shoot him?” Fraser inquired. “You’ve got the pistols, aye?”

“What does he bloody want?” Grey demanded in exasperation, but Fraser merely shrugged and looked stubborn—or, rather, more stubborn than usual, if such a thing were possible.

“He says he has business near Inchcleraun, and I’ve nay grounds to call him a liar. Have you? Or do ye ken the way, for that matter?”

Grey had given up, having no choice, and suffered Quinn to ride along with them. With Tom and the baggage-cart and with Jamie Fraser’s inclination to seasickness in mind, they had determined to go by road up the coast of Lough Ree, then find a boat to ferry Jamie across to Inchcleraun, where he would see the abbot and make inquiries regarding the Wild Hunt poem, before they made their assault upon Siverly’s estate near the village of Ballybonaggin, this being only a few miles from the end of Lough Ree, where the island of Inchcleraun lay.

Quinn had promptly declared that he knew Lough Ree well, would guide them safely and find them transport to Inchcleraun. “For sure, I’m after having my own small bit of business nearby, am I not?”

It was roughly twenty miles from Athlone to the far end of Lough Ree, but a torrential downpour that turned the road to liquid mud, bogged the horses, and sank the cart to its axles marooned them four miles short of their goal.

At this point, Grey was not precisely grateful but at least not displeased that Quinn had come with them, for the Irishman did apparently know the countryside and found them shelter in a tumbledown structure that had once been a cow byre. True, the roof leaked and there was a lingering scent of the building’s former inhabitants, but it was substantially drier than the open air, and there was enough dung and a few damp peats to scrape together for a meager fire.

Grey admitted to a reluctant admiration for Quinn’s sangfroid. He behaved precisely as though they were all jolly companions, joking and telling stories, and such was his skill that in fact the atmosphere in the dank little shelter was relaxed and pleasant, in spite of what Grey either knew or suspected of the Irishman.

“And what of you, lad?” Quinn was saying to Tom. “D’ye have a tale to tell, to pass the time?”

Tom blushed visibly, despite the darkness.

“I’m no hand with a tale, sir,” he said, deprecating. “I, um, could maybe read a bit, though?”

Tom had, for reasons best known to himself, brought along as light recreational reading for the journey a shabby volume borrowed from Hal’s library, entitled The Gentleman Instructed. This was a treatise on deportment, etiquette, and general behavior, dating roughly from the year of Grey’s birth, and, while extremely entertaining in spots, was perhaps a trifle obsolete in its advice.

“Oh, by all means, Tom,” Grey said. “I’m sure all profit from a bit of elevating discourse.”

Tom looked pleased and, after a bit of thumbing, cleared his throat and read:

“Dueling is a Great Evil, which a Christian Gentleman should strive always to avoid. Should appeal to Reason fail to resolve Conflict and Honor prevent gracious Capitulation, a Gentleman should then seek the Assistance of Friends, who by dint of Persuasion may bring your Opponent to a sense of Christian Obligation and Responsibility. However …”

Someone must have given it to Grey’s father—his name was inscribed on the flyleaf—but Grey couldn’t imagine his father having actually purchased such a book himself.

Still, Grey reflected, he’d take The Gentleman Instructed any day in preference to Tom’s usual favorite, Arbuthnot’s Ailments, from which he was accustomed to regale Grey, in tones of gloomy relish, with descriptions of exactly what happened to persons so reckless as to neglect the proper balance of their humors. Allowing one’s phlegm to get the upper hand was particularly dire, he understood, and cleared his throat in reflex at the thought, spitting neatly into the fire, which hissed and sizzled at the insult.

“Should Armed Conflict prove unavoidable, the Gentleman should give his Opponent every Opportunity for Withdrawal without loss of Reputation. To this end, such Epithets as ‘Coward,’ ‘Seducer,’ ‘Fop,’ or most particularly ‘Dog’ are strongly discouraged to be used.”

Grey was beginning to wonder whether perhaps his mother had given the book to his father as a joke. It would be quite like her.

He relaxed against the backstop of his portmanteau and, with belly pleasantly full and lulled by Tom’s reading, fell into a half dream in which he called Siverly out. A duel would be so much more straightforward, he reflected drowsily. “Have at you, sir!” And a straight thrust through the heart … Well, no, better through the guts; the poltroon didn’t deserve a clean, uncomplicated death.

He’d been out a few times, mostly with swords. Inconsequential encounters—both parties drunk, hasty words, perhaps a blow—that neither one could find enough coherence to apologize for while preserving any countenance.

The advantage to dueling while drunk, he’d found, was that there wasn’t any sense of fear or urgency about it; it was an elevated sort of feeling, literally—he felt as though he stood a little above himself, living at a faster pace, so that he saw every move, every thrust, as though performed in exquisite slow motion. The grunt of effort, the tickle of sweat, and the smell of his opponent’s body were vivid punctuations of their dance, and the sense of being intensely alive was intoxicating in itself.

He always won; it didn’t occur to him that he might not. A decent fight, a simple stab, a quick slash that drew a little blood, honor satisfied, and they stood together, chests heaving, often laughing and leaning on each other, still drunk. He hadn’t had that sort of duel in years, though.

“Ye’ve been out now and then yourself, haven’t ye, Jamie?”

Distracted by memory, Grey hadn’t noticed that Tom had stopped reading, but was pulled from his thoughts by Quinn’s interjection. Grey looked up and caught a most peculiar expression on Jamie’s face.

“Once or twice,” Jamie muttered, averting his eyes. He picked up a stick and poked the fire unnecessarily, making the peats crumble and glow.

“In the Bois de Boulogne, wasn’t it? With some Englishman. I recall hearing about it—a famous fight! And did ye not end in the Bastille for it?” Quinn laughed.

Fraser glanced round with a truly awful look in his eyes, and had Quinn been watching him, he would either have been turned to stone on the spot or leapt up and run for his life.

John himself leapt in, wanting above all to disrupt the conversation.

“I once killed a man by accident during a duel—or thought I had. It was the last duel I fought; I think it might be the last altogether. A most distressing experience.”

That duel had been with pistols. He hadn’t been drunk then. He’d been suffering the aftereffects of being electrocuted by an electric eel, and the entire experience had been so unreal that he still didn’t trust his memories of it. He had no idea how it had begun, still less how it had finished.

His opponent had died, and he regretted that—though not very much, he admitted to himself; Nicholls had been a boor and a waste to society, and, besides, he’d asked for it. Still, his death had been an accident, and Grey really preferred to kill on purpose, when it was necessary.

Interrupted, but not offended, Tom shut the book with his finger in it to hold his place and leaned forward, face wary. That duel had sent him and Lord John to Canada; he hadn’t been there when Grey killed Nicholls but certainly remembered the occasion, and it occurred to Grey to wonder whether Tom had chosen the Gentleman’s admonition against dueling on purpose.

Quinn’s interest had shifted from Fraser to Grey, though, which was what Grey had intended, so he answered when Quinn inquired what he meant by saying he thought he’d killed the man by accident.

“I meant to delope—to fire up into the air?” Quinn nodded impatiently, familiar with the term. “But my man fell and sat bleeding on the grass—he was quite alive, though, and didn’t seem much hurt. The bullet had gone up and more or less fallen on him from a height but hadn’t struck him on the head or anything. He walked off, in fact, in the company of a surgeon who happened to be there—it was following a party. I was therefore entirely shocked to hear the next morning that he’d died.”

“An accident, sure. But are ye saying that really wasn’t the way of it, at all?”

“I am, indeed. It was months later that I received a letter from the surgeon, informing me that the man had had a congenital weakness of the heart—an aneurysm, he called it—that had burst as a result of the shock. It wasn’t my shot at all that had killed him—or only indirectly—and Dr. Hunter said that he might have died at any time.”

“Dr. Hunter?” Quinn sat up straight and crossed himself. “John Hunter, is it—him they call the Body-Snatcher?”

“Dr. John Hunter, yes,” Grey said warily, suddenly on dicey ground. He hadn’t meant to mention Hunter by name—and hadn’t expected either of the men to know that name, either. Hunter did indeed have a most unsavory reputation, being rapacious in the collection of bodies for dissection. And the question as to just how Dr. Hunter knew of Nicholls’s aneurysm …

“God between us and evil,” Quinn said, shuddering visibly. His usual breezy manner had quite vanished. “Think of it! To be taken off and anatomized like a criminal, skinned like an animal and your flesh cut into bloody bits … God and all angels preserve me from such a fate!”

Grey coughed and, glancing to the side, caught Tom’s eye. He hadn’t shown Tom Dr. Hunter’s letter, but Tom was his valet and knew things. Tom coughed, too, and neatly closed his book.

“It’s a nightmare I have sometimes,” Quinn confided, rubbing his hands together as though he were cold. “The anatomists have got me, and they’ve boiled up me bones and strung me up as a skellington, left hanging there grinning in some medical bugger’s surgery for all eternity. Wake from that in a cold sweat, I tell ye truly.”

“I shall keep a lookout, Quinn,” Jamie said, making a decent attempt at a grin. “Should I see a skeleton wi’ a missing eyetooth, I promise I’ll buy it and see it given decent burial, just in case.”

Quinn reached for his cup and raised it to Jamie.

“It’s a bargain, Jamie dear,” he said. “And I shall do the same for you, shall I? Though I’m not sure I should be able to tell the difference between your skeleton and that of a gorilla, now.”

“And where would ye ever have seen a gorilla, Quinn?” Jamie leaned forward to pour himself another mug of ale.

“In Paris, of course. King Louis’s zoo. The King of France is most generous to his subjects,” Quinn explained to Tom, who had come to put more fuel on the fire. “On certain days, his collection of outrageous animals is open to the public—and a boggling sight they are, to be sure. Ever seen an ostrich, have ye, lad?”

Grey drew breath, relaxing slightly as the conversation turned safely away from dangerous topics. He wondered briefly about the famous duel in the Bois de Bologne and who the Englishman had been that Fraser fought. That would have been before the Rising; Fraser had mentioned being in Paris then, during a conversation about French novels that they had had at Ardsmuir.

Quite suddenly—and with a yearning that astonished him with its strength—he thought of those rare evenings of friendship, for they had been friends, in spite of their uneasy relationship as prisoner and gaoler; had shared conversation, humor, experience, a commonality of mind that was rare indeed. If he had only had more control, had not made his feelings known … Well, a good many regrettable things wouldn’t have happened, and he had cursed himself on many occasions since, for his bad judgment. And yet …

He watched Fraser through his lashes, the glow of the burning peat shining red along the long, straight bridge of the Scotsman’s nose and across the broad cheekbones, the light molten bronze in the loose tail of hair pulled back with a leather thong and dripping wet down his back. And yet … he thought.

He had sacrificed their easiness together, and that was a great loss. Fraser, in his turn, had reacted with such revulsion to the revelation of Grey’s nature as had led to terrible exchanges between them—and Grey still didn’t wish to think about the revelation that had come to him regarding just why—but in the final analysis, he had not lost everything. Fraser knew. And that was in itself a remarkable thing.

There was not easiness between them any longer—but there was honesty. And that was a thing he had had—ever would have—with precious few men.

Quinn was telling some tale now, but Grey paid no great attention.

Tom had been humming under his breath as he went about the business of supper and now escalated to whistling. Absorbed in his own thoughts, Grey hadn’t noticed what he was whistling but suddenly caught a phrase that echoed in his head with its words: Down among the dead men, let him lie!

He jerked, with a quick, reflexive glance at Fraser. “Down Among the Dead Men” was a popular song, originally from Queen Anne’s time, but, in the way of popular songs, with words often adapted to current feeling. The patrons of this afternoon’s pub had been singing a blatantly anti-Catholic version, and while Fraser had given little outward sign of offense, Grey was well enough accustomed to his facial expressions—or lack of them—as to have detected the attention to his ale cup that hid the smolder of his eyes.

Surely he would not think Tom’s absentminded whistling a reference to—

“Sure, he’ll not be troubled,” said Quinn casually. “He doesn’t hear music, the creature, only words. Now, when it came time to—”

Grey smiled and pretended courteous attention to the rest of Quinn’s tale, but was deaf to its details. He was startled not only by the Irishman’s acuity—as to have noticed both his wary glance at Fraser and to have deduced the cause of it—but by the casual revelation that Quinn knew that Fraser was tone-deaf.

Grey himself knew that, though he had momentarily forgotten it. In the time at Ardsmuir when he and Fraser had dined together regularly, Fraser had told him—as the result of a question regarding which was his favorite composer—that in consequence of an ax blow to the head some years before, he had quite lost the ability to distinguish one note from another.

True, Jamie might have mentioned this disability to Quinn in passing sometime during the last two days—but Grey doubted it extremely. Jamie was an extraordinarily private man, and while capable of extreme civility when he wanted to be, his cordiality was often used as a shield to keep his conversant at arm’s length.

Grey flattered himself that he knew Fraser better than most people did—and paused for an instant to ask himself whether he was perhaps only discomfited to think that Fraser might have shared this personal bit of information with a stranger. But he dismissed that possibility at once. Which left the logical, if equally discomfiting, conclusion that Quinn had known Fraser before he joined their company. Long before London. With a sudden jolt, he recalled Quinn’s remark about ostriches and the King of France’s zoo. He, too, had been in France. And by the mathematical principle of equality, if A equaled B … then B equaled A. Fraser had known Quinn before—intimately. And had said nothing.

19

Quagmire

THE MONASTERY OF INCHCLERAUN STOOD ON THE EDGE OF A small lake, a cluster of small stone buildings surrounding the church. There had once been a surrounding wall and a tall, circular tower, but these had crumbled—or been knocked down—and the stones lay tumbled, half sunk in the soft soil and mottled with lichens and moss.

Despite the signs of past depredation, the monastery was unquestionably inhabited and lively. Jamie had heard the bell from the far side of the lake and now saw the monks coming out of the church, scattering to their labors. There was a fenced pasture behind the buildings, where a small flock of sheep was grazing, and a stone archway showed the ordered rows of a vegetable garden, where two lay brothers hoed weeds in the resigned manner of men who had long since accepted their Sisyphean lot.

One of these directed him to the largest of the stone buildings, where a long-nosed clerk took his particulars, then left him in an anteroom. The atmosphere of the place was peaceful, but Jamie wasn’t. Besides the conflict between Grey and Quinn—one more remark from either one, and he was seriously tempted to crack their heads together—there was the looming confrontation with Siverly to be thought about, and the duchess’s cryptic warnings about Twelvetrees … and, somewhere far down underneath the more pressing concerns, an uneasy awareness that Quinn’s Druid cup was presumably here, and he had not quite made up his mind whether to ask about it or not. And if it was here, what then?

Despite these agitations, his first sight of the abbot made him break into a smile. Michael FitzGibbons was a leprechaun. Jamie recognized him at once from Quinn’s description of the race.

The man came up perhaps to Jamie’s elbow but stood straight as a sawn-off arrow, a stiff white beard bristling pugnaciously from the edges of his jaw and with a pair of green eyes, bright with curiosity.

These eyes had fixed upon Jamie at once, and lit with cordiality when he introduced himself and mentioned his uncle by way of bona fides.

“Alexander’s nephew!” Abbot Michael exclaimed, in good English. “Aye, I mind you, boy. I heard a good deal of your adventures, years agone—you and your English wife.” He grinned in his beard, displaying small, even white teeth.

“She turned St. Anne’s finely upon its ear, from what I heard. Is she with you now, by chance? In Ireland, I mean.”

Jamie could tell from the sudden look of awareness and horror on the abbot’s face what his own must look like. He felt the abbot’s hand on his forearm, amazingly strong for its size.

“No, Father,” he heard his own voice say, calm and remote. “I lost her. In the Rising.”

The abbot drew a breath of audible pain, clicked his tongue three times, and drew Jamie toward a chair.

“May God rest her soul, poor dear lady. Come, lad, sit. You’ll have a tint of whiskey.”

This wasn’t phrased as an invitation, and Jamie made no argument when a sizable dram was poured and shoved into his hand. He lifted the glass mechanically toward the abbot in acknowledgment, but didn’t speak; he was too busy repeating over and over within himself, Lord, that she might be safe! She and the child! as though fearing the abbot’s words had indeed sent her to heaven.

The shock of it waned quickly, though, and soon enough the icy ball in his wame began to thaw under the gentle flame of the whiskey. There were immediate things to be dealt with; grief must be put away.

Abbot Michael was talking of neutral things: the weather (unusually good and a blessing for the lambs), the state of the chapel roof (holes so big it looked as though a pig had walked across the roof, and a full-grown pig, too), the day (so fortunate that it was Thursday and not Friday, as there would be meat for dinner, and of course Jamie would be joining them; he would enjoy Brother Bertram’s version of a sauce; it had no particular name and was of an indistinct color—purple, the abbot would have called it, but it was well known he had no sense of color and had to ask the sacristan which cope to wear in ordinary time, as he could not tell red from green and took it only on faith that there were such colors in the world, but Brother Daniel—he’d have met Brother Daniel, the clerk outside?—assured him it was so, and surely a man with a face like that would never lie, you had only to look at the size of his nose to know that), and other things to which Jamie could nod or smile or make a noise. And all the time, the green eyes searched his face—kind but penetrating.

The abbot saw the moment when Jamie felt once more in command of himself and sat back a little, inviting him by posture more than words to state his business.

“If I might ask a moment of your time, Father …” He drew the folded sheet of paper out of his bosom and handed it across. “I know ye’ve a reputation for learning and history, and I ken my uncle said ye’ve a rare collection of tales of the Auld Ones. I should value your opinion of this bit of verse.”

Abbot Michael’s brows were thick and white, with long hairs curling wildly in the manner of old men. These perked up, vibrating with interest, and he bent his attention to the paper, eyes flicking from line to line like a hummingbird in a flower patch.

Jamie’s own eyes had been traveling round the room as Abbot Michael talked. It was an interesting place—any place where work was done interested him—and he stood up with a murmured excuse and went to the bookshelves, leaving the abbot to his close inspection of the poem.

The room was as big as the Duke of Pardloe’s library and had at least as many books, and yet the feeling of it was more akin to the small cluttered hole in which Pardloe clearly did his thinking.

You could tell from the books whether a library was meant for show or not. Books that were used had an open, interested feel to them, even if closed and neatly lined up on a shelf in strict order with their fellows. You felt as though the book took as much interest in you as you did in it and was willing to help when you reached for it.

The abbot’s books were even more overt. A dozen volumes—at least—lay open on the big table by the window, half of them lying on top of one another, all open, and leaves of scribbled notes sticking out of the pile, wavering—beckoning—in the draft from the window.

Jamie felt a strong desire to go across and see what the open books were, to go to the shelves and run his knuckles gently over the leather and wood and buckram of the bindings until a book should speak to him and come willingly into his hand.

It had been a long time since he’d owned a book.

The abbot had read through the sheet several times, with interest, then frowning in concentration, soft lips moving silently over the words. Now he sat back with a small, explosive ‘hmmph!’ and looked over it at Jamie.

“Well, now, there’s a piece of work,” he said. “Would you know who wrote it?”

“I would not, Father. It was given into my hand by an Englishman, but it wasn’t him who wrote it. He’d been sent it and wanted me to translate it for him. Which I did but poorly, I’m afraid, me not having the Irish close to my tongue.”

“Mmm-hmm, mmm-hmm.” The abbot’s childlike fingers tapped gently on the page, as though he might feel out the truth of the words.

“I’ve never seen a thing like it,” he said at last, sitting back in his little chair. “There are a deal of stories about the Wild Hunt—you’ll know that, maybe?”

“I ken ‘Tam Lin,’ though it’s nay a Highland tale. A man from the Lowlands told it, when we were in prison together.”

“Aye,” the abbot said thoughtfully. “Aye, that’s right; it’s from the Borders. And this wee sheet doesn’t mention anything from Tam Lin’s tale—save maybe for this reference to the teind. Ye’ll know that word, will you?”

Jamie hadn’t much noticed the word when doing his own translation, but at the speaking of it felt a prickling of the hairs across his shoulders, like a dog putting up its hackles at a scent.

“A tithe?” he said.

The abbot nodded, tapping his fingers now against his chin as he thought.

“A tithe to hell. Some versions of the tale have it, and some don’t. But the notion is that the faeries owe a tithe to hell, for their long lives—and that tithe is one of their number, given over once every seven years.”

His lips pursed, pink and clean in the neat frame of his beard.

“But I’ll swear this isn’t truly old, as you might think. I couldn’t be saying, now, without a good bit more thought, what it is exactly about this”—he rubbed his fingers softly over the lines—“that makes me think it was a man of this century who wrote it, but I do think that.”

Father Michael rose abruptly from his desk. “D’you find that you think better on your feet? I do, and a wearisome thing it is in the chapter meetings, the brothers going on at length and me wanting to leap from my seat and dance a jig in the middle of the room to clear my mind but pinned in my chair like that small little fellow there.”

He gestured toward a glass case on one of the shelves, in which a gigantic beetle with a huge horny protuberance on its head was pinned to a sheet of thin wood. The sight of its thorny legs and tiny, nasty clawed feet gave Jamie a strong crawling sensation down his back.

“A grand specimen, Father,” he said, eyeing it warily.

“Do you like it? ’Twas sent me by a friend from Westphalia, a Jew. A most philosophical sort of Jew,” he assured Jamie, “a man of rare parts named Stern. Look, he sent me this, as well.”

He plucked a discolored chunk of what looked like ivory out of the clutter on the shelf and put it into Jamie’s hand. It proved to be an enormous tooth, long and curving to a blunt point.

“Recognize that, do you?”

“It’s the tooth of something verra large that eats flesh, Father,” Jamie said, smiling slightly. “But I couldna tell ye is it a lion or a bear, having not had the advantage of bein’ bitten by either one. Yet,” he added, with a discreet sign against evil. “But as I havena heard that there are lions in Germany …”

The abbot laughed.

“Most observant, mo mhic, a bear is just what it is. A cave bear. You’ll have heard of them?”

“I have not,” Jamie said obligingly, recognizing that this apparently idle chat was in fact the abbot’s means of walking up and down while turning over the question of the poem in his head. Besides, he was in no hurry to return to his companions. With luck, one of them would have killed the other before he came back, thus simplifying his life. At the moment, he didn’t much mind which one survived.

“These would be the massive things, sure. Stern gave me the measurements he’d taken of the thing’s skull, and I tell you, man, ’twould be as long as the distance from your elbow to the tip of your longest finger—and I do mean yours, and not mine,” he added, twinkling and flexing his wee arm in demonstration.

“All gone now, though, alas,” he said, and shook his head regretfully. “There are bears still in the German forests, the creatures, but nothing on the lines of the fellow that bore that tooth. Stern thinks it’s some thousands of years old.”

“Oh, aye?” Jamie said, not knowing quite what to say to that.

His eye had caught the glint of metal on the shelf, and he squinted, trying to make it out. It was a glass box, with something dark inside, and the gleam of gold within that. But what—

“Oh, you’ve spotted our hand!” said the abbot, delighted at the chance to show another of his curiosities. “Now, there’s a thing!”

He stood on his tiptoes to reach down the box and beckoned Jamie over to the broad table, washed in sunlight from the open window. There was a flowering vine of some kind twining round the window, and the monastery’s herb garden was visible outside. The fine spring day washed in on a tide of sweet scent—all of these overpowered when the abbot opened the box.

“Peat?” Jamie said, though there could be no doubt about it. The curled black object—which was indeed a human hand, broken off at the wrist and dried in some way—gave off the same acrid tang as the peat bricks that graced every hearth in Ireland.

The abbot nodded, moving the hand delicately so the ring wedded to the skin of one bony finger showed more clearly.

“One of the brothers found it in a bog. We didn’t know whose it was, but clearly ’twas no peasant. Well, we poked about a bit more and found butter, of course—”

“Butter? In the bog?”

“Beannachtaí m’ mhic, everyone puts their butter into the bog in summer to keep cool. Now and then, the woman o’ the house forgets just where she put it—or maybe dies, poor creature—and there it sits in its wee bucket. We often find butter when the lay brothers cut peats for the fire. Not often edible,” he added, with regret. “But recognizable, even after a great long while. Peat preserves things.” He nodded at the hand. “And as I was saying, we went back and prodded and cut a bit, and eventually we found the rest of him.”

Jamie had a sudden odd feeling that someone was standing just behind his shoulder, but fought back the urge to turn round.

“He was lying on his back, as though he’d been laid out dead, and he had on rough breeks and a cloak with a small gold brooch to fasten it at the throat. Speaking of throats, someone had cut his for him, and had bashed in his head for good measure.” The abbot smiled, though without his usual humor. “And to make quite sure of the thing, there was a thin rope wrapped tight round his neck.”

The feeling of someone behind him was so strong that Jamie shifted his position, as though to relieve some stiffness, and took the opportunity for a quick glance. No one there, of course.

“You’ve not the Irish, you say—so I suppose you’ll not know the Aided Diarnmata meic Cerbaill? Or Aided Muirchertaig meic Erca?”

“Ah … no. Though … does aided mean, perhaps, ‘death’?” It was nothing like the Gàidhlig word for it, but he thought he’d maybe heard it from Quinn, muttering about Grey.

The abbot nodded, as though this ignorance was forgivable, if regrettable.

“Aye, it does. Both those poems tell of men who suffered the threefold death—that being a procedure usually reserved for gods or heroes, but, in the case of Diarnmata and Muirchertaig meic Erca, was imposed for crimes committed against the Church.”

Jamie backed a little away from the table and leaned against the wall, folding his arms in what he hoped was a casual manner. The hair still prickled under the clubbed queue at his neck, but he felt somewhat better.

“And ye’re thinking that this”—he nodded at the hand—“gentleman had done something o’ the sort?”

“I shouldn’t think so,” the abbot said, “but the sorry fact is, we don’t know.” He put down the lid of the glass box with gentle fingers and left them resting there.

“We dug quite a bit and harvested three months’ worth of peats for our trouble, which was quite enough reward in itself, as I told the brothers who did the work, but we found near the body the gold hilt of a sword—I’m afraid peat does not preserve baser metals at all well—and a cup, inlaid with jewels. And some little distance away—those.” He gestured toward the far wall of the study, where two large curving bits of metal gleamed in the shadow.

“What are they?” Jamie was loath to leave the shelter of his wall, but curiosity drove him toward the objects, which upon inspection proved to be a sort of primitive trumpet, though with a curved long stalk and a flattened end rather than a bell.

“A very old woman who lives near the bog told me that they’re called lir, but I’ve no notion how she knows, and neither did she. Obviously there was more ceremony than murder about this man’s death, though.”

The abbot rubbed a knuckle absently across his upper lip.

“Word got about, of course,” he said. “And the talk! The folk of the country thought he might be everything from the High King of the Druids—assuming there ever to have been such a creature—to Fionn MacCumhaill, though why he should be lying in a bog and not having it away with the female denizens of Tír na nÓg, I don’t know—to St. Hugelphus.”

“St. Hugelphus? Is there a St. Hugelphus?”

The abbot’s hand dragged down over his chin and he shook his head, defeated by the perversity of his flock.

“No, but not a whit of good does it do for me to tell them so. They were after building a special chapel and putting the poor fellow’s body in it in a glass case, with beeswax candles burning at the head and foot.” He glanced at Jamie, one brow lifted. “You say you’re newly come to Ireland, so you’ll maybe not know how it is with the Catholics here, since the penal laws.”

“I could maybe guess,” Jamie said, and the abbot smiled in wry response.

“Maybe you could, at that. Leave it that the monastery once owned as much land as a man could walk over in half a day. Now we’ve the buildings left, barely the ground to grow a few heads of cabbage, and lucky to have it. As to dealings with the government and the Protestant landowners, especially the Anglo–Irish settlers …” His lips tightened. “The very last thing I need is to have flocks of pilgrims making their way here to venerate a false saint covered in gold.”

“How did ye stop it?”

“We put the poor fellow back in the bog,” the abbot said frankly. “I doubt he was a Christian, but I said a proper Mass for him, and we buried him with the words. I let it be known that I’d taken his jewels off and sent them to Dublin—I did send the brooch and the sword hilt—to discourage anyone looking to dig him up again. We mustn’t put folk in the way of temptation, now, must we? D’you want to see the cup?”

Jamie’s heart gave an unexpected thump, but he nodded, keeping an expression of mild interest on his face.

The abbot stretched up on his tiptoes to reach down a bunch of keys that hung from a hook by the door and beckoned Jamie to come along.

Outside in the cloister walk, the day was fine, and fat bees buzzed over the herb garden that lay within the square of the cloister, dusted thick with the yellow pollen. The air was mild, but Jamie could not get rid of the sense of chill that had struck him at sight of that clawed black hand with its gold ring.

“Father,” he blurted, “why did you keep his hand?”

The abbot had reached a carved wooden door and was groping through his ring of keys, but looked up at that.

“The ring,” he said. “There are runes upon it, and I think them maybe done in the old Ogham way of writing. I didn’t like to take the thing off, for it’s plain to see that you couldn’t do it without pulling the finger to pieces. So I kept the hand, in order to make a drawing of the ring and its markings, meaning to send it to a fellow I know who claims to have some notion of Ogham. I was meaning to bury the hand with the rest of the body—and still am,” he added, finding the key he wanted. “I just haven’t found the time to do it. Here, now—” The door swung open, silent on leather hinges, revealing a set of steps, and a smell of onions and potatoes floated up from the depths of a dark cellar.

For an instant, Jamie wondered why one would lock a root cellar but then realized that, with the famine Quinn had spoken of still green in the memory of Ireland, food might be the most valuable thing the monastery had.

There was a lantern and a tinderbox standing on the top step; Jamie lighted the lantern for the abbot, then followed him down, privately amused at the abbot’s practicality in finding a hiding place for a valuable thing, shoved casually behind a row of last winter’s apples wizened by now into wrinkled things the size of a cow’s eyeball.

It was valuable, too; a glance was enough to show him that. The cup was about the size of a small quaich and fit in the palm of his hand when Abbot gave it to him.

It was made of a polished wood, to his surprise, rather than gold. Stained and darkened by immersion in the peat, but still beautifully made. There was a carving in the bottom of the bowl, and gemstones—uncut, but polished—were set round the rim, each one sunk into a small carved depression and apparently fastened there with some sort of resin.

The cup gave him the same feeling he’d had in the abbot’s study: the sense that someone—or something—was standing close behind him. He didn’t like it at all, and the abbot saw that.

“What is it, mo mhic?” he asked quietly. “Does this speak to you?”

“Aye, it does,” he said, trying for a smile. “And I think it’s saying, ‘Put me back.’ ” He handed the cup to the abbot, repressing a strong urge to wipe his hand on his breeks.

“Is it an evil thing, do you think?”

“I canna say that, Father. Only that it gives me the cold grue to touch it. But”—he clasped his hands behind his back and leaned forward—“what is the thing carved into the bottom there?”

“A carraig mór, or so I think. A long stone.” The abbot turned the bowl, holding it sideways so that the lantern light illumined the dish. The cold grue slid right down the backs of Jamie’s legs, and he shuddered. The carving showed what was plainly a standing stone—cleft down the center.

“Father,” he said abruptly, making up his mind on the moment. “I’ve a thing or two to tell ye. Might ye hear my confession?”

THEY STOPPED BRIEFLY for Father Michael to fetch his stola, then walked out across the sheep field and into a small apple orchard, thick with scent and the humming of bees. There they found a couple of stones to sit upon, and he told the abbot, as simply as he could, about Quinn, the notion of a fresh Jacobite rising from Ireland, and the idea of using the Druid king’s Cupán to legitimize the Stuarts’ last bid for the throne of three kingdoms.

The abbot sat clutching the ends of the purple stola that hung round his neck, head down, listening. He didn’t move or make any response while Jamie laid out for him Quinn’s plan. When Jamie had finished, though, Father Michael looked up at him.

“Did you come to steal the cup for this purpose yourself?” the abbot asked, quite casually.

“No!” He spoke from astonishment rather than resentment; the abbot saw it and smiled faintly.

“No, of course not.” He was sitting on a rock, the cup itself perched on his knee. He looked down at it, contemplating. “Put it back, you said.”

“It’s no my place to say, Father. But I—” The presence that had hovered near him earlier had vanished, but the memory of it was cold in his mind. “It—he—he wants it back, Father,” he blurted. “The man ye found in the bog.”

The abbot’s green eyes went wide, and he studied Jamie closely. “He spoke to you, did he?”

“Not in words, no. I—I feel him. Felt him. He’s gone now.”

The abbot picked up the cup and peered into it, his thumb stroking the ancient wood. Then he put it down on his knee and, looking at Jamie, said quietly, “There’s more, is there not? Tell me.”

Jamie hesitated. Grey’s business was not his to share—and it had nothing to do with the bog-man, the cup, nor anything that was the abbot’s concern. But the priest’s green eyes were on him, kind but firm.

“It’s under the seal, you know, mo mhic,” he said, conversationally. “And I can see you’ve a burden on your soul.”

Jamie closed his eyes, the breath going out of him in a long, long sigh.

“I have, Father,” he said. He got up from the stone where he’d sat and knelt down at the abbot’s feet.

“It’s not a sin, Father,” he said. “Or most of it’s not. But it troubles me.”

“Tell God, and let him ease you, man,” the abbot said, and, taking Jamie’s hands, placed them on his bony knees and laid his own hand gently on Jamie’s head.

He told it all. Slowly, with many hesitations. Then faster, the words beginning to find themselves. What the Greys wanted of him, and how they had made him come to Ireland. How it was, caught between the loyalty of his old friendship to Quinn and his present forced obligation to John Grey. Swallowing, face burning and hands tight on the black cloth of the abbot’s habit, he told about Grey’s feeling for him and what had passed between them in the stable at Helwater. And finally—with the feeling of jumping from a high cliff into a roaring sea—he told about Willie. And Geneva.

There were tears running down his face before he had finished. When Jamie had come to the end of it, the abbot drew his hand softly down Jamie’s cheek before dipping his hand into his robe and coming out with a large, worn, mostly clean black handkerchief, which he handed him.

“Sit, man,” he said. “Bide for a bit, and rest while I think.”

Jamie got up and sat on the flat stone again, blowing his nose and wiping his face. He felt emptied of turmoil, purged. And more at peace than he’d been since the days before Culloden.

His mind was blank, and he made no effort to inscribe anything on it. He breathed freely, no tightness in his chest. That was enough. There was more, though: the spring sun came out from behind the clouds and warmed him, a bee lighted briefly on his sleeve, spilling grains of yellow pollen when it rose, and the bruised grass where he’d knelt smelled of rest and comfort.

He had no idea how long he’d sat in this pleasant state of exhausted mindlessness. But Father Michael stirred at last, stretched his old back with a muffled groan, and smiled at him.

“Well, now,” he said. “Let’s begin with the easy bits. You’re not in the habit of fornicating regularly with young women, I hope? Good. Don’t start. If you feel you—no.” He shook his head. “No. I was going to recommend that you find a good girl and marry her, but I saw how it is with you; your wife’s still with you.” He spoke in an entirely matter-of-fact tone of voice.

“It wouldn’t be fair on a young woman, were you to marry while that’s the case. At the same time, you mustn’t cling over-long to the memory of your wife; she’s safe with God now, and you must deal with your life. Soon … but you’ll know when it’s right. Meanwhile, avoid the occasion of sin, aye?”

“Aye, Father,” Jamie said obediently, thinking briefly of Betty. He’d avoided her so far, and certainly meant to keep doing so.

“Cold baths help. That and reading. Now, your son …” These words were equally matter-of-fact but gave Jamie a breathless feeling, a small bubble of happiness beneath his ribs—one that popped with the abbot’s next words.

“You must do nothing to endanger him.” The abbot looked at him seriously. “You’ve no claim on him, and from what you say, he’s well settled. Might it not be better—for the both of you—for you to leave this place where he is?”

“I—” Jamie began, hardly knowing where to begin for the rush of words and feelings that flooded his brain, but the abbot raised a hand.

“Aye, I know you said you’re a paroled prisoner—but from what you say regarding the service these English require of you, I think there is an excellent chance that you might win your freedom as a result.”

Jamie thought so, too, and the thought filled him with a violent confusion. To be free was one thing—to leave his son was another. Two months ago, he might have been able to leave, knowing William well looked after. Not now.

He forced down the sense of violent refusal the abbot’s words had roused in him.

“Father—I hear what ye say. But … the boy has no father, no man to … to show him the way of being a man. His grandfather’s a worthy gentleman, but very old, and the man who was legally his father is … is dead.” He drew a deep breath; need he confess that he had killed the old earl? No. He’d done it to save William’s life, and that could be no sin. “If I thought for an instant that my presence there was danger to him, rather than benefit—I would go at once. But I do not think I delude myself in thinking that … he needs me.”

The last words came hoarsely, and the abbot regarded him closely for a moment, before nodding.

“You must pray for the strength to do the right thing—God will give it to you.”

He nodded mutely. He’d prayed for strength like that twice before, and it had been granted. He hadn’t thought he’d survive, either time, but he had. He hoped if it came to a third time, he wouldn’t.

“I thought ye said this was the easy bits,” Jamie said, forcing a smile.

The abbot grimaced, not without sympathy.

“Easy to see what’s to do, I meant. Not necessarily easy to do it.” He stood up and brushed a fuzzy catkin from the shoulder of his robe. “Come, let’s be walking a bit. A man could turn to stone sitting too long.”

They paced slowly through the orchard and out into a stretch of fields, some left in meadow for a few sheep and the odd cow, some sowed and already sprouting, a green haze covering the furrows. They kept to the edges, not to trample the young neeps and tattie-vines, and eventually emerged on the edge of a bog.

This was a proper bog, not merely the soggy clay or spongy footing common everywhere in Ireland. A treeless gray-green bumpy landscape, it stretched a good half mile before them to a tiny hillock of rock in the far distance, from which a stunted pine tree sprouted, flaglike in the wind. For once out of the shelter of the trees, the wind had come up and sang about their ears, flapping the ends of Father Michael’s stola and tugging at the skirts of their clothing.

Father Michael beckoned to him, and, following, he found a wooden trackway, half sunk between the hummocks of moss-choked grass that rose up among a thousand tiny channels and pools.

“I don’t know who made these tracks to begin with,” the abbot remarked, setting a sandaled foot on the thin planks. “They’ve been here longer than any man remembers. We keep them up, though; it’s the only safe way across the moss.”

Jamie nodded; the planks gave slightly when stepped upon, water oozing through the cracks between. But they bore his weight, though the vibration of his step made the bog beside the trackway tremble, the antennae of moss quivering in curiosity as he passed.

“The Old Ones thought the number three holy, just as we do.” Father Michael’s words, half-shouted above the wind, drifted back to him. “They had the three gods—the god of thunder, him they called Taranis. Then Esus, the god of the underworld—mind, they didn’t see the underworld quite the same way we think of hell, but it wasn’t a pleasant place, nonetheless.”

“And the third?” Jamie was still clutching the abbot’s handkerchief. He wiped his nose with it; the chill wind made it stream.

“Ah, now, that would be …” The abbot didn’t stop walking but tapped his fingers briskly on his skull, to assist thought. “Now, who in creation … Oh, of course. The third is the god of the particular tribe, so they’d all have different names.”

“Oh, aye.” Was the abbot telling him this only to pass the time? He wondered. Obviously they weren’t out walking for their health, and he knew of only one reason they might be traversing a bog.

He was right.

“Now, a proper god requires sacrifice, does he not? And the old gods wanted blood.”

He’d drawn close to the abbot now and could hear him clearly, despite the whine of the wind. There were birds in the moss, too; he heard the call of a snipe, thin and high.

“They would take prisoners of war and burn them in great wicker cages, for Taranis.” The abbot turned his head to look back at Jamie, showing a smile. “A good thing for you the English are more civilized now?” The ironic question at the end of this remark was evidently meant to convey the abbot’s doubt regarding the level of English civilization, and Jamie gave him back a wry smile, acknowledging it. Being burned alive … well, they’d done that, too, the English. Fired crofts and fields, without regard to the women and children they condemned—either by the fire itself, or by cold and slow starvation.

“I’m fortunate, to be sure, Father.”

“They do still hang men—the English,” the abbot said thoughtfully. It wasn’t a question, but Jamie gave an obliging grunt.

“That was the means of dispatch preferred by Esus—hanging or stabbing. Sometimes both!”

“Well, the hanging doesna always answer,” Jamie replied, a little tersely. “Sometimes a man will live, in spite of it. Which,” he added, in hopes of leading the abbot on to the point he seemed to be tending toward, “is why whoever did in your bog-man wrapped the rope around his neck instead. Though I should have thought the bashing and throat-cutting and drowning—assuming he had any breath left to drown with—would have made it certain enough in any case.”

The abbot nodded, unperturbed. The wind was pulling wisps of his white hair loose and causing them to wave about his tonsure, much like the wisps of bog-cotton that grew near the track.

“Teutates,” he said triumphantly. “That’s the name of one of the old tribal gods, at least. Aye, he took his victims into his embrace in the water—drowning in sacred wells and the like. This way.” He had come to a spot where the trackway forked, half of it going off toward the little hillock, the other toward a gaping hole in the bog. That would be where the monks were in the habit of cutting their peats, Jamie supposed—and where they’d found the bog-man, whose grave they were almost certainly heading for.

Why? he wondered uneasily. The abbot’s conversation had implied that this wee expedition had something to do with Jamie’s confession—and, whatever it was, it wasn’t meant to be easy.

But he hadn’t yet been absolved of his sins. And so he followed, as the abbot turned toward the hill.

“I didn’t think I should put him straight back where he came from,” Father Michael explained, flattening the flying wisps of hair with his palm. “Someone cutting peats would just be digging him up again, and the whole wearisome business to do again.”

“So ye put him under the hill,” Jamie said, and a sudden chill went up his back at the phrase. That was in the poem “The King from Under the Hill”—and, to his knowledge, the folk “under the hill” were the Auld Ones, the faerie folk. His mouth was dry from the wind, and he had to swallow before speaking further. Before he could ask his question, though, the abbot bent to take off his sandals and, hiking up the skirts of his robe, skipped on ahead.

“This way,” he called back over his shoulder. “We’ll need to wade the last little bit!”

Muttering—but carefully avoiding blasphemy—Jamie stripped off shoes and stockings and followed the abbot’s footsteps carefully. He was twice the abbot’s size; there was no chance the priest would be able to pull him free, should he strike a shaking quagmire and sink.

The dark water purled up between his toes, cold but not unpleasant on his bare feet. He could feel the springy peat beneath it, spongy, slightly prickling. He sank ankle-deep at each step, but no further, and came ashore on the little hillock with no more damage than a few splashes to his breeks.

“Well, then,” Father Michael said, turning to him. “The difficult part.”

FATHER MICHAEL LED HIM to the top of the little hillock, and there beneath the pine tree was a crude seat, carved out of the native stone. It was blotched with blue and green and yellow lichens and had plainly stood there for centuries.

“This is the High Seat—the árd chnoc—where the kings of this place were confirmed before the old gods,” the priest said, and crossed himself. Jamie did likewise, impressed despite himself. It was a very old place, and the stone seemed to hold a deep silence; even the wind over the bog had died, and he could hear his heart beating in his chest, slow and steady.

Father Michael reached into the leather pouch he wore at his belt and, to Jamie’s disquiet, drew out the gem-studded wooden cup, which he placed gently on the ancient seat.

“I know what you once were,” he said to Jamie, in a conversational tone of voice. “Your uncle Alex would write to me with news of you, during the Rising. You were a great warrior for the king. The rightful king.”

“That was a long time ago, Father.” He was beginning to have an uneasy feeling, and not only because of the cup, though the sight of it was making the hair prickle on his neck again.

The abbot straightened up and eyed him appraisingly.

“You’re in the prime of your manhood, Shéamais Mac Bhrian,” he said. “Is it right that you should waste the strength and the gift you have for leading men?” Jesus God, he wants me to do it, Jamie thought, appalled. Take that cursed thing and do as Quinn wants.

“Is it right for me to lead men to their deaths, for the sake of a vain cause?” he asked, sharply enough that the abbot blinked.

“Vain? The cause of the Church, of God? To restore the anointed king and remove the foot of the English from the neck of your people and mine?”

“Vain, Father,” he said, striving for calmness, though the mere thought of the Rising in Scotland tightened every muscle he had. “Ye know what I was, ye say. But ye dinna ken what I saw, what happened there. Ye havena seen what happened after, when the clans were crushed—crushed, Father! When they—” He stopped abruptly and closed his eyes, mouth pressed tight shut ’til he should recover himself.

“I hid,” Jamie said, after a moment. “On my own land. Hid in a cave for seven years, for fear of the English.” He took a deep breath and felt the scars tight on his back, burning. He opened his eyes and fixed the priest’s gaze with his own.

“I came down one night to hunt, perhaps a year past the time of Culloden. I passed a burnt-out croft, one I’d passed a hundred times. But rain had washed out the path and I stepped aside—and I stepped on her.” He swallowed, remembering the heart-stopping snap of the bone under his foot. The terrible delicacy of the tiny ribs, the sprinkle of bones that had once been hands, strewn careless as pebbles.

“A wee lass. She’d been there months.… The foxes and corbies … I didna ken which one she was. There were three of them lived there, three wee lassies, near in age, and their hair brown—it was all that was left of her, her hair—so I couldna say was she Mairi or Beathag or wee Cairistiona—I—” He stopped speaking, abruptly.

“I said it would be difficult.” The priest spoke quietly, not looking away. His eyes were dark, the brightness of them shadowed but steady. “Do you think I’ve not seen such things here?”

“Do ye want to see them again?” His hands had curled into fists without his knowledge.

“Will they stop?” the priest snapped. “Will ye condemn your countrymen and mine to such cruelties, to the rule of the yellow-johns, for lack of will? I’d not thought from Alexander’s letters that ye lacked courage, but perhaps he was wrong in what he thought of you.”

“Oh, no, Father,” he said, and his voice dropped low in his throat. “Dinna be trying that one on me. Aye, I ken what it is to lead men, and how it’s done. I’ll not be led.”

Father Michael gave a brief snort, half amused, but his eyes stayed dark.

“Is it the boy?” he asked. “You’d turn aside from your duty—from the thing God has called you to do!—to be a lickspittle to the English, to wear their chains, to go and tend a child who does not need you, who will never bear your name?”

“No,” Jamie said between his teeth. “I have left home and family before, for the sake of duty. I lost my wife to it. And I saw what that duty led to. Mind me, Father—if it comes to war, it will not be different this time. It. Will. Not. Be. Different!”

“Not if men like you will not chance it! Mind what I say—there are sins of omission, as well as those of commission. And remember the parable of the talents, will you now. Do you mean to stand before God, come the Last Day, and tell Him you spurned the gifts He gave you?”

It came to Jamie quite suddenly that Father Michael knew. Knew what, or how much, Jamie couldn’t say—but the news of Quinn’s machinations perhaps fitted in with other things Father Michael knew, of the Irish Jacobites. This was not the first inkling he’d had of what was afoot, Jamie would swear to it.

He gathered himself, pushing down his temper. The man was doing his own duty—as he saw it.

“Is there a lang stone like that one somewhere nearby?” he asked, lifting his chin toward the cup. The cleft stone carved into its bowl wasn’t visible from where he stood, but there was a feeling on the back of his neck like a cool wind blowing—and the boughs of the little pine tree were still.

Father Michael was disconcerted by this sudden change of subject.

“I—why … Aye, there is.” He turned his head toward the west, where the sun was slowly sinking behind a scrim of cloud, red as a fresh-fired cannonball, and pointed beyond the edge of the bog. “A mile or so that way. There’s a wee circle of stones, standing in a field. One of them is cleft like that.” He turned back, looking curiously at Jamie. “Why?”

Why, indeed. Jamie’s mouth was dry and he swallowed, but without much effect. Must he tell the priest exactly why he was certain that this effort to restore the Stuarts would not succeed, any more than the Rising in Scotland had?

No, he decided. He wouldn’t. Claire was his, alone. There was nothing sinful in his love for her, nothing that concerned Father Michael, and he meant to keep her to himself.

Beyond that, he thought wryly, if I told him, he’d be convinced I’d lost my wits—or was trying to feign madness to wriggle out of this foolish coil.

“Why did ye bring that here?” he asked, ignoring the priest’s question and nodding at the cup.

Father Michael looked at him for a time without answering, then lifted one shoulder.

“If you should be the man that God has chosen for the task, then I meant to give it to you, to use as you thought best. If you are not …” He squared his shoulders under the black broadcloth of his habit. “Then I shall give it back to its original owner.”

“I am not, Father,” Jamie said. “I canna touch the thing. Perhaps it’s a sign that I am not the man.”

The look of curiosity returned. “Do you … feel his presence? The bog-man? Now?”

“I do.” He did, too; the sense of someone standing behind him was back and had about it something of … eagerness? Desperation? He could not say what it was exactly, but it was bloody unsettling.

Was the dead man one like Claire? Was that the meaning of the carving in the bowl? If so, what fate had come upon him, to leave him here, in this place of desolation, far from wherever he had come?

Doubt seized him suddenly in jaws of iron. What if she had not made it back through the stones, back to safety? What if she, like the man who lay beneath the black waters here, had gone astray? Horror clenched his fists so tightly that the nails cut into his palms, and he kept them so, clung to the realness of the physical pain with stubborn force, so that he might dismiss the much more painful thought as something unreal, insubstantial.

Lord, that she might be safe! he prayed in agony. She and the child!

“Absolve me, Father,” he whispered. “I would go now.”

The abbot’s lips pressed tight, reluctant, and the hair trigger of Jamie’s temper went off.

“Do you think to blackmail me by withholding absolution? Ye blackguard priest! You would betray your vows and your office for the sake of—”

Father Michael stopped him with an upraised hand. He glared at Jamie for a moment, unmoving, then traced the sign of the cross in the air, in sharp, precise movements.

“Ego te absolvo, in nomine Patris—”

“I’m sorry, Father,” Jamie blurted. “I shouldna have spoken to ye like that. I—”

“We’ll count that as part of your confession, shall we?” murmured Father Michael. “Say the rosary every day for a month; there’s your penance.” The shadow of a wry smile crossed his face, and he finished, “et Filii, et Spiritus Sancti, Amen.” He lowered his hand and spoke normally.

“I didn’t think to ask how long it had been since your last confession. D’you remember how the Act of Contrition goes, or had I best help you?” It was said seriously, but Jamie saw the trace of the leprechaun lurking in those bright green eyes. Father Michael folded his hands and bowed his head, as much to hide a smile as for piety.

“Mon Dieu, je regrette …” He said it in French, as he always had. And as it always had, a sense of peace came upon him with the saying.

He stopped speaking, and the air of the evening was still.

For the first time, he saw what he had not seen before: the mound of slightly darker rock and soil, speckled with the sprouting green blades of fresh grass, spangled with the tiny jewels of wildflowers. And a small wooden cross at the head of it, just under the pine tree.

Dust to dust. This was the stranger’s grave, then; they had given him burial in the Christian way, letting the unseemly jumble of bones and leather, so long preserved in dark water, crumble at last in peaceful anonymity. Here, by the seat of kings.

The sun was still above the horizon, but the light came low, and shadows lay dark upon the bog, ready to rise and join the coming night.

“Wait for a bit, mo mhic,” Father Michael said, reaching to retrieve the cup. “Let me put this away safe, and I’ll see ye back.”

In the distance, Jamie could see the dark gash of the pit where the peat-cutters had been at work. They called that sort of place a moss-hag in Scotland, he thought, and wondered briefly what—or who?—might lie in other bogs.

“Dinna fash yourself, Father,” he said, looking out across the tumps and hummocks, the shallow pools glinting in the last of the sun. “I’ll find my own way.”

20

Stalking Horse

QUINN HAD GONE, PRESUMABLY TO TEND TO HIS OWN BUSINESS. Jamie found his absence soothing but not reassuring; Quinn hadn’t gone far. Jamie told Grey what the abbot had said regarding the Wild Hunt poem, and after some discussion it was decided that Jamie should make the first approach to Siverly.

“Show him the Wild Hunt poem,” Grey had suggested. “I want to know if he seems to recognize it. If not, there’s at least the possibility that it has nothing to do with him and was somehow included with Carruthers’s packet by mistake. If he does recognize it, though, I want to know what he says about it.” He’d smiled at Jamie, eyes alight with the imminence of action. “And once you’ve spied out the land for me, I’ll have a better notion of which tack to take when I see him.”

A stalking horse, Jamie noted dourly. At least Grey had been honest about that.

On Tom Byrd’s advice, Jamie wore the brown worsted suit, as being more suitable to a day call in the country—the puce velvet was much too fine for such an occasion. There had been an argument between Tom and Lord John as to whether the yellow silk waistcoat with the blackwork was preferable to the plain cream-colored one, as indicating Jamie’s presumed wealth, or not, as possibly being thought vulgar.

“I dinna mind if he thinks I’m common,” Jamie assured Tom. “It will put him at his ease if he feels himself my superior. And the one thing we know of him for sure is that he likes money; so much the better if he thinks me a rich vulgarian.”

Lord John made a noise that he hastily converted to a sneeze, causing both Jamie and Tom to look at him austerely.

Jamie was not sure how much—if at all—Siverly might recall him. He had seen Siverly only now and then in Paris, and only for a few weeks. He thought they might have exchanged words once in the course of a dinner, but that was the extent of their interaction. Still … Jamie recalled Siverly; it was not unthinkable that the man would remember him, particularly given Jamie’s noticeable appearance.

In Paris, he had worked in his cousin Jared’s wine business; he might reasonably have continued in trade, after the Rising. There would be no reason for Siverly either to have heard of his actions, nor to have followed his movements after Culloden.

Jamie hadn’t bothered noting that his English speech would likely cause Siverly to regard him as a social inferior, no matter what he wore, and thus when he gave his horse to the gatekeeper who came out of the lodge to meet him, he broadened his accent slightly.

“What’s the name of this place, lad?”

“Glastuig,” the man said. “Will it be the place ye’re lookin’ for, then?”

“The verra place. Will your master be at home the day?”

“Himself’s in the house,” the gatekeeper said dubiously. “As for bein’ at home … I’ll send and see, if ye like, sir.”

“Much obliged to ye, lad. Here, then, give him this—and that wee bawbee’s for yourself.” He handed over the note he’d prepared, enclosing the introduction from Sir Melchior and asking for an interview, along with a lavish thrupenny bit.

His role as a rich vulgarian thus promisingly begun, he furthered it by openly gaping at the imposing house and its extensive grounds as he walked slowly up the drive after the servant. It was an old house—he hadn’t yet seen a newly built one in Ireland—but well kept up, its dark stonework freshly pointed and the chimneys—fourteen, he counted them—all alight and drawing well. Six good horses in the far pasture, including one that he wouldn’t have minded seeing closer to—a big dark bay with a white blaze and a nice arse end; good muscle, he thought approvingly. A good-sized lawn spread out before the house, a gardener pushing a heavy roller over it with no perceptible enthusiasm, and the gardens themselves had a dull, prosperous gleam to their leaves, wet with the drizzling rain.

He was in no great doubt that he’d be admitted, and by the time he’d reached the door, there was a butler standing in it to take his hat and cloak and show him to a drawing room. Like the house itself, it was richly appointed—there was a huge silver candlestick, with six beeswax tapers shedding a gracious light—but lacking any great sense of style. He wandered slowly around the room, fingering the ornaments: a Meissen figurine of a woman, a dove perched on her hand, taking a comfit from her lips; a longcase clock with three dials, showing the time, the barometric pressure, and the phase of the moon; a tobacco humidor made of a dark, unfamiliar kind of wood that he thought might be African; a footed silver bowl full of sugared violets, jumbled and broken among a handful of ginger-nut biscuits; a vicious-looking club with a peculiar knob at the end; a curious piece of something … He picked it up to examine closer. It was a rectangular strip, perhaps ten inches by five (he measured it automatically, using the joints of his left middle finger as gauge), made of small, odd beads—what were they made of? Not glass … Shell?—strung on a woven thread in an interesting pattern of blue and white and black.

Surely no woman had assembled these things. He wondered just what the owner of such a magpie collection would be like. For all their delving into the man’s antecedents, the Greys had given Jamie no coherent picture of Siverly’s personality. Carruthers had painted a vivid portrait of the man—but his record was concerned only with the man’s crimes and did little to reveal the man himself.

“A man may smile, and smile, and be a villain,” he thought to himself. He had himself met personable villains. And amiable fools whose actions did more damage than deliberately wicked men. His mouth set at the memory of Charles Edward Stuart. He had no doubt that this Siverly was a villain—but what kind of villain?

A heavy, limping step came down the hall, and Major Siverly came in. He was still an imposing man, nearly as tall as Jamie himself, though a good deal older now and going to paunch. His face was slab-sided, the skin faintly gray, as though he’d been cut from the same rock as his house, and while he had adopted an expression of welcome, this was unable to conceal the clear lines of harshness and open cruelty in his face.

Jamie offered his hand and a cordial greeting, thinking to himself that any soldier unlucky enough to draw Siverly as a commander would have known at once what he was in for. “Failure to suppress a mutiny” was one of the charges against him.

“Your servant, sir,” Siverly said politely, offering his hand in return. He looked Jamie over with a practiced glance—nay a fool, no, Jamie thought, as he made his own courtesies—but if he recalled Jamie, there was no hint of it in his manner.

“So Melchior Williamson says that you’ve something in which I might have an interest,” Siverly said abruptly. No offer of refreshment, nor even a seat, Jamie noted. Evidently he was not sufficiently interesting in himself as to merit much of the man’s time.

“Aye, sir, I have,” he answered, reaching into his bosom for the copy of the Wild Hunt poem he’d brought. “Sir Melchior said that you’d some expertise in matters of antiquity—as I see ye have.” He nodded at the silver bowl, which he knew from its hallmark to have been made no more than fifty years prior and could plainly see was the work of a mediocre silversmith. Siverly’s lip twitched, not quite curling, and he took the paper from Jamie, jerking his head at the settee in what was not quite an invitation to sit down.

Jamie sat, nonetheless. Siverly glanced briefly at the paper, clearly not expecting anything of interest—and then stiffened, looked at Jamie with a brief, piercing glare, then returned to the sheet. He read it through twice, turned the paper over to examine the back, then set it down carefully on the mantelpiece.

He walked over and stood in front of Jamie, looking down. Jamie gave him a bland look, keeping his feet under him in case the man went for his throat—from the look of him, it was in his mind.

“Who the bloody hell are you?” Siverly demanded. His voice was pitched low and was meant to sound dangerous.

Jamie smiled up at him. “Who do ye think I am?” he asked softly.

That gave Siverly pause. He stood looking at Jamie, his eyes narrowed, for quite a long time.

“Who gave you that paper?”

“A friend,” Jamie replied, with complete truth. “His name is not mine to share.” Can I go further? “Is deonach é.” He is a volunteer.

That stopped Siverly as surely as if he had received a bullet in the heart. Very slowly, he lowered himself to a chair opposite, not taking his eyes from Jamie’s face. Did a flicker of recognition stir in those eyes, or only at last suspicion?

Jamie’s heart was beating fast and he felt the prickle of excitement down his forearms.

“No,” Siverly said at last, and his voice had changed. It was casual now, dismissive. “I’ve no idea how your friend came by that paper, but it doesn’t matter. The subject of the poem is ancient, to be sure. But the verse itself is no more ancient than you yourself are, Mr. Fraser. Anyone who’s read Irish verse in a scholarly way could tell you that.” He smiled, an expression that didn’t reach his deep-set eyes, the color of rainwater on slate.

“What is your interest in such a thing, Mr. Fraser?” he asked, becoming overtly cordial. “If you are in the way to collect antiquities and curios, I should be pleased to give you an introduction to one or two dealers in Dublin.”

“I should be most obliged to ye, sir,” Jamie said pleasantly. “I did think of going to Dublin; I ken a man at the great university there to whom I thought of showing this. Perhaps your dealers might have an interest in it, too.”

A spark of alarm flickered in the deep-set eyes. At what? Jamie wondered, but the answer came immediately. He doesna want a great many people to see it—lest the wrong person hear about it. And who might that be, I wonder?

“Really,” Siverly said, pretending doubt. “What is the name of your university man? Perhaps I know him.”

Jamie’s mind went blank for an instant. He fumbled among the names of his Irish acquaintance for anyone he’d known who might conceivably be or have been at Trinity—but then caught sight of the tenseness of Siverly’s shoulders. The man was trying it on as much as he was.

“O’Hanlon,” he said carelessly, choosing a name at random. “Peter O’Hanlon. D’ye ken him?”

“No, I’m afraid not.”

“Well, nay matter. I’ll thank ye for your time, sir.” Jamie leaned forward, preparatory to rising. He’d accomplished what he came for. He’d learned that the Irish poem was connected to Siverly and had some secret meaning—and he’d successfully fixed Siverly’s attention on him as a person of interest, that was certain. The man was looking at him like a wolf with a prey in view.

“Where are you staying, Mr. Fraser?” he asked. “Perhaps I might discover some further information that would be helpful to you. If, that is, you are still interested in learning more regarding your verse?”

“Oh, aye, sir, that I am. I’m in the village, at Beckett’s public house. Much obliged to ye, sir.”

He stood and bowed to Siverly, then crossed the room to take the paper from the mantelpiece. He heard Siverly rise behind him, saying, “Not at all, Mr. Fraser.”

The reflexes bred from a lifetime of people trying to kill him saved him. Jamie heard the man’s sharp intake of breath and dodged aside, as the knob of the club slashed through the spot where his head had been and crashed down on the wooden mantel, making splinters fly.

Siverly was between him and the door. Jamie lowered his head and charged the man, butting him in the chest. Siverly stumbled back, hit a small table, and sent it flying in a shower of sugared violets, its collection of small ornaments bouncing and ringing off the floor.

Jamie made for the door, then by impulse doubled back, seized the paper, which had floated to the floor, and shoved the settee into Siverly’s way as the man lunged for him, murder in his eye. He’d got hold of the club again and swung it as Jamie danced back, catching him a glancing blow on the point of the shoulder that numbed his arm to the fingers.

Jamie grabbed the candlestick and flung it at Siverly’s head, the candles falling in a clatter of beeswax and smoke as they went out. There were running footsteps in the hall—servants coming.

Without the slightest hesitation, Jamie leapt onto a glove table by the window, kicked out the lights, and hurled himself through the resultant hole, catching a final ignominious blow across the arse as he did so.

He half-ran, half-hobbled straight through the formal garden, trampling roses and flower beds. Where was his horse? Had the gatekeeper taken it to the stable?

He had not. It was tied by the rein to a rail outside the lodge. Stuffing the crumpled paper into his coat, he undid the knot one-handed, blessing the Virgin Mother that Siverly had struck him on the right side. The numbness was fading, but tingling jolts buzzed down his right arm, jarring his fingers so they fumbled and twitched, all but useless. His clever left was all right, though, and before the gatekeeper had realized something was amiss and come out to see, he had flung himself onto the startled horse and was trotting down the road toward the village.

His left buttock was knotted tight, bruised from the blow, and he leaned in his saddle like a drunk, unable to put weight on it. He looked back over his shoulder, but there was no pursuit. And why should there be? he thought, breathing heavily. Siverly knew where to find him. And find him he would; the verse was only a copy, but Siverly didn’t know that. Jamie touched the pocket of his coat, and the paper crackled reassuringly.

It was raining harder now, and water ran down his face. He’d left his hat and cloak; Tom Byrd would be annoyed. He smiled a little at the thought and, trembling with reaction, wiped his face on his sleeve.

He’d done his part. Now it was John Grey’s turn.

21

A Poultice for Bruising

IN ORDER TO KEEP FROM GOING OUTSIDE EVERY FEW MINUTES, Grey had accepted the invitation of two local men to join them at darts. One of his opponents had only one eye—or at least wore a patch over the problematic socket—but seemed little incommoded on that account, and Grey strongly suspected that the patch was mere gauze, doubled and dyed black, but no true obstacle to aim.

No stranger to sharp practice, his answer to this stratagem was the proposal that they play for pints rather than coin. This agreeable arrangement ensured that, regardless of skill or artifice, any man who won repeatedly would soon lose. The beer was good, and Grey managed for the most part not to think about what might be happening at Glastuig, but as the day drew down and the landlord began to light rush dips, he was unable to keep his thoughts at bay and thus excused himself from the game on grounds that he could no longer see to aim and stepped outside for a breath of air.

Outside, the rain had finally ceased, though the plants all bore such a burden of water that merely brushing the grass by the path soaked his stockings.

Quinn had gone off on unstated business of his own—and Grey would not have made a confidant of the Irishman in any case. Tom also had disappeared; Mr. Beckett had a comely daughter who served in the public room, but she had vanished, replaced by her mother. Grey didn’t mind, but he would have liked to have someone with whom to share his worry over Jamie Fraser’s prolonged absence.

There were of course excellent possible reasons for it. Siverly might have been intrigued by the poem, or by Fraser, and thus invited him to stay for supper in order to carry on their conversation. That would be the best possibility, Grey supposed.

Less good, but still acceptable, was the possibility—well, call it likelihood, given the state of the roads—that Fraser’s horse had thrown a shoe or gone lame on the way back and had had to be walked, taken to a farrier, or, at worst, shot. They had sent back the livery’s horses; Fraser was riding a nag borrowed from Mr. Beckett.

Running down the list of increasingly dire possibilities, Grey thought of highwaymen, who were attracted by the horse (surely not; the thing looked like a cow, and an elderly cow at that) and had then noticed the gaudy vest and shot Fraser when he was unable to produce any money. (He should have insisted Jamie have money; it wasn’t right to keep him penniless.) A larger than usual mudhole that had forced him off the road, there to fall into a quaking bog, which had promptly swallowed him and the horse. A sudden apoplexy—Fraser had once mentioned that his father had died of an apoplexy. Were such things hereditary?

“Or perhaps a goose fell dead out of the sky and hit him on the head,” he muttered, kicking viciously at a stone on the path. It shot into the air, struck a fence post, and ricocheted back, striking him smartly on the shin.

“Me lord?”

Clutching his shin, he looked up to see Tom hovering in the gloaming. At first assuming that his valet had been attracted by his cry of pain, he straightened up, dismissing it—but then saw the agitation of Tom’s countenance.

“What—”

“Come with me, me lord,” Tom said, low-voiced, and, glancing over his shoulder, led the way through a thick growth of weeds and brambles that put paid altogether to Grey’s stockings.

Behind the pub, Tom led the way around a ramshackle chicken run and beckoned Grey toward an overgrown hedge.

“He’s in here,” he whispered, holding up a swath of branches.

Grey crouched down and beheld an extremely cross-looking James Fraser, ribbon lost, hair coming out of its plait, and a good bit of his face obscured by dried blood. He was hunched to one side and held one shoulder stiffly, higher than the other. The light under the hedge was dim, but there was sufficient left to make out the glare in the slanted blue eyes.

“Why are you sitting in the hedge, Mr. Fraser?” he inquired, having rapidly considered and discarded several other inquiries as being perhaps impolitic.

“Because if I go inside the pub at suppertime looking like this, the whole countryside is going to be talkin’ about it by dawn, speculating about who did it. And everyone in said public house kens perfectly well that I’m wi’ you. Meaning that Major Siverly will ken it’s you on his trail by the time he’s finished his coffee tomorrow morning.” He shifted slightly and drew in his breath.

“Are you badly hurt?”

“I am not,” Fraser said testily. “It’s only bruises.”

“Er … your face is covered with blood, sir,” Tom said helpfully, in a tone suggesting that Fraser might not have noticed this, and then added, in substantially more horrified tones, “It’s got onto your waistcoat!”

Fraser shot Tom a dark look suggesting that he meant to say something cutting about waistcoats, but whatever it was, he swallowed it, turning back to Grey.

“A wee shard o’ glass cut my head, is all. It stopped bleeding some while ago. All I need is a wet cloth.”

From the slow difficulty with which Fraser wormed his way out of the hedge, Grey rather thought a bit more than a wet cloth might be needed but forbore saying so.

“What happened?” he asked instead. “Was it an accident?”

“No.” Fraser rolled clumsily onto hands and knees, got one knee up, foot braced—and then stopped, clearly contemplating the mechanical considerations involved in getting to his feet. Without comment, Grey stooped, got him under the left arm, and levered him into a standing position, this operation being accompanied by a muffled groan.

“I showed the poem to Siverly,” Fraser said, jerking his coat straight. “He pretended not to know me, but he did. He read it, asked me who I was, then tried to dismiss it as a fraud of some sort, a faked antiquity. Then I turned my back to take my leave, and he tried to kill me.” Despite obvious pain, he gave Grey a lopsided smile. “I suppose ye’d call that evidence, aye?”

“I would, yes.” Grey gave him back the smile. “Thank you, Mr. Fraser.”

“Ye’re most welcome,” Fraser said politely.

Tom arrived at this point with a bowl of water, a cloth, and an anxious-looking young woman.

“Oh, sir,” she cried, seeing Fraser. “Mr. Tom said ye’d been thrown off your horse, the wicked creature, and into a ditch on your head! Are ye damaged at all?”

Fraser looked utterly outraged at the notion that he might have been thrown by an aged mare—plainly this excuse for his appearance would never have occurred to him—but he luckily refrained from speaking his mind and submitted with grimaces to having his face swabbed clean. With ill grace and to the accompaniment of much sympathetic—and some derisive—comment from the taproom, he allowed Grey and Tom to assist him up the stairs, it having become obvious that he could not raise his left knee more than an inch or two. They lowered him upon the bed, whereat he gave an agonized cry and rolled onto one side.

“What’s the matter?” Tom asked anxiously. “Have you injured your spine, Captain? Ye could be paralyzed, if it’s your spine. Can ye wiggle your toes?”

“It’s no my spine,” Fraser said through his teeth. “It’s my arse.”

It would have seemed odd to leave the room, so Grey remained, but in deference to what he assumed to be Fraser’s sensibilities, he stood back and allowed Tom to help Fraser remove his breeches, averting his own gaze without being obvious about it.

A shocked exclamation from Tom made him look, though, and he echoed it with his own.

“Jesus Christ! What the devil did he do to you?” Fraser halflay on the bed, shirt rucked up to display the damage. Nearly the whole of Fraser’s left buttock was an ugly purplish-blue, surrounding a swollen contusion that was almost black.

“I told ye,” Fraser said grouchily, “he tried to cave my heid in. With a sort of club wi’ a knob on one end.”

“He’s got the devil of a bad aim.”

Fraser didn’t actually laugh, but his scowl relaxed a little.

“What you want,” Tom informed him, “is a poultice for bruising. Me mam would make one out of brick dust and egg and a bit of pounded milk thistle, when me and me brothers would get a black eye or summat of the kind.”

“I believe there is a distinct shortage of brick dust in the neighborhood,” Grey said. “But you might see what your inamorata recommends in the nature of a poultice, Tom.”

“Likely a handful of manure,” Fraser muttered.

In the event, Tom returned with the landlord’s wife, bearing a moist cloth full of sliced, charred onions, which she applied, with many expressions of sympathetic horror (punctuated by loud expressions of astonishment as to how such a kind, sweet horse as our Bedelia, and her so gentle a soul as could have given our Lord a ride into Jerusalem, might ever have come to give the gentleman such a cruel toss, which made Fraser grind his teeth audibly), to the sufferer’s shoulder, leaving the more delicate application to Tom.

Owing to the nature of his injuries, Fraser could not lie comfortably on his back, or on either side, and was obliged to lie on his stomach, the bad shoulder cradled by a pillow and the air of the chamber perfumed with the eye-watering fragrance of hot onions.

Grey lounged against the wall by the window, now and then looking out, just in case Siverly might have organized some sort of pursuit, but the darkening road remained empty.

From the corner of his eye, he could see the woman completing her ministrations. She went and came again with a second poultice, then climbed the stairs once more, puffing slightly, with a dram of whiskey, which she held carefully with one hand, lifting Fraser’s head with the other to help him drink, though he resisted this assistance.

The movement had disarranged the first poultice, and she pulled back the neck of Fraser’s shirt to replace it. The firelight glinted across the white scars, clearly visible across his shoulder blade, and she gave a single, shocked click of the tongue when she saw them. She gave Grey a hard, straight look, then, with great gentleness but a tight mouth, she straightened the shirt, unplaited Jamie’s hair and combed it, then braided it loosely and bound it with a bit of string.

Grey was conscious of a sudden lurch within, watching sparks of copper glint from the thick dark-red strands that slid through the woman’s fingers. A sharp spurt of what began as simple jealousy ended as a sense of baffled longing as he saw Fraser, eyes closed, relax and turn his cheek into the pillow, his body yielding, unthinking, compliant to the woman’s touch.

When she had done, she went out, glancing sidelong at Tom. He looked at Grey and, receiving a nod of assent, went downstairs after her.

Grey himself poked up the fire and then sat down on a stool beside the bed.

“Do you need to sleep?” he inquired, rather gruffly.

The slanted blue eyes opened at once.

“No.” Fraser raised himself gingerly, weight resting on his left forearm. “Jesus, that hurts!”

Grey reached into his portmanteau and withdrew his flask, which he handed over.

“Brandy,” he said.

“Thank you,” Fraser said fervently, and uncorked it. Grey sat down again, with a small glow of gratification.

“Tell me, if you will, exactly what happened.”

Fraser obliged, pausing periodically to swallow brandy, wipe his eyes, or blow his nose, as the onion fumes made these run profusely.

“So, plainly he recognized the poem,” Grey said. “Which is reasonable; it confirms our original assumption that it had something to do with Siverly, as Carruthers had made a point of including it. What is more interesting is his question to you: ‘Who are you?’ That implies that the answer was something other than your name, does it not? Particularly if, as you say, he recognized you.”

Fraser nodded. “Aye, it does. It also implies that there are people he doesna ken personally, but who might be expected to recognize that poem—and to seek out others o’ the same ilk, using the poem as a signal. In other words—”

“A conspiracy,” Grey said, with a feeling between dread and excitement settling in his stomach.

Fraser gave a small grunt of assent and, handing back the half-empty flask, eased himself down, grimacing.

“What sort of conspiracy do you think it is, Mr. Fraser?” Grey asked, watching him closely. The Scot’s mouth tightened for a moment, but he’d plainly already done his thinking on the matter, for he answered without hesitation.

“Politics. There’s a wee reference in the poem to a white rose. That canna mean anything but Jacobites.” He spoke in a tone of absolute conviction.

“Ah.” Grey paused, then, striving for casualness, said, “I don’t believe you mentioned the white rose in your original translation.”

Fraser blew his nose with a vicious honk. “No,” he said calmly, sniffing, “nor after I showed it to Captain Lally. Neither did he.”

“And yet you tell me now,” Grey observed.

Fraser gave him a sideways look, put out a hand for the flask, and drank more brandy, as though considering his answer, though Grey was reasonably sure he’d considered it extensively already.

“Now it’s real,” he said finally, putting down the flask. He shifted a little, grimacing. “Ye wouldna ken, but in the time before the Rising in Scotland, and to nay little extent after, there were dozens—nay, hundreds—of tiny conspiracies. Plots, suggestions o’ plots, hints of plots—any man who could hold a pen writing coded letters, talking of money, praising his own connections, and blackening the names of others—and nearly all of it nothing but wind.”

He wiped his eyes, sneezed, and wiped his nose.

“Jesus, I may never eat onions again.”

“Does it help? With the pain, I mean.”

Fraser looked surprised, as though it had never occurred to him to wonder.

“Aye, it does; it warms the sore parts.” His mouth twitched. “That, or maybe it’s the brandy.” He cleared his throat. “Anyway. I saw hundreds of things like that, in Paris. For a time, it was my business to look for such things. That’s where I made the acquaintance of your sister-in-law.”

Jamie spoke casually, but Grey saw the Scot’s sidelong look and manfully concealed his own surprise.

“Yes, Hal said her father was a … dealer in documents.”

“That’s a verra tactful way to put it.” He sniffed and looked up, one eyebrow raised. “I’m surprised that she didna tell ye about the white rose herself,” he said. “She must ha’ seen it.” And then his gaze sharpened. “Oh,” he said, with a half smile. “Of course, she did. I should have kent that.”

“You should,” Grey agreed dryly. “But you said, ‘Now it’s real.’ Why? Only because Siverly is involved in some way?”

Jamie nodded and shifted himself, looking for a more comfortable way to lie. He settled for resting his forehead on his crossed forearms.

“Because Siverly’s rich,” he said, his voice a little muffled. “Whether he stole his money or made it, we ken he’s got it, do we not?”

“We do,” Grey said, a little grimly. “Or at least he had it at one point. For all I know, he’s spent it on all on whores and horses. Or that monstrous great house.”

Fraser made a motion of the head that might have been agreement.

“Either way, he has something to lose,” he said. “And there’s the minor consideration that he tried, verra seriously, to kill me.” He raised his head from the pillow, squinting at Grey. “He’ll try again, aye?” he observed, though without much concern. “Ye havena got much more than tomorrow morning before he turns up here.”

“I mean to call upon Major Siverly in the morning,” Grey assured him. “But you have not completely answered my question, Mr. Fraser. You said, ‘Now it’s real,’ and I understand that. But should not the possibility of a substantial conspiracy, well funded and decently managed, increase your loyalty to the Stuart cause?”

Fraser laid his head on his arms, but turned his face toward Grey and studied him for some time, eyes narrowed.

“I shall never fight in that cause again,” he said at last, softly, and Grey thought he spoke with a sense of true regret. “Not from cowardice, but from the sure knowledge of its futility. Major Siverly’s nay friend to me. And should there be men I know involved in this … I will do them nay service to let it go further.”

He turned his face away again and lay quiet.

Grey picked up the flask and shook it. There was very little left in it, but he drank this, slowly, watching the play of fire through the tangled strands of the peat bricks in the hearth.

Was Fraser telling the truth? He thought so. If so—was his assessment of that one phrase in the poem sufficient as to conjure up a complete Jacobite conspiracy? But that wasn’t the only evidence, he reminded himself. Minnie had said the same—and, above all, Siverly’s attempt on Fraser’s life argued that the poem itself was dangerous in some way. How else if not, as Fraser said, a signal of recognition? But a signal to whom?

He fell to thinking of how his meeting with Siverly might go, knowing what he now did. Ought he, too, present a copy of the same poem, to see what response it drew? He had made a point of seeking out Siverly after the Battle of Quebec, to thank him for his service in saving Grey from being brained by a tomahawk. Siverly had modestly dismissed the matter—but it would plainly be foremost in his mind at sight of Grey.

Grey grimaced. Yes, he owed Siverly a debt of honor. But if Siverly had done half what Carruthers claimed, he had forfeited his right to such consideration.

The room was warm. He loosened his neckcloth, which made him think of his dress uniform, its leather stock and silver gorget. Tom had packed it with great care, preserving it from loss and damage on the journey, for the sole purpose of being worn to arrest Gerald Siverly, if necessary.

Had the time come for that? He thought not yet. He’d take with him not only the poem but a few selected sheets from Carruthers’s packet and, depending upon Siverly’s reception of him, would decide whether—and which—to show him. Showing the poem would link him immediately with Jamie Fraser, and thus perhaps threaten Siverly. If he could persuade Siverly to go back to England voluntarily, that was by far the best result. But if not … He brooded for a bit, but he was sick of thinking of Siverly, and his mind wandered. The scent of onions had subsided to a pleasant odor that conjured thoughts of supper. It was very late. Perhaps he should go down; he could have the girl bring something up for Fraser.…

Once more he saw the woman’s hands, gentle on Fraser’s face and body, and the big Scot turning at once to her touch, a stranger’s touch. Only because she was a woman. If he himself had ventured to touch the man …

But I have. If not directly. The open neck of the shirt had slipped back, and the faint glimmer of the scars showed once more.

Jamie’s head turned, and his eyes opened, as though he had felt the pressure of Grey’s gaze. He didn’t speak but lay quiet, meeting John’s eyes. Grey was conscious all at once of the silence; the pub’s customers had all gone home, the landlord and his family retired for the night.

“I’m sorry,” he said, very softly.

“Ego te absolvo,” Fraser murmured, and shut his eyes.

22

Glastuig

THE BAY GELDING WAS LAME IN THE RIGHT FORE, AND JOHN Grey had declined to ride the unfortunate Bedelia, on grounds that she would be instantly recognized, thus establishing a link between himself and Jamie Fraser and causing Major Siverly to smell a rat. He therefore walked the two miles from Beckett’s inn to Siverly’s estate, Glastuig, reciting Latin poetry as a means of keeping his thoughts off the impending meeting.

He’d done what planning was possible. Once the strategy and tactics of a battle were decided, you put it out of your mind until you came to the field and saw what was what. Trying to fight a battle in your head was pointless and did nothing but fret the nerves and exhaust the energies.

He’d had a hearty breakfast of black pudding and buttered eggs with toasted soda bread, washed down with Mr. Beckett’s very good beer. Thus internally fortified, and dressed in a country gentleman’s good wool suit—complete with gaiters to save his lisle stockings from the mud—and with several documents carefully stowed in separate pockets, he was armed and ready.

Qui nunc it per iter tenebricosum
illuc, unde negant redire quemquam.

Now he goes along the dark road, thither whence they say
no man returns.

It was a very beautiful morning, and a small group of pigs were enjoying it to the maximum, snorting and rooting under a tumbled stone wall. Aside from these, the landscape seemed entirely empty, until after a mile or so a woman in a shawl came past him in the lane, leading an ass with a small boy sitting on it. He lifted his hat politely to the woman and wished her good morning. All of them stared at him, the woman and the boy turning round in order to keep staring after they’d passed him. Possibly strangers were not common in the neighborhood, he thought.

This conclusion was borne out when he rapped his walking stick on the door of Siverly’s manor, and a weedy-looking young butler with astonishingly vivid ginger hair and a large quantity of freckles blinked at him as though he’d sprung out from behind a mushroom.

“I’ve come to call upon Major Siverly,” Grey said politely. “My name is Grey.”

“Is it?” said the butler uncertainly. “You’re an Englishman, I daresay?”

“Yes, it is,” Grey assured him. “And, yes, I am. Is your master at home?”

“Well, he is, then, but—” The man glanced over his shoulder at a closed door on the far side of a spacious foyer. “Oh!” A thought seemed to strike him, and he looked back at Grey with the air of one who has successfully put two and two together to make four.

“You’ll be after being a friend of the other Englishman, sure!”

“The … other Englishman?”

“Why, the one what rode over this morning from Brampton Court!” the butler exclaimed happily. “He’s in the library with the master, and them talking away sixteen to the dozen. They’ll be expecting you, then, won’t they?”

“Oh, to be sure,” Grey said cordially, wondering what the devil he was about to walk in to but walking after the butler, nonetheless.

The butler pulled open the beautifully carved door to the library and bowed with an extravagant gesture, ushering Grey in.

He was looking for Siverly and therefore saw him at once, the major looking up with surprise from what looked like a pair of account books.

“Major Siverly—” he began, infusing his voice with warmth. But then he caught sight of the major’s companion, seated across the desk from Siverly, and the words stuck in his throat.

“What on earth—Bulstrode, what the devil are you at?” Siverly barked at the butler, who blinked, bewildered. “Haven’t I told you not to bring visitors in unannounced?”

“I—I thought—” The hapless butler was stuttering, glancing wildly back and forth between Grey and Edward Twelvetrees, who was staring at Lord John with a look somewhere between astonishment and outrage.

“Oh, go away, you clot,” Siverly said irritably, getting up and shooing the butler off. “Colonel Grey! What a pleasant surprise. You must forgive the … er … unorthodox welcome.” He smiled, though with considerable reservation in his eyes. “Allow me to make you acquainted with Captain—”

“We’ve met.” Twelvetrees’s words were as clipped as bits of wire. He stood up slowly, keeping his eyes fixed on Grey as he closed the ledger in front of him. Not before Grey had time to see that it contained a listing of what looked like fairly large sums.

And speaking of sums—there was an ironbound chest sitting on the desk, its lid open, more than half filled with a quantity of small wash-leather bags, each tied round with string. Under the bay window, the lid of a blanket chest stood open. A depression in the blankets showed where the ironbound chest had rested. Siverly’s eyes darted toward this, and his hand twitched, but he stayed it, evidently not wanting to draw attention to the chest by closing it.

“What are you doing here?” Twelvetrees asked coldly.

Grey took a deep breath. Nothing for it but charge straight in.

“I came to pay a call on Major Siverly,” he said mildly. “And you?”

Twelvetrees’s mouth pursed a little. “Just happened to be in the neighborhood, eh?”

“No, I came particularly to speak with the major about a matter of some importance. But of course I have no wish to intrude,” Grey said, with a brief bow to Siverly. “Perhaps I might come again at some more convenient occasion?”

Siverly was looking back and forth between Grey and Twelvetrees, plainly trying to fathom what was going on.

“No, no, do stay,” he said. “I must confess—a matter of importance, you said?” His face was not particularly mobile, but he wasn’t a good cardplayer, and wariness and calculation flickered over his slab-sided features.

“A private matter,” Grey said, smiling pleasantly at Twelvetrees, who was surveying him through narrowed eyes. “As I say, a more convenient—”

“I’m sure Captain Twelvetrees will excuse us for a few moments,” Siverly interrupted. “Edward?”

Christian names, is it? Grey thought. Well, well.

“Certainly.” Twelvetrees moved slowly toward the door, eyes like a pair of pistol barrels fixed on Grey.

“No, no,” Siverly said, gesturing him back to his seat. “You stay here, Edward; Bulstrode will bring some tea. Colonel Grey and I will just take a stroll down to the summerhouse and back.”

Grey bowed to Twelvetrees, keeping a charming smile on his face, and followed Siverly out of the library, feeling Twelvetrees’s eyes burning holes between his shoulder blades.

Hastily, he reviewed his strategy as he followed Siverly’s broad back across the freshly rolled lawn. At least he wasn’t going to have to carry out his inquisition in front of Twelvetrees, but he’d have to assume that anything he said might well be conveyed to “Edward.”

“What a beautiful property,” he said, as they rounded the corner of the house. It was true; the lawns spread a stately distance before and behind, and edging the back lawn were terraces of roses and other flowering bushes, with a walled garden to the left that was likely the kitchen garden; Grey saw what looked like espaliered fruit trees poking up above the plastered wall. In the distance, beyond the formal terraces, was a charming small white summerhouse, standing on the edge of an ornamental wood, and, beyond that, the stables.

“Thank you,” Siverly said, a note of pride in his voice. “I’ve been improving it, these last few years.” But he was not a man to be distracted by compliments. “You did say …?” He turned to Grey, one steel-gray eyebrow raised.

“Yes.” In for a penny, in for a pound. Grey felt something of the giddy recklessness he experienced when plunging into a fight. “Do you by chance recall an adjutant named Charles Carruthers? He was with one of your companies in Quebec.”

“Carruthers,” Siverly said, a mildly questioning tone in his voice—but it was plain from his face that the name was familiar to him.

“He had a deformed hand,” Grey said. He disliked reducing Charlie to such a description, but it was the quickest and surest way forward.

“Oh, yes. Of course.” Siverly’s broad, pockmarked brow lowered a bit. “But he’s dead. I’m sure I heard that he was dead. Measles, was it? Some sort of ague?”

“He is dead, I’m afraid.” Grey’s hand dipped into his coat, hoping he remembered which pocket he’d put the folded paper in. He pulled it out but held it in his hand, not offering it yet to Siverly.

“Do you know my brother, by chance?”

“Your brother?” Siverly now looked frankly puzzled, “The duke? Yes, of course. I know of him, I mean; we aren’t personally acquainted.”

“Yes. Well, he has come into possession of a rather curious set of documents, compiled by Captain Carruthers. Concerning you.”

“Concerning me? What the devil—” Siverly snatched the paper from Grey’s hand, anger flaring so suddenly in his eyes that Grey had an instant apprehension of how some of the incidents Charlie had described had come about. The violence in the man was simmering just below the skin; he saw only too well how Siverly had come so close to killing Jamie Fraser.

Siverly read the page quickly, crushed it in his hand, and threw it to the ground. A vein stood out on his temple, pulsing blue under his skin, which had gone an unpleasant purplish color.

“What balderdash is this?” he said, his voice thick with rage. “How dare you come bringing me such whinging, blithering—”

“Do you deny that there is any truth in Captain Carruthers’s account?” The page was one regarding the events leading to the mutiny in Canada. There were more damning pages—many of them—but Grey had thought to start with something clear-cut.

“I deny that Pardloe has any right to question me in the slightest particular! And as for you, sir—” Siverly loomed suddenly over Grey, fists clenched. “Damn you for an interfering, busy-bodying fool! Get out of my sight.”

Before Grey could move or speak, Siverly had whirled on his heel and stamped off, moving like an ox with its tail on fire.

Grey blinked, belatedly realized that he was holding his breath, and exhaled. The summerhouse was twenty feet away; he went and sat on the steps to collect himself.

“So much for gentle persuasion,” he said under his breath. Siverly had already reached the lawn and was forging up it to the house, making the occasional furious gesture en route.

Plainly an alternative plan would have to be put in train. But in the meantime, there was a good deal to think about. Edward Twelvetrees, for one. That ironbound chest, for another.

Grey had been in the army in one capacity or another since the age of sixteen. He knew what a paymaster’s books looked like—and, likewise, a paymaster’s chest. Clearly Twelvetrees and Siverly were involved in something together that involved the disbursement of funds—and fairly considerable funds—to a number of individuals.

Siverly had disappeared into the house. Grey continued to sit for a little, thinking, but could come to no firm conclusions. Obviously, Siverly wasn’t going to tell him anything about the paymaster’s chest. Perhaps it would be worth riding over to Brampton Court—that’s where the butler had said Twelvetrees was staying—and trying to inveigle information out of the other conspirator. At least he was reasonably sure that Twelvetrees wouldn’t try to kill him out of hand. Though it might be as well to bring his dagger.

Just as Grey rose to his feet, Twelvetrees himself came out of the house and, looking out across the lawn, saw Grey at the summerhouse. He lowered his head and came down, looking bitter and determined.

Grey waited.

Twelvetrees was slightly flushed when he arrived but had himself well in hand. None of Siverly’s volcanic passion showed in that lean, long-nosed face. There was hostility, to be sure, and considerable dislike.

“You should leave, Colonel Grey,” he said without preamble. “And do not come back. I tell you this for your own good; there is no profit in pestering Major Siverly, no matter what your motive—and I confess I cannot make that out. No, don’t tell me—” He held up a minatory hand. “I don’t care. Neither do you need to know what my motives are. Suffice it to say that you meddle in matters that you do not understand, and if you continue to do so, you will regret it.”

He made to turn on his heel, but Grey, moved by impulse, put out a hand and grasped his sleeve.

“A moment, Captain, if you please.” He groped with his free hand for his waistcoat pocket and pulled out another sheet of paper—one of the copies of the Wild Hunt verse. “Look at this.”

Twelvetrees looked as though he meant to jerk away, but instead seized the paper impatiently and opened it.

He didn’t even read it but turned pale at sight of the words.

“Where did you get this?” he said, his voice nearly a whisper.

“From Charlie Carruthers,” Grey said. “I see you recognize it. Do you—”

He never got to complete the sentence. Twelvetrees shoved the paper into his chest so hard that he took a step backward to avoid falling. He caught his balance, but Twelvetrees was already striding away across the little flagstone walk. Grey caught sight of a snail on the stone. Twelvetrees’s shoe came down upon the animal with an audible crunch. He paid no attention but forged blindly on, leaving a small, wet stain glimmering on the flags.

23

Plan B

THE NEXT DAY DAWNED SULLEN AND OVERCAST BUT NOT actually raining. Yet. Grey dressed carefully in his uniform, Tom Byrd assisting him with the same sense of solemn ceremony as though preparing Grey for battle. Leather stock, gorget, polished boots … Grey hesitated for a moment over wearing his dagger, but in the end, thinking of Siverly’s attack on Jamie Fraser, put it in his belt.

Fraser leaned against the window frame, half-sitting on the sill, watching the preparations with a small frown. He’d offered to go with Grey, but John had declined, thinking that his presence could not but inflame Siverly. It was going to be a sufficiently sticky interview without introducing further complications.

“If I don’t come back,” he told Fraser at the door, “you have my explicit permission to do whatever you like to Siverly.” He’d meant it as a joke, but the Scotsman nodded soberly.

“I’ll take your body home to your brother.”

Tom Byrd made a horrified noise, but Grey smiled, affecting to think this a witty riposte to his own feeble jest.

“Yes, you do that,” he said, and went downstairs, bootheels thumping.

The butler at Glastuig opened the door to him, eyes wide at seeing him in his uniform.

“I will see your master, if you please,” Grey informed him, stepping inside without invitation. “Where is he?”

The butler gave way, flustered.

“The master’s not in the house, sir!”

“Where is he, then?”

The man’s mouth worked for a moment and he glanced from side to side, looking for a suitable answer, but he was too discomposed by the uniform to lie.

“Why … he’s out in the summerhouse, to be sure. He often sits out there of a morning. But he—”

Grey nodded and turned on his heel, leaving the butler dithering behind him.

He walked across the lawn toward the folly, rehearsing what to say—and thinking what to do next if his reasoning did not move Siverly. He had very little expectation that it would, but he owed it to his own sense of fairness to give the man a chance to come back voluntarily.

If not … then he’d come back under arrest. The slightly sticky part being that Grey had no formal authority in Ireland, still less the authority to arrest anyone, and Siverly almost certainly knew that. Grey could do it legally, by requesting the justiciar at Athlone to send a party of soldiers to bring Siverly to the castle—if the justiciar saw the matter in the same light—there to be formally handed over to Grey, who would then serve as a military escort to see Siverly into the custody of the British army.

This supposed, though, that Siverly would remain in situ while Grey rode to Athlone and back, that the justiciar’s deputy (the justiciar being presumably a-wooing in France at the moment) would be moved by the force of Grey’s argument to arrest an obviously wealthy and locally esteemed man and then submit him to the mercies of a foreign government, and that Siverly would in turn meekly submit to the justiciar’s men. Frankly, Grey thought the odds low on all three fronts.

The alternative was summary arrest—well, kidnapping, if you wanted to be blunt about it—carried out by Grey and Jamie Fraser, with Tom Byrd holding the horses. Grey was strongly inclined to favor this line of action, and he knew that Fraser would be only too pleased to assist him.

While it had the appeal of directness—plus the additional charming possibility of collateral damage sustained by Siverly in the course of resisting arrest—he didn’t delude himself that it would be simple. They’d have to get Siverly across half of Ireland and onto a ship without attracting undue attention—in a country where he spoke the local language and they didn’t.

“Needs must when the devil drives,” he muttered, and stamped heavily up the steps of the folly, in order to give Siverly fair warning of his advent. He thought he heard movement inside, but as his head came above the top of the steps, the folly appeared to be empty.

He’d been a soldier for a long time, though, and the sense of danger struck him so acutely that he ducked before realizing consciously that anything was wrong. Crouched on the steps with his heart hammering, he grasped his dagger and listened for all he was worth. He heard a loud rustling of the shrubbery behind the folly and instantly leapt up, ran down the steps and round the folly.

Siverly had made it into the ornamental wood; Grey couldn’t see the man, but he heard the snap and crunch of a body forcing its way through undergrowth in a hurry. Follow, or go round?

He hesitated for no more than an instant, then ran to the left. The man must be heading for the stables; he could cut him off.

He vaguely saw servants in the distance, pointing at him and shouting, but paid them no mind. He’d lost his hat, but that didn’t matter, either. He galloped through the kitchen garden, leaping a basket of turnip greens set dead in the middle of the walk, and dodging the openmouthed cook who’d set it there.

The gate was shut, and he didn’t bother fumbling for the latch but seized it with both hands and vaulted over, feeling an absurd rush of fierce pleasure in the feat. A short, destructive dash through a terrace of rosebushes, and the stables loomed ahead of him. The big sliding door was closed; Siverly hadn’t got out yet. He wrenched the door open and charged into the dim-lit stable, where his tumultuous advent startled a number of horses, who snorted and whinnied, dancing and curvetting in their stalls. He ignored them all and stood panting in the center of the aisle, facing the door at the opposite end.

The guilty flee where no man pursueth. The words came to him and he would have laughed, if he’d had breath. He hadn’t wanted any more proof of Siverly’s guilt, but this open admission by flight would give Grey the excuse to make an immediate arrest.

It occurred to him vaguely that Siverly outweighed him by at least three stone and might be armed, but he dismissed the thought. He had the advantage of surprise here, and meant to use it. He took up a position to the side of the sliding door and stepped into a narrow alcove used for storing tack.

The horses had calmed down, still snorting and bobbing their heads but now beginning to munch hay again. He heard the rumbling as the sliding door opened—but it was the wrong door, the one he’d come in by. He risked a quick glance out of his hiding place but saw only a groom, pitchfork and manure shovel in hand. He ducked back, muttering, “Shit,” under his breath. He didn’t need a witness, let alone one armed with a pitchfork, who would likely come to his master’s aid.

The groom’s eyes flicked from side to side, though, instantly sensing something amiss among the horses. He dropped the shovel with a clang and advanced toward Grey’s end of the stable, fork held menacingly before him.

“Come on! Let’s be havin’ ye out of there!”

Not much help for it. Grey tucked his dagger out of sight and stepped out into the aisle.

“Good morning,” he said pleasantly. “Is your master about?”

The groom halted, blinking at this crimson-clad apparition.

“And who the divil are you? Sir,” he added uncertainly.

“An acquaintance of Major Siverly’s. Grey is my name,” he added helpfully.

The man, middle-aged and possessed of a head like a cannonball, paused, blinking suspiciously. Grey wondered whether he’d ever met an Englishman—but of course he must have; Edward Twelvetrees had visited here.

“How does your honor come to be in the stable, eh?” The pitchfork stayed steady. Surely the idiot didn’t take him for a horse thief?

“The butler told me Major Siverly was here, of course.” Grey allowed a certain impatience to creep into his tone, all too aware that Siverly himself might come in at any moment. So much for his ambush! He’d just have to put the best face on it he could and inveigle Siverly into walking back to the house with him. Once out of pitchfork reach …

“Himself’s not here.”

“Yes, I noticed that. I’ll … um … look for him outside.” Before he could be forcibly escorted out with a pitchfork aimed at the seat of his breeches, he whirled on his heel and strode briskly toward the door. The groom came after him, but slowly.

He was mentally cursing his luck and trying to think how best to deal with Siverly—but was saved the effort, as Siverly was not in fact advancing on the stable. A paddock and a field lay between the stable and the little wood where the folly stood, and both were empty.

Grey said a bad word.

“Your honor?” said the groom, startled.

“Are all the horses in the stable?” he demanded, turning on the groom. The man eyed him narrowly, but the pitchfork was now resting tines on the ground, thank God. The groom scratched his head slowly.

“What would they be doing there, for all love? There’s Bessie and Clover out with the big wagon, and the gray mare and her colt with the others in the upper field, and—”

“Saddle horses, for God’s sake!”

“Oh, saddle horses, is it?” The groom was at last beginning to be moved by his urgency, and wrinkled his brow. He squinted off to the left, where Grey perceived several horses switching their tails in a distant field. “Well, there’s the four up there—that’s Richard Lionheart, and Istanbul, and Marco, and—”

“Will you just for God’s sake tell me if any are missing?” Grey’s urgency was taking on a sense of nightmare, the sort of dream where one strove to make progress through some sucking bog, only to encounter the walls of an endless maze.

“No, your honor.” Before the words were fully out of the groom’s mouth, Grey was striding back toward the folly, the sense of nightmare growing.

It wasn’t Siverly’s alarm at his presence that he’d sensed on the steps of the folly. It was acute, impending danger, a sense of harm. He was running now, ignoring the groom’s shout behind him.

He took the steps of the folly in two great strides, smelling it before he saw it, what he must have smelled faintly before, but so much stronger now, and his foot came down in the blood and slid out from under him. He waved his arms, staggering to keep his balance, and fetched up hard against the railing of the folly, breathless and choked with the smell of it, the whiff of death now full-blown and reeking at his feet.

24

Clishmaclaver

JAMIE HAD BORROWED A BOOK FROM PARDLOE’S LIBRARY, A pocket edition of Homer’s Iliad, in Greek. He’d not read Greek in some years, and thought perhaps to renew his acquaintance with the language, but distraction of mind was interfering with his concentration.

Not thus the lion glories in his might,

Nor panther braves his spotted foe in fight,

Nor thus the boar (those terrors of the plain;)

Man only vaunts his force, and vaunts in vain.

He’d last spoken Greek in Ardsmuir prison, trading bits of Aristophanes with Lord John over a makeshift supper of porridge and sliced ham, the rations being short even in the governor’s quarters, owing to a storm that had kept regular supplies from being delivered. There had been claret to wash it down with, though, and it had been a cordial evening. He’d taken care of the bits of business that needed to be done on behalf of the prisoners, and then they’d played chess, a long, drawn-out duel that had lasted nearly ’til dawn. Grey had won, at last, and had hesitated, glancing at the battered sofa in his office, clearly wondering whether he might offer Jamie the use of it, rather than send him back to the cells for an hour’s sleep before the prisoners rose.

Jamie had appreciated the thought, but it wouldn’t do, and he’d set his face impassively, bowed correctly, and bade Lord John good night, himself rapping on the doorframe to summon the dozing guard.

“Merde,” he said under his breath. He’d been sitting on the bench outside the inn, gazing down the road with the book open on his knee, for God knew how long. Now it had come on to rain, and wee drops stippled the page, brushing soft against his face.

He wiped the page hastily with his sleeve and went inside, putting the book in his pocket. Tom Byrd was sitting by the hearth, helping young Moira Beckett wind her fresh-dyed yarn. He’d been making sheep’s eyes at Moira, but at the sound of Jamie’s entrance, his head swiveled round like a compass needle.

Jamie shook his head slightly, and Tom grimaced, but then turned back to Moira.

“D’you know what time it is, Miss Beckett?” Tom asked politely.

“About half-three, so it is,” she replied, looking a little startled. Jamie suppressed a smile. She’d turned her head to look out the window at the light, just as Jamie had when Tom asked the question. The notion that anyone would not be able to know what time it was by the light was clearly foreign to her, but Tom was a Londoner bred and born, and thus never out of hearing of the bells of one church or another.

“I s’pose his lordship must be having a good visit with his friend,” Tom offered, looking to Jamie for confirmation.

“Aye, well, I hope he had a more cordial reception than I did.” Grey had left for Glastuig just after ten; it was no more than a half hour’s ride. Five hours was surely a portent of something, but whether it might be good news or bad …

He shook his head and went upstairs. He sat by the window and opened his book again, but could not bend either eye or mind to the tragedy of Hector’s ignominious death.

If it came to him having to go back to England with Grey’s body and deliver him to Pardloe … he might just take Quinn at his offer and run, he thought. But surely the wee fool would have been on his guard, knowing what had happened to him? After all—

He sat up straight, his eye catching the flicker of movement far down the road. It wasn’t Grey, though; it was a man on foot, half-running, with the hitching, lolloping gait of one forcing himself past his bodily limits.

He was down the stairs and out the door, Tom Byrd on his heels, by the time the runner came within hailing distance, and they rushed to him, supporting him.

Quinn was deathly pale, drenched in sweat, and gasping for breath.

“I think ye’d best come, Jamie. Your friend’s killed Major Siverly, and the constable’s after arresting him.”

THERE WAS A KNOT of people standing on the lawn, most of them gesticulating. There was a man in a sober cloth coat and good cocked hat who seemed to be in charge of the proceedings—Jamie supposed this must be the constable. Most of the other folk there were obviously the servants of the house, all talking at once and waving their arms. And in the midst of it all stood John Grey, looking vastly irritated.

He was disheveled, his hair coming out of its plait, and there were smears of mud on his uniform—Tom Byrd willna care for that, Jamie thought automatically. He was right; beside him, Tom gave a small squeak of outrage, and Jamie put his hand on the lad’s arm to keep him quiet.

Making his way cautiously toward the little knot of people, he kept out of sight as much as he might, until he should determine how best to be of help. From twenty feet away, he saw that Grey’s wrists were bound together in front of him and that the dark smears on his boots and breeks were blood, not dirt.

Grey was saying something, his voice pitched loud to be heard over the clishmaclaver, but Jamie couldn’t make out what he said. Grey turned away from the constable, shaking his head in disgust—and his eye caught Jamie’s. His face went from anger to calculation in an instant, and he made a brief, violent shooing gesture with one hand. “Go away,” it said, clear as day.

“What are they going to do with him?” Tom whispered urgently in Jamie’s ear.

“I dinna ken.” Jamie faded back a step or two into the shrubbery. “They’ve arrested him, Quinn said. Maybe they’ll take him to the local gaol.”

“They can’t do that!”

He glanced at Tom, whose round face was set in indignation, fists clenched at his sides.

“Aye, well, wait and see.” Thoughts were running through his mind, trying to make out what it was Grey wanted him to do.

“Go out where he can see ye, wee Byrd,” he said, narrowing his eyes at the scene. “They’ll let ye near him, I think, as ye’re his servant.”

Tom gave him a wild look, but then drew himself up and nodded manfully. He stepped out of the shrubbery and walked toward the group, and Jamie saw Grey’s expression of annoyance and anxiety ease a little. His own eased, as well; he’d guessed right, then.

There was a good bit of palaver and some shoving, the servants trying to keep Tom Byrd away from Grey. The young valet stood his ground, though, and Grey added his own insistence, scowling and gesturing at the constable with his bound hands. The constable looked slow and suspicious, but he had an air about him of authority; when he lifted a hand for silence, the magpie chatter ceased.

“You’re this man’s valet, ye say?” Jamie could just hear, above the patter of rain on the leaves and the servants’ muttering.

“I am, sir.” Tom Byrd bowed deeply. “Will you let me talk to him, please?”

The constable glanced from Tom Byrd to Grey, then back. He stood in thought for some moments, but then nodded.

“Aye, go ahead. You lot!” He lifted his chin imperiously at the servants. “I want to speak to the person who found the body.”

There was a general shifting and glancing to and fro, but then a maid stepped out of the throng, pushed by two of her fellow servants. She looked wild, her eyes showing white like a spooked horse, and her hands wrapped in her apron, strangling it.

“Was it you found your master, then? Go on, now, there’s naught to fear,” the constable said, in a tone that he probably thought was reassuring. He might as well have said that he proposed to take her straight to the hangman, for the maid wailed in terror and threw the mangled apron over her head.

One of the men with her appeared to be her husband, for he put an arm around her and stuck out his chin—trembling, but out, Jamie noted with approval—at the constable.

“She did, then, your honor, and it’s quite put her out of her wits with the shock, as ye see.”

“I see,” the constable said rather brusquely. “Well, who the fook else saw what happened? You?”

“Oh, not me, oh, no, your honor,” said the husband, turning white and stepping back, making a sign against evil. His wife shrieked, feeling his sheltering arm depart, and cowered. Her friends among the servants obligingly set up a companionable keening to keep her company, and the constable set his jaw like a bulldog against the racket, lower teeth set hard in his upper lip.

While the constable conducted his laborious investigations, and the rain began to fall more heavily, Jamie saw Grey draw Tom Byrd aside with a jerk of his head, then bend close to his ear, clearly giving instructions, glancing now and then as he did so at the shrubbery where Jamie stood hidden.

He thought he made out from the incoherent babblings of the maid that she’d found the master in the summerhouse, and as the constable seemed indisposed to go and look for himself, Jamie eased out of the shrubbery and went quietly round the back of the little wood.

More than one person had run through it; he could see that from the fresh-broken twigs and trampled ferns. He skirted the damage delicately and stole quietly up to the rear of the summerhouse. It was made with latticed panels, these interspersed with open sections, which were barred with an ornamental railing, with latticework below. Tall as he was, he could just manage to peer through this latticework by standing on his toes.

The first thing he saw was not Siverly’s body, but the weapon. It was the same odd, knob-headed club with which Siverly had attacked him, and he crossed himself at the sight, with a peculiar feeling that was not satisfaction but more awe at God’s sense of justice.

Grey had recognized the thing from his description; had told him it was a war club, a weapon made by the Iroquois. Hardwood, and, in the right hands, a very deadly thing. Evidently, Siverly had run into someone who knew how to employ it—the knob at the end was thick with blood and hair, and … His eye tracked across the wide swath of blood that lay smeared over the floor of the summerhouse and came to rest on an object that he knew must be Siverly’s head, only because it could be nothing else.

The man was lying with his head toward Jamie, the rest of his body largely invisible. The blow had caved in his skull to a shocking extent; white bone showed, and rimming the wound was a pinkish ooze that he knew to be brain. He felt his gorge rise and turned round hastily, shutting his eyes and trying not to breathe, for the smell of blood and death was thick in his nose.

There was little to be learned here, and sooner or later someone would come; he couldn’t be found lurking near the body. He stole quietly out through the wood, turned right, and circled round the house, coming out of the gardens near the drive, just in time to see Lord John being taken away. The constable had commandeered a wagon from the estate and rode his mule alongside, keeping a sharp eye on his prisoner. The prisoner himself sat straight as a ramrod on the wagon’s seat, looking extremely cross but self-possessed. Jamie saw him say something to the constable that made the latter rear back, blinking, but then glower at Lord John and make an abrupt gesture to the wagon’s driver, who clicked his tongue to the horses and set off at a trot that nearly toppled John Grey off his perch, unable to catch himself with his hands bound.

Jamie felt an angry spasm of kinship at the sight; he’d known such small cruelties when he’d worn fetters. He murmured a deliberate curse toward the constable and walked out onto the drive, where the servants were clustered accusingly round Tom Byrd.

They all fell silent at sight of Jamie, falling back a little. He ignored the lot of them and jerked his head at Tom, saying merely, “Come with me, Mr. Byrd,” as he turned away down the drive.

Tom followed promptly, and while there was a hostile muttering behind them, no one hindered their departure.

“I’m that glad you come up when you did, sir,” Tom said, hurrying a little to come even with him and glancing back over his shoulder. “I thought they were a-going to take me to pieces—and so did they.”

“Aye, well, they’re like dogs whose master’s died,” Jamie said, not unkindly. “They dinna ken what to do, so they howl and snap at one another. What did his lordship tell ye, wee Byrd?”

Tom was pale and excited but had control of himself. He rubbed his sleeve across his face to wipe away the rain and settled himself to recite Lord John’s message.

“Right, sir. To begin with, the constable—that was the constable, the loud fat man—is taking his lordship to Castle Athlone.”

“Aye? Well, that’s good—it’s not?” Jamie asked, seeing Tom shake his head.

“No, sir. He says the justiciar has gone to France, and whoever’s in charge will either keep him locked up or make him give his parole, and that won’t do.”

“It won’t? Did he say why not?”

“No, sir, there wasn’t time. He says you must come and get him out, quick as ever you can.”

Jamie rubbed a hand over his face, brushing water out of his eyebrows.

“Does he, then,” he said dryly. “Did he suggest how I was to do that?”

Tom half-smiled, despite his worry.

“No, sir. He says to tell you that he trusts in your native wit and ferocity to accomplish this. I’m to help you,” he added modestly, with a sideways look up at Jamie. He put a hand to his middle, looking portentous. “His lordship gave me his dagger to keep for him.”

“That will be a great help,” Jamie assured him gravely. “Dinna stick anyone with it unless I tell ye, though, aye? I dinna want to have to save ye both from the hangman.”

The rain was coming down harder now, but as they were already wet through, there was little point in hurry, and they strode along without talking, the rain pattering on their heads and shoulders.

25

Escape from Athlone

QUINN HAD NOT GONE BACK TO GLASTUIG WITH THEM; they found him crouched by the fire with a glass of arrack in his hands, still shivering. He got up when he saw Jamie, though, and came outside at the jerk of Jamie’s head.

The rain had stopped, at least for a bit, and Jamie led the way down the road so they might talk unheard. In a few words, he acquainted Quinn with the news of John Grey’s arrest, which caused Quinn to cross himself piously—though Jamie could see from his face that he did not regard this as particularly unwelcome news.

He’d known pretty much what Quinn’s reaction was likely to be and had decided what to do about it.

“Ye still want that cup, aye?” Jamie asked Quinn abruptly. “The Cupán Druid riogh?”

Quinn looked at him, wide-eyed, and grasped him by the arm.

“Ye’ll never mean ye’ve got it, man?”

“No, I have not.” Jamie detached his arm, though without violence.

“But ye know where it is.” Quinn’s restless eyes had stilled, fixed intently on his, and it wasn’t a question.

“Aye, I know. It’s well beyond anyone’s reach, is where it is. I told the abbot to put it back where it came from, and to the best of my knowledge”—which is considerable, he added silently to himself—“he did.”

Quinn’s lips pursed in thought. “Someone will know,” he said. “All the monks had to know when they dug the poor fella up—they’ll remember where he was planted, too.”

“Aye. Well, ye want to go and ask them, do that—but ye’re no going until we get John Grey out of Athlone.”

Quinn’s strange light eyes bulged a bit.

“Out of Athlone Castle? Man, are ye demented?”

“Aye, I am,” Jamie said crossly. “But I mean to do it, anyway.”

“Why? The man’s not only English, not only your captor—he’s a fecking murderer!”

“No, that he’s not,” Jamie said, with decision. “He may be a good many disagreeable things, but not that.”

“But they found him standin’ over Siverly’s body, and the blood fresh on his boots!”

“I saw, aye?”

Quinn fumed visibly. “Why the devil d’ye think he didn’t do the man in, then? Ye heard what he had to say about him and all his talk about bringin’ the fellow to justice. Ye don’t get more justice than a bullet through the head!”

There was no point in telling Quinn that Siverly’s death—however administered—wouldn’t have been justice in John Grey’s book, save it had been preceded by a court-martial.

“He didn’t,” Jamie repeated stubbornly.

There was also no way to explain to Quinn what he knew to be true of John Grey. That being that the only circumstance in which Grey might possibly have killed Siverly was if he was in fear of his own life—and had that been the case, he would have said so. To Jamie, at least, via Tom Byrd.

He wasn’t going to argue the point, though, and not only because it would be futile. There was also the consideration that if Grey hadn’t killed Siverly, someone else had. And there were relatively few persons known to have been nearby, one of whom was Quinn. He couldn’t think why Quinn might have done such a thing, but thought it wiser not to point that out, given that he proposed to continue in company with Quinn for the next wee while.

“I’m going to Athlone, and ye’re goin’ with me.”

“What? Why?” Quinn cried, indignant. “Where d’ye get off, dragging me into it?”

“Where did you get off, dragging me into your bloody crack-brained scheme? You go with me, and I’ll take ye to Abbot Michael—ye can make your own case to him about the Cupán.”

“Crackbrained?!” Quinn went pale with indignation; his curls stood on end, nearly crackling with it.

“Aye, crackbrained. And ye’re goin’ with me to Athlone because ye can sail a boat, and I can’t.”

“A boat?” Quinn said, momentarily distracted from his affront. “What boat?”

“How do I know what boat?” Jamie said, very irritated. “We’ll find one when we get there.”

“But—”

“If ye think I’m going to abscond from an English prison with his lordship and try to escape through a countryside that’s nay more than a monstrous bog with the occasional pig to stumble over—think again,” he advised Quinn briefly.

“But—”

“Athlone Castle is nearby the River Shannon, and the justiciar said the Shannon’s navigable. So we’ll bloody navigate it. Come on!”

HE’D GIVEN HIS INSTRUCTIONS to Tom Byrd on the way back from Glastuig, and the valet had managed accordingly, not packing up all their belongings, as Jamie wished to cause no more stir than there was already, but acquiring what he could for an instant journey.

They found Tom Byrd waiting impatiently by the road with horses, a little way from the ordinary. Tom gave both men a narrow look, glancing from face to face, but said nothing. He had procured a cabbage, and a few potatoes, which he modestly displayed.

“That’ll do us fine for a supper,” Quinn said, patting Tom approvingly on the shoulder. He looked to the sky. “It’s going to rain again,” he said in resigned tones. “We’d best find a spot and cook it while we can.”

Peat fires burned hot but gave little light. The fire at their feet was not much more than a sullen glow, as though the earth itself was burning from within, but it had cooked their food and warmed their feet. Some of their food—lacking a pot, they ate the cabbage raw, despite Quinn’s dire predictions of unparalleled flatulence.

“It’s nay as though there’s anyone to hear, is there?” Jamie said, nibbling gingerly at a thick, waxy leaf. It squeaked between his teeth like a live mouse and was bitter as he imagined wormwood and gall to be, but it helped to kill his hunger. He’d eaten worse than raw cabbage, often.

Tom scrabbled a half dozen blackened knobs out of the embers and speared one with Lord John’s dagger. It hadn’t left his person since his employer had entrusted him with the knife upon his arrest.

“It’s a bit hard in the middle,” he said, gingerly poking at the potato. “But I don’t know as more roasting would help it any.”

“Nay bother,” Jamie assured him. “I’ve got all my teeth, and none of them loose.” Lacking a dirk, he stabbed two of the measly things neatly with his rapier and waved them gently in the air to cool.

“Show-away,” said Quinn, but without rancor. The Irishman had sulked on their way back to collect Tom but seemed to have recovered his spirits since, despite the fact that the rain he had predicted was now falling. He’d been for finding supper and refuge for the night with a cottager, but Jamie had preferred to camp briefly, then go on as soon as they were rested. News of their presence would spread like butter on hot toast—his wame gurgled at thought of butter, but he sternly ignored it—and they could not afford to be picked up by a curious constable. There were enough people already who knew Lord John had had companions. Edward Twelvetrees, for one.

Did Twelvetrees know about Siverly yet? He wondered.

He tilted his head to spill the rain from the brim of his hat and blew on the hot potatoes.

Tom gathered the remaining potatoes in a fold of his cloak, deposited two in front of Quinn without remark, and came to sit down beside Jamie to eat his own share. Jamie hadn’t yet told him about his plan—if his intentions could be dignified by such a word—let alone about Quinn’s desire to abandon Grey, but was interested to see that Tom plainly didn’t trust the Irishman.

Good lad, he thought.

Rain hissed and sputtered as it struck the fire. It wouldn’t last much longer.

“How far is it to Athlone?” he asked, licking his fingers.

Quinn grimaced in thought. “From here? Maybe two hours.”

Jamie felt, rather than saw, Tom perk up a bit at that, and turned his head to smile at the young valet.

“We’ll get him back,” he said, and was surprised at how gratified he was to see relief and trust flood Tom’s round face.

“A-course we will,” Tom said stoutly. “Sir,” he added hastily. He didn’t ask for details, which was just as well, Jamie thought.

“Sleep a bit,” he said to Tom, when the fire showed signs of being finally extinguished. “I’ll wake ye later, when it’s time to go.”

Quinn gave a small snort at this, but Jamie ignored it. Quinn knew fine that Jamie didn’t trust him, and plainly Tom knew, too. It didn’t need saying.

Jamie wrapped the borrowed cloak tighter round his body, wishing for a plaid and thick Highland stockings. The cloak was wool and would hold his heat, even if wet—but nothing shed water like the waulked wool of a Highland plaid. He sighed and found a place to sit where his arse wouldn’t be in a puddle and there was a stone at his back to lean on.

His mind kept nagging at him, wanting to think, to make plans. But plans were pointless, until they reached Athlone and saw how things lay. As for thinking … he needed to let matters rest and sort themselves. He was bone-tired, and knew it. He patted his breeches and found the pleasantly bumpy little bundle of his rosary. And there was the matter of his penance, after all.

The smooth wooden beads were a comfort to his fingers, as the repetition of the Aves was to his mind, and he felt his shoulders finally begin to relax, the counterpoint of the pattering rain on his hat and the distant gurgling of his wame a peaceful background to his prayers.

“It’s not a crackbrained scheme.”

“Eh?” Quinn had spoken so quietly that Jamie had only half-heard him, such was his state of mind.

“I said, it’s not a crackbrained scheme.” Quinn swiveled on his rock to look at Jamie directly, his eyes dark holes in his face. “The plan.”

“Aye?” Jamie’s brain was slow to focus on this. What plan? He thought dimly. “Perhaps I spoke too hasty, Quinn. I’ll ask your pardon.”

Quinn’s attitude changed at once from hostility to forgiveness; he straightened and, with a glance at Tom curled in a sodden lump some distance away, got up and came to crouch beside Jamie.

“Not a bit of it, mo chara,” he said, patting Jamie’s shoulder. “I hadn’t told ye the meat of it—doubtless it sounded fanciful.”

Jamie made a sound meant to indicate cordial dismissal of this notion, privately wondering what in the name of God himself … oh, Jesus.

“The cup?” he asked. “Because I told ye, when—”

“No,” Quinn replied. “I mean, that’s a part of it, sure, but what I hadn’t told ye yet was how the invasion is to work.”

“The invasion …” Jamie’s mind was coming hastily back from its peaceful bourne of prayer, and the knotting of his belly was not due to raw cabbage alone. “Ye’d mentioned raising an army. I recall that.” And he recalled fine that Quinn had wanted him to raise it.

“Aye, but there’s more.” He saw Quinn’s head turn as he looked over his shoulder, the picture of stealth. Then the Irishman leaned closer, close enough that Jamie could smell the man’s sour breath. “The Irish Brigade,” Quinn whispered in his ear.

“Aye?” He must have sounded as baffled as he felt, for Quinn gave a brief sigh of exasperation.

“Ye’ll have heard of the Irish Brigade, at least?”

“I have, aye.” He glanced at Tom, regretting that he hadn’t let the lad take first watch; Quinn wouldn’t be telling him this sort of thing. The Irishman’s next words drove vain regrets from his mind, though.

“There are three regiments of the Irish Brigade in London,” Quinn whispered, eyes alight with suppressed glee. “The officers of two of them are with us. When the word comes that all is in hand here in Ireland, they’ll seize the king and hold Buckingham Palace!”

Jamie was struck dumb, and a good thing, too, for Quinn went on:

“We’ve loyal men in brigade regiments posted in Italy and France, too. Not all the officers—but once the thing is in motion, the rest will fall in. Or if they don’t—” He lifted one shoulder, a fatalist’s shrug.

“If they don’t … what?” Jamie knew what that shrug meant, but he wanted it spelled out, if only to give himself a moment’s time to think. His scalp was prickling, and his wame had curled itself up into a quivering ball beneath his ribs.

Quinn pursed his lips. “Why, then … those loyal to the Cause will take command, of course.”

“Ye mean they’ll kill those who don’t go along with it.”

“Now, then. Ye know as well as I do, ye can’t make wine without squeezin’—”

“Don’t bloody say it!” Jamie had the obscure feeling that cliché on top of treasonous insanity was more than anyone should be obliged to put up with. He rubbed a wet hand over his wet face, the bristles of his beard harsh under his palm.

“Each regiment has at least two volunteers among the officers. When the signal comes …” But Quinn hadn’t said “volunteers” in English, though he was speaking English. He’d used the Irish term, “Deonaigh.”

In Jamie’s experience, excluding clergy and peasants, Irishmen seemed to consist of two sorts: rabid fighters and maniac poets. These traits weren’t often combined in the same man, though.

That word, “Deonach.” It was in the Wild Hunt poem; he wouldn’t have taken notice, save that there was a popular soldier’s song, a sentimental, maudlin thing in Irish, called “The Volunteer.” There’d been several Irishmen in the group of mercenaries with whom he’d fought in France, much given to singing it when in liquor. That was almost the last song he recalled, before the blow of an ax had severed him forever from music.

“Sé an fuil á lorgadh, is é a teas á lorgadh,” he said abruptly, his heart beating quicker, and Quinn’s face turned sharply toward him. They search out blood, they seek its heat.

A moment’s silence, save for the rain. The fire was drowned now, even the black mark it left on the earth quite drowned in darkness. The cabbage was making its presence felt and Jamie clenched his buttocks, silently easing himself.

“Where did ye hear that, now?” Quinn said, his voice mild, and Jamie realized with a small shock that his life might depend upon his answer.

“Thomas Lally said it to me,” he replied, his voice as mild as Quinn’s. “When I met him in London.” Quinn might know that he’d met Lally—and it was true that Lally had said those words to him, reading them from the written sheet, a puzzled expression on his face.

“He did?” Quinn sounded blank, perhaps a little frightened, and Jamie expelled his breath, only then realizing that he’d been holding it. So. Lally maybe wasn’t part of the plot. But Quinn was fearful lest he knew about it?

“Tell me more about this, will ye?” Jamie said quickly. “Is there a date set for it?”

Quinn hesitated, still suspicious, but eagerness to talk and desire to win Jamie over got the better of him.

“Well, there is, then. All I can say is, it’ll be a day when the streets will be crowded, the beer flowing from the taverns, the squares all hoaching like weevils in a sack of grain. All the regiments will parade down Pall Mall and then go off to barracks. One of the Irish Brigade regiments will come at the last of the procession, and instead of heading back to their quarters, they’ll go round behind the palace. Once His Majesty’s gone inside, they’ll move into the grounds, overpower any guards at the back, and take the palace. The guards in the front will be taken up with the crowds and won’t know a thing’s afoot until it’s too late—and then the second regiment sweeps in to secure the place. All the other regiments will be busy stripping off and putting away their tack—even if word comes as to what’s happening, they’ll never pull themselves together in time to stop it. And once the king is in hand, messengers will go out to our supporters in Wales and Scotland, ready to march and take London entire!”

It might conceivably work. God knew, much madder schemes had.

“But they canna hold out for very long, even wi’ the king’s person to bargain with,” Jamie pointed out. “What if there’s some delay in Charles Stuart coming wi’ the new army from Ireland?” Some delay, he thought, remembering all too well what it took to assemble even an ill-equipped rabble, let alone feed and transport them. And that was reckoning without the Bonnie Prince himself—a weak reed for a revolution to lean upon, and surely to God Quinn must know that much. Or was that what the conspiracy counted upon?

“We thought of that,” Quinn said importantly, and Jamie wondered just who “we” were. Could he get Quinn to tell him names? “There are fallbacks. The regiments in London don’t stir a step until they’ve heard the word.”

“Oh, aye? And what word is that?”

Quinn grinned at him and shook his head.

“Never you mind that, laddie. It’s a mark of the great trust I bear ye that I’ve told ye what I have—but ’tis more than my life’s worth to say more just yet.” He leaned back and a loud fart ripped the air beneath him, surprising him.

“Jesus, Mary, and Joseph!”

Despite the recent hair-raising revelations, Jamie laughed. Tom stirred at the sound, and a popping noise like distant gunfire emerged from the mound of wet blankets. Quinn glanced at Jamie, eyebrow raised.

“Three’s a lucky number, so it is.”

JOHN GREY HAD SOME experience of prisons but had never been a guest of one. As such establishments went, the cell to which he’d been shown was fairly reasonable: there was no one else in the tiny room, the slop bucket was empty and dry, and there was a small, barred window. The walls oozed damp—why not, everything else in Ireland did—but there were no puddles on the floor, and while there was neither bed nor pallet, there was a wadded blanket in one corner of the room. He was glad to see it; the cell was bloody cold and his clothes were damp, his linen clammy; the heavens had opened on them an hour before they reached Athlone.

He paced the dimensions of the cell: eight feet by ten. If he were to walk seven hundred lengths of the cell, that would be approximately a mile. He shook out the blanket, dislodging a dead cricket, two live moths, and the broken fragments of what had once been a cockroach. What the devil had eaten it? he wondered. Rats?

Suddenly very tired, he sat down on the floor and pulled the blanket round his shoulders, shivering. He’d had time to think, riding to Athlone. He thought he’d have quite a bit more now but didn’t expect it to do him much good.

It was both good luck and bad that Sir Melchior was gone. Bad, as it meant that the sergeant of the garrison had locked Grey up, because the deputy justiciar had not yet arrived, and the sergeant refused to summon the magistrate from the town until the morning. Good, as Sir Melchior or his deputy would very likely have questioned Grey—rather awkward—and then either put him under guard or demanded his parole, either of which would have kept him from getting back to Siverly’s house or making his own investigation into Siverly’s death.

His main concern was for Edward Twelvetrees. There had been no sign of the man, and none of the servants had mentioned his being there. Had he been at Glastuig, he could not but have noticed the uproar and come out to inquire. Ergo, he wasn’t there—presumably because he had fled in the wake of the murder.

It had to have been Twelvetrees that Grey had heard in precipitate flight from the summerhouse after the murder. And as the man plainly had not gone to the stable, he must have returned—however briefly—to the main house. Why?

Either to fetch away something, or because he was cool enough to have realized that open flight would be an admission of guilt. Or possibly both, Grey thought. It was a substantial chest; it would have taken two footmen to carry it. Twelvetrees couldn’t merely have scooped it up and ridden off with it under his arm.

It had been nearly noon when Grey found Siverly’s body. Had Twelvetrees ridden up to the property, left his horse, then crept up to the summerhouse and bashed in Siverly’s head with what Grey recognized as an Iroquois war club—doubtless the weapon with which Siverly had attacked Jamie Fraser?

Or had Twelvetrees never come back at all? It was possible, Grey supposed, that Siverly had enemies—given his record, it would be strange if he did not. And his possession of an Iroquois war club argued some fear of his life, did it not? Though the man did collect things; his room showed the normal accretions of a military man.

He sighed, closed his eyes, and tried to find a comfortable position, resting his head on an outstretched elbow.

Bloody hell. He simply didn’t know enough. But he did know that he had to get out of here, and he had to go back to Glastuig, as soon as possible. There was nothing he could do but wait for Jamie Fraser.

THE SOUND OF FEET on the paving stones outside waked him. He blinked and squinted at the barred window, in an attempt to judge the time. The sky was overcast, but from the feel of things, he thought it was well past midnight—and the footsteps he heard weren’t those of the regular midnight guard, in any case. There were several men.

He was on his feet, shod, and buttoning his waistcoat before the key grated in the lock. The door swung open, revealing the sergeant of the guard, lantern in one hand and a look of apoplectic fury on his face. Behind him loomed Jamie Fraser.

“I see ye were expecting us.” Fraser sounded mildly amused. “Have ye got something to quiet this gentleman’s humors?” He prodded the sergeant, a small, rawboned man, in the back with a large horse pistol, sending him stumbling into the cell.

“You filthy cur!” the sergeant exclaimed, the aubergine hue of his face deepening in the lantern light. “Your soul to the devil, ye wicked Scotch dog! And you—” He turned toward Grey, only to be interrupted by Grey’s handkerchief, balled up and stuffed into his mouth.

Tom Byrd darted into the cell, seized the blanket, and, with a huge grin at Grey, drew Grey’s dagger from his own belt and efficiently ripped off several strips, these being used at once to secure the sergeant. Tom then thrust the dagger into his employer’s hand, and with a hoarsely whispered “Good to see you looking well, me lord!” he darted out again, presumably to scout for wandering guards.

“Thank you, Mr. Fraser,” Grey murmured, shrugging into his coat as he headed for the door in his turn. In truth, he hadn’t expected rescue, had only half-hoped for it, and his chest filled with a breathless excitement.

Fraser handed Grey the lantern, then waved the pistol, ushering him out. With a cordial nod at the sergeant, he pulled the door softly to behind them and locked it. He took back the lantern then and turned to the left. Near the corner, he paused, considering which way to go.

“I shouldn’t have addressed you by name,” Grey said, low-voiced. “I’m sorry.”

Fraser shrugged, eyes squinted against the gloom that cloaked the courtyard. It was not quite drizzling, but the slates gleamed dully with wet where the lantern light reached them.

“Nay bother. There’re none sae many redheided Scotsmen o’ my size abroad in County Roscommon. It wouldna take them long to learn my name—and they wouldna require one to shoot me, in any case. Come on, wee Byrd,” he said under his breath, “where are ye?”

As though the remark had conjured him, a dim figure appeared suddenly on the far side of the old bailey, waving. They walked—at a normal pace, lantern swinging low at Fraser’s side—to the archway where Tom was waiting, his round face pale with excitement.

“This way,” he breathed, and directed them to a set of shallow stone steps leading up to the walkway lined with arrow slits. “There’s another stair at the far end, as goes down to the river gate,” he whispered to John as he passed. “I didn’t see any guards, but I hear voices.”

John nodded, taking hold of his dagger. He hoped, for assorted reasons, that they weren’t going to have to fight their way out.

“Should you leave the lantern?” he whispered, climbing close behind Jamie. Jamie shook his head.

“Better not,” he said. “I may need it.” Jamie stepped out onto the walkway and strode at what Grey considered an agonizingly slow pace. Grey and Tom Byrd followed like goslings. As they approached the bend of the wall, Grey heard voices from somewhere below and half-halted, only to be prodded on by Tom.

“Go on, me lord! We daren’t stop,” he whispered.

Feeling desperately exposed, Grey matched his step to Fraser’s slow stride. He glanced quickly down and saw an open doorway across the courtyard, light spilling from it. The guardroom, it must be; he glimpsed several soldiers and could tell from the sudden hush, followed by laughter, groans, and exclamations, that they were dicing.

Just let someone throw a double six, he prayed.

Around another bend, out of sight, and he breathed again, blood hammering in his ears. The dark below was silent, though he could still hear the guards behind them.

Fraser’s plait hung down his back, unclubbed. It swung gently between his shoulder blades, a snakelet of gold light from the lantern vanishing up the smooth auburn strands into darkness. Suddenly Fraser stopped, and Grey nearly ran into him.

He heard the Scot draw a long, deep breath and saw him cross himself. Jamie turned toward Grey, bending to bring his mouth near Grey’s ear.

“There’s someone below, at the gate,” he said very quietly, his breath warm on Grey’s cheek. “We’ll have to take him. Try not to kill him, aye?”

And with that, he threw the lantern into the courtyard. It landed with a loud clank and went out.

“Fumble-fingers,” said a sarcastic voice from below. “That you, Ferguson? Drop something, didja?” A man came out from the niche at the foot of the stair; Grey saw him as a squat, thick shape against the dark stones. Fraser took in a great lungful of air, vaulted the low wall, and leapt feetfirst from the walkway, startling Grey so badly that he nearly followed inadvertently.

Fraser had struck the man a glancing blow in falling on him but enough to stop his wind for a moment; the two of them writhed on the stones, no more than gasps and grunts to mark their struggle. Grey rushed down the steps, heedless of the clatter.

“Tom, get the gate!” He rushed to the struggling figures and, seeing that the shorter man had momentarily got astride Fraser and was punching him vigorously in the head, picked his moment as well as he might in the dark and kicked the short figure with great force in the balls from behind.

The man rolled off Fraser with a horrible noise, and the Scot got to his knees, breathing like a grampus. Grey was already on his own knees, groping the guard’s clothing for anything usable. The man had neither pistol nor shot but sported a sort of short sword, rather like a Roman gladius. Grey wondered at this unorthodox choice of weapon but took it anyway, pausing to administer a silencing kick in the belly before following Fraser into the niche.

Tom had got the gate unbolted. The Shannon lay just within bow shot, its sullen waters dark as pitch.

Fraser was limping badly; the fall hadn’t done his bruised arse any good. He was also cursing roundly under his breath in Gàidhlig, by which Grey deduced the object of his wrath.

“Bloody hell,” said Tom, moved either by excitement or example. “Where is he? He’s not left us, has he?”

“If he has, he’s a dead man,” Fraser muttered briefly, and vanished into the dark, casting upstream. Grey deduced that “he” was likely Quinn and that Fraser had gone to find him.

“Are we waiting for a boat?” Grey asked Tom, keeping one eye on the bulk of the castle above them. They were no more than twenty yards from the wall, and every instinct urged him to leg it as fast as possible.

“Yes, me lord. Quinn said he could find a boat, and he was to meet us here at”—he glanced round, helpless—“well, at whatever time it was Mr. Fraser said. Which I think it’s just now.” He, too, glanced back at the castle, his face a pale splotch in the darkness. There was no light in the town nearby, not even a watchman’s lantern in the streets.

Grey clutched the gladius in one hand, his dagger in the other—and precious little use either one would be to him if they were fired upon from the ramparts. Not much if the whole garrison suddenly poured out of the gate, eith—

“Hold these!” He shoved the weapons into Tom’s startled hands and, crouching, moved fast along the riverbank, scrabbling his hands through the edge of the water, searching for an appropriate bit of flotsam. He stubbed toes and fingers, floundering in the dark, but found what he wanted: a chunk of wood—a shattered plank. He tugged it free of the mud and ran back to the river gate, where he thrust his prize beneath the edge of the door. It slid under easily; no good, he needed—

Tom, bless him, had divined his need and was just behind him, his arms full of rubbish, sticks, and stones. Grey rummaged feverishly through this pile of dripping rejecta and crammed as much as he could beneath the free end of the plank, driving the wad in with his foot. His toes were going to be as blue as Fraser’s arse, he thought, giving his improvised door jam a final, vicious kick.

Final, because there was no time to do more. There were shouts coming from inside the castle. Seizing Tom by the arm, Grey ran up the bank in the direction Fraser had gone.

The ground was muddy and uneven, and they lurched and stumbled, gasping as they went. Grey’s foot skidded in the mud, then shot suddenly downward, and he fell sideways with a tremendous splash; he’d stepped into a reedbed. Gasping, he surfaced on his back, waving arms and legs in a vain attempt to stand up and catch his breath at the same time.

“Me lord!” Tom splashed in after him, though more carefully, wading out knee-deep, the reeds creaking and rasping as he pushed his way through them.

There was a sudden rattle, like pebbles thrown against glass. Shots, Grey thought, and flung himself over in a heavy swash of awkward, sopping clothes, able at last to get a purchase and crawl toward shore on hands and knees.

Single shots now, an irregular pop-pop! Pop! Could they see Tom and him, or were they firing at random to make a show? He thought suddenly of the arrow slits, and his shoulders hunched instinctively. Tom got him by the arm and hoisted him onto the shore like a harpooned turtle.

“Let’s—” Tom said, and stopped suddenly, with a choked grunt of surprise.

“What—Tom!” Tom’s knees were buckling. Grey caught him halfway down and eased him to the ground. “Where?” he said. “Where are you hit?” He’d heard that sound before: sheer astonishment—and, all too often, a man’s final comment on life.

“Arm,” Tom said, quite breathless but still more astonished than alarmed. “Something hit my arm. Like a hammer.”

It was dark as the inside of a coal mine, but Grey could make out a black smudge on the left arm of Tom’s coat. Spreading fast. He swore under his breath, scrabbled through the wet mass of his hair, and came away with a mangled ribbon between his fingers.

“Above the elbow? Below?” he asked rapidly, prodding the arm.

“Ow! Just there—ow!” A little above. He wrapped the ribbon round Tom’s arm, regretting the loss of his handkerchief, and pulled it tight. It snapped.

A moment’s panic, when the night blurred round him and the sound of shots hitting water sounded harmless, like the early drops of rain from a passing cloud. Then things clicked back into focus, and he found—to his vague surprise—that some part of his mind had kept on working; he was sitting on the ground, one shoe off, pulling the sopping stocking off his foot.

This, with the other balled up to use as a wad, made an admirable tourniquet.

“I shall have something to say to the coves at Jennings and Brown,” Tom said, in a voice that quavered only a little. “That’s where I bought that ribbon.”

“You do that, Tom,” Grey said, smiling in spite of himself as he shoved his bare feet back into wet shoes. His mind was working through the possibilities. If Tom was seriously hurt, then he needed care at once. And the only place to get it was the castle. If it was no more than a flesh wound, though … “Do you think you can walk? Can you sit up?”

“Oh, yes, me … ohhh …” Tom, halfway up, suddenly sagged and subsided onto the ground. “Oh,” he murmured. “Me head’s not half spinnnn …” His voice trailed off into silence. Grey felt frantically for a heartbeat, ripping Tom’s shirt out of his breeches and rummaging up under it, feeling here and there on the cold, wet skin of his chest. He found one, thank God, and, with a gasp of relief, pulled his hand out of Tom’s shirt and looked round.

The river gate was opening, in slow jerks as men hit it from behind, forcing loose his improvised jam. He could see the light of their lanterns, rimming the door in a fiery nimbus.

“Shit,” he said, and, seizing Tom under the arms, waded back into the reeds, dragging his senseless valet.

THE BOAT BOBBED as Jamie shifted his weight, bringing his heart into his mouth.

“Be still, ye great galoot.” Quinn’s voice came from behind, just audible over the lapping of the water against the sides, and the water uneasily close to the top of the boat, if you asked Jamie. “Ye’ll have us over, if ye don’t give over your squirming, and you like a tiger in a sack. Are ye like to be sick again?”

“Dinna even mention it,” Jamie said, and swallowed, closing his eyes. He’d tried convincing himself that if he couldn’t see the water, his stomach would be oblivious, but he was morbidly aware that less than an inch of wood separated his cringing buttocks from the cold black water of the Shannon, and that wood leaking like a sieve. His feet were wet, and as for squirming, he was convinced that the wicked wee boat was doing just that, even drifting down the current as they were.

“Should we not row?” he whispered back over his shoulder—having been warned that sound travels over water.

“We shall not,” Quinn said decidedly. “It’s a bloody flat calm, so it is, and if ye think I mean to go splashing past Castle Athlone, hallooing and cryin’ out for your friends … Hist!”

Jamie jerked his head round to see the bulk of the castle rise up on his right, black as hell against the drizzling sky. The intimation of hell was the more pronounced as he saw the river gate from which they had escaped now burst open, spilling red light and black, shouting figures capered, demonlike, on the bank of the river.

“Hail Mary, Mother of God …” he whispered, and took firm hold of the edge of the boat to steady himself. Where were Grey and Tom Byrd? He shut his eyes tight to accustom them to dark and looked away from the castle before opening them again. But what he could see of the bank was featureless, dark blobs that might be boats or sea monsters bobbing near the shore, the black patches of what Quinn said were reedbeds like tar against the dull shimmer of the water. Nothing seemed to move. Nothing that looked like two men running, at least. And, by God, they should be running, he thought, with that lot after them.

For now the whole garrison was roused, and the shore near the castle was aglow with lanterns, their swinging lights shooting beams up and down the riverbank, the bawling of the sergeant—Jamie grinned despite the situation, recognizing the furious voice of the man he’d taken prisoner—echoing across the water.

A quiet splash made him turn his head. Quinn had put an oar in the water and was sculling, very gently, to slow their progress. The boat’s head turned inward in a slow, meditative circle.

“What if they’re not here?” Quinn said very quietly.

“They’re here. I left them on the bank, just by the castle.”

“They’re not there now,” Quinn observed, an edge to his voice, low as it was.

“They saw me go upstream. They’ll have followed me. We’ll need to turn round. They’ll not have seen us, coming down so quiet.”

He spoke with a great deal more confidence than he felt, but Quinn said no more than a muttered “God and Mary and Padraic be with us” before putting the other oar in the water and settling himself to it. The boat turned, the current hissing past its sides, and with as little splashing as could be managed, they began slowly to retrace their progress, Jamie leaning out as far as he dared to scan the shore.

Nothing. He caught a flicker of movement, but it disappeared between two sheds. A dog, likely—too small to be a man, let alone two.

Where would they go, with the soldiers about to erupt into the night? Into the town was the logical answer. The castle was surrounded by a labyrinth of narrow, winding streets.

“How far d’ye want to go?” Quinn grunted. He was breathing hard with the effort of rowing against the current.

“This is far enough. Turn round again,” Jamie said abruptly. They were perhaps a furlong upstream of the castle; if Grey and the lad had been on the bank, they would have found them by now. They must have gone into the town, and the soldiers would doubtless be coming to that conclusion, too.

Jamie started praying again. How was he to find them in the town? He was as noticeable himself as either of the Englishmen. It would have to be Quinn searching the town, and he doubted that the Irishman would be enthused at the prospect.

Aye, well, he’d just have to—

A heavy clunk! struck the hull of the boat near his hand, and he jerked with such violence that the little vessel rocked wildly. Quinn cursed and backed his oars.

“What in the name of the Holy Ghost did we hit?”

Clunk! Clunk! Clunk! The sound was repeated, a frenzied demand, and Jamie leaned over the side and nearly let out a skelloch at the sight that greeted him: a wild-eyed head like Medusa protruding from the water a few inches from his hand, snaky hair in all directions and teeth bared in a ferocious grimace. This startling figure held what looked to be a large bundle in one arm, a sort of sword in the other hand, and as Jamie gaped at it, openmouthed, the figure gritted its teeth and swung the weapon once more against the side of the boat with a peremptory clunk!

“Get us in!” said the figure. “I can’t hold him much longer.”

26

Opium Dreams

GREY HUDDLED IN A SODDEN HEAP IN THE BOTTOM OF THE boat, dully aware of Fraser’s back in front of him. The Scot’s long arms stretched and pulled, shoulders bunching as he rowed steadily upstream, and the black bulk of the castle slowly, slowly diminished behind them. He heard peremptory shouts from the shore and Quinn, standing up in the boat, clinging to the mast and shouting back in Irish, but Grey was too dazed with cold and exhaustion to worry much about what he was saying.

“That’ll hold ’em,” Quinn muttered, sitting down on the tiny slatted seat behind Grey. He put a hand on Grey’s shoulder to steady himself and leaned forward. “How are ye, boy?” Tom was curled next to Grey, his head on Grey’s knee, shivering convulsively. They both were, in spite of the cloaks Quinn had hastily wrapped round them.

“F-f-f-fine,” Tom said. His body was tight with pain; Grey could feel the bulge of Tom’s cheek against his leg as Tom clenched his teeth, and he laid a hand on his valet’s head, hoping to comfort him a little. He fumbled with his other hand under the cloak covering Tom, but his fingers were clumsy with cold, unable to deal with the makeshift tourniquet.

“We n-need to loosen the t-t-tourniquet,” he managed, hating his awkward helplessness, the chattering of his own teeth.

Quinn bent swiftly to help, his curls brushing Grey’s face; the Irishman smelled of peat smoke, sweat, and sausage grease, a strangely comforting, warm aroma.

“Let me have a bit of a look, now,” he said, his tone friendly, soothing. “Ah, there I have it, the sorrow and the woe! Now, ye’ll be holding quite still, Mr. Byrd, and I’ll just …” His voice trailed off in absorption as he felt his way. Grey felt the warmth of Quinn’s body, was soothed himself as much by the physical presences of Quinn and Fraser, close by, as by the knowledge of escape.

Tom was making small whimpering noises. Grey curled his fingers into his valet’s tangled damp hair, rubbing a little behind the cold ear, as he would to distract a dog while a tick was removed.

“Ah, now,” Quinn murmured, fingers working busily in the dark. “Almost there. Aye, that’s got it.”

Tom gave a great gasp and gulped air, and dug the fingers of his good hand hard into Grey’s leg. Grey deduced that the tourniquet was now loosed, letting a rush of blood flow into the wounded arm, waking the numbed nerves. He knew exactly what that felt like and clasped his own free hand over Tom’s, squeezing hard.

“Is the bleeding bad?” he asked quietly.

“Bad enough,” Quinn replied absently, still feeling about beneath the cloak. “Not spurtin’, though. A little bandage will do, with the blessing.” He rose up, shaking his head a little, and reached into his coat, coming out with a familiar square black bottle.

“It’s as well I brought the tonic, thinkin’ Jamie might need it for the pukin’. Sovereign for what ails ye, the maker says, and I’m sure that includes gunshot wounds and cold.” He handed the bottle to Grey. The smell was mildly alarming, but Grey hesitated no more than an instant before taking a modest gulp.

He coughed. He coughed until his eyes streamed and his chest heaved, but there was an undeniable sense of warmth stealing through his center.

Quinn, meanwhile, had got down onto the boards in order to rewrap Tom’s arm and was now holding the bottle for the young man to drink. Tom swallowed twice, stopped to cough explosively, and, wordless, gestured for Grey to take another turn.

Out of concern for Tom, Grey drank abstemiously, taking only a few more sips, but it was enough to make his head swim pleasantly. He’d stopped shivering, and a feeling of drowsy peace laid its hand upon him. By Grey’s feet, Quinn put the final touches on a fresh bandage torn from his shirttail and, patting Grey on the shoulder, clambered back behind him.

In front, Jamie Fraser still bent to his oars but, hearing Quinn’s movement, called back, “How are ye, wee Byrd?”

Tom’s only answer was a gentle snore; he had fallen asleep in the midst of the bandaging. Quinn leaned forward to answer.

“Well enough for the moment. The ball’s still in him, though. He’ll need to be brought to a doctor, I’m thinking.”

“Ye know one?” Fraser sounded skeptical.

“Aye, and so do you. We’ll take him to the monks at Inchcleraun.”

Fraser stiffened. He stopped rowing, turned, and gave Quinn a hard look, visible even by starlight.

“It’s ten miles at least to Inchcleraun. I canna row that far!”

“Ye’ll not need to, you ignorant jackeen. What d’ye think the sail’s for?”

Grey tilted back his head. Sure enough, he thought, with a sort of muzzy interest, there was a sail. It was a small sail, but still.

“I was under the impression that the use of a sail required wind,” Fraser said, elaborately courteous. “There is none, if ye hadna noticed.”

“And wind we shall have, my rosy-bearded friend.” Quinn was beginning to sound like his old expansive self. “Come sunrise, the wind comes up off Lough Derg, and ’twill bear us on the very breath of dawn, as the Good Book says.”

“How long is it ’til dawn?” Fraser sounded suspicious. Quinn sighed and clicked his tongue reprovingly.

“About four hours, O ye o’ little faith. Row just that wee bit longer, will ye, and we’ll be into the waters of Lough Ree. We can turn aside out o’ the current and find a resting place until daylight.”

Fraser made a low Scottish sound in his throat but turned back to his oars, and the slow heave against the Shannon’s current resumed. Left to silence and the softly rhythmic slosh of the oars, Grey’s head dropped and he gave himself over to dreams.

These were bizarre, as opium dreams so often were, and he half-woke from a vision of himself erotically enmeshed with a naked Quinn, this sufficiently vivid that he scrubbed at his mouth and spat to rid himself of the taste. The taste proved to be not of the Irishman but of the tonic he had drunk; a ginger-tasting belch rose up the back of Grey’s nose and he subsided against the side of the boat, feeling unequal to the occasion.

He was enmeshed with Tom, he found. Byrd was lying close against him, breathing stertorously; his face was pressed against Grey’s chest, his flushed cheek hot even through Grey’s half-dry shirt. All motion had stopped, and they were alone in the boat.

It was still dark, but the cloud cover had thinned, and the faded look of the few visible stars told him that it was no more than an hour ’til dawn. He lay flat on the wet boards, fighting to keep his eyes open—and fighting not to recall any of the details of the recent dream.

So groggy was he that it hadn’t occurred to him even to wonder where Fraser and Quinn had gone, until he heard their voices. They were near the boat, on land—well, of course they’re on land, he thought vaguely, but his drugged mind furnished him with a surreptitious vision of the two of them sitting on clouds, arguing with each other as they drifted through a midnight sky spangled with the most beautiful stars.

“I said I wouldna do it, and that’s flat!” Fraser’s voice was low, intense.

“Ye’ll turn your back on the men ye fought with, all the blood spilt for the Cause?”

“Aye, I will. And so would you, if ye’d half the sense of a day-old chick.”

The words faded, and Grey’s vision of Quinn melted into one of a red-eyed banty rooster, crowing in Irish and flapping its wings, darting pecks at Fraser’s feet. Fraser seemed to be naked but was somewhat disguised by drifts of vapor from the cloud he was sitting on.

The vision melted slowly into a vaguely erotic twinning of Stephan von Namtzen with Percy Wainwright, which he watched in a pleasant state of ennui, until von Namtzen evolved into Gerald Siverly, the ghastly wound in his head not seeming to hamper his movements.

Loud moaning from Tom woke him, sweating and queasy, to find the little boat gliding under sail along the shore of a flat green island—Inchcleraun.

Feeling mildly disembodied, and with only the crudest notion how to walk, he staggered up the path behind Fraser and Quinn, who were hauling Tom Byrd along as gently as they could, making encouraging noises. The remnants of his dreams mingled with the mist through which they walked, and he remembered the words he had overheard. He wished very much that he knew how that particular conversation had ended.

27

Loyalty and Duty

JAMIE WAS GREETED WITH CONCERNED WELCOME BY THE monks, who took Tom Byrd away at once to Brother Infirmarian. He left Quinn and Grey to be given food and went in to see Father Michael, disturbed in mind.

The abbot looked him over with fascination and offered him a seat and a glass of whiskey, both of which he accepted with deep gratitude.

“You do lead the most interesting life, Jamie dear,” he said, having been given a brief explanation of recent events. “So you’ve come to seek sanctuary, is it? And your friends—these would be the two gentlemen you told me of before, I make no doubt?”

“They would, Father. As for sanctuary …” He tried for a smile, though weariness weighed down even the muscles of his face. “If ye might see to the poor lad’s arm, we’ll be off as soon as he’s fettled. I wouldna put ye in danger. And I think perhaps the deputy justiciar of Athlone might not respect your sanctuary, should he come to hear about Colonel Grey’s presence.”

“Do you think the colonel did in fact murder Major Siverly?” the abbot asked with interest.

“I’m sure he did not. I think the miscreant is a man called Edward Twelvetrees, who has—had, I mean—some associations with Siverly.”

“What sort of associations?”

Jamie lifted his hand in a vague gesture. His bruised right shoulder burned like fire when he moved it and ached down to the bone when he didn’t. His arse wasn’t in much better case after hours of rowing on a hard slat.

“I dinna ken exactly. Money, certainly—and maybe politics.” He saw the abbot’s white brows rise, green eyes grow more intent. Jamie smiled wearily.

“The man I brought with me—Tobias Quinn. It’s him I told ye of, when I made my confession before.”

“I remember,” murmured the abbot. “But I could not, of course, make use of that information, given as it was under the seal.”

Jamie’s smile grew a little more genuine.

“Aye, Father. I ken that. So now I tell ye outside that seal that Toby Quinn has it in his heart to take up the destiny I laid aside. Will ye maybe speak to him about it? Pray with him?”

“I will indeed, mo mhic,” Father Michael said, his face alight with wary interest. “And you say he knows about the Cupán?”

An unexpected shudder ran over Jamie from his crown to the base of his spine.

“He does,” he said, a little tersely. “I leave that between you and him, Father. I should be pleased never to see or hear of it again.”

The abbot considered him for a moment, then raised a hand.

“Go in peace, then, mo mhic,” he said quietly. “And may God and Mary and Padraic go with you.”

JAMIE WAS SITTING on a stone bench by the monastery’s graveyard when Grey came to find him. Grey looked exhausted, white-faced and disheveled, with an unfocused look in his eyes that Jamie recognized as the aftereffects of Quinn’s tonic.

“Give ye dreams, did it?” he asked, not without sympathy.

Grey nodded and sat down beside him.

“I don’t want to tell you about them, and you don’t want to know,” he said. “Believe me.”

Jamie thought both statements were likely true, and asked instead, “How’s our wee Byrd, then?”

Grey looked a little better at this and went so far as to smile wanly.

“Brother Infirmarian’s got the ball out. He says the wound is in the muscle, the bone’s not broken, the boy has a little small fever but, with the blessing, all will be well in a day or two. When last seen, Tom was sitting up in bed eating porridge with milk and honey.”

Jamie’s wame gurgled loudly at thought of food. There were things to be discussed first, though.

“D’ye think it was worth it?” he asked, one brow raised.

“What?” Grey slumped a little, rubbing the itching bristle on his chin with the palm of his hand.

“Tom Byrd. He’ll likely do fine, but ye ken well enough he might have been killed—and yourself, too. Or taken.”

“And you and Quinn. Yes. We all might.” He sat for a moment, watching a fuzzy green worm of some kind inching along the edge of the bench. “You mean you think I was a fool to ask you to get me out of Athlone.”

“If I thought that, I wouldna have done it,” Jamie said bluntly. “But I like to know why I’m riskin’ my life when I do it.”

“Fair enough.” Grey put down a finger, trying to entice the worm to climb on it, but the creature, having prodded blindly at his fingertip, decided that it offered no edible prospects and, with a sudden jerk, dropped from the bench, dangling briefly from a silken tether before swinging out on the wind and dropping away altogether into the grass.

“Edward Twelvetrees,” he said. “I’m morally sure he killed Siverly.”

“Why?”

“Why might he have done it, or why do I think he did?” Without waiting for Jamie’s reply, Grey proceeded to answer both questions.

“Cui bono, to begin with,” he said. “I think that there is or was some financial arrangement between the two men. I told you about the papers they were looking at when I went there the first time? I am no bookkeeper, but even I recognize pounds, shillings, and pence written down on a piece of paper. They were looking over accounts of some sort. And that very interesting chest was probably not filled with gooseberries.

“Now, Siverly had money—we know that—and was obviously involved in what looks very like a Jacobite conspiracy of some kind. It’s possible that Twelvetrees was not involved in that—I can’t say.” He rubbed his face again, beginning to look more lively. “I have difficulty believing that he is, really; his family is … well, they’re hard-faced buggers to a man, but loyal to the bone, been soldiers for generations. I can’t see him committing treason.”

“So ye think that he might have discovered what Siverly was into—perhaps as a result of your visit—and killed him to prevent his carrying out the scheme? Whatever scheme it was?”

“Yes. That’s the honorable theory. The dishonorable one is that, discovering that Siverly held all this money—presumably on behalf of the conspiracy—he might simply have decided to do away with Siverly and pocket the lot. But the point is …” He spoke more slowly, choosing his words. “Whichever it was, if it had to do with money, then there may be proof of it in the papers that Siverly had.”

Grey’s hand had curled into a fist as he spoke, and he struck it lightly on his knee, unconscious of the movement.

“I need to get into the house and get those papers. If there’s any proof of Siverly’s involvement in a political conspiracy, or Twelvetrees’s relations with him, it must lie there.”

Jamie had been wondering, during these last conjectures, whether to mention the Duchess of Pardloe’s information regarding Twelvetrees and money. Apparently, she hadn’t chosen to share it with her husband or her brother-in-law, and he wondered why not.

The answer to that presented itself almost immediately: her wicked old father. Andrew Rennie was undoubtedly the source of her information, and she likely didn’t want Pardloe finding out that she still dabbled in intelligence work for the old man. He didn’t blame her. At the same time, the situation now seemed more serious than whatever marital strife the revelation might cause, if it got back to the duke.

“I don’t suppose you’re any more anxious to see him fight another duel than I am.” The duchess’s words came back to him. Ah, he’d forgotten that. It wasn’t only her father she was concerned with; it was what might happen if Pardloe crossed swords—either figuratively or literally—with Edward Twelvetrees.

Aye, well—he might be able to save her confidence, even while sharing the information.

“There’s a thing ye ought to know,” Jamie said abruptly. “For some time, Twelvetrees has been moving large quantities of money to Ireland. To Ireland,” he emphasized. “I didna ken where it was going—nor did the person who told me—but what d’ye think the odds are that it was going to Siverly?”

Grey’s face went almost comically blank. Then he pursed his lips and breathed in slowly, thinking.

“Well,” he said at last. “That does alter the probabilities. If that’s true, and if it means that Twelvetrees was involved in the conspiracy, then it may be a case of plotters falling out—or …” A second thought brightened his face; clearly he didn’t like the notion of Twelvetrees being a traitor, which Jamie thought very interesting. “Or he was misled in what the money was to be used for and, discovering the truth, decided to put Siverly out of commission before he could put anything into action. I suppose your source didn’t tell you exactly what this particular conspiracy had in mind to accomplish?” He shot Jamie a sharp look.

“No,” Jamie said, with absolute truth. “But I suppose ye’re right about the need to see the papers, if ye can. What makes ye think Twelvetrees hasn’t already got them?”

Grey took a deep breath and blew it out, shaking his head.

“He might. But it was only yesterday—God, was it only yesterday?—that Siverly was killed. Twelvetrees wasn’t staying in the house; the butler told me. The servants will be in a great taking, and Siverly does—did—have a wife, who presumably inherits the place. The constable said he was sealing the house until the coroner could come; I can’t see the butler just letting Twelvetrees march in, open the chest, and make off with everything in it.

“Besides,” he glanced toward the stone cottage where Tom Byrd lay, “I’d thought that once you got me out, we’d go straight back to Glastuig, and I’d almost certainly be there before Twelvetrees could worm his way in. But things happen, don’t they?”

“They do,” Jamie agreed, with a certain grimness.

They sat for a moment in silence, each alone with his thoughts. At last Grey stretched and sat up straight.

“The other thing about Siverly’s papers,” he said, looking Jamie in the eye, “and why I must have them, is that whatever they do or don’t say about Twelvetrees, they’re very likely to reveal the names of other men involved in the conspiracy. The members of the Wild Hunt, if you will.”

This aspect of the matter had not escaped Jamie, but he could hardly contradict Grey’s conclusion, no matter how much he hated it. He nodded, wordless. Grey sat for a minute longer, then stood up with an air of decision.

“I’ll go and speak to the abbot, thank him, and make provision for Tom to stay until we come back for him. Do you think Mr. Quinn will see us ashore?”

“I expect he will.”

“Good.” Grey started toward the main building, but then stopped and turned round. “You asked me if I thought it was worth it. I don’t know. But it is my duty, regardless.”

Jamie sat watching as Grey walked away, and an instant before he reached the door of the building, the Englishman stopped dead, hand already stretched out for the latch.

“He’s just thought that he didna ask me whether I’d go with him,” Jamie murmured. For with Siverly’s death, Jamie’s word to Pardloe was kept and his own obligation in the matter technically ended. Any further assistance Grey might need would be asked—or offered—as one man to another.

Grey stood fixed for a long moment, then shook his head as though annoyed by a fly and went inside. Jamie didn’t think the gesture meant that Grey had dismissed the issue; only that he had decided to do his business with Father Michael before mentioning it to Jamie.

And what will I tell him?

The questions of Siverly’s death or Twelvetrees’s possible guilt mattered not a whit to him. The possibility of exposure of the Jacobite conspirators, though …

“Ye’ve thought it all out once already,” he muttered to himself, impatient. “Why can ye not leave it alone?”

I, James Alexander Malcolm MacKenzie Fraser, do swear, and as I shall answer to God at the great day of judgment, I have not, nor shall have, in my possession any gun, sword, pistol, or arm whatsoever, and never use tartan, plaid, or any part of the Highland garb; and if I do so, may I be cursed in my undertakings, family, and property. May I never see my wife and children, father, mother, or relations. May I be killed in battle as a coward and lie without Christian burial in a strange land, far from the graves of my forefathers and kindred; may all this come across me if I break my oath.

The words of the oath they’d made him speak when they spared his life had burned his lips when he spoke them; they burned his heart now. He likely knew none of the Wild Hunt personally—but that didn’t make betrayal of those men any the lighter a burden.

But. The memory of a tiny skull with long brown hair lying under a gorse bush came to his mind as vividly as the memory of that foul oath—and weighed heavier. To leave these Irish lunatics to their business—or to keep Grey from stopping them, which amounted to the same thing—was to betray wee Mairi, or Beathag, or Cairistiona, and all those like them.

Well, then, he thought calmly. That is my duty. And I think the price is not too high.

He should eat, but he lacked the will to get up and go inside. He took the rosary from his pocket instead, but didn’t begin any of the mysteries, merely held it in his hand for comfort. He twisted round on the bench, turning his back on the silent dead, letting the tiredness flow out of him as the living peace of the place settled on him.

The small bell rang from the church, marking the hour of Nones; he saw the lay brothers in the garden lay down their hoes and shake the dirt from their sandals, ready to go in.

And he saw a boy of fourteen or so, his head neatly tonsured, fresh and white as a mushroom, come round the shattered wall, looking from side to side. The boy saw Jamie and his face lighted with satisfaction.

“Mr. Fraser you’ll be,” he said, and held out a piece of paper. “Mr. Quinn asked me would I be handing this to you.” He thrust it into Jamie’s hand and was hurrying back toward the chapel before Jamie could thank him.

He knew what it was: Quinn’s farewell. So he’d gone, then—to use the cup. John Grey would have to find another ferryman. Ironic, considering where he’d just decided his duty lay—but he had promised Quinn to speak to the abbot and would just have to leave the matter now to God and hope the Almighty shared his view of the situation.

He nearly threw the note away, but some obscure impulse of civility made him open it. He glanced cursorily at it, then stiffened.

It was neither addressed nor signed.

You’ve a great loyalty to your friends, and God himself will surely bless you for it on the last day. But I should be less than a friend myself, did I not tell you the truth.

It was the Englishman who did for Major Siverly. I saw him with my own eyes, as I was watching from the wood behind the summerhouse.

Captain Twelvetrees is a great friend to our cause, and with Major Siverly dead, the means lie now in his hand. I urge you to protect him and give him what help you can when you return to London.

God willing, we will meet there and, with our other friends, see the green branch burst into flower.

By reflex, he crumpled the note in his hand. John Grey had come out of the abbot’s office, pausing there to turn and say something to Brother Ambrose.

“Friends!” he said aloud. “God help me.” He grimaced and, putting the rosary back in his pocket, tore the note to tiny pieces, which he scattered to the wind.

28

Amplexus

JAMIE REFUSED TO ALLOW GREY TO TRY TO HIRE HORSES, ON grounds that the Irish liked gossip as much as did Highlanders, and were Grey to be seen in his uniform, the castle would know it by noon of the following day.

So they walked through the night from Lough Ree, keeping to the fields in the crepuscule, resting in the woods during light of day—when Jamie went into Ballybonaggin for food—then coming out onto the roads again at dark, where they kept up a fine pace, lighted by a sympathetic moon that rose above them huge, pale, and mottled as a ball of gleaming alabaster.

The countryside was empty of people—and anything else.

They had passed from open meadows into a wooded area, and the trees clustered thick and dark, roots intruding into the road, branches overhanging, so that they walked through pools of darkness, the road invisible beneath their feet, emerging suddenly into clearer spots where the trees drew back a little, and the moon caught the sudden white flash of face or shirtfront, the glint of a sword hilt.

Even the shuffle of their feet was lost in the murmur of the woods, a fresh wind rising, rattling the new leaves. John felt the night as something wild creeping upon him, the force of spring itself rising from the ground into his feet, his legs, bursting through his body ’til the blood throbbed in his fingers, pulsed in his chest.

Perhaps it was freedom, the exhilaration of their escape. Perhaps the excitement of a hunt by night, adventure and danger before them. Or the knowledge that he was an outlaw—with pursuit and danger certainly behind him.

The road was narrow, and they jostled against each other now and then, blinded between the dark wood and the brilliance of the rising moon. He could hear Jamie’s breath, or thought he could—it seemed part of the soft wind that touched his face. He could smell Jamie, smell the musk of his body, the dried sweat and dust in his clothes, and felt suddenly wolflike and feral, longing changed to outright hunger.

He wanted.

Master me, he thought, breathing deep, or shall I your master be?

There were frogs in the ditches, in the bogs that lay beyond the scrim of trees. They called, high and low, shrill and bass, cascading over one another in a vast, pulsating chorus. At a distance, sitting on a lawn with that chorus as background, watching the stars come out, the sound might be no more than a pastoral, the song of spring.

This close, it was still the song of spring, but that song was revealed to be what the pagans had always known it to be—the blind urge to seize, to mate, to spill blood and seed heedlessly into the earth, wallow in crushed flowers, writhe in the juices of grass and mud.

Those bloody frogs were shrieking their passion, raw-throated and triumphant. Hundreds of them. The racket was deafening.

Distracted by the vision of amphibians in their thousands locked in slime-wrapped sexual congress amid the dark waters, he caught his foot in a root and fell heavily.

Fraser, close beside, felt him go and grabbed him, catching him round the middle and jerking him upright again.

“Are ye all right?” he asked, low-voiced, his breath warm on Grey’s cheek.

“Croakle dum-ho,” he said, breathless and dazed. Fraser’s hands were still tight on his arms, steadying him.

“What?”

“Great Lord Frog to Lady Mouse. It’s a song. I’ll sing it to you later.”

Fraser made a sound in his throat that might have been either derision or amusement—maybe both—and let go Grey’s arms. He swayed, almost staggering, and put out a hand to steady himself. He touched Fraser’s chest, warm and solid through his clothes, swallowed hard, and took his hand away.

“This seems the sort of night on which one might meet the Wild Hunt itself,” Grey said, starting to walk again. His skin prickled and jumped, and he would not in fact have been surprised in the slightest to see the Queen of Faerie come riding out of the wood, fair and spectral as the sailing moon, terrible in her hunting, her pack of attendants all young men, lithe and sharp-toothed, hungry as wolves. “What are they hunting, do you suppose?”

“Men,” Fraser said without hesitation. “Souls. I was thinking the same myself. Though ye see them more on a storm-tossed night.”

“Have you actually seen them?” He believed for an instant that it was quite possible, and put the question in all seriousness. Rather to Grey’s surprise, Fraser took it the same way.

“No,” he said, but in a tone verging on doubt. “At least—that is—”

“Tell me.”

They walked in silence for a few moments, but he could feel Fraser gathering his thoughts and kept silent himself, waiting, feeling the shifting rhythms of the bigger man’s body as he moved, soft-footed, on the uneven ground.

“Years back,” Fraser said at last. “It was after Culloden. I lived on my own land then, but hidden. In a wee cavern in the rocks. I’d come out at night, though, to hunt. And sometimes I’d have need to go far afield, if the hunting was poor, and often it was.”

They had emerged momentarily into a spot where the trees fell away, and the light of the moon shone bright enough for Grey to see Fraser tilt his head back, as though considering the orb.

“It wasna a night like this, really,” he said. “Nay moon at all, and the wind going through your bones and moaning like a thousand lost souls in your ears. But it—it was wild, ye might say. Wild in the way this is,” he added, dropping his voice a little and gesturing briefly at the dark countryside surrounding them. “A night when ye might expect to meet wi’ things, should ye venture out.”

He spoke quite matter-of-factly, as though it were entirely commonplace to meet with “things.” On a night like this, Grey could believe that completely and wondered suddenly how many nights the other had spent roaming alone beneath blazing stars or a clouded vault, with no touch on his skin save the wind’s rough caress.

“I’d run down a deer and killed it,” Fraser said, also as though this was commonplace. “And I’d sat down by the carcass to catch my breath before the gralloching—that’s the cutting out o’ the bowels, ken. I’d slit the throat, of course, to bleed the meat, but I hadna yet said the prayer for it—I wondered later if it was maybe that that called them.”

Grey wondered whether “that” referred to the hot scent of the pumping blood or the lack of a sanctifying word, but didn’t want to risk stopping the story by asking.

“Them?” he said after a moment, encouraging.

Fraser’s shoulders moved in a shrug. “Perhaps,” he said. “Only all of a sudden, I felt afraid. Nay—worse than afraid. A terrible fear came upon me, and then I heard it. Then I heard it,” he repeated, for emphasis. “I was afraid before I heard it—them.”

What he had heard was the sound of hooves and voices, half-swallowed by the moaning wind.

“Was it some years before, I should ha’ thought it was the Watch,” he said. “But there wasna any such thing after Culloden. My next thought was that it was English soldiers—but I couldna hear any words in English, and usually I’d hear them easily at a distance. English sounds different, ken, than the Gàidhlig, even when ye dinna make out the words.”

“I would suppose it does,” Grey murmured.

“The other thing,” Fraser went on, as though Grey hadn’t spoken, “was that I couldna tell which direction the sound came from. And I should have. The wind was strong but steady, from the northwest. And yet the sounds came sometimes out o’ the wind but just as often from the south or the east. And then they would disappear, and then come back.”

By this time he had been standing, hovering near the body of the slain deer, wondering whether to run and, if so, which way?

“And then I heard a woman scream. She … ah.” Fraser’s voice sounded a little odd, suddenly careful. Why? Grey wondered. “It … wasna a scream of fear, or even anger. It … ehm … well, it was the way a woman will scream, sometimes, if she’s … pleased.”

“In bed, you mean.” It wasn’t a question. “So do men. Sometimes.”

You idiot! Of all the things you might have said …

He would have berated himself further for having brought back the echo of his unfortunate remark in the stable at Helwater, that injudicious—that criminally stupid remark—

But Fraser merely made a deep “mmphm” sound in his throat, seeming to acknowledge Grey’s present remark at face value.

“I thought for an instant, perhaps, rape … but there were nay English soldiers in the district—”

“Scots do not commit rapine?” Annoyance with himself sharpened Grey’s tone.

“Not often,” Fraser said briefly. “Not Highlanders. But as I say, it didna sound like that. And then I heard other noises—screeching and skellochs, and the screaming of horses, aye, but not the noise of battle. More like folk who are roaring drunk—and the horses, too. And it was coming closer to me.”

It was the notion of drunken horses that at this point had put the vision of the Wild Hunt into Jamie’s mind. It was not a common tale of the Highlands, but he had heard such stories. And heard more, from other mercenaries, when he’d fought in France as a young man.

“The queen, they said, rides a great white horse, white as moonlight,” he said quietly. “Shining in the dark.”

Jamie had spent enough time on the moors and in the high crags to know how much lay hidden in the land, how many ghosts and spirits lingered there, how much unknown to man—and the thought of supernatural creatures was not foreign to him at all. Once the thought of the Wild Hunt had come to him, he spared not a moment in leaving the deer’s carcass, as fast as he could go.

“I thought they smelled the blood, ken,” he explained. “I’d not said the rightful prayer to bless it. They’d think it was their lawful prey.”

The matter-of-fact tone of this statement made the small hairs prickle on John’s nape.

“I see,” he said, rather faintly. He saw all too well, in his mind’s eye: a helter-skelter rush of the unearthly, horses’ coats and faerie faces glowing with a spectral light, spilling down out of the dark, screaming like the wind, howling for blood. The shrieking of the lust-crazed frogs now struck him differently; he heard the blind hunger in it.

“Sidhe,” Fraser said softly. Sheee, the word sounded like, to Grey; much like the sigh of the wind.

“It’s the same word, in the Gàidhlig and the Gaeilge. It means the creatures of the other world. But sometimes when they come forth out o’ the stony duns where they live—they dinna go back alone.”

He had run for a nearby burn, out of some half-heard, half-recollected notion that the sidhe could not cross running water, thrown himself over a high bank, and crouched among the boulders at its foot, staggering against the force of water that surged to mid-thigh, half-drowned in the spray, blind in the dark but keeping his eyes tight shut nonetheless.

“Ye dinna want to look upon them,” he said. “If ye do, they can call ye to them. Cast their glamour upon you. And then ye’re lost.”

“Do they kill people?”

Fraser shook his head.

“They take people,” he corrected. “Lure them. Take them back into the rocks, down to their ain world. Sometimes”—he cleared his throat—“sometimes, the stolen ones come back. But they come back two hundred years later. And all—all they knew and loved—are dead.”

“How terrible,” John said quietly. He could hear Fraser’s breathing, heavy, like a man struggling against tears, and wondered why this aspect of the tale should move him so.

Fraser cleared his throat again, explosively.

“Aye, well,” he said, voice steady once more. “So I spent the rest o’ the night in the burn and nearly froze to death. If it hadna been near dawn when I went in, I shouldna have come out again. I could barely move when I did, and had to wait for the sun to rise high enough to warm me, before I could make my way back to where I’d left my deer.”

“Was it still there?” Grey asked with interest. “As you’d left it?”

“Most of it was. Something—someone,” he corrected himself, “had gralloched it neat as a tailor’s seam and taken away the head and the entrails and one of the haunches.”

“The huntsman’s share,” Grey murmured under his breath, but Fraser heard him.

“Aye.”

“And were there tracks around it? Other than your own, I mean.”

“There were not,” Fraser said, the words clipped and precise. And he would know, Grey thought. Anyone who could hunt a deer like that could certainly discern the traces. Despite Grey’s attempt at logic, a brief shiver went over him, visualizing the headless carcass, clean and butchered, the blood-soaked ground left trackless in the mist of dawn, save for the deep-gouged prints of the fleeing deer and the man who had felled it.

“Did you—take the rest?”

Fraser raised one shoulder and let it fall.

“I couldna leave it,” he said simply. “I had a family to feed.”

They walked on then in silence, each alone with his thoughts.

THE MOON HAD BEGUN to sink before they reached Glastuig, and exertion had calmed Grey’s rush of spirits somewhat. These revived abruptly, though, when they found the gate shut but not locked and, passing through, saw a glimmer of light on the distant lawn. It was coming from one of the windows on the right.

“Do you know which room that is?” he murmured to Jamie, nodding toward the lighted window.

“Aye, it’s the library,” Fraser replied, equally low-voiced. “What do ye want to do?”

Grey took a deep breath, considering. Then touched Jamie’s elbow, inclining his head toward the house.

“We’ll go in. Come with me.”

They approached the house cautiously, skirting the lawn and keeping to the shrubberies, but there was no sign of any servants or watchmen being on the premises. At one point, Fraser lifted his head and sniffed the air, taking two or three deep breaths before gesturing toward an outbuilding and whispering, “The stable is that way. The horses are gone.”

Jamie’s cautious researches had indicated as much; word in the village was that all the servants had left, unwilling to remain in a house where murder had been done. The livestock would have been taken away to the village, too, Grey supposed.

Could this nocturnal visitor be the executor? Grey could think of no reason why a legitimate executor of the estate would need to make a surreptitious visit—but then, perhaps the man had come in daylight, as was proper, but then lingered at his work? He glanced up at the moon; it was past midnight. Surely that argued more dedication to duty than he was accustomed to find among lawyers. Perhaps the man was just staying in the house and, finding himself wakeful, had come down in search of a book, Grey thought with a mental shrug. Occam’s razor worked more often than not.

They were within pistol shot of the house now. Grey glanced to and fro, and then, feeling self-consciously dramatic, stepped out onto the lawn. It was lit like a stage, and his shadow puddled dark at his feet, the bright moon almost overhead. No dog barked, no voice called out demanding to know his purpose, but still he walked gingerly, footfalls soundless on the untidy lawn.

The casements were well above eye level. Well above his eye level, at least. With some irritation, he saw that Fraser, who had come silently out behind him, was able by standing on his toes to see into the house. The big Scot shifted to and fro, craning to see—and then froze. He said something out loud, in bloody Gaelic. Grey thought from the tone and the clearly visible expression on his face that it must be a curse.

“What do you see?” he hissed, plucking impatiently at Fraser’s sleeve. The Scot thumped down on his heels and stared down at him.

“It’s that wee arse-wipe, Twelvetrees,” he said. “He’s going through Siverly’s papers.”

Grey barely heard the second part of this; he was already headed for the front door and quite ready to break it down, should it offer him the least resistance.

It didn’t. It was unlocked, and he heaved it open with such force that it crashed into the wall of the foyer. The sound coincided with a startled yelp from the library, and Grey charged toward the open door through which light was streaming, barely aware of Fraser, at his heels, saying urgently, “I’m no going to break ye out of that bloody castle again, just you remember that!”

There was a louder yelp as he burst into the library to find Edward Twelvetrees crouched beside the mantelpiece, the poker clutched in both hands and poised like a cricket bat.

“Put that down, you bloody nit,” Grey said, halting just short of striking range. “What the devil are you doing here?”

Twelvetrees straightened up, his expression going from alarm to outrage.

“What the devil are you doing here, you infamous fiend?”

Fraser laughed, and both Grey and Twelvetrees glared at him.

“I beg your pardon, gentlemen,” he said mildly, though his broad face still bore a look of amusement. He waved his fingers, in the manner of one urging a small child to go and say hello to an aged relative. “Be going on wi’ your business. Dinna mind me.”

Jamie looked around, picked up a small wing chair that Grey had knocked over in his precipitous entry, and sat in it, leaning back with an air of pleased expectation.

Twelvetrees glared back and forth between Grey and Fraser, but an air of uncertainty had entered his expression. He looked like a rat baffled of its cheese rind, and Grey suppressed an urge to laugh, too, despite his anger.

“I repeat,” he said more mildly, “what are you doing here?”

Twelvetrees laid down his weapon but didn’t alter his attitude of hostility.

“And I repeat—what are you doing here? How dare you enter the house of the man you have so foully murdered!?”

Grey blinked. For the last little while, taken up by the magic of the moonlit night, he had quite forgotten that he was an outlaw.

“I didn’t murder Major Siverly,” he said. “I should very much like to know who did, though. Was it you?”

Twelvetrees’s mouth dropped open. “You … cur!” he said, and, seizing the poker up, made to brain Grey with it.

Grey caught his wrist with both hands and managed to pull him off balance as he lunged, so that Twelvetrees lurched and staggered, but he kept his feet sufficiently as to elbow Grey in the face with his free arm.

Eyes watering, Grey dodged a reckless swipe with the poker, leapt backward, and caught his bootheel in the edge of a rug. He staggered in his turn, and Twelvetrees, with a triumphant grunt, swung the poker at his midsection.

It was a glancing blow but knocked the wind out of him briefly, and he doubled over and sat down hard on the floor. Unable to breathe, he rolled to the side, avoiding another blow that clanged off the slates of the hearth, and, seizing Twelvetrees by the ankle, jerked as hard as he could. The other man went over backward with a whoop and the poker flew through the air, crashing into one of the casement windows.

Twelvetrees appeared to have stunned himself momentarily, having knocked his head against the battered mantelpiece. He lay sprawled on the hearth, his outflung hand dangerously close to the unshielded fire. With a relieving gasp, Grey rediscovered how to breathe, and lay still, doing it. He felt the vibration of a large body through the floorboards and, wiping a sleeve across his streaming face—God damn it, the bastard had bloodied his nose; he hoped it wasn’t broken—saw Fraser reach down delicately and haul Twelvetrees clear of the fire. Then, frowning, Fraser rose swiftly and, grabbing the ash shovel, scraped a smoking mass of papers out of the hearth, scattering them hastily over the floor, seizing chunks that had not yet quite caught fire, and separating them from the baulk of burning pages. He ripped off his coat and flung it over the half-charred papers to smother the sparks.

Twelvetrees uttered a strangled protest, reaching for the papers, but Fraser hauled him to his feet and deposited him with some force on a settee upholstered in blue- and white-striped silk. He glanced back at Grey, as though inquiring whether he required some similar service.

Grey shook his head and, wheezing gently, one hand to his bruised ribs, got awkwardly to his feet and hobbled to the wing chair.

“You could … have helped,” he said to Fraser.

“Ye managed brawly on your own,” Fraser assured him gravely, and to his mortification, Grey found that this word of praise gratified him exceedingly. He coughed and wiped his nose gingerly on his sleeve, leaving a long streak of blood.

Twelvetrees groaned and raised his head, looking dazed.

“I’ll … take that … as a no, … shall I?” Grey managed. “You say you did not kill Major Siverly?”

“No,” Twelvetrees answered, looking rather blank. Then his wits returned and his eyes focused on Grey with a profound expression of dislike.

“No,” he repeated, more sharply. “Of course I did not kill Gerald Siverly. What kind of flapdoodle is that?”

Grey thought briefly of inquiring whether there was more than one sort of flapdoodle and, if so, what the categories might be, but thought better of it and ignored the question as rhetorical. Before he could formulate another question, he noticed that Fraser was calmly engaged in going through the piles of paper on the desk.

“Put those down!” Twelvetrees barked, staggering to his feet. “Stop that at once!”

Fraser glanced up at him and raised one thick red brow.

“How d’ye mean to stop me?”

Twelvetrees slapped at his waist, as do men who are accustomed to wearing a sword. Then sat down, very slowly, reason returning.

“You have no right to examine these papers,” he said to Grey, calmly by comparison with his earlier outbursts. “You are a murderer and evidently an escaped outlaw—for I misdoubt that you have been released officially?”

Grey understood this was intended as sarcasm and didn’t bother replying. “By what right were you examining them, may I ask?”

“By right of law,” Twelvetrees replied promptly. “I am the executor of Gerald Siverly’s will, charged with the discharge of his debts and the disposition of his property.”

So put that in your pipe and smoke it, his expression added. Grey was in fact taken aback at this revelation.

“Gerald Siverly was my friend,” Twelvetrees added, and his lips compressed briefly. “A particular friend.”

Grey had known that much, from Harry Quarry, but it hadn’t occurred to him that Twelvetrees would be so intimate with Siverly as to have been appointed executor of his estate. Had Siverly no family, bar his wife?

And if Twelvetrees was so intimate—what did he know concerning Siverly’s actions?

Whatever it was, he obviously wasn’t about to confide his knowledge to Grey. John got to his feet and, manfully trying not to wheeze in the smoke-filled air, went to the bay window and threw back the lid of the blanket chest. The ironbound box was gone.

“What have you done with the money?” he demanded, swinging back to Twelvetrees. The man glared at him with profound dislike.

“So sorry,” he sneered. “It’s where you’ll never get your thieving hands on it.”

Jamie was collecting the half-charred bits of paper he had saved from the fire, handling each with ginger care, but looked up at this, glancing from Twelvetrees to Grey.

“D’ye want me to search the house?”

Grey’s eyes were on Twelvetrees, and he saw the man’s nostrils flare, his lips compress in disgust—but there was no hint of agitation or fear in his red-rimmed eyes.

“No,” Jamie said, echoing Grey’s thoughts. “He’s right; he’s carried it away already.”

“You’re quite good at this business of outlawry,” Grey said dryly.

“Aye, well. I’ve had practice.” The Scot had a small collection of singed papers in his hand. He carefully pulled one free and handed it to Grey.

“I think this is the only one that might be of interest, my lord.”

It was written in a different hand, but Grey recognized the sheet at once. It was the Wild Hunt poem—and he did wonder where the devil the rest of it was; why only this one page?—much singed and smeared with ash.

“Why—” he began, but then, seeing Fraser jerk his chin upward, turned the paper over. He heard Twelvetrees’s breath hiss in, but paid no attention.

The Wild Hunt

Capt. Ronald Dougan

Wm. Scarry Spender

Robert Wilson Bishop

Fordham O’Toole

Èamonn Ó Chriadha

Patrick Bannion Laverty

Grey whistled softly through his teeth. He knew none of the names on the list but had a good idea what it was—an idea reinforced by the look of fury on Twelvetrees’s face. He wouldn’t go back to Hal quite empty-handed.

If he wasn’t mistaken, what he held in his hand was a list of conspirators, almost certainly Irish Jacobites. Someone—had it been Fraser or himself?—had suggested that the Wild Hunt poem was a recognition signal, and he had wondered at the time, a signal for whom? Here was the answer—or part of one. Men who did not know one another personally would recognize others in their group by the showing of the poem—on its face a bit of half-finished, innocuous verse, but in reality a code, readable by those who held the key.

Fraser nodded casually toward Twelvetrees. “Is there anything ye want me to beat out of him?”

Twelvetrees’s eyes sprang wide. Grey wanted to laugh, in spite of everything, but didn’t.

“The temptation is considerable,” he said. “But I doubt the experiment would prove productive. Just keep him there, if you would, while I have a quick look round.”

He could tell from Twelvetrees’s dour expression that there was nothing further to be found in the house, but, for form’s sake, he went through the desk and the bookshelves and made a brief foray upstairs with a candlestick, in case Siverly should have kept anything secret in his bedchamber.

He felt a strong sense of oppression, walking through the empty darkness of the house, and something akin to sadness, standing in the dead man’s chamber. The servants had stripped the bed, rolled up the mattress, and tidily covered the furniture in dust sheets. Only the moving gleam of candlelight from the damask wallpaper gave a hint of life.

He felt curiously empty, as though he himself might be a ghost, viewing the remnants of his own life without emotion. The heat and excitement of his confrontation with Twelvetrees had quite drained away, leaving a sense of flatness in its wake. There was nothing further he could do here; he could not arrest Twelvetrees or compel answers from him. Whatever might yet be discovered, the end of the matter was that Siverly was dead, and his crimes with him.

“And his place shall know him no more,” he said softly, and the words fell and vanished among the silent shapes of the sleeping furniture. He turned and left, leaving the door open on darkness.

SECTION IV

A Tithe to Hell

29

The Wild Hunt

THEY STRAGGLED INTO LONDON ON THE LATE MAIL COACH, unwashed, unshaven, and smelling strongly of vomit. The channel crossing had again been rough, and even Grey had been sick.

“If you can hold on to your stomach when all about you are losing theirs …” he muttered, thinking that this would be a good line for a poem. He must remember to tell Harry; perhaps he could think of a decent rhyme. “Boozing lairs” was the only thing that came to his own mind, and the thought of boozing kens, dark cellars full of drunken, sweating, cohabiting humanity, combined with the reek of his companions and the coach’s jolting, made him queasy again.

The thought of explaining things to Hal made him queasier still, but there was no help for it.

They reached Argus House near sunset, and Minnie, hearing the noise of their arrival, came hurrying down the stairs to greet them. A quick, appalled glance at them having told her all she wanted to know, she forbade them to speak, rang for footmen and chambermaids, and ordered brandy and baths all round.

“Hal …?” Grey asked, glancing warily toward the library.

“He’s in the House, making a speech about tin mining. I’ll send a note to bring him back.” She took a step away, holding her nose with one hand and gesturing him toward the stairs with the other. “Shoo, John.”

CLEAN AND STILL relatively sober, despite a lavish application of brandy, Grey made his way down to the larger drawing room, where his nose told him tea was being served. He heard the soft rumble of Jamie Fraser’s voice, talking to Minnie, and found them cozily ensconced on the blue settee; they looked up at his entrance with the slightly startled air of conspirators.

He had no time to wonder about this before Hal arrived, dressed for the House of Lords and flushed from the heat of the day. The duke collapsed into a chair with a groan and pried his red-heeled shoes off, dropping them into Nasonby’s hands with a sigh of relief. The butler bore them off as though they were made of fine china, leaving Hal to examine a hole in his stocking.

“The press of carriages and wagons was so great, I got out and walked,” he said, as though he’d last seen his brother at breakfast, rather than weeks before. He glanced up at Grey. “I’ve got a blister on my heel the size of a pigeon’s egg, and it looks better than you do. What the devil’s happened?”

With this introduction, it proved easier than Grey had thought to lay things out. This he did as succinctly as possible, referring to Fraser now and then to provide details.

Hal’s lips twitched a bit at the part about Siverly’s attack upon Jamie Fraser, but he sobered immediately upon hearing of Grey’s two visits to Siverly’s estate.

“Good God, John.” Tea had now appeared, and he absently took a slice of fruitcake, which he held uneaten in one hand while stirring sugar into his tea. “So you escaped from Athlone Castle and fled Ireland, suspected of murder. You do realize that the justiciar will recognize you from your description?”

“I hadn’t time to worry about it,” Grey retorted, “and I don’t plan to start now. We have more important things to think of.”

Hal leaned forward and set down the fruitcake, very carefully.

“Tell me,” he said.

Grey obliged, bringing out the half-charred pages they had retrieved from Twelvetrees’s bonfire. Finally, he deposited the smudged and crumpled sheet of poetry, with the list of names on the back, and explained what he thought these signified.

Hal picked it up, whistled between his teeth, and said something scabrous in German.

“Nicely put,” said Grey. His throat was raw from seasickness and talking. He took up his cup of tea and inhaled it thankfully. “I see one man on that list who holds a commission; if any of the others are in the army, it should be possible to locate them fairly easily.”

Hal put the singed pages carefully on the table.

“Well. I think it behooves us to proceed carefully, but quickly. I’ll put Harry on to these names; he knows everyone and can find out who they are, if they’re in the army, and what their history may be. Plainly most are Irish; I think we ought to have a very cautious look at the Irish Brigades—don’t want to offend them unduly. As for Twelvetrees …” He noticed the fruitcake, picked it up, and took a bite, chewing absently as he thought.

“He already knows he’s under suspicion of something,” Grey pointed out, “whether he knows what or not. Do we approach him directly or just follow him about London to see who he talks to?”

Hal’s face lighted in a smile, as he looked his younger brother up and down.

“You going to black your face and follow him yourself? Or did you have in mind setting Mr. Fraser on him? Neither of you is what I’d call inconspicuous.”

“No, I thought I’d let you do it,” Grey said. He reached for the brandy decanter and poured some into his teacup. He was so tired that his hand shook, splashing a little into the saucer.

“I’ll talk to Mr. Beasley,” Hal said thoughtfully. “I believe he knows where those O’Higgins rascals are; they might be of use.”

“They are Irish,” Grey pointed out. The O’Higgins brother, Rafe and Mick, were soldiers—when it suited them. When it didn’t, they disappeared like will-o’-the-wisps. They did, however, know everyone in the Rookery, that raucous, uncivilized bit of London where the Irish émigrés congregated. And if there was a job to be done involving things that weren’t strictly legal, the O’Higginses were your men.

“Being Irish doesn’t necessarily imply treasonous proclivities,” Hal said reprovingly. “They were certainly helpful with regard to Bernard Adams.”

“All right.” Grey leaned back in his chair and closed his eyes, feeling fatigue flow through his body like sand through an hourglass. “On your head be it.”

Minnie cleared her throat. She’d been sitting quietly, stitching something, while the men conversed.

“What about Major Siverly?” she asked.

Grey opened his eyes, regarding her blearily.

“He’s dead,” he said. “Were you not listening, Minerva?”

She gave him a cold look. “And doubtless he deserved it. But did you not begin this hegira with the intent of bringing him to justice and making him account publicly for his crimes?”

“Can you court-martial a dead man?”

She cleared her throat again and looked pleased.

“Actually,” she said, “I rather think you can.”

Hal stopped chewing fruitcake.

“I collected any number of records of general courts-martial, you know,” she said, with a quick glance at Grey. “When … when poor Percy …” She coughed, and looked away. “But the point is, you can have a posthumous court-martial. A man’s deeds live after him and all that, apparently—though I think it’s mostly intended to provide a record of truly stunning peccability, for the edification of the troops and to enable the wicked officer’s superiors to indicate that they weren’t actually asleep or conniving while all the dirty dealings were going on.”

“I’ve never heard of such a thing,” Grey said. From the corner of his eye, he could see Jamie Fraser examining a crumpet as though he’d never seen one before, lips tight. Jamie Fraser was the only person in the world—besides Percy—who knew the truth of Grey’s relationship with his stepbrother.

“How often has it been done?” Hal asked, fascinated.

“Well, once that I know about,” Minnie admitted. “But once is enough, isn’t it?”

Hal pursed his lips and nodded, eyes narrowed as he envisioned the possibilities. It would have to be a general court-martial, rather than a regimental one; they’d known that to begin with. Siverly’s regiment might wish to prefer charges against him, given the scale of his crimes, but the records of a regimental court-martial were not public, whereas those of a general court-martial necessarily were, involving the judge advocate’s office and its tediously detailed records.

“And it does give you a public arena, should you want one,” Minnie added delicately, “in which to explore Major Siverly’s relations with Edward Twelvetrees. Or anyone else you like.” She nodded at the singed paper lying next to the teapot.

Hal began to laugh. It was a low, joyous sound, and one Grey hadn’t heard in some time.

“Minnie, my dear,” he said affectionately. “You are a pearl of great price.”

“Well, yes,” she said modestly. “I am. Captain Fraser, would you care for more tea?”

THOMAS, COMTE DE LALLY, Baron de Tollendal, was lodged in a small private house near Spitalfields. So much Jamie had discovered from the duchess, who didn’t ask him why he required the information; nor did he ask her why she wanted to know whether he had spoken with Edward Twelvetrees and, if so, whether Twelvetrees had mentioned the name Raphael Wattiswade.

He wondered briefly who Wattiswade was but made no inquiries of Grey or Pardloe; if the duchess respected his confidence, he would respect hers. He had asked her whether she had heard of Tobias Quinn; she had not.

He wasn’t surprised at that; if Quinn was in London—and knowing what he knew about Quinn’s plans, he was almost sure of it—he would be keeping himself quiet. Still, he might be using the Druid cup as inspiration to those followers whose dedication was not quite sure—and if he had the cup and had been showing the dreadful thing about, there might well be rumors of it.

He walked through the narrow streets, feeling the alien strangeness of the city. Once, he had had men he knew—both those he commanded and those who sought him out—and networks of information. Once, he could have put out word and found a man like Quinn within hours.

Once.

He put the thought firmly away from him; that part of his life was over. He had made up his mind to it and did not mean to turn back; why did such thoughts still come to him?

“Because ye’ve still to finish it, clot-heid,” he muttered to himself. He had to find Quinn. Whether it was to put a stop to the Irish Brigades’ plot before it became action, dooming those involved in it, or for the sake of Quinn himself, he wasn’t sure—but he must find the man. And Thomas Lally was still a man such as he had been himself. Lally was also a prisoner, true, but one still with followers, informants, one who listened and planned. A man who would leave the stage of war only when carried off it feetfirst. A man who hasn’t given up, he thought, with a tinge of bitterness.

He’d come unannounced. It wasn’t courteous, but he wasn’t interested in courtesy. He needed information and had a better chance of getting it if Lally hadn’t time to decide whether it was wise to give it to him.

The sun was high by the time he arrived; Pardloe had invited him to make use of the Greys’ coach, but he didn’t want anyone knowing his destination and so had walked halfway across London. They weren’t bothering to follow him anymore; they were much too busy looking for the members of the Wild Hunt. How long might he have before one of those names led them to someone who would talk? He knocked at the door.

“Captain Fraser.” It was Lally himself who answered the door, to Jamie’s surprise. Lally was surprised, too, but cordial—he stepped back, gesturing Jamie inside.

“I am alone,” Jamie said, seeing Lally peer down the street before closing the door.

“So am I,” said Lally, casting a bleak look round the tiny front room. It was disordered, with smeared crockery and crumbs on the table, a cold, unswept hearth, and a general feel of neglect. “My servant has left, I’m afraid. Can I offer you …” He swung round, eyeing a shelf that held two or three bottles, picked one up and shook it, looking relieved when it sloshed. “A glass of ale?”

“Aye, thank ye.” He knew better than to refuse hospitality, particularly under such circumstances, and they sat down at the table—there was no place else to sit—pushing aside the dirty dishes, green cheese rinds, and a dead cockroach. Jamie wondered if the thing had died of starvation or poisoning.

“So,” said Lally, after a minimal exchange of commonplaces, “did you find your Wild Hunt?”

“The English think they have,” Jamie said. “Though it may be naught but a mare’s nest.”

Lally’s eyes widened in interest, but he was still reserved.

“I heard that you went to Ireland with Lord John Grey,” he remarked, and sighed a little. “I haven’t seen it in many years. Is it still green, then, and beautiful?”

“Wet as a bath sponge and mud to the knees, but, aye, it was green enough.”

That made Lally laugh; Jamie thought he didn’t laugh often. It didn’t come easily to him.

“It’s true that I was obliged to go wi’ his lordship,” Jamie said, “but I had another companion, as well—one less official. D’ye recall Tobias Quinn, by chance?”

Indeed he did; Jamie saw the knowledge flicker deep in Lally’s eyes, though his face stayed calm, slightly quizzical.

“From the Rising. One of the Irish who came with O’Sullivan, was he not?”

“Aye, that’ll be the man. He met us in Ireland and traveled with us, in the guise of a traveler met by accident.”

“Indeed.” Lally sipped ale—it was flat and stale, and he made a face and threw it out the open window. “What was his purpose?”

“He told me he sought a thing—the Cupán Druid riogh, he called it. Ye’ve heard of it?”

Lally was not a good natural liar.

“No,” he said, but his hands curled on the tabletop and he stiffened a little. “A Druid king’s cup? What on earth is that?”

“Ye’ve seen it, then,” Jamie said, friendly but firm. Lally stiffened further, torn between denial and answer. So he had seen it. Which in turn meant that he’d seen Quinn, for surely Quinn would surrender it to no man save Charles Stuart.

“I need to speak with him,” Jamie said, leaning forward to indicate sincerity and urgency—neither one feigned. “It is a matter of his own safety, as well as that of the men with whom he’s involved. Can ye get word to him? I shall meet him anywhere he likes.”

Lally sat back a bit, suspicion darkening his eyes.

“Meet him and betray him to the English?” he said.

“Ye believe that of me?” Oddly, the idea that Lally might believe it hurt him.

Lally grimaced and looked down.

“I don’t know,” he said, low-voiced, and Jamie saw how drawn he was, the muscles of his face hard under the skin. “So many men I thought I knew …” He gave a small, despairing shake of the head. “I don’t know whom to trust—or whether there is anyone who can be trusted, anymore.”

That, at least, held the ring of truth.

“Aye,” said Jamie quietly. “I, too.” He spread his hands out, flat on the table. “And yet I have come to you.”

And yet … He could almost hear Lally thinking. Furious things were going on behind that pale, twitching face.

Ye’re in it up to your eyebrows, poor wee fool, he thought, not unkindly. Add one more to the tally, then; one more man who might go to his doom if this harebrained scheme came to the point of action. One more who might be saved, if …

He pushed his chair back from the table and stood up.

“Hear me, a Tomás MacGerealt,” he said formally. “Quinn will maybe have told ye what he said to me, and I to him. If not, ask him. I said it not from cowardice, not from treachery, nor unwillingness to stand wi’ friends and comrades. I said it from sure knowledge. Ye kent my wife?”

“The Sassenach woman?” The ghost of a smile touched Lally’s mouth, sardonic.

“La Dame Blanche, they called her in Paris, and for good reason. She saw the end of the Cause—and its death. Believe me, Thomas. This venture, too, is doomed, and I ken that fine. I wouldna have it take ye down wi’ it. For the sake of our shared past, I beg ye—stand clear.”

He hesitated, waiting for an answer, but Lally kept his eyes on the table, one finger circling in a puddle of spilled ale. At last, he spoke.

“If the English do not send me back to France to clear my name, what is there for me here?”

There was no answer to that. Lally lived at the sufferance of his captors, as Jamie did. How would a true man not be tempted by the possibility of regaining his life? Jamie sighed, helpless, and Lally glanced up, his gaze sharpening as he perceived pity on Jamie’s face.

“Ah, don’t worry about me, old comrade,” he said, and there was as much affection as irony in his voice. “The Marquise of Pelham comes back from her country house next week. She has a tendresse for me, La Marquise—she will not let me starve.”

30

Particular Friends

HAROLD, DUKE OF PARDLOE, COLONEL OF THE 46TH FOOT, visited the Judge Advocate’s office, attended by both his regimental colonels and by his brother, Lieutenant Colonel Lord John Grey, to file the necessary documents to call a posthumous general court-martial of one Major Gerald Siverly, on a variety of charges ranging from theft and corruption, to failure to suppress mutiny, to willful murder—and treason.

After hours of discussion, they had decided to proceed with the court-martial at once and to add the charge of treason. It would cause talk—an immense amount of talk—and perhaps bring more of Siverly’s connections to the surface. Meanwhile, those men they had managed to identify from Siverly’s list of the Wild Hunt—a half dozen or so—would be carefully watched, to see whether news of the court-martial might cause them to run, to act, or to seek out others in the plot.

Even with the documents filed, it would be nearly a month before the court-martial was convened. Unable to bear the inactivity of waiting, Grey invited Jamie Fraser to go with him to a race meeting at Newmarket. Returning two days later, they stopped at the Beefsteak, where they took rooms, intending to dine and change before going on to a play in the evening.

By unspoken mutual consent, they had avoided any reference to Ireland, Siverly, Twelvetrees, court-martials, or poetry. Fraser was quiet, occasionally withdrawn—but he relaxed in the presence of horses, and Grey felt a small relaxation of his own tension in seeing it. He had arranged for Jamie’s parole at Helwater because of the horses and the relative degree of freedom, and while he could not deceive himself that Jamie was content as a prisoner, at least he had some hope that he was not completely unhappy.

Am I right to treat him thus? he wondered, watching Fraser’s broad back as the Scot preceded him from the dining room. Will it give him something to remember, to recollect with pleasure when he goes back—or only increase the bitterness of his position? God, I wish I knew.

But then … there was the possibility of freedom. He felt his stomach knot at the thought but wasn’t sure whether it was from fear that Fraser would gain his freedom—or that he wouldn’t. Hal had certainly mentioned it as a possibility, but if there proved to be a fresh Jacobite plot, the country would be swept up once more in fear and hysteria; it would be nearly impossible to have Fraser pardoned in such circumstances.

He was so caught up in these reflections that it was some moments before he realized that he knew the voice coming from the billiards room to his right.

Edward Twelvetrees was at the green-baize table. He looked up from a successful shot, his face alight with pleasure, then caught a glimpse of Grey in the hallway, and his face went stiff, the smile freezing into a tooth-baring rictus. The friend with whom he’d been playing stared at him in astonishment, then turned a bewildered face toward Grey.

“Colonel Grey?” he said, tentative. It was Major Berkeley Tarleton, the father of Richard Tarleton, who had been Grey’s ensign at Crefeld. He knew Grey, of course, but plainly could not understand the sudden hostility that had sprung up like a wall of thorns between the two men.

“Major Tarleton,” Grey said, with a nod that did not take his eyes away from Twelvetrees. The tip of Twelvetrees’s nose had gone white. He’d received his summons to the court-martial, then.

“You unspeakable whelp.” Twelvetrees’s voice was almost conversational.

Grey bowed.

“Your servant, sir,” he said. He felt Jamie come up behind him and saw Twelvetrees’s eyes narrow at sight of the Scot.

“And you.” Twelvetrees shook his head, as though so appalled that he could find no speech to address the situation. He turned his gaze upon Grey again. “I wonder at it, sir. Indeed, I wonder at it. Who would bring such as this fellow, this depraved Scotch creature, a convicted traitor”—his voice rose a little on the word—“into the sacred precincts of this club?” He was still holding his cue, clutching it like a quarterstaff.

“Captain Fraser is my particular friend, sir,” Grey said coldly.

Twelvetrees uttered a most unpleasant laugh.

“I daresay he is. A very close friend, I have heard.” The edge of his lip lifted in a sneer.

“What do you imply, sir?” Fraser’s voice came from behind him, calm, and so formal as almost to lack his usual accent. Twelvetrees’s hot eyes left Grey, rising to Fraser’s face.

“Why, sir, since you are so civil as to inquire, I imply that this arse-wipe is your”—he hesitated for an instant, and then said, elaborately sardonic—“not merely your most particular friend. For surely only the loyalty of a bedfellow can have led him to do your bidding.”

Grey felt a ringing in his ears, like the aftereffects of cannon fire. He was dimly conscious of thoughts pinging off the inside of his skull like the shards of an exploding grenade, even as he shifted his weight: He’s trying to goad you, does he want to provoke a fight—he’ll bloody get one!—or does he want a challenge, if so, why not give one? Because he wants to look the aggrieved party? He’s just called me a sodomite in public, he means to discredit me, I’ll have to kill him. This last thought arrived simultaneously with the flexing of his knees—and the grasp of Tarleton’s fingers on his arm.

“Gentlemen!” Tarleton was shocked but firm. “Surely you cannot mean such things as your conversation might suggest. I say you should command your passions for the moment, go and have a cooling drink, take sober thought, perhaps sleep on the matter. I am sure that in the morning—”

Grey wrenched his arm free.

“You bloody murderer!” he said. “I’ll—”

“You’ll what? Fucking sodomite!” Twelvetrees’s hands were clenched on the cue stick, his knuckles white.

A much bigger hand came down on Grey’s shoulder and dragged him out of the way. Fraser stepped in front of him, reached across the corner of the table, and plucked the cue out of Twelvetrees’s hands as though it were a broomstraw. He took it in his hands and, with a visible effort, broke it neatly in two and laid the pieces on the table.

“Do you call me traitor, sir?” he said politely to Twelvetrees. “I take no offense at this, for I stand convicted of that crime. But I say to you that you are a greater traitor still.”

“You—what?” Twelvetrees looked mildly stunned.

“You speak of particular friends, sir. Your own most particular friend, Major Siverly, faces a posthumous court-martial for corruption and treason of a most heinous kind. And I say that you should be tried along with him, for you have been partner to his crimes—and if justice is served, doubtless you will be. And if the justice of the Almighty be served, you will then join him in hell. I pray it may be swift.”

Tarleton made a small gobbling noise that Grey would have found funny in other circumstances.

Twelvetrees stood stock-still, beady eyes a-bulge, and then his face convulsed and he leapt upon the table, launching himself from it at Jamie Fraser. Fraser dodged aside, and Twelvetrees struck him no more than a glancing blow, falling to the floor at Grey’s feet.

He remained in a crumpled heap for a moment, panting heavily, then rose slowly to his feet. No one tried to assist him.

He stood up, slowly straightened his clothing, and then walked toward Fraser, who had withdrawn into the hall. He reached the Scotsman, looked up as though gauging the distance, then, drawing back his arm, slapped Fraser bare-handed across the face with a sound like a pistol shot.

“Let your seconds call upon me, sir,” he said, in a voice little more than a whisper.

The hall was full of men, emerged from smoking room, library, and dining room at the sound of raised voices. They parted like the waves of the Red Sea for Twelvetrees, who walked deliberately away, back ramrod-straight and eyes fixed straight ahead.

Major Tarleton, with some presence of mind, had fished a handkerchief out of his sleeve and handed it to Fraser, who was wiping his face with it, Twelvetrees’s blow having been hard enough to make his eyes water and slightly bloody his nose.

“Sorry about that,” Grey said to Tarleton. He could breathe again, though his muscles were jumping with the need to move. He put a hand on the edge of the billiards table, not to steady himself but merely to keep himself from flying out in some unsuitable way. He saw that Twelvetrees’s bootheel had made a small tear in the baize of the table.

“I cannot imagine what—” Tarleton swallowed, looking deeply unhappy. “I cannot imagine what should have led the captain to speak in such a—to say such—” He flung out his hands in total helplessness.

Fraser had regained his self-possession—well, in justice, Grey thought, he’d never lost it—and now handed Tarleton back his handkerchief, neatly folded.

“He spoke so in an effort to discredit Colonel Grey’s testimony,” he said quietly—but audibly enough to be heard by everyone in the hallway. “For what I said to him is the truth. He is a Jacobite traitor and deeply involved, both in Siverly’s treason—and in his death.”

“Oh,” said Tarleton. He coughed and turned a helpless face on Grey, who shrugged apologetically. The witnesses out in the hallway—for he realized that this was what they were, what Fraser had intended them to be—had begun to whisper and buzz among themselves.

“Your servant, sir,” Fraser said to Tarleton, and bowing politely he turned and went out. He didn’t go toward the front door, as Twelvetrees had, but rather toward the stairway, which he ascended in apparent unawareness of the many eyes fixed on his broad back.

Tarleton coughed again. “I say, Colonel. Will you take a glass of brandy with me in the library?”

Grey closed his eyes for an instant, flooded with gratitude for Tarleton’s support. “Thank you, Major,” he said. “I could do with a drink. Possibly two.”

IN THE END, they shared the bottle, Grey taking the lion’s share. Various friends of Grey’s joined them, tentatively at first, but then with more confidence, until there were more than a dozen men clustered round three tiny tables shoved together, the tables crowded with glasses, coffee dishes, bottles, decanters, plates of cake and sandwich crumbs, and crumpled napkins. The talk, at first carefully casual, swung round quickly to loudly expressed shock at Twelvetrees’s effrontery, with a general consensus that the man must be mad. No word was said regarding Fraser’s remarks.

Grey knew they did not think Twelvetrees mad, but as he was in no way prepared to discuss the matter himself, he merely shook his head and murmured a general bewildered agreement with this assessment.

Twelvetrees had his supporters, too, of course, but there were fewer of them, and they had retreated to a stronghold in the smoking room, from which a stream of uneasy but decidedly hostile murmuring flowed like the tobacco smoke that shielded them. Mr. Bodley’s face was pinched as the steward set down a fresh tray of savories in the library. The Beefsteak was no stranger to controversy—no London club was—but the staff disliked the sort of argument that led to broken furniture.

What the devil made him do it? was the refrain that pulsed in Grey’s temples, along with the brandy. He didn’t mean Twelvetrees, though he wondered that, as well; he meant James Fraser. He wanted urgently to go find out but made himself sit until the bottle was empty and the conversation had turned to other things.

Only until they get outside, he thought. The news would spread like ink on white linen—and be just as impossible to eradicate. He stood up, wondering vaguely what he’d tell Hal, took his leave of Tarleton and the remaining company, and walked—very steadily, concentrating—up the stairs to the bedrooms.

The door to Fraser’s room stood open, and a male servant—the Beefsteak employed no chambermaids—knelt on the hearth, sweeping out the ashes. The room was otherwise empty.

“Where is Mr. Fraser?” he asked, putting a hand on the doorjamb and looking carefully from corner to corner of the room, lest he might have overlooked a large Scotsman somewhere among the furnishings.

“ ’E’s gone out, sir,” said the servant, scrambling to his feet and bowing respectfully. “ ’E didn’t say where.”

“Thank you,” Grey said after a pause, and walked—a little less steadily—to his own room, where he carefully shut the door, lay on his bed, and fell asleep.

I CALLED HIM a murderer.

That was the thought in his mind when he woke an hour later. I called him a murderer, he called me a sodomite … and yet it’s Fraser he called out. Why?

Because Fraser accused him, point-blank and publicly, of treason. He had to challenge that; he couldn’t let the statement stand. An accusation of murder might be mere insult, but not an accusation of treason. And particularly not if there was any truth in it.

Of course. He’d known that, really. What he didn’t know was what had possessed Fraser to make the accusation now, and in such a public manner.

He got up, used the pot, then splashed water from the ewer over his face and, tilting the pitcher, drank most of the rest. It was nearly evening; his room was growing dark, and he could smell the luscious scents of tea preparing downstairs: fried sardines, fresh buttered crumpets, lemon sponge, cucumber sandwiches, sliced ham. He swallowed, suddenly ravenous.

He was strongly tempted to go down and have his tea instantly, but there were things he wanted more than food. Clarity, for one.

He can’t have done it for me. The thought carried some regret; he wished it were true. But he was realist enough to know that Fraser wouldn’t have gone to such lengths merely to distract attention from Twelvetrees’s accusation of sodomy, no matter what he personally thought of Grey at the moment—and Grey didn’t even know that.

He realized that he was unlikely to divine Fraser’s motives without asking the man. And he was reasonably sure where Fraser had gone; there weren’t many places he could go, in all justice.

Justice. There were a good many different ways to achieve that enigmatic state of affairs, in descending levels of social acceptability. Statute. Court-martial. Duello. Murder.

He sat down on the bed and thought for a few moments. Then he rang for paper and ink, wrote a brief note, folded it, and, without sealing it, gave it to the servant with instructions for its delivery.

He at once felt better, having taken action, and, smoothing his crumpled neckcloth, went in search of fried sardines.

31

Betrayal

FRASER HAD, AS GREY THOUGHT, GONE BACK TO ARGUS House. When he arrived himself, Grey had barely ascertained as much from Nasonby when Hal came storming up the steps behind him, his tempestuous entrance nearly jerking the door from the butler’s grasp.

“Where is that bloody Scotchman?” he demanded, dividing a glare between Grey and Nasonby.

That was fast, Grey thought. News of what had happened at the Beefsteak had clearly spread through the coffeehouses and clubs of London within hours.

“Here, Your Grace,” said a deep, cold voice, and Jamie Fraser emerged from the library, Edmund Burke’s A Philosophical Enquiry into the Origin of Our Ideas of the Sublime and Beautiful in his hand. “Did you wish to speak with me?”

Grey had a moment’s relief that Fraser had finished the collected disputations of Marcus Tullius Cicero; Burke would make much less of a dent in Hal’s skull if it came to blows—which looked likely at the moment.

“Yes, I bloody wish to speak with you! Come in here! You, too!” He turned to glower at Grey, including him in this command, then swept past Fraser into the library.

Jamie walked across the room and sat down deliberately, looking coolly at Hal. The door had barely closed behind them when Hal swung round to face Fraser, face livid with shock and fury.

“What have you done?” Hal was making an effort to control himself, but his right hand was flexing, closing and unclosing, as though he were keeping himself with an effort from hitting something. “You knew what I—what we”—he corrected himself, with a brief nod at Grey—“intended. We have done you the honor of including you in all our counsels, and this is how you repay—”

He stopped abruptly, because Fraser had risen to his feet. Fast. He took a quick step toward Hal, and Hal, by pure reflex, took a step back. His face was flushed now, but his color was nothing to Fraser’s.

“Honor,” Fraser said, and his voice shook with fury. “You dare speak to me of honor?”

“I—”

A large fist crashed down on the table, and all the ornaments rattled. The bud vase fell over.

“Be still! Ye seize a man who is your captive—and your captive by honor alone, sir, for believe me, if I had none, I should have been in France these four years past! Seize and compel him by threat to do your bidding, and by that bidding to betray ancient comrades, to forswear vows, betray friendship and loyalty, to become your very creature … and ye think ye do me honor to count me an Englishman!?”

The air seemed to shiver with the force of his words. No one spoke for a long moment, and there was no sound save the drip of water from the fallen vase, dropping from the edge of the table.

“Why, then?” Grey said quietly, at last.

Fraser rounded on him, dangerous—and beautiful—as a red stag at bay, and Grey felt his heart seize in his chest.

Fraser’s own chest heaved visibly, as he sought to control his emotions.

“Why,” he repeated, and it was not a question, but the preface to a statement. He closed his eyes for an instant, then opened them, fixing them on Grey with great intensity.

“Because what I said of Twelvetrees is true. With Siverly dead, he holds the finances of the rising in his hands. He must not be allowed to act. Must not.”

“The rising?” Hal had subsided into his chair as Fraser spoke but now sprang to his feet. “There is a rising, then? You know this for a fact?”

Fraser spared him a single glance of contempt.

“I know it.” And in a few words, he laid the plan before them: Quinn’s acquisition of the Druid king’s cup, the involvement of the Irish regiments, and the Wild Hunt’s plan. His voice shook with some strong emotion at moments in the telling; Grey could not tell whether it was rage at them or fear at the enormity of what he said. Perhaps it was sorrow.

He seemed to have stopped speaking, letting his head fall forward. But then he drew a deep, trembling breath and looked up again.

“If I thought that there was the slightest chance of success,” he said, “I should ha’ kept my own counsel. But there is not, and I know it. I canna let it happen again.”

Grey heard the desolation in his voice and glanced briefly at Hal. Did his brother know the enormity of what Fraser had just done? He doubted it, though Hal’s face was intent, his eyes live as coals.

“A minute,” Hal said abruptly, and left the room. Grey heard him in the hall, urgently summoning the footmen, sending them at once for Harry Quarry and the other senior officers of the regiment. Calling for his secretary.

“A note to the prime minister, Andrews,” Hal’s voice floated back from the hallway, tense. “Ask if I may wait upon him this evening. A matter of the greatest importance.”

A murmur from Andrews, a great rush of exodus, then a silence, and Hal’s footsteps on the stairs.

“He’s gone to tell Minnie,” Grey said aloud, listening.

Fraser sat by the hearth, elbow on his knee and his head sunk upon one hand. He didn’t answer or move.

After a few moments, Grey cleared his throat.

“Dinna speak to me,” Fraser said softly. “Not now.”

THEY SAT IN SILENCE for half an hour by the carriage clock on the mantelpiece, which chimed the quarter in a small silver voice. The only interruption was the entrance of the butler, coming in first to light the candles, and then again, bringing a note for Grey. He opened this, read it briefly, and thrust it into his waistcoat pocket, hearing Hal’s footsteps on the stair, coming down.

His brother was pale when he came in and clearly excited, though plainly in command of himself.

“Claret and biscuits, please, Nasonby,” he said to the butler, and waited ’til the man had left before speaking further. Fraser had risen to his feet when Hal came in—not out of respect, Grey thought, but only to be ready for whatever bloody thing was coming next.

Hal folded his hands behind him and essayed a small smile, meant to be cordial.

“As you point out, Mr. Fraser, you are not an Englishman,” Hal said. Fraser gave him a blank stare, and the smile died aborning. Hal pressed his lips together, breathed in through his nose, and went on.

“You are, however, a paroled prisoner of war, and my responsibility. I must reluctantly forbid you to fight Twelvetrees. Much as I agree that the man needs killing,” he added.

“Forbid me,” Fraser said, in a neutral tone. He stood looking at Hal as he might have examined something found on the bottom of his shoe, with a mix of curiosity and disgust.

“You cause me to betray my friends,” Jamie said, as reasonably as one might lay out a geometric proof, “to betray my nation, my king, and myself—and now you suppose that you will deprive me of my honor as a man? I think not, sir.”

And, without another word, he strode out of the library, brushing past a surprised Nasonby, coming in with the refreshments. The butler, nobly concealing any response to current goings-on—he had worked for the family for some time, after all—set down his tray and retired.

“That went well,” said Grey. “Minnie’s advice?” His brother gave him a look of measured dislike.

“I didn’t need Minnie to tell me the sort of trouble that will happen if this duel takes place.”

“You could stop him,” Grey observed, and poured claret into one of the crystal cups, the wine dark red and fragrant.

Hal snorted.

“Could I? Yes, possibly—if I wanted to lock him up. Nothing else would work.” He noticed the fallen bud vase and absently righted it, picking up the small daisy it had held. “He has the choice of weapon.” Hal frowned. “Sword, do you think? It’s surer than a pistol if you truly mean to kill someone.”

Grey made no reply to this; Hal had killed Nathaniel Twelvetrees with a pistol; he himself had killed Edwin Nicholls with a pistol much more recently—though, granted, it had been sheer accident. Nonetheless, Hal was technically right. Pistols were prone to misfire, and very few were accurate at distances beyond a few feet.

“I don’t know how he is with a sword,” Hal went on, frowning, “but I’ve seen the way he moves, and he’s got a six-inch reach on Twelvetrees, at least.”

“To the best of my knowledge—which is reasonably good—he hasn’t had any sort of weapon in his hands for the last seven or eight years. I don’t doubt his reflexes”—a fleeting memory of Fraser’s catching him as he fell on a dark Irish road, the scream of frogs and toads in his ears—“but it’s you who is constantly prating on at me about the necessity of practice, is it not?”

“I never prate,” Hal said, offended. He twiddled the daisy’s stem between his fingers, shedding white petals on the rug. “If I let him fight Twelvetrees and Twelvetrees kills him … that would cause trouble for you, he being nominally under your protection as the officer in charge of his parole.”

Grey felt a sudden clench in the belly. “I should not consider damage to my reputation the worst result arising from that situation,” he said, imagining—all too well—Jamie Fraser dying in some bleak dawn, his pumping blood hot on Grey’s guilty hands. He took a gulp of wine, not tasting it.

“Well, neither would I,” Hal admitted, putting down the tattered stem. “I’d rather he wasn’t killed. I like the man, stubborn and contentious as he is.”

“To say nothing of the fact that he has rendered us a signal service,” Grey said, with a noticeable edge to his voice. “Have you any notion what it cost him to tell us?”

Hal gave him a quick, hard look, but then glanced away and nodded.

“Yes, I have,” he said quietly. “You know the oath of loyalty that they made the Jacobite prisoners swear—those who were allowed to live?”

“Of course I do,” Grey muttered, rolling the cup restlessly between his palms. It had been his duty to administer that oath to incoming prisoners at Ardsmuir.

May I never see my wife and children, father, mother, or relations. May I be killed in battle as a coward and lie without Christian burial in a strange land, far from the graves of my forefathers and kindred …

He could only thank God that Fraser had been in the prison already for some time when Grey was appointed governor. He hadn’t had to hear Jamie speak that oath or see the look on his face when he did so.

“You’re right,” Hal said, sighing deeply and reaching for a biscuit. “We owe him. But if he should kill Twelvetrees—there’s no chance of it stopping with a mere drawing of blood, I don’t suppose? No, of course not.” He began to pace to and fro slowly, nibbling the biscuit.

“If he kills Twelvetrees, there’ll be the devil to pay and no pitch hot, as the sailors say. Reginald Twelvetrees won’t rest until he’s got Fraser imprisoned for life, if not hanged for murder. And we won’t fare much better.” He grimaced and brushed biscuit crumbs from his fingers, plainly reliving the scandal that had followed his duel with Nathaniel Twelvetrees, twenty years before. This one would be worse, much worse, with the Greys accused of failing to stop a prisoner under their control—and if they were not openly accused of using Fraser as a pawn to accomplish a private vengeance, certainly that would be said privately.

“We have used him. Badly,” Grey said, answering the thought, and his brother grimaced again.

“Depends on how you look at the results,” Hal said, but his voice lacked conviction.

Grey rose, stretching his back.

“No,” he said, and was surprised to find that he felt very calm. “No, the results may justify it—but the means … I think we must admit the means.”

Hal swung round to look at him, one brow raised. “And if we do?”

“Then you can’t stop him, if he’s decided to fight. Or not ‘can’t,’ ” Grey corrected himself. “But you won’t. It’s his choice to make.”

Hal snorted a little, but didn’t disagree. “Do you think he does want it?” he asked after a moment. “He intimates that he threw Twelvetrees’s treason in his face publicly to stop his machinations before they could go too far—and he certainly accomplished that much. But do you think he foresaw that Twelvetrees would call him out? Well, yes, I suppose he did,” Hal answered himself. “Twelvetrees couldn’t do otherwise. But does Fraser want this duel?”

Grey saw what his brother was getting at and shook his head. “You mean that we might be doing him a favor by preventing his fighting. No.” He smiled affectionately at his brother and put down his cup. “It’s simple, Hal. Put yourself in his place, and think what you’d do. He may not be an Englishman, but his honor is equal to yours, and so is his determination. I could not pay him a greater compliment.”

“Hmmph,” said Hal, and flushed a little. “Well. Had you better take him to the salle des armes tomorrow, then? Give him a bit of practice before he meets Twelvetrees? Supposing he does choose swords.”

“I don’t think there will be time.” The feeling of calm was spreading; he felt almost as though he floated in the warm light of fire and candles, as though it bore him up.

Hal was staring at him suspiciously.

“What do you mean by that?”

“I thought it out this afternoon, and reached the same conclusions that we have just come to. Then I sent a note to Edward Twelvetrees, demanding satisfaction for his insult to me at the club.”

Hal’s jaw dropped.

“You … what?”

Grey reached into the pocket of his waistcoat and pulled out the crumpled note.

“And he’s replied. Six o’clock tomorrow morning, in the gardens behind Lambeth Palace. Sabers. Odd, that. I should have thought he’d be a rapier man.”

32

Duello

MUCH TO HIS SURPRISE, HE SLEPT THAT NIGHT. A DEEP, dreamless sleep from which he woke quite suddenly in the dark, aware that the day was coming.

An instant later, the door opened, and Tom Byrd came in with a candle and his tea tray, a can of hot shaving water balanced in the crook of his arm.

“Will you have some breakfast, me lord?” he asked. “I brought rolls with butter and jam, but Cook thinks you should have a proper cooked breakfast. To keep up your strength, like.”

“Thank Cook for me, Tom,” Grey said, smiling. He sat up on the side of the bed and scratched himself. He felt surprisingly well.

“No,” he said, taking the roll to which Tom had just applied a lavish knifeful of apricot preserve, “this will do.” If he were facing a daylong battle, he’d tuck solidly into the ham and eggs, black pudding, and anything else on offer—but whatever happened today wouldn’t last more than a few minutes, and he wanted to feel light on his feet.

Tom laid out his clothes and stirred up the shaving soap while Grey ate, then the valet turned round, razor in hand and a determined look on his face.

“I’m a-going with you, me lord. This morning.”

“You are?”

Tom nodded, jaw set.

“Yes, I am. I heard the duke and you talk about it last night, saying he oughtn’t to be there, and that’s all well and good; I see that him being there would just make more trouble. I can’t second you, of course. But somebody ought to—to be there, at least. So I’m going.”

Grey looked down into his tea, quite moved.

“Thank you, Tom,” he said, when he could trust his voice. “I shall be very happy to have you with me.”

IN FACT, he was glad of Tom’s company. The young man didn’t speak, seeing that Grey was in no mood for conversation, but sat opposite him in the carriage, Grey’s best cavalry saber balanced carefully on his knees.

He would have a second, though. Hal had asked Harry Quarry to meet Grey at the ground.

“Not only for moral support,” Hal had said. “I want there to be a witness.” His mouth thinned. “Just in case.”

Grey had wondered, in case of what? Some chicanery on the part of Twelvetrees? The sudden appearance of the Archbishop of Canterbury, roused by the noise? He didn’t ask, though, fearing that the “just in case” Hal had in mind involved having someone present to memorize Grey’s dying words—unless you took the blade through the eye or the roof of the mouth, you usually did have a few moments while bleeding to death in which to compose your epitaph or send an elegantly phrased farewell to your beloved.

He thought of that now and wondered briefly just what Jamie Fraser would do, if made the recipient of some particularly florid sentiment of a personal nature, with Grey safely out of neck-breaking range. The thought made him grin. He caught sight of Tom’s shocked expression and hastily erased the grin, replacing it with a grave look more suitable to the occasion.

Maybe Harry would write his epitaph. In verse.

Master me … Damn, he never had found the other line to his couplet. Or did he need two lines? Me/be—that rhymed. Maybe it was two lines, not one. If it was really two lines he had, then he clearly needed two more to make a quatrain …

The carriage pulled to a halt.

He emerged into a fresh, cool dawn and stood still, breathing, while Tom made his way out, handling the sword gingerly in its scabbard. There were two other carriages pulled up, waiting under the dripping trees; it had rained in the night, though the sky had cleared.

The grass will be wet. Bad footing.

Little jolts of electricity were running through him, tightening his muscles. The feeling reminded him—vividly—of his experience of being shocked by an electric eel the year before, and he paused to stretch, easing the tightness in chest and arm. It was the bloody eel that had led to his last duel, the one in which Nicholls was killed. At least if he killed Twelvetrees this morning, it would be on purpose …

Not if.

“Come on,” he said to Tom, and they walked past the other carriages, nodding to the coachmen, who returned their salutes, sober-faced. The horses’ breath rose steaming.

The last time he had been here, it was for a garden party to which his mother had required him to escort her.

Mother … Well, Hal would tell her if … He put the thought aside. It didn’t do to think too much.

The big wrought-iron gates were closed and padlocked, but the small man-gate beside them was open. He passed through and walked toward the open ground on the far side of the garden, his heels ringing on the wet flagstones.

Best fight in stocking feet, he thought—no, barefoot, and then came out from under an archway covered with climbing roses into the open ground. Twelvetrees stood at the far side, under some kind of tree flocked with white blossoms. Grey was interested—and relieved—to see that Reginald Twelvetrees was not with his brother. He recognized Joseph Honey, a captain of the Lancers, who was evidently Twelvetrees’s second, and a man with his back turned, who from his dress—and the box by his feet—appeared to be a surgeon. Apparently, Twelvetrees planned to survive, if wounded.

Well, he would, wouldn’t he? he thought, almost absently. He was already beginning the withdrawal from conscious thought, his body relaxing, easing, rising into eagerness for the fight. He felt well, very well. The western sky had changed to a luminous violet, the final stars almost gone. Behind him, the eastern sky had gone to pink and gold; he felt the breath of dawn on the back of his neck.

He heard footsteps on the path behind him. Harry, no doubt. But it wasn’t Harry who ducked his way under the rose-covered arch and came toward him. His heart jumped; he felt it distinctly.

“What the devil are you doing here?” he blurted.

“I am your second.” Fraser spoke matter-of-factly, as though Grey ought to have expected this. He was dressed soberly, in the borrowed blue livery he had worn on his first night at Argus House, and wore a sword. Where had he got that?

“You are? But how did you find out—”

“The duchess told me.”

“Oh. Well, she would, wouldn’t she?” He didn’t bother being annoyed with Minnie for minding his business. “But Harry Quarry—”

“I spoke with Colonel Quarry. We agreed that I should have the honor of seconding you.” Grey wondered for an instant whether “agreed” was a euphemism for “knocked on the head,” as he couldn’t see Quarry yielding his office with any grace. Still and all, he couldn’t help smiling at Fraser, who gave him a small, formal inclination of the head.

He then reached into his pocket and withdrew a slip of paper, folded once. “Your brother bade me give ye this.”

“Thank you.” He took the paper and put it into his bosom. There was no need to open it; he knew what it said. Luck.—H.

Jamie Fraser looked across the field to where Twelvetrees stood with his two companions, then looked soberly down at Grey. “He must not live. Ye may trust me to see to that.”

“If he kills me, you mean,” Grey said. The electricity that ran in little jolts through his veins had settled now to a fine constant hum. He could hear his heartbeat, thumping in his ears, fast and strong. “I’m much obliged to you, Mr. Fraser.”

To his astonishment, Fraser smiled at him.

“It will be my pleasure to avenge ye, my lord. If necessary.”

“Call me John,” he blurted. “Please.”

The Scot’s face went blank with his own astonishment. He cast down his eyes for a moment, thinking. Then he put a hand solidly on Grey’s shoulder and said something softly in the Gaelic, but in the midst of the odd, sibilant words, Grey thought he heard his father’s name. Iain mac Gerard … was that him?

The hand lifted, leaving the feel of its weight behind.

“What—” he said, but Fraser interrupted him.

“It is the blessing for a warrior going out. The blessing of Michael of the Red Domain.” His eyes met Grey’s squarely, a darker blue than the dawning sky. “May the grace of Michael Archangel strengthen your arm … John.”

GREY SAID SOMETHING very obscene under his breath, and Jamie looked sharply in the direction of his gaze, though he saw nothing more than Edward Twelvetrees, already stripped to shirt and breeks, looking like a chilled ferret without his wig, talking to an officer in uniform—presumably his second—and a man whom Jamie supposed to be a surgeon.

“It’s Dr. John Hunter,” Grey said, nodding at the surgeon, whom he was regarding narrowly. “The Body-Snatcher himself.” He caught his lower lip in his teeth for a moment, then turned to Jamie.

“If I’m killed, you take my body from the field. Take me home. Under no circumstances let Dr. Hunter anywhere near me.”

“Surely he—”

“Yes, he bloody would. Without an instant’s hesitation. Swear you will not let him touch me.”

Jamie gave Dr. Hunter a closer look, but the man didn’t look overtly like a ghoul. He was short—a good four inches shorter than John Grey—but very broad in the shoulder and plainly a vigorous man. He glanced back at Grey, mentally envisioning Hunter tossing Grey’s limp body over his shoulder and loping off with it. Grey caught and interpreted this glance.

“Swear,” he said fiercely.

“I swear upon my hope of heaven.”

Grey drew breath and relaxed a little.

“Good.” He was pale, but his eyes were blazing and his face alert, excited but not afraid. “You go and talk to Honey, then. That’s Twelvetrees’s second, Captain Joseph Honey.”

Jamie nodded and strode toward the little group under the trees. He’d fought two duels himself, but neither had been with seconds; he’d never undertaken this office before, but Harry Quarry had given him a brief instruction on his role:

“The seconds are meant to discuss the situation and see whether it can be resolved without an actual fight—if the party of the first part will withdraw or rephrase the insult, say, or the insulted party will agree to some other form of redress. In this instance, I’d say the odds of it being resolved without a fight are approximately three million to one, so don’t strain yourself in the cause of diplomacy. If he happens to kill Grey quickly, though, you’ll take care of him, won’t you?”

Captain Honey saw him coming and met him halfway. Honey was young, perhaps in his early twenties, and much paler than either of the combatants.

“Joseph Honey, your servant, sir,” he said, offering his hand. “I—I am not sure what to say, really.”

“That makes the two of us,” Jamie assured him. “I take it Captain Twelvetrees doesna intend to withdraw his assertion that Lord John is a sodomite?”

The word made Captain Honey blush, and he looked down.

“Er … no. And I quite understand that your principal will not brook the insult?”

“Certainly not,” Jamie said. “Ye wouldna expect it, would ye?”

“Oh, no!” Honey looked aghast at the suggestion. “But I did have to ask.” He swallowed. “Well. Um … terms. Sabers—I see your principal is suitably equipped; I’d brought an extra, just in case. At ten—oh, no, you don’t do paces when it’s swords, naturally not … er … Will your principal agree to first blood?”

Jamie smiled, but not in a friendly fashion.

“Would yours?”

“Worth a try, isn’t it?” Honey rallied bravely, looking up at Jamie. “If Lord John would be willing—”

“He is not.”

Honey nodded, looking unhappy.

“Right. Well, then … there’s not much more to say, is there?” He bowed to Jamie and turned away, but then turned back. “Oh—we have brought a surgeon. He is of course at Lord John’s service, should that be necessary.”

Jamie saw Honey’s eyes travel past him, and he glanced over his shoulder to see Lord John, stripped to shirt and breeches, barefoot on the wet grass, warming his muscles with a series of slashes and lunges that, while not showy, clearly indicated that he knew how to use a saber. Honey exhaled audibly.

“I dinna think ye’ll have to fight him,” Jamie said gently. He looked toward the trees and saw Twelvetrees openly gauging him. Eyes meeting the other man’s, Jamie very slowly stretched himself, displaying both reach and confidence. Twelvetrees’s mouth quirked up at one corner, acknowledging the information—but in no way disturbed at the possibilities. Either he thought there was no chance of his having to fight Jamie—or he thought he could win if he did. Jamie inclined his head in a slight bow.

Grey had turned his back on Twelvetrees and was tossing the sword lightly from hand to hand.

The weight of the saber felt good in his hand, solid, heavy. The freshly sharpened edge glittered in the light; he could still smell the oil of the sharpening stone; it made the hairs prickle agreeably down his arms.

Jamie walked back, to find that Harry Quarry had joined Lord John and Tom Byrd. The colonel nodded at him.

“Couldn’t stay away,” he said, half-apologetically.

“Ye mean His Grace doesna quite trust me to give him a complete report of the outcome—should that be necessary?”

“Partly that. Mostly—dammit, he’s my friend.”

Grey had barely registered Harry’s arrival, absorbed as he was in his own preparations, but he heard that and smiled.

“Thank you, Harry.” He walked to his supporters, suffused with a sudden overwhelming affection for the three of them. The lines of the old folk song drifted through his mind: God send each noble man at his end / Such hawks, such hounds, and such a friend. He wondered briefly which was which and decided that Tom must be his faithful hound, Harry of course the friend, and Jamie Fraser his hawk, untamed and ferocious but there with him at the last—if that’s what it was, though in all honesty he thought not.

I can feel my heart beating. Feel my breath. How can it stop?

Harry reached out and clasped his hand quickly. He smiled reassuringly at Tom, who was standing there clutching his coat, waistcoat, and stockings, looking as though he might faint. Some unspoken signal ran among the men, and the opponents walked out to face each other.

Wet grass feels wonderful, cold, fresh. Bastard’s been up all night, his eyes are red. He does look like a ferret—or a badger—without his wig. Should have polled my hair, but what the hell, too late now …

His saber touched Twelvetrees’s sword with a tiny chime of metal, and electricity ran smoothly up his back and over him, out to the tips of his fingers. He took a harder grip.

“Go,” said Captain Honey, and sprang back out of the way.

Jamie could see at a glance that both men were excellent swordsmen. Neither one was concerned with showing away, though; this was deadly business, and they set about each other with a concentrated ferocity, seeking advantage. A flock of doves erupted out of the trees in an uproar of wings, frightened by the noise.

It couldn’t last long. Jamie knew that. Most sword fights were decided in a matter of minutes, and no one could keep up such effort with a heavy saber for much more than a quarter hour. Yet he felt as though it had already lasted much longer. Sweat crawled down his back, in spite of the cool morning.

He was so attuned to the fight that he felt his own muscles twitch, echoing the surge, the lunge, the gasp and grunt of effort, and his hands were clenched at his sides, clenched so hard that the knuckles and joints of his bad hand popped and grated.

Grey knew what he was about; he’d got a knee between Twelvetrees’s thighs and a hand behind the other man’s neck, his sword hand held out of the way as he grappled to bring Twelvetrees’s head down. Twelvetrees was no novice, either, though, and pushed forward into Grey’s hold rather than pulling back. Grey staggered, off balance for an instant, and Twelvetrees broke loose and leapt back with a loud cry, swiping at Grey.

Grey dodged back, too, but not quickly enough, and Jamie heard a strangled cry of protest from his own throat as a line of red opened as if by magic across the top of Grey’s leg, followed by a rapid curtain of blood crawling down the cloth of his breeches.

Shit.

Grey lunged, disregarding—or not noticing—the injury, and though his hurt leg gave way and he fell to one knee, he caught Twelvetrees a ringing blow with the flat of his saber, over the left ear. Twelvetrees staggered, shaking his head, and Grey got laboriously to his feet and lunged, missing his aim and slicing through the meat of Twelvetrees’s arm.

Got you. Bastard. Got you!

“Pity it’s not his sword arm,” muttered Quarry. “That would end it.”

“Nothing will end this but death,” said Captain Honey. The young man was white to the lips, and Jamie wondered briefly if he’d ever seen a man killed before.

Twelvetrees fell back, opening himself, and Grey rushed him, realizing too late that it was a trap; Twelvetrees brought the pommel of his sword down in a vicious thunk on Grey’s head, half-stunning him. Grey dropped his sword and lurched forward into Twelvetrees, though, flung his arms about the other man’s body, and fell back onto his good leg, lifting Twelvetrees over his hip and slamming him to the ground.

Take that, arse-wipe! Christ, my ears are ringing, damn you … damn …

“Oh, very pretty, sir, very pretty!” cried Dr. Hunter, beating his hands enthusiastically. “Did you ever see a more beautiful cross-buttock throw?”

“Well, not in a duel, no,” Quarry said, blinking.

Grey stood, mouth open and chest heaving. He picked up his saber, half-leaning on it as he fought for breath. Wisps of hair clung wetly to his face, and rivulets of blood coursed slowly down his cheek and his bare calf.

“Do you … yield, sir?” he said.

Come on, come on! Get up, let’s finish it! Hurry!

Twelvetrees, winded from the fall, did not reply but, after a moment, succeeded in rolling over, slowly managing to get to his knees. He crawled to his fallen sword, picked it up, and got slowly to his feet, but in such a manner of deliberate menace as made his answer clear.

Grey got his own sword up in time, and the sabers met with a sliding clash that locked their hilts. Without hesitation, Grey punched Twelvetrees in the face with his free hand. Twelvetrees grabbed at Grey’s head, caught his clubbed hair, and yanked hard, pulling Grey off balance. His arm was weakened by the cut, though, spattering blood, and he could not keep his grip—Grey got his saber loose and hacked viciously at the other’s body with a loud grunt.

Jamie winced, hearing Twelvetrees’s hoarse cry and feeling that blow go home. He had a curving scar across his own ribs, inflicted by an English saber at Prestonpans.

Grey pressed his advantage as Twelvetrees staggered back, but the ferret was wily and ducked under Grey’s lunge, collapsing onto one hand and thrusting upward, straight into Grey’s unprotected chest.

Fuck!

There was a gasp from all the watchers. Grey pulled loose, reeled backward, coughing, his shirt reddening. Twelvetrees got his legs under him, but it took him two tries to stand, his legs shaking visibly.

Grey collapsed slowly to his knees, swaying to and fro, the saber hanging from his hand.

Fuck …

“Get up, me lord. Get up, please get up,” Tom was whispering in anguish, his hand clutching Quarry’s coat sleeve. Quarry was breathing like a boiling kettle.

“He’s got to ask him to yield,” Quarry was muttering. “Got to. Infamous not to—oh, God.”

Twelvetrees took a step toward Grey, unsteady, face set in a rictus that showed his sharp teeth. His mouth moved, but no words came out. He drew one step closer, drawing back his bloodied sword. One more step.

One … more …

And Grey’s saber rose fast and smooth, Grey rising after it, driving it home, hard into the ferret’s belly. There was an inhuman noise, but Jamie couldn’t tell which of them had made it. Grey let go of his sword and sat down suddenly on the grass, looking surprised. He looked up and smiled vaguely at Tom, then his eyes rolled up into his head and he fell backward, sprawled on the wet grass, welling blood.

Oh … Jesus …

Twelvetrees was still standing, hands closed around the blade in his belly, looking bemused. Dr. Hunter and Captain Honey were running across the grass and reached him just as he fell, catching him between them.

Jamie wondered briefly whether Twelvetrees had given Captain Honey instructions regarding his body, but dismissed the thought as he ran across the grass to his friend.

Take me … ho

33

Billets-Doux

“IF THE BLOW HAD GONE BETWEEN YOUR RIBS, YOU’D BE dead, you know.”

It wasn’t the first time Grey had heard this—it wasn’t even the first time he’d heard it from Hal—but it was the first time he’d had the strength to reply to it.

“I know.” The thrust had in fact—he’d been told, first by Dr. Hunter, and then by Dr. Maguire, the Greys’ family physician, and finally by Dr. Latham, the regimental surgeon—struck him in the third rib, then sliced sideways for two or three inches before the tip of the saber had stuck in the bone of his sternum. It hadn’t hurt at the time; he’d just been conscious of the jolting force of the blow.

“Hurt much?” Hal sat on his bed, peering closely at him.

“Yes. Get off.”

Hal didn’t move.

“In your right mind, are you?”

“Certainly. Are you?” Grey felt extremely cross. It did hurt, his bum had lost all feeling from sitting in bed, and now that the fever had passed, he was very hungry.

“Twelvetrees died this morning.”

“Oh.” He closed his eyes for a moment, then opened them again, feeling an apologetic gratitude for hunger and pain. “God rest his soul.”

He’d known Twelvetrees was almost certain to die; it was rare to recover from a serious wound to the abdomen, and he’d felt his sword strike bone somewhere deep inside Twelvetrees; he’d gone through the man’s guts, entire. If blood loss and shock didn’t do for a man, infection would. Still, there was a somber finality to the news that jarred him.

“Well,” he said, clearing his throat. “Has Reginald Twelvetrees sent round an official demand for my head yet? Or at least my arrest?”

Hal shook his head, unamused.

“He can’t say a word, not with everyone thinking—and saying—that Edward was a traitor. You’re more or less being hailed as a public hero.”

Grey was staggered. “What? What for?”

Hal gave him a raised eyebrow. “After you exposed Bernard Adams as a Jacobite plotter two years ago? And then what Fraser said to Twelvetrees at the Beefsteak? Everyone thinks you challenged him because of his treasonous behavior—not that they know what that was, thank God.”

“But that—I didn’t—”

“Well, I know you didn’t, ass,” his brother said. “But as you didn’t take out a notice in the newpapers saying he’d called you a pederast and you took exception to it—and he didn’t take out a notice saying he thought you were a menace to society and proposed to support his opinion by force of arms—the public has as usual made up its own mind.”

Grey’s left arm was in a sling, but he rubbed his right hand hard over his stubbled face. He was disturbed by the news but not sure what to do about it, if anything could be done, once—

“Oh, bloody hell,” he said. “The newspapers have got hold of it.”

“Oh, yes.” A muscle twitched at the corner of Hal’s mouth. “Minnie’s saved a few of the better ones for you. When you’re feeling up to it.”

Grey gave Hal a look. “When I feel up to it,” he said, “I have a thing or two to say to your wife.”

Hal smiled broadly at that. “Be my guest,” he said. “And I hope you’ve a fine day for it.” He got up, jostling Grey’s bad leg. “Are you hungry? Cook has some revolting gruel for you. Also burnt toast with calf’s-foot jelly.”

“For God’s sake, Hal!” The mingled outrage and pleading in his voice appeared to move his brother.

“I’ll see what I can do.” Hal leaned over and patted him quite gently on his good shoulder.

“I’m glad you’re not dead. Wasn’t sure for a bit.”

Hal went out before he could reply. Tears welled in John’s eyes, and he dashed at them with the sleeve of his nightshirt, muttering irritably in a vain attempt to convince himself that he wasn’t moved.

Before he got very far with this, his attention was distracted by noise in the hallway: the sort of disturbance caused by small boys attempting to be quiet, with loud whisperings and shushings, punctuated by shoving and bumping into walls.

“Come in,” he called, and the door opened. A small head poked cautiously round the corner.

“Hallo, Ben. What’s a-do?”

Benjamin’s face, apprehensive, relaxed at once in delight.

“You all right, Uncle? Mama said if the sword—”

“I know, I’d be dead. But I’m not, now, am I?”

Ben squinted carefully at him, dubious, but decided to take this statement at face value and, turning round, rushed to the door, hissing something into the passage. He came dashing back, now followed by his younger brothers, Adam and Henry. All of them leapt on the bed, though Benjamin and Adam prevented Henry—who was only five and didn’t know better—from trying to sit in Grey’s lap.

“Can we see where the sword went in, Uncle?” Adam asked.

“I suppose so.” The wound had a dressing, but the doctor was coming later to change it, so no harm in pulling it off, he supposed. He unbuttoned his nightshirt one-handed and rather gingerly detached the bandage. His nephews’ awed admiration was more than adequate recompense for the discomfort involved.

After the initial chorus of “Ooh!” Ben leaned forward to look more closely. It was a fairly impressive wound, Grey admitted, glancing down; whichever surgeon had seen to him—he hadn’t been in any condition to notice—had lengthened the original slash so as to be able to pick out the fragments of his sternum that Twelvetrees’s saber had dislodged and the bits of his shirt that had been driven into the wound. The result was a six-inch gash across the already scarred left side of his upper chest, a nasty dark red crisscrossed with coarse black stitches.

“Does it hurt?” Ben asked seriously.

“Not so bad,” Grey said. “The itching on my leg’s worse.”

“Lemme see!” Henry began to scrabble at the bedclothes. The resultant squabble among the three brothers nearly pitched Grey onto the floor, but he managed to raise his voice enough to restore order, whereupon he pulled back the blanket and lifted his nightshirt to display the slash across the top of his thigh.

It was a shallow wound, though impressively long, and while it did still hurt a bit, he’d been honest in saying the itching was worse. Doctor Maguire had recommended a poultice of magnesium sulfate, soap, and sugar, to draw the poisons from the wounds. Doctor Latham, arriving an hour later, had removed the poultice, saying this was all great nonsense, and air would help to dry the stitches.

Grey had lain inert through both processes, having only enough strength to feel gratitude that Doctor Hunter had not come to give his opinion—he would probably have whipped out his saw and made off with the leg, thus settling the argument. Having renewed his acquaintance with the good doctor, he had somewhat more sympathy with Tobias Quinn and his horror of being anatomized after death.

“You’ve got a big willy, Uncle John,” Adam observed.

“About the usual for a grown man, I think. Though I believe it’s given fairly general satisfaction.”

The boys all sniggered, though Grey thought that only Benjamin had any idea why, and wondered with interest where Ben’s tutor had been taking him. Adam and Henry were too young yet to go anywhere, being still in the nursery with Nanny, but Ben had a young man named Whibley who was meant to be teaching him the rudiments of Latin. Minnie said Mr. Whibley spent much more time making sheep’s eyes at the assistant cook than he did in dividing Gaul into three parts, but he did take Ben to the theater now and then, in the name of culture.

“Mama says you killed the other man,” Adam remarked. “Where did you stick him?”

“In the belly.”

“Colonel Quarry said the other man was an uncon-she-ubble tick,” Benjamin said, working out the syllables carefully.

“Unconscionable. Yes, I suppose so. I hope so.”

“For why?” asked Adam.

“If you have to kill someone, it’s best to have a reason.”

All three boys nodded solemnly, like a nestful of owls, but then demanded more details of the duel, eager to hear how much blood there had been, how many times Uncle John had stuck the bad fellow, and what they had said to each other.

“Did he call you vile names and utter foul oaths?” asked Benjamin.

“Foul oafs,” Henry murmured happily to himself. “Foul oafs, foul oafs.”

“I don’t think we said anything, really. That’s what your second does—he goes and talks to the other fellow’s second, and they try to see if things can be arranged so that you don’t need to fight.”

This seemed a most peculiar notion to his audience, and the struggle to explain just why one wouldn’t always want to fight someone exhausted him, so that he greeted with relief the arrival of a footman bearing a tray—even though the tray bore nothing more than a bowl of gray slop that he assumed was gruel and another of bread and milk.

The boys ate the bread and milk, passing the bowl round the bed in a companionable way, dribbling on the covers and vying with one another to tell him the news of the household: Nasonby had fallen down the front stair and had to have his ankle strapped up; Cook had had a disagreement with the fishmonger, who sent plaice instead of salmon, and so the fishmonger wouldn’t bring any more fish, and so supper last night was pancakes and they all pretended it was Shrove Tuesday; Lucy the spaniel had had her pups in the bottom of the upstairs linen closet, and Mrs. Weston the housekeeper had had a fit—

“Did she fall down and foam at the mouth?” Grey asked, interested.

“Probably,” Benjamin said cheerfully. “We didn’t get to look. Cook gave her sherry, though.”

Henry and Adam were by now cuddling against his sides, their wriggly warmth and the sweet smell of their heads a comfort that, in his weakness, threatened to make him tearful again. To avoid this, Grey cleared his throat and asked Ben to recite something for him.

Ben frowned thoughtfully, looking so much like Hal considering a hand of cards that Grey’s emotion changed abruptly to amusement. He managed not to laugh—it hurt his chest very much to laugh—and relaxed, listening to an execrably performed rendition of “The Twelve Days of Christmas,” this interrupted by the entrance of Minnie, followed by Pilcock with a second tray from which appetizing smells wafted.

“Whatever are you doing to your poor uncle John?” she demanded. “Look what you’ve done to his bed! Off with the lot of you!”

The bedroom purged, she looked down her nose at John and shook her head. She had on a tiny lace cap, with her ripe-wheat hair put up, and looked charmingly domestic.

“Hal says the doctor be damned and Cook, too: you are to have steak and eggs, with a mixed grill. So steak you shall have, and if you die or burst or rot as a result, it will be your own fault.”

Grey had already plunged a fork into a succulent grilled tomato and was chewing blissfully.

“Oh, God,” he said. “Thank you. Thank Hal. Thank Cook. Thank everybody.” He swallowed and speared a mushroom.

Despite her earlier disavowal, Minnie looked pleased. She loved feeding people. She motioned the footman off and sat down on the edge of the bed to enjoy the spectacle.

“Hal said you wanted to scold me about something.” She didn’t look at all apprehensive at the prospect.

“I didn’t say that,” Grey protested, pausing with a chunk of bloody steak held in transit. “I just said I could do with a word.”

She folded her hands and looked at him, not quite batting her eyelashes.

“Well, actually, I meant to reproach you with sharing your insights regarding my motives with Mr. Fraser, but as it is …”

“As it is, I was right about them?”

He shrugged, mouth too full of steak to answer.

“Of course I was,” she answered for him. “And as Mr. Fraser is no fool, I doubt he needed telling. He did, however, ask me why I thought you’d challenged Edward Twelvetrees. So I told him.”

“Where … um … where is Mr. Fraser at the moment?” he asked, swallowing and reaching at once for a forkful of egg.

“I suppose he’s where he has been for the last three days, reading his way through Hal’s library. And speaking of reading …” She lifted a small stack of letters—which he hadn’t noticed, his whole attention being focused on food—off the tray and deposited them on his stomach.

They were tinted pink or blue and smelled of perfume. He looked at her, brows raised in inquiry.

“Billets-doux,” she said sweetly. “From your admirers.”

“What admirers?” he demanded, setting down his fork in order to remove the letters. “And how do you know what’s in them?”

“I read them,” she said without the faintest blush. “As for whom, I doubt you know many of the ladies, though you’ve likely danced with some of them. There are a great many women, though—particularly young and giddy ones—who positively swoon over men who fight duels. The ones who survive, that is,” she added pragmatically.

He opened a letter with his thumb and held it in one hand, going on eating with the other as he read it. His brows went up.

“I’ve never met this woman. Yet she professes herself besotted with me—well, she’s certainly besotted, I’ll say that much—consumed with admiration for my valor, my excessive courage, my … Oh, dear.” He felt a slow blush rising in his own cheeks and put the letter down. “Are they all like that?”

“Some much worse,” Minnie assured him, laughing. “Do you never think of marriage, John? It is the only way to preserve yourself from this sort of attention, you know.”

“No,” he said absently, scanning another of the missives as he wiped sauce from his plate with a chunk of bread. “I should be a most unsatisfactory husband. Holy Lord! I am enraptured by the vision of your valiance, the power of your puissant sword—Stop laughing, Minerva, you’ll rupture something. This didn’t happen when I fought Edwin Nicholls.”

“Actually, it did,” she said, picking up the discarded letters, some of which had fallen to the floor. “You weren’t here, having absconded to Canada in the most craven fashion, and all just to avoid marrying Caroline Woodford. Putting aside the question of a wife, do you not long for children, John? Do you not want a son?”

“Having just spent half an hour with yours, no,” he said, though in fact this was not true, and Minerva knew it; she merely laughed again and handed him the tidy pile of letters.

“Well, in fact, the public response to your duel with Nicholls was quite subdued compared with this. For one thing, it was hushed up as much as possible, and for another, it was only fought over the honor of a lady rather than the honor of the kingdom. Hal said I needn’t forward the letters to you in Canada, so I didn’t.”

“Thank you.” He made to hand the letters back to her. “Here, burn them.”

“If you insist.” She dimpled at him, but took the pile and stood up. “Oh, wait—you haven’t opened this one.”

“I thought you’d read them all.”

“Only the female ones. This looked more like business.” She picked a plain cover from the stack of hued and scented ones and handed it over. There was no return direction upon the cover, but there was a name, written in a neat, small hand. H. Bowles.

A most extraordinary feeling of revulsion came over him at sight of it, and he suddenly lost his appetite.

“No,” he said, and gave it back. “Burn that one, too.”

34

All Heads Turn as the Hunt Goes By

HUBERT BOWLES WAS A SPYMASTER. GREY HAD MET HIM some years previously, in connection with a private matter, and had hoped never to meet him again. He couldn’t imagine what the little beast wanted with him now and didn’t propose to find out.

Still, the boys’ visit and the meal had restored him to such an extent that when Tom appeared—as he did with the regularity of a cuckoo clock—to ensure that Grey had not managed to die since last inspected, he let Tom shave him and brush out and plait his hair. Then, greatly daring, he stood up, clinging to Tom’s arm.

“Easy, me lord, easy does it now …” The room wavered slightly, but he steadied himself and, after a moment, the dizziness passed. He limped slowly about, hanging on to Tom, until he was reasonably sure that he would neither fall down nor rip the stitching out of his leg—it pulled a bit, but so long as he was careful, it would likely do.

“All right. I’m going downstairs.”

“No, you’re no—er … yes, me lord,” Tom replied meekly, his initial response quelled by a glare from Grey. “I’ll just, ah, go down in front of you, shall I?”

“So that I can fall on you, if necessary? That’s truly noble, Tom, but I think not. You can follow me and pick up the pieces, if you like.”

He made his way slowly down the main stair, Tom behind him muttering something about all the king’s horses and all the king’s men, and then along the main hallway to the library, nodding cordially to Nasonby and inquiring after his bad ankle.

Fraser was indeed sitting in a wing chair near the window, a plate of biscuits and a decanter of sherry at his side, reading Robinson Crusoe. He glanced up at the sound of Grey’s footsteps, and his eyebrows went up—perhaps in surprise at seeing him up and about, or perhaps only in astonishment at his banyan, which was silk, with green and purple stripes.

“Are you not going to tell me that had the sword gone between my ribs, I’d be dead? Everyone else does,” Grey remarked, lowering himself gingerly into the matching wing chair.

Fraser looked faintly puzzled.

“I kent it hadna done that. Ye weren’t dead when I picked ye up.”

“You picked me up?”

“You asked me to, did ye not?” Fraser gave him a look of mild exasperation. “Ye were bleeding like a stuck hog, but it wasna spurting out, and I could feel ye breathing and your heart beating all right while I carried ye back to the coach.”

“Oh. Thank you.” Dammit, couldn’t he have waited a few moments longer to pass out?

To distract himself from pointless regret, he took a biscuit and asked, “Have you spoken with my brother lately?”

“I have. Nay more than an hour ago.” He hesitated, a thumb stuck inside the book to keep his place. “He offered me a sum of money. In reward of my assistance, as he was pleased to put it.”

“Well deserved,” Grey said heartily, hoping that Hal hadn’t been an ass about it.

“I told him it had the stink of blood money and I wouldna touch it … but he pointed out that I hadna done what I’d done for money—and that’s true enough. In fact, he said, he’d forced me to do it—which is not entirely true, but I wasna disposed to argue the fine points—and that he wished to recompense me for the inconvenience to which he had put me.” He gave Grey a wry look. “I said I thought this a jesuitical piece o’ reasoning, but he replied that as I’m a Papist, he supposed I could have no reasonable objection on those grounds.

“He also pointed out,” Fraser went on, “that I was under no obligation to keep the money myself; he would be pleased to pay it out to anyone I specified. And, after all, there were still folk who were under my protection, were there not?”

Grey sent up a silent prayer of thanksgiving. Hal hadn’t been an ass.

“Indeed there are,” Grey said. “Who do you propose to help?”

Fraser narrowed his eyes a bit but had plainly been thinking about it.

“Well, there’s my sister and her husband. They’ve the six bairns—and there are my tenants—” He caught himself, lips compressed for a moment “Families who were my tenants,” he corrected.

“How many?” Grey asked, curious.

“Maybe forty families—maybe not so many now. But still …”

Hal must have come well up to scratch on the reward, Grey thought.

Grey didn’t wish to dwell on the matter. He coughed and rang the bell for a footman to bring him a drink. His chances of getting anything stronger than barley water in his bedroom were slim, and he wasn’t fond of sherry.

“Returning to my brother,” he said, having given his order for brandy, “I wondered whether he has said anything to you regarding the court-martial or the progress of … er … the, um, military operation.” The arrest of the incriminated officers of the Irish Brigades, he meant.

The frown returned, this time troubled and somewhat fierce.

“He has,” Fraser replied shortly. “The court-martial is set for Friday. He wished me to remain, in case my testimony is required.”

Grey was shaken; he hadn’t thought Hal would have Fraser testify. If Jamie did, he would be a marked man. The testimony of a general court-martial became by law part of the public record of the Judge Advocate’s court; it would be impossible to hide Fraser’s part in the investigation of Siverly’s affairs or the revelation of Twelvetrees’s treachery. Even if there were no direct linkage made to the quashing of the Irish Brigades’ plot, Jacobite sympathizers—and there were still many, even in London—would draw conclusions. The Irish as a race were known to be vengeful.

A lesser emotion was one of dismay at the thought that Hal might send Fraser back to Helwater so quickly—though in justice there was no reason to keep him in London. He’d done what Hal required of him, however unwillingly.

Was that what Hal was thinking? That if Fraser testified, he could then be quickly sent back to the remote countryside to resume a hidden life as Alexander MacKenzie, safe from retribution?

“As to the … military operation …” The broad mouth compressed in a brief grimace. “I believe it is satisfactory. I am naturally not in His Grace’s entire confidence, but I heard Colonel Quarry telling him that there had been several significant arrests made yesterday.”

“Ah,” Grey said, trying to sound neutral. The arrests couldn’t help but cause Fraser pain, even though he had agreed with the necessity. “Was … er … was Mr. Quinn’s name among them?”

“No.” Fraser looked disturbed at this. “Are they hunting Quinn?”

Grey shrugged a little and took a sip of his brandy. It burned agreeably going down.

“They know his name, his involvement,” he said, a little hoarsely, and cleared his throat. “And he is a loose cannon. He quite possibly knows who some members of the Wild Hunt are. Do you not think he would make an effort to warn them, if he knows they are exposed?”

“He would, aye.” Fraser rose suddenly and went to look out the window, leaning on the frame, his face turned away.

“Do you know where he is?” Grey asked quietly, and Fraser shook his head.

“I wouldna tell ye if I did,” he said, just as quietly. “But I don’t.”

“Would you warn him—if you could?” Grey asked. He oughtn’t, but was possessed by curiosity.

“I would,” Fraser replied without hesitation. He turned round now and looked down at Grey, expressionless. “He was once my friend.”

So was I, Grey thought, and took more brandy. Am I now again? But not even the most exigent curiosity would make him ask.

35

Justice

THE COURT-MARTIAL OF MAJOR GERALD SIVERLY (DECEASED) was well attended. Everyone from the Duke of Cumberland (who had tried to appoint himself to the board of judges, but been prevented by Hal) to the lowest Fleet Street hack crowded into the Guildhall, this being the largest venue available.

Lord John Grey, pale and limping but steady of eye and voice, testified before the board, this consisting of five officers drawn from various regiments—none of them Siverly’s—and the Judge Advocate, that he had received the papers now presented to the board from Captain Charles Carruthers in Canada, where Carruthers had served under Major Siverly and been witness to the actions described herein, and that he, Grey, had heard such further testimony from Carruthers in person as inclined him to believe the documentary evidence as it stood.

Courts-martial had no set procedure, no dock, no Bible, no barristers, no rules of evidence. Anyone who wished to do so might testify or ask questions, and a number of people did so—including the Duke of Cumberland, who thrust his bulk forward before Grey could sit down and came straight up to him, glowering directly into his face from a distance of six inches.

“Is it not true, my lord,” Cumberland asked, with heavy sarcasm, “that Major Siverly saved your life at the siege of Quebec?”

“It is, Your Grace.”

“And have you no shame at thus betraying your debt to a brother-in-arms?”

“No, I haven’t,” Grey replied calmly, though his heart was thumping erratically. “Major Siverly’s behavior on the field of battle was honorable and valorous—but he would have done the same for any soldier, as would I. For me to withhold evidence of his corruption and his peculations off that field would be a betrayal of the entire army in which I have the honor to serve and a betrayal of all those comrades with whom I have fought through the years.”

“Hear him! Hear him!” shouted a voice from the back of the hall, which he rather thought was Harry Quarry’s. A general rumbling of approval filled the hall, and Cumberland receded, still glaring.

The testimony went on all day, with various officers of Siverly’s regiment coming to offer their own witness, some speaking well of the dead man’s character, but others—many others—recounting incidents that supported Carruthers’s account. Regimental loyalty counted for a great deal, Grey thought—but regimental honor counted for more, and the thought pleased him.

For Grey, the day gradually blurred into a confusion of faces, voices, uniforms, hard chairs, shouts echoing from the huge beams of the ceiling, the occasional shoving match broken up by the sergeant-at-arms … and, at the end of it, he found himself in the street outside, momentarily apart from the tumultuous crowd that had spilled out of the Guildhall.

Hal, who had been the most senior officer on the court, was across the street, talking intently to the Judge Advocate, who was nodding. It was late afternoon, and the chimneys of London were all belching forth as the fires were built up for evening. Grey took a grateful lungful of the smoky air, fresh by comparison with the close atmosphere inside the Guildhall, which was composed in equal parts of sweat, trampled food, tobacco, and the smell of rage—and fear. He’d been aware of that, the tiny thrilling of the nerves among the crowd, the faces that quietly vanished as the testimony mounted.

Hal had been careful to avoid any mention of the Irish Brigades, the Wild Hunt, or the plan to seize the king; there were too many plotters as yet unaccounted for, and no need to alarm the public a priori. He had brought up Edward Twelvetrees, though, and his role as Siverly’s confidant and co-conspirator—and Grey shivered suddenly, recalling the look on Reginald Twelvetrees’s face, the old colonel sitting like a stone near the front of the room, burning eyes fixed on Hal without blinking as the damning words came out, one after another in an overwhelming flood.

Reginald Twelvetrees hadn’t said a word, though. What, after all, could he say? He’d left just before the final verdict—guilty, of course, on all charges.

Grey supposed he should feel victorious, or at least vindicated. He’d kept his promise to Charlie, found the truth—a good deal more of it than he’d expected or wanted—and, he supposed, achieved justice.

If you could call it that, he thought dimly, seeing three or four Fleet Street scribblers elbowing one another in an effort to talk to young Eldon Garlock, the ensign who had been the youngest member of the court and thus first to give his verdict.

God knew what they’d write. He only hoped none of it would be about him; he’d experienced the attentions of the press before, though in an entirely favorable way. Having seen the favors of the printers at close range, he could only hope that God would have mercy on those they didn’t like.

He had walked away from the crowd, but with no real direction in mind, only wanting to put distance between himself and this day. Absorbed in his thoughts—at least Jamie Fraser had not been required to testify; that was something—he failed for some time to realize that he was accompanied. Some faint sense of arrhythmia disturbed him, though, an echo of his own footsteps, and at last he glanced aside to see what might be causing it.

He stopped dead, and Hubert Bowles, who had been walking a half step behind him, came up even and stopped, bowing.

“My lord,” he said politely. “How do you do?”

“Not that well,” he said. “I must ask you to excuse me, Mr. Bowles.” He turned to go on, but Bowles stopped him with a hand on his arm. Affronted by the familiarity, Grey jerked back.

“I must ask your forbearance, my lord,” Bowles said, with a faint lisp that made it almost “forbearanth.” He spoke mildly but with an authority that stopped Grey’s making any protest. “I have something to say that you must hear.”

Hubert Bowles was small and shapeless, with a round head and rounded back, and with his shabby wig and worn coat, no one would have looked at him twice. Even his face was bland as a boiled pudding, with little black-currant eyes put in. Nonetheless, Grey slowly inclined his head in unwilling acknowledgment.

“Shall we take coffee?” he said, nodding toward a nearby coffeehouse. He wasn’t about to invite something like Bowles into any of the clubs where he had membership. He had no notion of the man’s antecedents, but his presence made Grey want to wash.

Bowles shook his head. “I think it better if we merely walk,” he said, suiting his actions to his words and compelling Grey by a touch on the elbow.

“I am most annoyed with you, my lord,” he said in a conversational tone, as they made their way slowly into Gresham Street.

“Are you,” Grey said shortly. “I am concerned to hear it.”

“You should be. You have killed one of my most valued agents.”

“One of—what?”

He stopped, staring down at Bowles, but was urged on by the other’s gesture.

“Edward Twelvetrees hath been for some years involved in the suppression of Jacobite plots.” A shadow of annoyance crossed Bowles’s face at his lisp’s struggle with the word “suppression,” but Grey was too disturbed at Bowles’s statement to take much pleasure in it.

“What, you mean that he has been working for you?” He didn’t even try to stop it sounding rude, but Bowles didn’t react to his tone.

“I mean precisely that, my lord. He had spent a great deal of time and effort in insinuating himself with Major Siverly, once we had determined that Siverly was a person of interest in that regard. His father had been one of the Wild Geese who flew from Limerick, did you know?”

“Yes,” Grey said. His lips felt stiff. “I did.”

“It is a great inconvenience,” Bowles said reprovingly, “when gentlemen will be conducting their own investigations, rather than leaving such things to those whose profession it is.”

“So sorry to inconvenience you,” Grey said, beginning to grow angry. “Do you mean to tell me that Edward Twelvetrees was not a traitor?”

“Quite the reverse, my lord. He served his country in the noblest fashion, working in secrecy and in danger to defeat her enemies.” For once, there was a note of warmth in that colorless voice, and, glancing down at his unwelcome companion, Grey realized that Bowles was himself angry—very angry.

“Why the devil did he not say something to me privately?”

“Why should he have trusted you, my lord?” Bowles riposted smartly. “You come from a family whose own background bears the shadow of treason—”

“It does not!”

“Perhaps not in fact but in perception,” Bowles agreed with a nod. “You did well in rooting out Bernard Adams and his fellow plotters, but even the clearing of your father’s name will not erase the stain—only time will do that. Time, and the actions of yourself and your brother.”

“What do you bloody mean by that, damn you?”

Bowles lifted one sloping shoulder but forbore to reply directly.

“And to speak of his activities to anyone—anyone at all, my lord—was for Edward Twelvetrees to risk the destruction of all his—all our—work. True, Major Siverly was dead, but—”

“Wait. If what you tell me is true, why did Edward Twelvetrees kill Siverly?”

“Oh, he didn’t,” Bowles said, as though this was a matter of no importance.

“What? Who did, then? I assure you, it wasn’t me!”

Bowles actually laughed at that, a small creaking noise that made his hunched back hunch further.

“Of course not, my lord. Edward told me that it was an Irishman—a thin man with curly hair—who struck down Gerald Siverly. He heard raised voices and, upon coming to see the cause, overheard an Irish voice in a passion, denouncing Major Siverly, saying that he knew Siverly had stolen the money.

“In any case, there was an argument, then the sounds of a scuffle. Twelvetrees did not wish to reveal himself but advanced cautiously toward the folly, whereupon he saw a man leap over the railing, spattered with blood, and rush into the wood. He pursued the man but failed to stop him. He saw you run past shortly thereafter and thus hid in the wood until you had passed, then left quietly in the other direction.

“He hadn’t seen the Irish gentleman before, though, and was unable to find anyone in the area who knew him. Under the circumstances, he was reluctant to make too many inquiries.” He looked up at Grey, mildly inquiring. “I do not suppose you know who he was?”

“His name is Tobias Quinn,” Grey said shortly. “And if I were forced to ascribe a motive to him, I imagine it would be that he was a fervid Jacobite himself, and he thought that Siverly proposed to abscond with the money he had collected on behalf of the Stuarts.”

“Ah,” said Bowles, pleased. “Just so. You see, my lord, that is what I meant about you and your brother. You are in a position to acquire many useful bits of information.

“Captain Twelvetrees had in fact informed me that he thought Siverly was about to abscond with the funds to Sweden; we intended to allow this, as it would have crippled the Irish plan beyond repair. I cannot say how the Irish Jacobites learned of it, but plainly they did.”

There was a brief pause, during which Bowles withdrew a clean handkerchief from his pocket—a silk one with lace edging, Grey saw—and blew his nose daintily.

“Do you know Mr. Quinn’s present whereabouts, my lord? Or if not, might you make discreet inquiries amongst your Irish acquaintances?”

Grey rounded on him, furious.

“You are inviting me to spy for you, sir?”

“Certainly.” Bowles didn’t seem discomposed by Grey’s clenched fists. “But returning to the subject of Edward Twelvetrees—you must forgive me for seeming to harp upon it, but he really was a most valuable man—he could not say anything regarding his activities, even in private, for fear of those activities being revealed before our plans were complete.”

Realization was beginning to push its way through the veil of shock and anger, and Grey felt ill, an unhealthy sweat breaking out on his face.

“What … plans?”

“Why, the arrest of the Irish Brigade officers involved in the conspiracy. You know about that, I believe?”

“Yes, I do. How do you know about it?”

“Edward Twelvetrees. He brought me the outline of the plan but hadn’t yet collected a full list of those involved. ‘The Wild Hunt,’ they called themselves—most poetic, but what can you expect from the Irish? Edward’s untimely death”—a small note of irony was detectable in Mr. Bowles’s voice—“kept us from knowing the names of all the men involved. And while your brother’s worthy attempt to arrest the conspirators succeeded in bagging some of the prey, it alarmed others, who have either fled the country to cause trouble elsewhere or who have merely sunk into hiding.”

Grey opened his mouth, but could find nothing to say. The wound in his chest throbbed hotly with his heartbeat, but what was worse, what burned across his mind, was his memory of Reginald Twelvetrees’s face, set like granite, witnessing the destruction of his brother’s name.

“I thought you ought to know,” Bowles said, almost kindly. “Good day, my lord.”

HE’D ONCE SEEN Minnie’s cook take a sharpened spoon and cut the flesh of a melon out in little balls. He felt as though each of Bowles’s words had been a jab of that spoon, slicing out neat chunks of his heart and bowels, one at a time, scraping him to the rind.

He didn’t remember coming back to Argus House. Just suddenly found himself at the door, Nasonby blinking at him in consternation. The man said something; he waved a hand in vague dismissal and walked into the library—thank God Hal’s not here; I have to tell him, but, God, not now!—and out through the French doors, across the garden. His only thought was to find refuge, though he knew there could be none.

Behind the shed, he sat down carefully on the upturned bucket, put his elbows on his knees, and sank his head in his hands.

He could hear the watch ticking in his pocket, each tiny sound seeming to last forever, the stream of them endless. How impossibly long it would be before he died, for only that could put an end to the echo of Bowles’s words in the hollow of his mind.

He had no idea how long he sat there, eyes closed, listening to the reproach of his own heartbeat. He didn’t bother opening his eyes when footsteps came to a stop before him and the coolness of someone’s shadow fell on his hot face.

There was a brief sigh, then big hands took him by the arms and lifted him bodily to his feet.

“Come wi’ me,” Fraser said quietly. “Walk. It will be easier to say what’s happened, walking.”

He opened his mouth to protest but hadn’t the strength to resist. Fraser took his arm and propelled him firmly through the back gate. There was a narrow lane there, wide enough for barrows and tradesmen’s wagons, but at this hour of the day—it was late, he thought dimly, the whole of the lane was in shadow—there were only a few female servants loitering near the gates of the big houses, gossiping or waiting to walk out with a young man. These glanced at the two men sidelong but turned their heads away, lowering their voices as they continued their conversations. He wished passionately that he was one of those women, had a right still to engage in the ordinariness of life.

There was a lump in his throat, hard and round as a walnut. He didn’t see how words would ever find their way past it. But Fraser kept hold of his arm, guiding him out into the street, into Hyde Park.

It was nearly dark, save for the pinprick campfires of the tramps and gypsies who came into the park by night, and there were few of these. At the corner where pamphleteers, electioneers, and those possessed of strong opinions stood to speak, a larger fire was burning, dying down unattended, with a smell of charred paper. A figure hung from the branch of a nearby tree, an effigy that someone had tried to set on fire, but the fire had gone out, leaving the figure blackened and stinking, the pale square of paper pinned to its chest unreadable in the dark.

They’d made nearly half a circuit of the park before he found the first words, Fraser walking patiently beside him, no longer holding his arm, and he missed the touch … but the words came at last, at first disjointed, reluctant, and then in a burst like a musket volley. He was surprised that it could be said so briefly.

Fraser made a small sound, a sort of soft grunt, as though he’d been punched in the belly, but then listened in silence. They walked for some time after Grey had finished speaking.

“Kyrie, eleison,” Fraser said at last, very quietly. Lord, have mercy.

“Well enough for you,” Grey said without rancor. “It must help, to think there is some ultimate sense to things.”

Fraser turned his head to look at him curiously.

“Do ye not think so? Whether ye call the ultimate cause—or the ultimate effect, I suppose—God or merely Reason? I have heard ye speak with admiration of logic and reason.”

“Where is the logic in this?” Grey burst out, flinging out his hands.

“Ye ken that as well as I do,” Fraser said rather sharply. “The logic of duty, and what each man of us—you, me, and Edward Twelvetrees—conceived that to be.”

“I—” Grey stopped, unable to formulate his thoughts coherently; there were too many of them.

“Aye, we’re guilty of that man’s death—the two of us, and dinna think I say so out of kindness. I ken well what ye mean—and what ye feel.” Fraser stopped for a moment, turning to face Grey, his eyes intent. They stood outside the house of the Earl of Prestwick; the lanterns had been lit and the light fell through the wrought-iron bars of the fence, striping them both.

“I accused him of treason in public, to stop him executing actions that would have injured folk who are mine. He challenged me, to prevent any suspicion attaching to him, so that he could carry out his schemes, though they were not the schemes I—we—assumed him to have. You then challenged him, to—” He halted suddenly and stared hard at Grey. “Ostensibly,” he said, more slowly, “ye challenged him to preserve your honor, to refute the slur of sodomy.” His lips compressed into a tight line.

“Ostensibly,” Grey echoed. “Why the bloody hell else would I have done it?”

Fraser’s eyes searched his face. Grey felt the touch of the other man’s gaze, an odd sensation, but kept his own face composed. Or hoped he did.

“Her Grace says that ye did it for the sake of your friendship with me,” Fraser said at last, quietly. “And I am inclined to think her right.”

“Her Grace should mind her own bloody business.” Grey turned away abruptly and began walking. Fraser caught him up within a pace or two, bootheels muffled on the sandy path. Small forms darted in and out of the scattered light from the lanterns of the big houses: children, mostly, scavenging the piles of horse droppings left on the riding path.

Grey had noticed the nice distinction: “for the sake of your friendship with me,” as opposed to the simpler—but far more threatening—“for me.” He didn’t know if the distinction was Minnie’s or Fraser’s, but supposed it didn’t matter. Both statements were true, and if Fraser preferred the greater distance of the former, he was welcome to it.

“We are both guilty in his death,” Fraser repeated doggedly. “But so is he.”

“How? He couldn’t have suffered your accusation without response. And he couldn’t have told you, even privately, what the truth of his position was.”

“He could,” Fraser corrected, “save that he saw it as his duty not to.”

Grey looked at him blankly. “Of course.”

Fraser turned his head away, but Grey thought he detected the glimmer of a smile among the shadows. “You are an Englishman,” Fraser said dryly. “So was he. And had he not tried to kill ye at the last—”

“He had to,” Grey interrupted. “His only other choice would have been to ask me to yield—and he knew bloody well I wouldn’t.”

Fraser gave a cursory nod of acknowledgment. “Did I not say it was logical?”

“You did. But …” He let his voice trail away. In the enormity of his own regret, he hadn’t paused to think that what Fraser said was true: he also had a share in Twelvetrees’s death—and therefore in the regret.

“Aye, but,” Fraser said with a sigh, “I would have done the same. But ye’ve killed men before, and likely better men than Twelvetrees.”

“Quite possibly. But I killed them as—as enemies. From duty.” Would it have come to this pass if not for Esmé and Nathaniel? Yes, likely it would.

“Ye killed him as an enemy, did ye not? The fact that he wasna one in fact is not your fault.”

“That is a very specious argument.”

“Doesna mean it’s not true.”

“Do you think you can argue me out of guilt? Out of horror and melancholy?” Grey demanded, annoyed.

“I do, aye. It isna possible to feel urgent emotion and engage in rational discourse at the same time.”

“Oh, yes, it is,” Grey began, with some warmth, but as it was that unfortunate conversation in the stable at Helwater that would have formed his prime example, he abandoned this tack. “Do you truly consider all impassioned speech to be illogical? What about the bloody Declaration of Arbroath?”

“A speech may be conceived in passion,” Fraser conceded, “but it’s executed in cold blood, for the most part. The declaration was written—or at least subscribed—by a number of men. They canna all have been in the grip of passion when they did it.”

Grey actually laughed, though shortly, then shook his head.

“You are trying to distract me from the point at issue.”

“No,” said Fraser thoughtfully. “I think I am trying to lead ye to the point at issue—which is that no matter how much a man may try to do what is right, the outcome may not be one that he either foresees or desires. And that’s grounds for regret—sometimes verra great regret,” he added more softly, “but not for everlasting guilt. For it is there we must throw ourselves on God’s mercy and hope to receive it.”

“And you speak from experience.” Grey had not meant this statement to sound challenging, but it did, and Fraser exhaled strongly through his long Scottish nose.

“I do,” he said, after a moment’s silence. He sighed. “When I was laird of Lallybroch, one of my tenants came to ask my help. She was an auld woman, concerned for one of her grandsons. His father beat him, she said, and she was feart that he would kill the lad. Would I not take him to be a stable-lad at my house?

“I said that I would. But when I spoke to the father, he’d have none of it and reproached me for tryin’ to take his son away from him.” He sighed again.

“I was young, and a fool. I struck him. In fact … I beat him, and he yielded to me. I took the lad. Rabbie, his name was; Rabbie MacNab.”

Grey gave a small start, but said nothing.

“Well. Ronnie—that was the father’s name; he was Ronald MacNab, and his son, Rabbie—betrayed me to the Watch, out of his fury and bereavement, and I was arrested and taken to an English prison. I … escaped …” He hesitated, as though wondering whether to say more, but decided against it and went on. “But later, when I came back to Lallybroch in the early days of the Rising, I found MacNab’s croft burnt out, and him gone up in smoke and ashes on his own hearthstone.”

“I take it this was no accident?”

Fraser shook his head, the movement barely perceptible, as they were passing under the great row of elms along the east side of the park.

“No,” he said softly. “My other tenants did it, for they kent well who had betrayed me. They did what seemed right—their duty to me—as I had done what seemed right and my duty as laird. And yet the end of it was death, and nothing I intended.”

Their steps were soft, nearly shuffling as they walked more slowly.

“I take your point,” Grey said at last, quietly. “What became of the boy? Rabbie?”

One large shoulder moved slightly.

“He lived in my house—he and his mother—during the Rising. Afterward … my sister said he had made up his mind to go south, to see if he might find work, for there was nothing left in the Highlands for a young man, save the army, and that he wouldna do.”

Greatly daring, Grey touched Jamie’s arm, very gently.

“You said that a man cannot foresee the outcome of his actions, and that’s true. But in this case, I can tell you one of yours.”

“What?” Fraser spoke sharply, whether from the touch or from Grey’s words, but did not jerk away.

“Rabbie MacNab. I know what became of him. He is—or was, when last I saw him—a London chairman and contemplating marriage.” He forbore to tell Fraser that Rab’s intended was his acquaintance, Nessie, not knowing whether a Scotch Catholic’s view of prostitution might be similar to that of a Scotch Presbyterian, who tended in Grey’s experience to be rather rigid and censorious about the pleasures of the flesh.

Fraser’s hand closed on his forearm, startling Grey considerably.

“Ye ken where he is?” Fraser’s voice showed his excitement. “Can ye tell me where I might find him?”

Grey rummaged hastily through his scattered thoughts, trying to recall where Agnes had said: My new house … The end o’ Brydges Street.… Mrs. Donoghue …

“Yes,” he said, feeling his spirit rise a little. “I can find him for you, I’m sure.”

“I—thank ye, my lord,” Jamie said abruptly.

“Don’t call me that.” John felt a little better but suddenly unutterably tired. “If we share blood guilt and remorse for what we did to that bastard Twelvetrees, you can for God’s sake call me by my Christian name, can you not?”

Fraser paced in silence for a bit, thinking.

“I could,” he said slowly. “For now. But I shall go back to—to my place, and it willna do then. I … should find it disagreeable to become accustomed to such a degree of familiarity and then …” He made a small, dismissive gesture.

“You needn’t go back,” Grey said, reckless. He had no power to commute Fraser’s sentence nor pardon him and no business to suggest such a thing—not without Hal’s assent. But he thought it could be done.

He’d shocked the Scot, he saw; Fraser drew a little away, even as they walked together.

“I … am much obliged to your lordship for the thought,” he said at last. His voice sounded queer, Grey thought, and wondered why. “I … even if it should be possible … I—I do not wish to leave Helwater.”

Grey misunderstood for a moment and sought to reassure him. “I do not mean you should be committed to prison again, nor even released to a new parole in London. I mean, in light of your great service to—to the government … it might be possible to arrange a pardon. You could be … free.”

The word hung in the air between them, small and solid. Fraser drew a long, tremulous breath, but when he spoke, his words were firm.

“I take your meaning, my lord. And I am truly very much obliged for the kindness ye intend. But there is—I have … someone … at Helwater. Someone for whose sake I must return.”

“Who?” Grey asked, very startled by this.

“Her name is Betty Mitchell. One of the lady’s maids.”

“Really,” Grey said blankly, then, coming to the realization that this sounded very discourteous, hastened to make amends. “I—I congratulate you.”

“Aye, well, ye needna do that just yet,” Fraser said. “I havena spoken to her—formally, I mean. But there is … what ye might call an understanding.”

Grey felt rather as though he’d stepped on a garden rake which had leapt up and banged him on the nose. It was the last thing he would have expected—not only in light of the social differences that must exist between a lady’s maid and a laird (though a brief thought of Hal and Minnie drifted through the back of his mind, together with a vision of the scorched hearth rug), no matter how far the laird’s fortunes had fallen, but in light of what Grey had always assumed to be Fraser’s very exigent feelings toward his dead wife.

He knew the lady’s maid slightly, from his visits to Helwater, and while she was a fine-looking young woman, she was distinctly … well, common. Fraser’s first wife had been distinctly uncommon.

“Christ, Sassenach. I need ye.”

He felt shocked—and rather disapproving. He was more shocked still to realize this and did his best to dismiss the feeling; it wasn’t his business to be shocked, and even if it were … well, it had been a very long time since Fraser’s wife had died, and he was a man. And an honorable one. Better to marry than burn, they say, he thought cynically. I wouldn’t know.

“I wish you every happiness,” he said, very formal. They had come to a stop near the Alexandra Gate. The night air was soft, full of the scent of tree sap and chimney smoke and the distant reeks of the city. He realized with a lesser shock that he felt very hungry—and, with a mingled sense of shame and resignation, that he was pleased to be alive.

They were more than late for supper.

“You’d best send for a tray,” Grey said, as they climbed the marble steps. “I’ll have to tell Hal what Bowles said, but there’s no need for you to be involved any further. In any of this.”

“Is there not?” Fraser looked at him, serious in the light of the lantern that hung by the door. “Ye’ll be going to speak wi’ Reginald Twelvetrees, will ye not?”

“Oh, yes.” The thought of that necessity had been pushed to the back of his mind during the recent conversation but had not left him; it hung like a weight suspended by a spider’s thread; Damocles’ sword. “Tomorrow.”

“I’ll go with ye.” The Scotsman’s voice was quiet but firm.

Grey heaved a deep sigh and shook his head.

“No. I thank you … Mr. Fraser,” he said, and tried to smile at the formality. “My brother will second me.”

36

Teind

THE GREY BROTHERS WENT THE NEXT MORNING TO PAY their call on Reginald Twelvetrees. They left, grim and silent, and came back the same way, Grey going out to the conservatory, Hal to his den of papers, speaking to no one.

Jamie had some sympathy for the Greys—and for the Twelvetrees brothers, come to that—and, finding his favorite chair in the library, took out his rosary and said a few decades for the eventual peace of all souls concerned. There were, after all, many situations that simply had to be handed over to God, as no human agency was capable of dealing with them.

He found himself losing his place, though, distracted by his memory of the Greys going off together, shoulder-to-shoulder, to face what must be faced. And the thought of Reginald Twelvetrees, privately mourning two lost brothers.

He had lost his own brother very young; Willie had been eleven when he died of the smallpox—Jamie, six. He didn’t think of Willie much, but the ache of his absence was always there, along with the other scars on his heart left when someone was torn away. He envied the Greys their possession of each other.

Thought of Willie, though, reminded him of another William, and his heart lifted a little with the thought. If life stole dear ones from you, sometimes it gave you others. Ian Murray had become his blood brother after Willie died; sometime he would see Ian again, and meanwhile the knowledge of his presence in the world—looking after things at Lallybroch—was a true comfort. And his son …

When this was over—and pray God it would be soon—he would see William again. Be with him. He might—

“Sir.”

At first, he didn’t realize that it was himself the butler meant. But Nasonby repeated, “Sir,” more insistently, and when he looked up, the butler presented his silver tray, upon which reposed a sheet of rough paper sealed with a daub of candle wax and marked with the print of a broad thumb.

He took it with a nod of thanks and, putting his rosary away, brought the letter upstairs to his room. By the rainy light from the window, he opened it and found a note penned with a careful elegance, much at odds with its crude materials.

Shéamais Mac Bhrian, the salutation read. The rest was in the Irish, too, but was simple enough for him to understand:

For the love of God and Mary and Patrick, come to me now.

Tobias Mac Gréagair,
of the Quinns of Portkerry

At the bottom of the page was drawn a neat line with several boxes perched atop it, and below it written “Civet Cat Alley.” One of the boxes had an “X” marked through it.

An extraordinary feeling ran through him, a cold grue that fell over him like an icy blanket. This wasn’t merely Quinn’s usual drama—still less the intended mischief of his note denouncing Grey as a murderer. The simplicity of it, plus the fact that Quinn had signed it with his formal name, carried an undeniable urgency.

He was halfway down the stairs when he met Lord John, coming up.

“Where is Civet Cat Alley?” he asked abruptly. Grey blinked, glanced at the paper in Jamie’s hand for an instant, then said, “In the Rookery—the Irish quarter. I’ve been there. Shall I take you?”

“I—” He started to say that he would go alone, but he knew nothing of London. If he went on foot, asking his way, it would take a great while. And he had a deep certainty that there was not a great while to spare.

He was prey to the most profound anxiety. Was Quinn threatened with imminent arrest? If so, he should certainly not take Grey to him, but … Or it might be that the Jacobite plotters, learning that they were betrayed, had decided that it was Quinn who had betrayed them. Oh, Jesus. If that were the case—

Yet something in the dark cavern of his heart gave off a metallic echo, a note of doom, small and inexorable as the chime of Grey’s pocket watch. Ticking off the moments of Quinn’s life.

“Yes,” he said abruptly. “Now.”

OF COURSE he had known, from the moment the note was put into his hand. But still, he urged the carriage on by force of will and, in Civet Cat Alley, went in to the house with heart hammering and scarcely able to breathe. He seized a young slattern with a baby in her arms in the first room he came to and demanded the whereabouts of Tobias Quinn.

“Upstairs,” she said, affronted but frightened of his size and his ferocity. “The fourth floor back. What are ye wantin’ wit’ him?” she added in a bawl after him, but he was pounding up the stairs to what he knew was there, leaving Grey to deal with the gathering crowd of curious, half-hostile Irish who had followed the carriage through the streets.

The door was unlocked and the room orderly and peaceful, save for the blood.

Quinn had lain down on his bed, fully clothed save for his coat, which was neatly folded at the foot of the bed, the checkered silk outermost. He had not cut his throat but had turned back his cuff with great care and cut his wrist, which dangled over the Cupán, set on the floor beneath. The blood had overflowed and run red across the sloping floor almost to the door, like an unfurled carpet laid for royalty. And neatly, as neatly as a man could print with a finger dipped in his own blood, he had written the word “TEIND” on the wall above his shabby cot. A tithe to hell.

Jamie stood, trying not to breathe, though his chest heaved with the need for air.

“May God rest his soul,” said Grey’s voice, quiet behind him. “Is that it? The cup?”

Jamie nodded, unable to speak for the glut of grief and guilt that filled him. Grey had come beside him, to look. He shook his head, gave a little sigh, and, saying, “I’ll get Tom Byrd,” left Jamie alone.

37

Sole Witness

Inchcleraun

QUINN COULD NOT BE LAID TO REST IN CONSECRATED ground, of course. Still, Abbot Michael had offered the aid of some of the brothers for the burial. Jamie declined this offer—though with gratitude—and with the wooden coffin perched on the sledge that the monks used to fetch home peats from the moss-hag, he set off across the bog, a rope round his shoulder and his burden bumping and floating by turns behind him.

When they had reached the rocky small hill in the middle of the bog, he took up the wooden spade Brother Ambrose had given him and began to dig.

Sole witness, sole mourner. He had told the Grey brothers that he would come alone to Ireland to bury Quinn. They had looked at each other, their faces reflecting the same thought, and had made neither objection nor condition. They knew he would come back.

Others had seen the body, but he knew he was the sole true witness to Quinn’s death. God knew he understood this death as few others could. Knew what it was to have lost the meaning of your life. Had God not bound him to the earth with the ties of flesh and blood, he might well have come to such an end himself. Might come to it now, were it not for those same ties.

The soil was rocky and hard-packed, but only for the first few inches. Below that was a rich, soft earth of lake silt and decayed peat moss, and the grave opened easily, deepening with the rhythm of his shoveling.

Teind. Which of them was it who was meant to be the tithe to hell? Quinn, or him? He supposed Quinn had meant himself, for surely he expected to go to hell, as a suicide. But the nagging thought recurred: Why leave the word written there in his blood? Was it confession … or accusation? Surely if Quinn had known what Jamie had done, he would have written “fealltóir” Traitor. And yet the man was an Irishman, and therefore poetical by nature. “Teind” carried a good bit more weight, as a word, than did “fealltóir.”

The day was warm, and after a bit he took off his breeches and a little later his shirt, working naked to the air, wearing nothing but sandals and a handkerchief bound round his brow to keep the sweat from running into his eyes. There was no one to see his scars, no one but Quinn, and he was welcome.

It was late when at last he’d made the grave square and seemly. Deep enough that the water began to seep into the hole at the bottom, deep enough that no digging fox would scrabble at the coffin lid. Would the coffin and the body rot at once? he wondered. Or would the dark-brown water of the bog preserve Quinn as it had once preserved the thrice-killed man with the gold ring on his finger?

He glanced up the slope at that other unmarked grave. At least Quinn would not lie alone.

He’d brought the cup, the Cupán Druid riogh. It lay wrapped in his cloak, awaiting restoration. To whom? Beyond asking whether the cup was the Cupán Druid riogh, Grey had never mentioned it again. Neither had the abbot asked after it. Jamie realized that the thing was given into his hands, to do with as he wished. The only thing he wished was to get rid of it.

“Lord, let this cup pass away,” he muttered, dragging the coffin to the lip of the grave. He gave it a tremendous shove and it shot forward, falling with a loud crunk! into the earth. The effort left him trembling, and he stood for a moment gasping, wiping his face with the back of his hand. He checked to see that the lid had not come off and that the coffin had not burst or turned sideways in its fall, and then once more took up the spade.

The sun was dropping toward the horizon, and he worked fast, not wanting to risk being stranded on the islet for the night. The air cooled, and the midges came out, and he paused to put his shirt on. The light came in low and flat now, gilding the drifting clouds, and the dark surface of the bog glimmered below like gold and jet. He took up the spade again, but before he could resume his shoveling, he heard a sound that made him turn round.

Not a bird, he thought, nor yet the abbey’s bell. It was a sound he’d never heard before and yet somehow familiar. The bog had fallen silent; even the hum of the midges had ceased. He listened, but the sound did not repeat itself, and slowly he began to shovel again, pausing now and then, listening—for what, he did not know.

It came again as he had nearly finished. The grave lay neatly mounded, though with an opening at the head. He had it in mind to lay the cup there, let Quinn take the bloody thing to hell with him, if he liked. But as he lifted his cloak to unwrap the cup, twilight began to rise from the earth, and the sound came clear to him through the still air. A horn.

Horns. Like the blowing of trumpets, but trumpets such as he had never heard, and the hairs rippled on his body.

They’re coming. He didn’t pause to ask himself who it was that was coming but hastily put on his breeks and coat. It didn’t occur to him to flee, and for an instant he wondered why not, for the very air around him quivered with strangeness.

Because they’re not coming for you, the calm voice within his mind replied. Stand still.

They were in sight now, figures coming slowly out of the distance, taking shape as they came, as though they materialized from thin air. Which, he thought, was precisely what they’d just done.

There was no mist, no fog over the water. But the party coming toward him—men and women both, he thought—had come from nowhere, for there was nowhere from which to come; nothing lay behind them save a stretch of bog that reached clear to the shore of the lake beyond.

Again the horns sounded, a flat, discordant sound—would he know if they were tuneful? he wondered—and now he saw the horns themselves, curving tubes that caught the rays of the sinking sun and shone like gold. And it came to him what they sounded like: it was the honking of wild geese.

They were closer now, close enough to make out faces and the details of their clothing. They were dressed plain, for the most part, dressed in drab and homespun, save for one woman dressed in white—why is her skirt no spattered wi’ the mud? And he saw with a little thrill of horror that her feet did not touch the ground; none of them did—who carried in one hand a knife with a long, curved blade and a glinting hilt. I must remember to tell Father Michael that it wasna a sword.

Now he saw another exception to the plain appearance of the crowd—for it was a crowd, thirty people at least. Following the woman came a tall man, dressed in simple knee-length breeks and bare-chested but with a cloak made in a checkered weave. The tall man wore a rope around his neck, and Jamie gulped air as though he felt the noose tighten around his own throat.

What were the names Father Michael had told him?

“Esus,” he said, not aware that he spoke aloud. “Taranis. Teutates.” And, like clockwork, one man’s head turned toward him, then another—and finally the woman looked at him.

He crossed himself, invoking the Trinity loudly, and the older gods turned their gaze away. One, he saw now, carried a maul.

He’d always wondered about Lot’s wife and how it was that she turned to a pillar of salt, but now he saw how that could be. He watched, frozen, as the horns blew a third time and the crowd came to a stop, hovering a few inches above the glimmering surface of the bog, and formed a circle around the tall man—he stood a head taller than anyone else, and now the sun lit his hair with a gleam of fire. The woman in white came near, lifting her blade, the man with the maul moved ceremoniously behind the tall man, and a third reached for the end of the rope round his neck.

“No!” Jamie shouted, suddenly released from his captive spectatorship. He drew back his arm and hurled the Cupán as hard as he could, into the midst of the eerie crowd. It hit the bog with a splash, and the people vanished.

He blinked, then squinted against the glare of the setting sun. Nothing moved on the surface of the silent bog, and no bird sang. With the sudden energy of a madman, he seized his spade and shoveled dirt furiously, tamped it down, and then, catching up his cloak under his arm, ran, water splashing from his sandals as he found the wooden causeway, half-submerged.

Behind him, he thought he heard the echo of wild geese calling and, despite himself, looked back.

There they were, now walking away, backs turned to him, into the face of the setting sun, and no glinting sight of the curving horns. But he thought he saw the flash of checkered cloth in the crowd. It might have been the tall man’s cloak. It must only be a trick of the fading light that made the checkered cloth glow pink.

SECTION V

Succession

38

Redux

THEY DIDN’T TALK MUCH ON THE WAY TO HELWATER. TOM was with them, of course—but beyond that, there wasn’t much that could be said.

It was early autumn, but the weather had been foul. Pouring rain turned the roads to mud, and wind lashed the leaves from the trees, so they were either damp or soaked to the skin, plastered with mud, but absurdly spangled with gaudy blots of red and gold. They came to each inn at night shaken with cold, blue-lipped, and wanting nothing save warmth and food.

They shared a room, never a bed. If there were not beds enough, Jamie slept on the floor with Tom, wrapped in his cloak. John would have liked to lie in the darkness, listening to them breathe, but fatigue usually overwhelmed him the moment he lay down.

He felt almost as though he were escorting Jamie to his execution. While Fraser would of course continue to live—in contentment, he hoped—their arrival at Helwater would be the death of the relationship that had grown up between them. They could no longer behave as equals.

They would speak now and then, he supposed; they had, before. But it would be the stiff, formal conversation of gaoler and prisoner. And infrequent.

I’ll miss you, John thought, watching the back of Jamie’s head as the Scot negotiated a plunging slope ahead of him, leaning far back in the saddle, red plait swinging as the horse picked its way, slewing and skittering through the mud. He wondered, a little wistfully, whether Jamie would likewise miss their conversations—but knew better than to dwell on the thought.

He clicked his tongue, and his horse began the last descent to Helwater.

The drive was long and winding, but as they came into the last turn, he saw several well-bundled figures taking the air on the lawn, all women: Lady Dunsany and Isobel, and with them a couple of maid-servants. Peggy the nurse-maid, with William in her arms … and Betty Mitchell.

Beside him, he felt Fraser stiffen, rising slightly in his saddle at the sight. Grey’s heart contracted suddenly, feeling the Scot’s sudden surge of eagerness.

His choice, he reminded himself silently, and followed his prisoner back into captivity.

HANKS WAS DEAD.

“Quicker than he deserved, the sod,” Crusoe observed dispassionately. “Slipped going down the ladder one morning and broke his neck. We picked him up dead.” Crusoe gave Jamie a sidelong glance; it was plain that he wasn’t sure how he felt about Jamie’s reappearance. On the one hand, Crusoe couldn’t handle all the work himself, or even half of it, and Jamie needed no training. On the other … with Hanks dead, Jamie might take over as head groom, and Crusoe might well fear the consequences of that.

“God rest his soul,” Jamie said, and crossed himself. He’d let the question of who was to be head groom bide for now. If Crusoe could handle the responsibilities, he was welcome to them. If not … time enough to deal with that later.

“I’ll take Eugenie’s string out, then, aye?” he said, casual. Crusoe nodded, a little unsure, and Jamie went up the ladder to the loft, to leave his sack of belongings.

He’d come back better clothed than he left; his shirt and breeks were still rough, but new, and he had three pair of woolen stockings in his sack, a good leather belt, and a slouch hat of black felt—the latter, a gift from Tom Byrd. He disposed these items in the box that stood beside his pallet, checking as he did so to see that the things he had left in it were still there.

They were. The little statue of the Virgin that his sister had sent him, a dried mole’s foot, to be carried against the rheumatism—he took that out and put it in the small goatskin pouch at his waist; his right knee had begun to ache on wet mornings, since Ireland—the stub of a pencil, a tinderbox, and a chipped pottery candlestick, an inch of melted wax still in it. A scatter of stones, picked up because of their feel in the hand or a pretty color. He counted them; there were eleven: one each for his sister, for Ian, for Young Jamie, Maggie, Kitty, Janet, Michael, and Young Ian; one for his daughter, Faith, who had died at birth; another for the child Claire had carried when she went; the last—a piece of rough amethyst—for Claire herself. He must look out for another now: the right stone for William. He wondered briefly why he had not done that before. Because he hadn’t felt the right to claim William even in the privacy of his own heart, he supposed.

He was pleased, if surprised, to find his things intact. It might be only that there was nothing there worth the taking, of course. Or it might be that they expected him to come back and were afraid to tamper with his box. Someone had taken his blanket, he saw.

His most intimate keepsake was one that could not be lost or stolen, though. He flexed his left hand, where the thin white line of the letter “C”—carved a little crookedly, but still perfectly legible—showed on the mound at the base of his thumb. The “J” he had left on her would be likewise still visible, he supposed. He hoped.

One more thing to be put away. He took the heavy little purse from the bottom of the bag and tucked it under the balled-up stockings, then closed the box and went down the ladder, surefooted as a goat.

For now Jamie was surprised at the sense of peace he felt in the stable. It wasn’t homecoming, precisely—this place would never be home to him—but it was a place he knew, familiar in its daily rhythms, and with open air and the calm sweet presence of the horses always there at the bottom of it, no matter what the people were like.

He took his string of horses out along the road past the mere, then up a little way—not onto the fells but beyond the outer paddocks, where a grassy track led the way up and over a series of small hills. He paused at the summit of the highest, to breathe the horses and to look down over Helwater. It was a view he liked, when the weather was clear enough to see it: the big old house couched comfortably in its grove of copper beeches, the silver of the water beyond, rippling in the wind, its lacy edging of cattails spattered with blackbirds in spring and summer, their clear high song reaching him if the breeze lay right.

Just now there were no birds visible save a small hawk circling below the crest of the hill, alert for mice in the dead grass. There were tiny figures coming out along the drive, though; two men, mounted—Lord Dunsany and Lord John. He recognized the first by his stooped shoulders and the way his head jutted forward, the second by his square, solid seat and his easy, one-handed way with the reins.

“God be with ye, Englishman,” he said. Whatever John Grey had thought of Jamie’s announcement that he meant to court Betty Mitchell—Jamie grinned to himself at memory of Lord John’s face, comically trying to suppress his astonishment in the name of courtesy—he’d brought Jamie back to Helwater.

Grey would leave in a few days, he supposed. He wondered if they would speak again before that happened, and, if so, how. The odd half-friendship they had forged from necessity could not in justice be forgotten—but neither could the resumption of their present positions as, essentially, master and slave. Was there any ground that would let them meet again as equals?

“A posse ad esse,” he muttered to himself. From possibility to actuality. And, gathering up his leading rein, shouted, “Hup!” to the horses, and they thundered happily down the hill toward home.

THE DAY WAS COLD and windy but bright, and leaves from the copper beeches flew past in wild flurries, as though pursued. Grey had worried momentarily when Dunsany suggested a ride, for the old man was very frail, noticeably more so than on Grey’s last visit. The giddy flights of sun, wind, and leaves lent the day a sense of mild excitement, though, which seemed to communicate itself to Dunsany, for his face took on a faint glow and his hands seemed strong enough on the reins. Nonetheless, Grey took care to keep their pace moderate and one eye on his ancient friend.

Once out of the drive, they took the lake road. It was muddy—Grey had never known it not—and the churned earth showed numerous hoof hollows slowly filling with water; a number of horses had passed this way not long before. Grey felt the small spurt of excitement that he had been experiencing whenever horses or stables were mentioned at Helwater—a more or less hourly occurrence—though he knew that encountering Jamie Fraser out with a horse was a long shot, there being other grooms on the estate. Still, he couldn’t help a quick glance ahead.

The road lay empty before them, though, and he bent his attention to Lord Dunsany, who had slowed his horse to a walk.

“Has he picked up a stone?” he asked, reining in and preparing to dismount and attend to it.

“No, no.” Dunsany waved him back into his saddle. “I wished to talk with you, Lord John. Privately, you know.”

“Oh. Yes, of course,” he said, cautiously. “Er … about Fraser?”

Dunsany looked surprised, but then considered.

“Well, no. But since you mention him, do you wish to … make other arrangements for him?”

Grey bit the inside of his cheek. “No,” he said carefully. “Not for the present.”

Dunsany nodded, not seeming bothered at the prospect. “He’s a very good groom,” he said. “The other servants don’t make things easy for him—well, they wouldn’t, would they?—but he keeps much to himself.”

“He keeps much to himself.” Those casual words gave Grey a sudden insight into Fraser’s life at Helwater—and a slight pang. Had he not kept Fraser from transportation, he would have remained in the company of the other Scots, would have had companionship.

If he hadn’t died of seasickness, he thought, and the pang faded, to be replaced by another moment of insight. Was this the explanation for Fraser’s decision to marry Betty Mitchell?

Grey knew Betty fairly well; she’d been Geneva Dunsany’s lady’s maid since Geneva’s childhood and, with Geneva’s death, had become Isobel’s maid. She was quick-witted, good-looking in a common way, and seemed to be popular with the other servants. With her as wife, Jamie would be much less strange to the Helwater servants, much more a part of their community.

Little as Grey liked that idea, he had to admit that it was a sensible way of dealing with isolation and loneliness. But—

His thoughts were abruptly jerked back to Dunsany.

“You—I beg your pardon, sir. I didn’t quite hear …?” He’d heard, all right; he just didn’t believe it.

“I said,” Dunsany repeated patiently, leaning closer and raising his voice, “that I propose to amend my will and wish to ask your permission to add a provision appointing you as guardian to my grandson, William.”

“I—well … yes. Yes, of course, if you wish it.” Grey felt as though he’d been struck behind the ear with a stocking full of sand. “But surely there are other men much better qualified for the office. A male relative—someone on William’s father’s side of the family?”

“There really is no one,” Dunsany said, with a helpless, one-shouldered shrug. “There are no male relations at all; only a couple of distant female cousins, neither of them married. And there is no one in my own family who is near enough, either in terms of geography or degree of relation, to make a competent guardian. I would not have the boy shipped off to Halifax or Virginia.”

“No, of course not,” Grey murmured, wondering how to get out of this. He could see why Dunsany wanted to amend his will; the old man was feeling his years, and with good reason. He was ill and frail and might easily be carried off by the winter’s chills. It would be irresponsible to die without providing for William’s guardianship. But the possible imminence of Dunsany’s demise also meant that Grey’s putative guardianship had an uncomfortable immediacy, as well.

“Besides not wanting to uproot the child so drastically—and my wife and Isobel would be quite desolate without him—he is the heir to Ellesmere. He has considerable property here; he should be raised with a knowledge of it.”

“Yes, I see that.” Grey pulled his horse’s head away from the clump of grass it was nosing after.

“I know this is gross presumption on my part,” Dunsany said, perceiving his hesitation. “And doubtless you were not expecting such a request. Should you like time to consider it?”

“I—no.” Grey made up his mind on the moment. He hadn’t seen that much of William but did like the little boy. While he was small, he wouldn’t need that much in the way of help; Lady Dunsany and Isobel could care for him very well, and Grey could stay longer on his visits to Helwater. As William grew older … he’d need to go to school, of course. He could divide his holidays, perhaps, coming with John to London sometimes, the two of them coming to Helwater.

Just as he had once come with his friend Gordon Dunsany. When Gordon had been killed at Culloden, Grey had come then alone, to grieve and to comfort. Over time, he had become not Gordon’s replacement, of course, but almost an adopted son of the house. It was that intimacy that had allowed him to make his arrangements with Dunsany for Fraser’s parole. And if a son had privileges within his family, he had also responsibilities.

“I’m most honored by your request, sir. I promise you, I will execute the office to the very best of my ability.”

Dunsany’s withered face lighted with relief.

“Oh, you relieve my mind exceedingly, Lord John! I confess, the matter has been pressing upon me to a terrible degree.” He smiled, looking much healthier. “Let us finish our ride and then go back for our tea; I believe I shall have an appetite for the first time in months!”

Grey smiled back and accepted the old baronet’s hand on the bargain, then followed him as they sped up to a canter past the ruffled waves of the mere. Movement in the distance caught his eye, and he saw a string of horses running down the slope of a distant hill, graceful and wild as a flurry of leaves, led by a horseman.

It was too far to be sure, but he was sure, nonetheless. He couldn’t take his eyes off the distant horses until they had rounded the bottom of the slope and disappeared.

Only then did his interrupted chain of thought restring itself. Yes, marrying Betty would make Jamie Fraser more comfortable at Helwater—but he need not stay at Helwater; it had been his choice to return. So it must in fact be Betty that drew him back.

“Well, bloody hell,” Grey muttered. “It’s his life.” He spurred up, passing Dunsany on the road.

JAMIE WAS SURPRISED at how quickly Helwater reabsorbed him, though he supposed he shouldn’t have been. A farm—and Helwater was a working farm, for all its grand manor house—has a life of its own, with a great, slow-beating heart, and everything on a farm listens to that beat and lives to its rhythm.

He knew that, for the rhythm of Lallybroch was deep in his bones, always would be. That knowledge was both sorrow and comfort, but more of the latter, for he knew that should he ever go back, that familiar heartbeat would still be there.

… and his place shall know him no more, the Bible said. He didn’t think that was exactly what was meant; his place would always know him, should he come again.

But he would not come to Lallybroch again for a long time. If ever, he thought, but quickly put that thought out of his head. He turned his ear to the ground and felt the beating of Helwater, a quicker sound, one that would support him in his weakness, comfort him in loneliness. He could hear the speaking of its waters and the growing of the grass, the movement of horses and the silence of its rocks. The people were part of it—a more transient part, but not an unimportant part. And one of those was Betty Mitchell.

It couldn’t be put off. And one benefit of the inexorable daily rhythm of a farm was that the people were part of it. He lingered for a moment after breakfast, to speak to Keren-happuch, the middle-aged Welsh kitchen maid, who liked him in a reserved, thin-lipped, dour sort of way. She was deeply religious, Keren—as evidenced by her name—thought him a Roman heretic, and wouldn’t stand for carryings-on in any case, but when he told her that he had come back with news for Betty of a kinsman, she was willing to take his message. Everyone would know, of course, but under the circumstances, that wouldn’t matter. At least he hoped not.

And so in the quiet part of the afternoon, an hour before tea, he came to the kitchen garden and found Betty waiting.

She turned at his step, and he saw that she’d put on a clean fichu and a little silver brooch. She lifted her chin and looked at him under her straight dark brows, a woman not quite sure of her power but clearly thinking she had some. He must be careful.

“Mrs. Betty,” he said, bowing his head to her, formal. She had stretched out her hand, and he was obliged to take it but was careful not to squeeze or breathe on it.

“I came to tell ye about Toby,” he said at once, before she could say anything. She blinked and her gaze sharpened, but she left her hand in his.

“Toby Quinn? What’s happened to him, then?”

“He’s died, lass. I’m sorry for it.”

Her fingers curled over his and she gripped his hand.

“Died! How?”

“In the service of his king,” he said. “He’s buried safe in Ireland.”

She was plainly shocked but gave him a sharp look.

“I said how. Who killed him?”

I did, he thought, but said, “He died by his own hand, lass,” and said again, “I’m sorry for it.”

She let go his hand and, turning, walked blindly for a few steps, put out her hand, and held tight to one of the espaliered pear trees that stood against the garden wall, spindly and vulnerable without its leaves.

She stood for some minutes, holding on to the branch, head bowed, breathing with a thickness in the sound. He’d thought she was fond of the man.

“Were you with him?” she said at last, not looking at him.

“If I had been, I should have stopped him.”

She turned round then, lips pressed tight.

“Not then. Were you with him when you … went away?” Her fingers fluttered briefly.

“Yes. Some of the time.”

“The soldiers who took you—did they catch him?”

“No.” He understood what she was asking: whether it was the prospect of captivity, transportation, or hanging that had made Toby do it.

“Then why?” she cried, fists curling. “Why would he do it?”

He swallowed, seeing again the tiny dark room and smelling blood and excrement. Seeing “Teind” on the wall.

“Despair,” he said quietly.

She made a small huffing sound, shaking her head doggedly to and fro.

“He was a Papist. Despair’s a sin to a Papist, isn’t it?”

“Folk do a great many things they think are sins.”

She made a little noise through her nose.

“Yes, they do.” She stood for a moment staring at the stones in the walk, then looked up suddenly at him, fierce. “I don’t understand at all how he could have—what made him despair?”

Oh, God. Guide my tongue.

“Ye ken he was a Jacobite, aye? Well, there was a plot he was involved in—a great matter, with great consequences, did it either fail or succeed. It failed, and the heart went out o’ the man.”

She let out her breath in a sigh that sank her shoulders, seeming to deflate before his eyes. She shook her head.

“Men,” she said flatly. “Men are fools.”

“Aye, well … ye’re no wrong there,” he said ruefully, hoping that she would not ask whether he had been involved in the great matter—or why the soldiers had taken him to start with.

He needed to go before the conversation became personal. She took his hand again, though, holding it between both of hers, and he could see that she was about to say something he didn’t want her to say. He’d shifted his weight, about to pull loose, when he heard footsteps on the walk behind him, heavy and quick.

“What’s going on here?” Sure enough, it was Roberts, face flushed and lowering. Jamie could have kissed the man.

“I brought sad news to Mistress Betty,” he said quickly, taking back his hand. “The death of a kinsman.”

Roberts looked back and forth between them, clearly suspicious, but Betty’s air of shock and desolation was unfeigned and obvious. Roberts, who was not, after all, a stupid man, went rapidly to her, taking her by the arm and bending solicitously down to her.

“Are you all right, my dear?”

“I—yes. It’s only … oh, poor Toby!”

Betty was not stupid, either, and burst into tears, burying her face in Roberts’s shoulder.

Jamie, being the third wise party present, silently praised God and backed hastily away, murmuring inconsequent regrets.

The wind was cold outside the shelter of the kitchen garden, but he was sweating. He made his way back toward the stables, nodding to Keren-happuch, who was standing outside the kitchen garden, holding a vegetable basin and waiting patiently for the godless behavior inside the walls to cease.

“A death, was it?” she said, having obviously come along to ensure that his aim had not been wicked canoodling, after all.

“A sad death. Would ye say a prayer, maybe, for the soul of Tobias Quinn?”

A look of surprised distaste crossed her face.

“For a Papist?” she said.

“For a poor sinner.”

She pushed out her thin lips, considering, but reluctantly nodded. “I suppose so.”

He nodded, touched her shoulder in thanks, and went on his way.

The Church did call despair a sin, and suicide an unforgivable sin, as the sinner could not repent. A suicide was therefore condemned to hell, and prayers thus useless. But neither Keren nor Betty was a Papist, and perhaps their Protestant prayers might be heard.

For himself, he prayed each night for Quinn. After all, he reasoned, it couldn’t hurt.

39

The Fog Comes Down

BOWNESS-ON-WINDERMERE WAS A SMALL, PROSPEROUS town, with a maze of narrow stone-paved streets clustered cozily in the town center, these spreading out into a gentle slope of scattered houses and cottages that ran down to the lake’s edge, where a fleet of little fishing boats swayed at anchor. It was a considerable coach ride from Helwater, and Lord Dunsany apologized for the effort required, explaining that his solicitor chose to live here, having left the London stews for what he assumed to be the bucolic pleasures of the country.

“Little did he know what sorts of things go on in the country,” Dunsany said darkly.

“What sorts of things?” Grey asked, fascinated.

“Oh.” Dunsany seemed mildly taken aback at being thus challenged, but furrowed his brow in thought, his cane tapping gently on the stones as he limped slowly toward the street where the solictor’s office lay.

“Well, there was Morris Huckabee and his wife—only it seemed she was, in fact, his daughter. And her daughter was in fact not Morris’s at all but born to the ostler at the Grapes, as the mother admitted in court. Now, ordinarily, the wife would inherit—old Morris had died, you see, thus precipitating the trouble—but the question arose: was a common-law marriage (for of course the old creature had never gone through with a proper marriage, just told everyone she was his wife, and no one thought to ask for details) based on an incestuous relationship valid? Because if it wasn’t, you see, then the daughter—the wife daughter, I mean, not the daughter of the wife—couldn’t inherit his estate.

“Now, under those circumstances, the money would then normally pass to the child or children of the marriage, save that in this case, the child—the younger daughter—wasn’t really Morris’s, and while in law, any child born in wedlock is considered to be the child of that marriage, regardless of whether he or she was really fathered by the butcher or the baker or the candlestick maker, in this case …”

“Yes, I see,” Grey said hastily. “Dear me.”

“Yes, it was quite a revelation to Mr. Trowbridge,” Dunsany said, with a grin that showed he still had the majority of his teeth, if somewhat worn and yellowed with age. “I think he considered selling up and going straight back to London, but he stuck it out.”

“Trowbridge? I thought your solicitor was a Mr. Wilberforce.”

“Oh,” Dunsany said again, but less happily. “He was, indeed. Still is, for matters of conveyancing. But I did not quite like to employ him for this particular matter, you know.”

Grey did not know, but nodded understandingly.

Dunsany sighed and shook his head.

“I do worry about poor Isobel,” he said.

“You do?” Grey thought he must have missed some remark that established a relationship in the conversation between Mr. Wilberforce and Isobel, but—

“Oh!” Grey exclaimed himself. He’d forgotten that Lady Dunsany had said that Mr. Wilberforce was paying considerable attention to Isobel—this remark being made in a significant tone that made it clear that Lady Dunsany had her doubts about Wilberforce.

“Yes, I see.” And he did. They were visiting the solicitor for the purpose of adding the new provision to Dunsany’s will, establishing Lord John’s guardianship of William. If Mr. Wilberforce had aspirations to Isobel’s hand in marriage, the last thing Lord Dunsany would want was for the lawyer to be familiar with the provisions of his will.

“Her sister’s marriage was so—” Dunsany’s lips disappeared into the wrinkles of his face, so hard pressed were they. “Well. I have concerns, as I say. Still, that is neither here nor there. Come, Lord John, we must not be late.”

IT WAS A RARE and beautiful day, one last warm breath of what the local people called “St. Martin’s summer,” before the chill rains and fogs of autumn fell like a curtain over the fells. Even so, Crusoe looked sourly up toward the distant rocks and rolled an eye at the sky.

“Something’s coming,” he said. “Feel it in me bones.” He straightened his back with an alarming crack, as though to make the point, and groaned.

Jamie surreptitiously flexed his right hand. He also frequently felt weather coming; the badly mended bones seemed to have odd spaces that cold crept into. He felt nothing now, but he wasn’t going to call Crusoe a liar.

“Aye, it might be,” he said equably. “But Miss Isobel and Lady Dunsany are wanting to take Master Willie up to the old shepherd’s hut for a wee wander.” Having heard the screams and roarings from the nursery as he passed under its windows after breakfast, he had the impression that the proposed outing was the outcome of a domestic counsel of desperation.

According to kitchen gossip, Master William had a new tooth coming, a back tooth, and it was coming hard—particularly for those who had to deal with him. Opinion was divided as to the best treatment for this ailment, some advising a leech upon the gums, some bleeding, others a poultice of hot mustard at the back of the neck. Jamie supposed that all these things would at least distract the child from his suffering by giving him something else to roar about but would himself have rubbed the lad’s gums with whisky.

“Use enough of it,” his sister had told him, a practiced finger in his new niece’s squalling mouth, “and they’ll go quiet. It helps to take a wee dram for yourself, too, in case they don’t.” He smiled briefly at the memory.

Isobel, though, had evidently decided that an outing would take Willie’s mind off his tooth and had sent word for horses and a groom. Lady Dunsany, Lady Isobel, Betty—old Nanny Elspeth had flatly refused to countenance getting on a horse, and Peggy had a bad leg, so Betty had been dragooned to mind the child, and Jamie wished her well of that job—Mr. Wilberforce, and Jamie himself would complete the party.

Jamie wondered what Lady Isobel would say when she found that he was to escort the party, but he was too pleased with the prospect of seeing Willie—roaring or not—for a few hours to worry about it.

In the event, Lady Isobel seemed barely to notice his presence. She was flushed and cheerful, doubtless because of lawyer Wilberforce’s presence, though her gaiety had a strange edge to it. Even Lady Dunsany, most of her attention fixed on Willie, noticed Isobel’s mood and smiled a little.

“You’re in good spirits, daughter,” she said.

“Who could not be?” Isobel said, throwing back her head dramatically and raising her face to the sun. “So intoxicating a day!”

It was a fine day. A sky you could fall into, and never mind how far. The copper beeches near the house had gone to gold and rust, and a sweet, nippy little breeze whirled the fallen leaves round in skittish circles. Jamie remembered another day with air like blue wine, and Claire in it.

Lord, that she may be safe. She and the child. For an odd moment, he felt as though he stood outside himself, outside time, sensing Claire’s hand warm on his arm, her smile as she looked at Willie—red-faced, tearstained, and obviously miserable, but still his bonnie wee lad.

Then the world snapped into place, and he picked up the boy to set him on Betty’s saddle. William kicked him in the stomach, scrunched his face, and howled.

“NOOoooooo! Don’t want her, don’t want HER, wanna ride with YOUuuuu, Mac!”

Jamie tucked Willie under one arm, so that his sturdy legs churned harmlessly in the air, and looked to the ladies for advice, one eyebrow raised.

Betty looked as though she would prefer to share her horse with a wildcat but didn’t say anything. Lady Dunsany glanced dubiously from the maidservant to Jamie, but Lady Isobel—her conversation with Mr. Wilberforce interrupted—drew up her reins and said impatiently, “Oh, let him.”

And so they rode up toward the fells, skirting the moss, though at this time of year it was dry and mostly safe. Willie was breathing thickly through his mouth, his nose being blocked from crying, and was drooling now and then, but Jamie found his small, solid presence a pleasure, though he was disturbed to find that the boy was wearing a corset under his shirt.

As soon as the party reached a place where the horses were not compelled to follow one another, he maneuvered his own mount so as to drop back and ride beside Betty, who affected not to notice him.

“Is the wean not ower-young to be trussed up like a Christmas goose?” he asked bluntly.

Betty blinked at him, taken by surprise.

“Like … Oh, you mean the corset? It’s only a light thing, barely any boning. He won’t have a real one ’til he’s five, but his grandmother and his aunt thought he might as well grow used to it now. While they can still overpower him,” she added in an undertone, with an unwilling twitch of amusement. “The little bugger kicked a hole in the wall of the nursery yesterday and broke six of the best teacups the day before. Stole them off the table and flung them against the wall to hear them smash, laughing all the time. He’ll be a right devil when he’s grown, you mark my words,” she said, nodding at William, who had a thumb in his mouth and was dreamily lost in the horse’s motion and the soothing proximity of Jamie’s body.

Jamie contented himself with a neutral sound in his throat, though he felt his ears grow hot. They would not discipline the boy, and yet they meant to case his sweet small body in linen and whalebone, to narrow his shoulders and sway his back to meet the demands of what they thought fashionable?

He knew that the custom of corseting children was common among the wealthy English—to form their bodies into the slope-shouldered, high-chested figure thought most fashionable—but such things were not done in the Highlands, save perhaps among the nobles. The odious garment—he could feel the hard edge of it pressing into Willie’s soft flesh, just below his oxter—made Jamie want to spur up and ride hell-bent for the Border, pausing only to strip the thing off and throw it into the mere as they passed.

But he couldn’t do that and so rode on, one arm tight around William, seething.

“He’s selling,” Betty murmured, distracting him from his dark thoughts, “but Lady D’s not buying. Poor Isobel!”

“Eh?”

She nodded and he looked ahead, seeing Mr. Wilberforce riding between the two ladies, now and then casting a quick, possessive glance at Isobel but turning the most of his winsome charm on Lady Dunsany. Who, as Betty said, seemed less than overwhelmed.

“Why poor Isobel?” Jamie asked, watching this byplay with interest.

“Why, she’s sweet on him, you great nit. Surely even you can see that?”

“Aye, so?”

Betty sighed and rolled her eyes dramatically but was sufficiently bored as to put aside her pose of disinterest.

“So,” she said, “Lady Isobel wants to marry him. Well,” she added fairly, “she wants to be married, and he’s the only one in the county that’s halfway presentable. But only halfway, and I don’t think that’ll be enough,” she said, squinting judiciously at Wilberforce, who was nearly falling out of his saddle in the effort to pay a compliment to Lady Dunsany, who was pretending to be hard of hearing.

On Wilberforce’s other side, Isobel was glaring at her mother, with a look of mingled frustration and apprehension on her face. Lady Dunsany rode tranquilly, rocking a little on her sidesaddle, glancing vaguely at Wilberforce’s importunate face from time to time, with an expression that said plainly, “Oh, are you still here?”

“Why do they not like him for their daughter, then?” Jamie asked, interested despite himself. “Do they not wish her to be married?”

Betty snorted. “After what happened to Geneva?” she asked, and looked pointedly at William, then raised her face to Jamie, with a tiny smirk. He kept his own face carefully blank, despite a lurch of the innards, and did not reply.

They rode in silence for a bit, but Betty’s innate restlessness would not tolerate silence for long.

“They’d let her marry well, I s’pose,” she said, grudging. “But they don’t mean to let her throw herself away on a lawyer. And one that’s talked about, too.”

“Aye? What’s said about him?” Jamie didn’t give a fig for Wilberforce—and not much more for Lady Isobel—but the conversation took his mind off Willie’s corset.

Betty pursed her lips, with a knowing, sly sort of look.

“They say he spends a good bit of time with his clients what are ladies with no husbands—more than he needs to. And he lives beyond his means,” she added primly. “Well beyond.”

That was likely the more serious charge, Jamie reflected. He supposed that Isobel had a decent portion. She was the Dunsanys’ only remaining child, though of course William would inherit the estate.

As they climbed the path to the old shepherd’s hut, he felt a tightening of the belly, but there was no sign of anyone, and he gave a small sigh of relief and said a quick prayer for the repose of Quinn’s soul. A basket had been brought, with a roast chicken, a loaf, some good cheese and a bottle of wine. Willie, emerging from his daze, was irascible and whiny, rejecting all offers of food. Mr. Wilberforce, in an attempt at ingratiation, ruffled the boy’s hair and tried to jolly him out of his sulks, being severely bitten in the hand for his pains.

“Why, you little—” The lawyer’s face went red, but he wisely coughed and said, “You poor little child. How sorry I am that you should be so miserable!”

Jamie, his face kept carefully straight, happened to catch Lady Dunsany’s eye at this point, and they exchanged a glance of perfect understanding. Had it lasted more than an instant, one or both of them would have burst into laughter, but Lady Dunsany looked away, coughed, and reached for a napkin, which she offered to the lawyer.

“Are you bleeding, Mr. Wilberforce?” she inquired sympathetically.

“William!” said Isobel. “That is very wicked! You must apologize to Mr. Wilberforce this minute.”

“No,” said William briefly, and, plumping down on his backside, turned his attention to a passing beetle.

Isobel hovered in indecision, plainly not wanting to appear before the lawyer as anything other than the personification of womanly gentleness and not sure how to reconcile this desire with the equally plain urge to clout Willie over the ear. Mr. Wilberforce begged her to sit down and have a glass of wine, though, and Betty—with a deep sigh of resignation—went to crouch beside William and distract him with plucked blades of grass, showing him how to chivvy the hapless beetle to and fro.

Jamie had the horses hobbled, grazing on the short turf beyond the ruined hut. They needed no attention, but he took the bread and cheese Cook had given him for the journey and went to look at them, enjoying a moment’s solitude.

He must be careful not to spend too much time in watching William, lest his fascination show, and he sat down on the ruined wall, back turned to the party—though he was unable to avoid hearing the stramash that broke out when William put the doomed beetle up his nose and then shrieked at the result.

The unfortunate Betty came in for a dreadful scolding, all three of the others reproaching her at once. The clishmaclaver was made worse by William, who started roaring again, apparently wanting the beetle put back.

“Go away!” Isobel shouted at Betty. “Go right away to the house; you’re no use at all!”

Jamie’s mouth was full of bread and cheese, and he nearly choked when Betty broke away from the group and ran toward him, sobbing.

“Horse,” she said, her bosom heaving. “Get my horse!”

He rose at once and fetched her animal, swallowing the last of his meal.

“Did they—” he began, but she didn’t stay for question or comfort but put her foot in his offered hand and swung into the saddle in a furious flurry of petticoats. She lashed the startled horse across the neck with the end of the rein, and the poor beast shot down the trail as though its tail was on fire.

The others were fussing over William, who seemed to have lost his mind and had no idea what he wanted, only that he didn’t want whatever he was offered. Jamie turned round and walked up the fell, out of earshot. The wean would wear himself out soon enough—and sooner if they’d leave him be.

Up higher, there was no shelter from the wind, and its soft, high whistle drowned the noise from below. Looking down, he could see William curled up in a ball beside his auntie, with his jacket over his head, his breeches filthy, and the damned corset almost round his neck. He looked deliberately away and saw Betty, halfway across the moss. His mouth tightened. He hoped the horse wouldn’t step into one of the boggy spots and break a leg.

“Wee gomerel,” he muttered, shaking his head. Despite their history, he felt a bit sorry for Betty. He was also curious about her.

She hadn’t been friendly to him today, not quite that. But she’d spoken to him with more intimacy than she’d ever shown before. He would have expected her to ignore him, or be short with him, after what had passed between them. But no. Why was that?

“She wants to be married,” the lass had said of Isobel. Perhaps Mrs. Betty did, as well. She was the age for it, or a wee bit beyond. He’d thought—and blushed at his presumption—that she only wanted to bed him, whether out of lewdness or curiosity, he couldn’t tell. He was nearly sure that she knew about Geneva and him. But what if she’d fixed on him as a husband, in preference to George Roberts? God, had Grey said anything to her? The thought disturbed him very much.

On the face of it, he thought no woman in her right mind would consider him in that light. He’d neither money, property, nor freedom, doubted he even could wed, without the permission of Lord John Grey. Betty could be in no ignorance of his circumstances; the entire estate knew exactly what—if not exactly who—he was.

Who. Aye, who. Examining his feelings—a mixture of surprise, alarm, and a mild revulsion—he was a bit bothered to find that part of it was pride, and pride of a particularly sinful kind. Betty was a common girl, the daughter of a poor tenant of Dunsany’s—and he was both startled and discomfited to find that, in spite of present circumstance, he still thought of himself as the laird of Lallybroch.

“Well, that’s foolish,” he muttered, batting away a cloud of whining small flies that clustered round his head. He’d married Claire without a single thought of his place or hers. For all he’d known then, she was a—well, no. He smiled a little, involuntarily. He’d been an exile and an outlaw, with a price on his head. And he’d never have taken her for a slattern or peasant.

“I would have taken ye even if that was so, lass,” he said softly. “I’d have had ye, no matter if I’d known the truth from the start.”

He felt a little better, about himself, at least. That was the main root of his feeling regarding Betty, after all. Only that he could not countenance the thought of marrying again. That—

He stopped dead, catching sight of the corner of the wall where Quinn had sat, the Irishman’s strange light eyes glowing with fervor. Betty was Quinn’s sister-in-law; of course she knew who Jamie was. Had been.

The wind touched his neck with a sudden, different chill, and he turned at once, to see the fog coming down. He stood up in haste. Fogs on the fells were swift, sudden, and dangerous. He could see this one moving, a dirty great swell like a wild beast poking its head above the rocks, tendrils of mist creeping over the ground like the tentacles of an octopus.

He was running down the slope and looking to the horses, who had all stopped feeding and were standing with their heads up, looking toward the fog and switching their tails uneasily. He’d have the hobbles off in seconds—best run to the Dunsanys and make them pack up at once; he’d get the horses while they were about their business.

Thinking this, he looked for the party and found them. Counted them automatically. Three heads and a—Three. Only three. He flung himself down the hill, leaping rocks and stumbling over tussocks.

“Where’s William?” he gasped, as the three adults turned shocked faces on him. “The boy? Where is he?”

THE BOY WAS NOT quite three; he could not have gone far. He couldn’t. So Jamie told himself, trying to control the panic that was creeping into his mind as fast as the fog was covering the ground.

“Stay here, and stay together!” he said to Isobel and Lady Dunsany, both of whom blinked at him in surprise. “Call out for the lad, keep calling out—but dinna move a step. Here, hold the horses.” He thrust the bundled reins into Wilberforce’s hand, and the lawyer opened his mouth as though to protest, but Jamie didn’t stay to hear it.

“William!” he bellowed, plunging into the fog.

“Willie! Willie!” The women’s higher voices obligingly took up the call, regular as a bell on a ship’s buoy, and serving the same purpose. “Willie! Where are youuuu?”

The air had changed quite suddenly, no longer clear but soft and echoing; sound seemed to come from everywhere and nowhere.

“William!” The sound bounced off the stones and the short, leathery turf. “William!”

He was moving up the slope, Jamie could tell that much. Perhaps William had gone to explore the shepherd’s hut. Wilberforce had joined the women now in calling out but was doing it in counterpoint, rather than in unison with them.

Jamie had the feeling that he could not breathe, that the fog was choking him—but this was nonsense. Pure illusion.

“William!”

His shins thumped into the fallen wall of the shepherd’s hut. He could not see more than the faintest outline of the stones but felt his way inside and crawled quickly along the walls, calling out for the boy. Nothing.

Fogs might last an hour, or a day.

“Willie-iam-Wil-Willy-iam-WILLIE!”

Jamie gritted his teeth. If they didn’t keep quiet now and then, he couldn’t hear Willie shouting back. If the boy was capable of shouting. The footing was treacherous, the grass slippery, the ground rocky. And if he went all the way to the bottom of the slope, the moss …

He went higher, among the tumbled stones. Staggered from one to another, feeling round their bases, stubbing his toes. The fog was cold in his chest, aching. His foot came down on something soft—Willie’s jacket—and his heart leapt.

“WILLIAM!”

Was that a sound, a whimper? He stopped dead, trying to listen, trying to hear through the whisper of the moving fog and the distant voices, cacophonous as a ring of church bells.

And then, quite suddenly, he saw the boy curled up in a rocky hollow, the yellow of his shirt showing briefly through an eddy in the fog. He lunged and seized William before he could disappear, clutched him to his bosom, saying, “It’s all right, a chuisle, it’s all right now, dinna be troubled, we’ll go and see your grannie, aye?”

“Mac! Mac, Mac! Oh, Mac!”

Willie clung to him like a leech, trying to burrow into his chest, and he wrapped his arms tight around the boy, too overcome to speak.

To this point, he could not really have said that he loved William. Feel the terror of responsibility for him, yes. Carry thought of him like a gem in his pocket, certainly, reaching now and then to touch it, marveling. But now he felt the perfection of the tiny bones of William’s spine through his clothes, smooth as marbles under his fingers, smelled the scent of him, rich with the incense of innocence and the faint tang of shit and clean linen. And thought his heart would break with love.

40

Gambit

GREY SAW JAMIE NOW AND THEN, MOSTLY IN THE DISTANCE as he went about his work. They had had no opportunity to speak, though—and he could not seem to invent a pretext, let alone think what he might say if he found one. He felt amazingly self-conscious, like a boy unable to say anything to an attractive girl. He’d be blushing, next thing, he thought, disgusted with himself.

Still, the fact remained that he really had nothing to say to Jamie anymore—or Jamie to him. Well, not nothing, he corrected himself. They’d always had a great deal to say to each other. But there was no excuse for conversation now.

Three days before his scheduled departure, he rose in the morning with the conviction that he must speak with Fraser, somehow. Not in the stiff manner of an interview between paroled prisoner and officer of the Crown—simply a few words, as man to man. If he could have that, he could go back to London with an easy heart, knowing that sometime, somewhere, there was the possibility that they might be friends again, even if that time and place could not be here and now.

It was no good anticipating an unknown battle. He ate his breakfast and told Tom to dress him for riding. Then he put on his hat and, heart beating a little faster than usual, went down toward the stables.

He saw Jamie from a long way off; he couldn’t be mistaken for any other man, even without the signal fire of his dark-red hair. He had it tailed today, not plaited, and the ends fluttered against the white of his shirt like tiny flames.

William was with him, trotting at his heels, chattering like a magpie. Grey smiled to see him; the little boy was in his tiny breeches and a loose shirt and looked a proper little horseman.

He hesitated for a moment, waiting to see what Fraser was about; better if he did not interrupt the day’s work. But they were headed for the paddock, and he followed them at a distance.

A young man he didn’t know was waiting there; he bobbed his head at Fraser, who offered a hand and said something to him. Perhaps this was the new groom; Dunsany had said something about needing a new man to replace Hanks, over tea last night.

The men spoke for a few minutes, Fraser gesturing toward the group of horses in the paddock. There were three horses there, frisky two-year-old stallions, who nipped and shoved one another, galloping up and down in play. Fraser took a coiled halter rope from the fence post, and a bag of oats, and handed these to the young man.

The new groom took them gingerly, then opened the gate and went into the paddock. Grey saw that his nervousness vanished as soon as he was in with the horses; that was a good sign. Fraser seemed to think so, too—he gave a small nod to himself and crossed his forearms on the top rail, settling himself to watch.

Willie yanked at the side of Fraser’s breeches, obviously wanting to get up and see. Rather than pick the boy up, though, Fraser nodded, bent, and showed Willie how to put a foot up on the rail and then pull himself up. With a large hand cupped under his bottom to supply a boost, William made it to the upper rail and clung there, crowing with pleasure. Fraser smiled at him and said something, then turned back to watch how the groom was getting on.

Perfect. Grey could go and watch, too: nothing more natural.

He came up beside Fraser, nodded briefly to him, and leaned in his turn on the fence. They watched in silence for a few moments; the new man had successfully whistled the stallions in, shaking his bagful of oats, and had slipped the halter rope around the neck of one of the young horses. The others, finding the oats gone, shook their manes and frisked away; the roped one tried to go with them and, displeased to find himself tied, jerked back.

Grey watched with interest to see what the groom would do; he didn’t pull on the rope but rather swarmed inward along it and, with a hand on the stallion’s mane, was on his back in an instant. He turned his face toward Fraser, flashing a grin, and Fraser laughed, turning up his thumb in approval.

“Well done!” he called. “Take him round a few times, aye?”

“Well done!” Willie piped, and hopped up and down on the fence rail like a sparrow.

Fraser put out a hand to touch the boy’s shoulder, and he quieted at once. All three of them watched the groom take the horse barebacked round the paddock, sticking in spite of all attempts to shake or rear, until the stallion gave up and trotted peacefully along.

The sense of excitement ebbed to one of pleasant half attention. And, quite suddenly, Grey knew what to say.

“Queen’s knight,” he said quietly. “To queen two.” It was, he knew, a dangerous opening.

Fraser didn’t move, but Grey felt his sideways glance. After an instant’s hesitation, he replied, “King’s knight to bishop two,” and Grey felt his heart lighten. It was the answer to the Torremolinos Gambit, the one he had used on that far-off, disastrous evening at Ardsmuir, when he had first laid his hand on Jamie Fraser’s.

“Well done, well done, well done,” Willie was chanting softly to himself. “Well done, well done, well done!”

41

A Moonlicht Flicht

IT WAS NOT YET TEATIME, BUT THE SUN HOVERED JUST above the leafless copper beeches; the dark came earlier every day. Jamie was walking back from the distant barn where the farm horses were kept. Three young men from the village tended these, feeding, brushing, and mucking out; Jamie came daily when the horses were brought in, to check for injury, lameness, cough, and general ill health, for the farm horses were, in their own way, nearly as valuable as the stud.

Joe Gore, one of the farmhands, was outside the barn, looking out for him, and looking anxious. The instant he saw Jamie, he broke into a clumsy run, waving his arms.

“Fanny’s gone missing!” he blurted.

“How?” Jamie asked, startled. Fanny was a big Belgian draft horse, fawn in color, who stood seventeen hands at the shoulder. Not easily mislaid, even in the fading light.

“Well, I dunno, do I?” Joe was scared, and defensive with it. “Ike hit a stone and bent t’ wheel rim, so’m he unhitched wagon and left her while he brung wheel to smithy. I go up to get her, and she’s nay bloody there, is she?”

“Ye checked the walls and hedges, aye?” Jamie was already moving, heading for the distant cornfield, Joe at his heels. That field was not fenced but was bordered by drystone dikes on three sides, a windbreak hedgerow to the north. The notion of Fanny jumping the walls was just this side of absurd, but she might conceivably have broken through the hedge; she was a powerful horse.

“Think I’m green? ’Course I did!”

“We’ll go round by the road.” Jamie jerked his chin toward the road that edged the property to the east; it was the border of Helwater’s land and made along the high ground, offering a view of the whole of the back fields.

They had barely reached the road, though, when Joe gave a shout of relief, pointing. “There she is! Who the devil’s that atop her?”

Jamie squinted for a moment into the glare of the fading sun and felt a lurch of alarm—for the small figure perched on Fanny’s back, kicking its heels in frustration against the draft horse’s great placid sides, was Betty Mitchell.

Fanny had been plodding stolidly along when first sighted, but now the big head reared up, nostrils flaring, and she broke into a thumping gallop. Betty screamed and fell off.

Jamie left Fanny to Joe, who seized the horse by the mane and was half-dragged toward the barn as Fanny made single-mindedly for her manger. Jamie squatted by Betty but was relieved to see her already struggling to rise, using the most unladylike language he’d heard since Claire had left him.

“What—” he began, seizing her under the arms, but she didn’t wait for him to finish.

“Isobel!” she gasped. “That frigging lawyer’s got her! You’ve got to go!”

“Go where?” He set her firmly on her feet, but she swayed alarmingly, and he gripped her arms to steady her. “Mr. Wilberforce, ye mean?”

“Who bloody else?” she snapped. “He came to take her driving, in a gig. She was already out in the yard with her bonnet on, getting in, when I saw her from the window. I ran down and said, whatever was she thinking? She wasn’t going off with him by herself—Lady D would have my head!”

She paused to breathe heavily, gathering herself.

“She tried to make me stay, but he laughed and said I was quite right; ’twasn’t proper for an unmarried young woman to be out with a man unchaperoned. She made a face, but she giggled at him and said, oh, all right, then, she supposed I could come.”

Betty’s hair was coming down in thick hanks round her face; she brushed one back with a “Tcha!” of irritation, then turned round and pointed up the road.

“We got up to the edge of Helwater, and he stops to look at the view. We all got out, and I’m standing there thinking it’s perishing cold and me come out with no more than my shawl and cross with Isobel for being a thoughtless ninny, and all of a sudden Mr. Wilberforce grabs me by the shoulders and pushes me off the road and into a ditch, the fucking bastard! Look at that, just look!” She seized a handful of her muddied skirt and shook it under Jamie’s nose, showing him a great rent in the fabric.

“Where’s he gone, do ye know?”

“I can bloody guess! Gretna fucking Green, that’s where!”

“Jesus Christ!” He took a deep breath, trying to think. “He’ll never get there tonight—not in a gig.”

She shrugged, exasperated. “Why are you standing here? You’ve got to go after them!”

“Me? Why, for God’s sake?”

“Because you can ride fast! And because you’re big enough to make her bloody come back with you! And you can keep it quiet!”

When he did not move at once, she stamped her foot. “Are you deaf? You have to go now! If he takes her maidenhead, she’s stuffed more ways than one. The bugger’s got a wife already.”

“What? A wife?”

“Will you stop saying ‘What’ like a bloody parrot?” she snapped. “Yes! He married a girl in Perthshire, five or six years back. She left him and went back to her parents, and he came to Derwentwater. I heard it from—well, never bloody mind! Just—just—go!”

“But you—”

“I’ll manage! GO!” she bellowed, her face scarlet in the glare of the sinking sun.

He went.

HIS FIRST IMPULSE was to go back to the house, to the main stable. But that would take too long—and embroil him in awkward explanations that would not only delay his leaving but rouse the whole household.

“And you can keep it quiet,” Betty had said.

“Aye, fat chance,” he muttered, half-running for the barn. But if there was any chance of keeping this from becoming an open scandal, he had to admit that it probably lay with him, little as he liked it.

There was no possibility of pursuing Wilberforce on one of the farm horses, even were they not knackered from the day’s work. But there were two fine mules, Whitey and Mike, who were kept to draw the hay wagon. They were broken to the saddle, at least, and had spent the day in pasture. He might just …

By the time he’d reached this point in his thoughts, he was already rifling through the tack in search of a snaffle and, ten minutes later, was mounted on a surprised and affronted Whitey, trotting toward the road, the three stable-hands staring after them with their mouths hanging open. He saw Betty in the distance, limping toward the house, her entire figure emanating indignation.

He felt no small amount of this emotion himself. His impulse was to think that Isobel had made her bed and could lie in it—but, after all, she was very young and knew nothing of men, let alone a scoundrel like Wilberforce.

And she would indeed be stuffed, as Betty inelegantly put it, once Wilberforce had taken her maidenhead. Quite simply, her life would be ruined. And her family would be badly damaged—more damaged. They’d lost two of their three children already.

He pressed his lips tight. He supposed he owed it to Geneva Dunsany and her parents to save her little sister.

He wished he had thought to tell Betty to seek out Lord John and let him know what was to do—but it was too late for that, and he couldn’t have waited for Grey to come, in any case. The sun had sunk below the trees now, though the sky remained light; he’d have an hour, maybe, before full dark. He might reach the coaching road in that time.

If Wilberforce meant to reach Gretna Green, just over the Scottish border, where he could marry Isobel without the consent of her parents—and without anything in the way of questions asked—he must be taking the coaching road that led from London to Edinburgh. This passed within a few miles of Helwater. And it had inns along the way.

Not even an eloping scoundrel would try to drive a gig all the way to Gretna at night. They’d have to stop overnight and go on in the morning.

He might catch them in time.

IT WAS A GOOD deal safer to ride a mule in the dark than to drive a gig, but still nothing a sane man would want to do. He was shivering—and not entirely from the cold, though he was wearing only a leather jerkin over his shirt—and cursing in a manner that would have outdone Betty, by the time he saw the lights of the first posthouse.

He gave the mule to an ostler to water, asking as he did whether a gig had stopped, with a well-dressed man and a young woman in it?

It had not, though the ostler had seen such a conveyance go by, just before dark, and thought the driver an idiot.

“Aye,” Jamie said briefly. “How far’s the next inn?”

“Two miles,” the man replied, peering at him curiously. “You’re after him, are you? What’s he done?”

“Nothing,” Jamie assured him. “He’s a solicitor, hurryin’ to a dying client who needs a will changed. He’s left behind some papers he needs, so they sent me on to bring them.”

“Oh.” The ostler—like everyone else in the world—had no interest in legal matters.

Jamie had no money, so shared the mule’s water, scooping it up with his hand. The ostler took his lack of money personally, but Jamie loomed menacingly at him, and the ostler took his disgruntlement off to a safe distance, muttering insults.

Back to the road, after a brief contest of wills between Jamie and the mule, and on into the night. There was a half-moon, barely up, and as it rose, he was at least able to see the edge of the road and thus not fear going badly astray in the dark.

Biddle was not a posthouse but rather a small hamlet boasting one tavern—outside which stood the Helwater gig, its traces unhitched. Jamie said a quick Hail Mary in thanks, added an Our Father for strength, and swung grimly off the mule.

He tied Whitey to the rail and stood for a moment, rubbing his stubbled chin and thinking how to proceed. One way if they were in separate rooms—but another if they were together. And if solicitor Wilberforce was the man that Betty thought him, Jamie would put money on together. The man wouldn’t want to risk being caught before he’d put the matter beyond question; he wouldn’t wait for marriage before deflowering the girl, for once he’d taken her virginity, there was no going back.

The simplest thing would be to walk in and demand to know the whereabouts of Wilberforce and Isobel—but if the aim was as much to prevent scandal as it was to rescue the fat-heided wee lassie from her peril, he’d best not do that. Instead, he walked quietly round behind the tavern, looking at the windows.

It was a small place: only two rooms upstairs, and only one of those windows was lit. The shutters were drawn, but he saw a shadow pass by the crack, and as he stood there in the sharp-smelling dark, he heard Isobel’s giggle, high and nervous, and then the rumble of Wilberforce’s voice.

Not too late, then. He drew a deep breath and flexed his hands, stiff with cold and long riding.

The words of an old Highland song echoed in his mind as he rummaged about the ramshackle shed behind the tavern. He had no notion of the music, but it was a ballad, and he recalled the story, which had to do with an abducted bride.

… in one bed they were laid, were laid, in one bed they were laid.

In the song, the young woman hadn’t wanted to be abducted, though, and fiercely resisted the attempts of her would-be bridegroom to consummate the marriage.

“Before I lose my maidenheid, I’ll fight wi’ you ’til dawn, ’til dawn, I’ll fight wi’ you ’til dawn,” he murmured absently, feeling round the walls. A good-size beer barrel would be enough; tall as he was, he could reach the sill, he thought.

The valiant maid succeeded—owing as much, Jamie thought, to the unmanly feebleness of her would-be husband as to her own efforts—and, come dawn, emerged triumphant from the boudoir, insisting that her abductors restore her to her home, … virgin as I came, I came—virgin as I came!

Well, he hadn’t heard any screeching yet, so there was a chance Isobel would come home in the same condition. He didn’t find a suitable barrel but did come across something better—a thatcher’s ladder, laid on its side. He carried this out, walking as softly as he could, and laid it carefully against the wall.

There were noises from inside the tavern—the usual clatter and voices, and a smell of roasted meat that made his mouth water, despite his preoccupation. He swallowed saliva and set foot on the ladder.

Isobel screamed.

The sound was cut off abruptly, as by a hand placed over her mouth, and three seconds later Jamie smashed in the shutter with a ferocious kick and dived headfirst into the room.

Lawyer Wilberforce yelped in shock. So did Isobel. The man had her pressed to the bed, and was on top of her in only his shirt, his hairy arse protruding obscenely between her white round thighs, glimmering in the candlelight.

Jamie reached the bed in two steps, grabbed Wilberforce by the shoulders, pulled him off Isobel, punched him in the face, and sent him staggering into the wall. He picked up the candlestick and bent to take one hasty glance between Isobel’s legs, but saw neither blood nor any other sign of recent intrusion, so put down the candlestick, yanked her night rail down over her legs, lifted her off the bed, and headed for the window, then on second thought went back for a blanket.

Someone was calling up the stairs, wanting to know was anything wrong?

Jamie bared his teeth at Wilberforce and ripped the side of his hand across his own throat, ordering silence. The lawyer was on the floor, back pressed against the door, but at this made an earnest attempt to scrabble backward through it.

“I can’t, I can’t,” Isobel was saying, breathless. He didn’t know if she meant she couldn’t climb down the ladder in the dark or was only hysterical, but he hadn’t time to ask her. He hoisted her over his shoulder, threw the blanket on top of her, stood on the sill, and stepped backward out into the night.

The ladder, while stout enough for its purpose, hadn’t been intended for elopements. The rung snapped under his foot and he slid most of the way to the ground, clinging to the rails in terror as the ladder slewed sideways. He hit the ground—still standing—and lost both his grip and Isobel. The ladder fell sideways with a clattering thud, Isobel with a thump and a stifled shriek.

He picked up the lass and ran for the mule, Isobel whimpering and digging her fingernails into his neck. He slapped her briefly on the bum to make her stop, put her up on the mule, untied it, and made for the road as the door of the inn opened and a truculent male voice said—from the safety of the lighted interior—“I see you, you bugger! I see you!”

Isobel said not a word on the way back to Helwater.

JOHN GREY WAS LYING in his bed, contentedly reading Mrs. Hagwood’s Love in Excess; or, The Fatal Enquiry, when he heard a great rustling and bumping in the corridor outside. Tom had gone to bed long since in the servants’ attic, so Grey flung back the covers, reaching for his banyan. He had barely got this on when there was a brief, imperative thump at his door that shivered its boards, as though someone had kicked it.

Someone had.

He wrenched the door open and Jamie Fraser walked in, dripping wet carrying someone wrapped in a blanket. Breathing heavily, he crossed the room and deposited his burden on Grey’s rumpled bed with a grunt. The burden let out a small squeak and clutched the blanket round itself.

“Isobel?” Grey glanced wildly at Fraser. “What’s happened? Is she hurt?”

“You need to soothe her and put her back where she belongs,” Fraser said, in very decent German. This startled Grey nearly as much as the intrusion, though an instant’s thought supplied the explanation—Isobel spoke French but not German.

“Jawohl,” he replied, giving Fraser a sideways look. He hadn’t known Fraser spoke German, and a brief thought of Stephan von Namtzen flashed through his mind. Christ, what might they have said to each other in Fraser’s hearing? That didn’t matter now, though.

“What’s happened, my dear?”

Isobel was hunched on the edge of the bed, snuffling and hiccuping. Her face was bloated and red, her blond hair loose, damp and tangled about her shoulders. Grey sat down gingerly beside her and rubbed her back gently.

“I’b ad idiot,” Isobel said thickly, and buried her face in her hands.

“She tried to elope with the lawyer—Wilberforce,” Jamie said in English. “Her maid came and got me and I went after them.” Jamie returned to German and acquainted Grey with the situation in a few blunt sentences, including his intelligence regarding Wilberforce’s wife and the precise situation in which he had found the lawyer and Isobel.

“The schwanzlutscher hadn’t penetrated her, but it was close enough to give her a shock,” he said, looking down dispassionately on Isobel, who was slumping with exhaustion, her head leaning on Grey’s shoulder as he put his arm about her.

“Bastard,” Grey said. It was the same word in English and German, and Isobel shuddered convulsively. “You’re safe, sweetheart,” he murmured to her. “Don’t worry. Everything will be all right.” The wet blanket had slipped off her shoulders and puddled round her, and he saw with a pang that she was wearing a nightdress of sheer lawn, with broderie Anglaise inserts and pale pink ribbon at the neck. She’d gone prepared for her wedding night—only she hadn’t been prepared at all, poor little creature.

“What did you do to the lawyer?” he asked Jamie in German. “You didn’t kill him, did you?” It was pouring outside; he hoped he wouldn’t have to go and hide Wilberforce’s body.

“Nein.” Fraser didn’t elaborate, but squatted in front of Isobel.

“No one knows,” he said to her softly, eyes intent on her face. “No one needs to know. Ever.”

She didn’t want to look at him; Grey could feel her resistance. But after a moment she lifted her head and nodded, her mouth compressed to stop it trembling.

“I—thank you,” she blurted. Tears ran down her cheeks, but she wasn’t sobbing or shivering anymore, and her body had begun to relax.

“It’s all right, lass,” Fraser said to her, still softly. He rose then and went to the door, hesitating there. Grey patted Isobel’s hand and, leaving her, came across to see Fraser out.

“If you can get her back to her room without being seen, Betty will take care of her,” Jamie said to Grey in a low voice. And then in German, “When she’s calm, tell her to forget it. She won’t, but I don’t want her to feel that she is in my debt. It would be awkward for us both.”

“She is, nonetheless. And she is an honorable woman. She’ll want to repay you in some way. Let me think how best to handle it.”

“I am obliged.” Fraser spoke abstractedly, though, and his eyes were still on Isobel. “There is … if she …” His gaze switched suddenly to Grey’s face.

Jamie’s own face was rough with red stubble and lined with tiredness, his eyes dark and bloodshot. Grey could see that the knuckles of his left hand were swollen and the skin was broken; he’d likely punched Wilberforce in the mouth.

“There is a thing I want,” Fraser said, very low-voiced, still in German. “But it cannot be blackmail or look like it in any way. If there were some means to suggest it very tactfully …”

“I see your opinion of my diplomacy has improved. What is it that you want?”

A brief smile touched Fraser’s face, though it vanished almost at once.

“The wee lad,” he said. “They make him wear a corset. I would like to see him free of it.”

Grey was extremely surprised, but merely nodded.

“All right. I’ll see about it.”

“Not tonight,” Fraser said hastily. Isobel had collapsed with a little sigh, her head on Grey’s pillow, feet trailing on the floor.

“No,” he agreed. “Not tonight.”

He closed the door quietly behind Fraser and went to deal with the girl in his bed.

42

Point of Departure

TOM HAD THE LUGGAGE LOADED ONTO THE MULE, AND THE horses were waiting. Lord John embraced Lady Dunsany and—very gently—Isobel and shook hands with Lord Dunsany in farewell. The old man’s hands were cold, and the bones as fragile in his grasp as dried twigs. He felt a pang, wondering if he would see Dunsany alive the next time he came—and a deeper pang of concern, realizing what the old man’s death might mean to him, beyond the loss of a dear old friend.

Well … he’d cross that bridge when he came to it, and God send he wasn’t coming to it just yet.

Outside, the weather was lowering, the first drops of rain already making wet spots on the flags. The horses’ ears twitched and turned to and fro; they didn’t mind rain and were fresh and eager to be off.

Jamie was holding Grey’s gelding. He inclined his head respectfully and stood back to allow Grey to mount by himself. As Grey put his hand on the pommel, he heard a low Scots voice murmur in his ear:

“Queen’s rook to king eight. Check.”

Grey laughed out loud, a burst of exhilaration pushing aside his disquiet.

“Ha,” he said, though without raising his voice. “Queen’s bishop to knight four. Check. And mate, Mr … MacKenzie.”

JAMIE COULDN’T ENLIST Keren’s help this time. Instead, when Peggy the nursemaid came to fetch Willie back to the nursery for his tea, he asked her to take a note from him to Betty. Peggy couldn’t read, and while she might tell someone he was meeting Betty, she couldn’t know where. He particularly didn’t wish to be overheard.

Betty was waiting for him behind the hay shed, fastidiously eyeing the immense manure pile with a curled lip. She switched the expression to him, raising one brow in inquiry.

“I’ve a wee thing for ye, Mrs. Betty,” he said without preliminary.

“About time,” she said, the curl melting into a coquettish smile. “Though not so wee as all that, I hope. And I also hope you have a better place than this for it, too,” she added, with a glance at the manure. It was too late in the season for flies, and Jamie personally found the smell rather pleasant, but he could see she didn’t share this opinion.

“The place will do well enough,” he said. “Give me your hand, lass.”

She did, looking expectant. The look changed to one of astonishment when he put the little purse into her palm.

“What’s this?” she asked, but the chink of coins as she weighed the purse was answer enough.

“That’s your dowry, lass,” he said, smiling.

She looked at him suspiciously, plainly not knowing whether this was a joke or something else.

“A lass like you should be marrit,” he said. “But it’s not me ye should be marrying.”

“Who says so?” she asked, fixing him with a fishy eye.

“I do,” he replied equably. “Like the wicked Mr. Wilberforce, lass—I’ve got a wife.”

She blinked.

“You do? Where?”

Ah, where indeed?

“She couldna come with me, when I was captured after Culloden. But she’s alive still.”

Lord, that she may be safe …

“But there’s a man that wants ye bad, lass, and well ye know it. George Roberts is a fine man, and with that wee bawbee”—he nodded at the purse in her hand—“the two of ye could set up in a bit wee cottage, maybe.”

She didn’t say anything but pursed her lips, and he could see her envisioning the prospect.

“Ye should have your own hearth, lass—and a cradle by it, wi’ your own bairn in it.”

She swallowed and, for the first time since he’d known her, looked tremulous and uncertain.

“I—but—why?” She made a tentative gesture toward him with the purse, not quite offering it back to him. “Surely you need this?”

He shook his head and took a definite step back, waving her off.

“Believe me, lass. There’s nothing I’d rather do with it. Take it wi’ my blessing—and if ye like, ye can call your firstborn Jamie.” He smiled at her, feeling the warmth in his chest rise into the back of his eyes.

She made an incoherent sound and took a pace toward him, rose onto her toes, and kissed him on the mouth.

A strangled gasp broke them apart, and Jamie turned to see Crusoe goggling at them from the corner of the shed.

“What the devil are you looking at?” Betty snapped at him.

“Not a thing, miss,” Crusoe assured her, and put one large palm over his mouth.

43

Succession

October 26, 1760

GREY ARRIVED IN LONDON TO THE TOLLING OF PASSING BELLS.

“The king is dead!” cried the ballad sellers, the news chanters, the scribblers, the street urchins, their voices echoing through the city. “Long live the king!”

In the furious preparations and public preoccupations that attend a state funeral, the final arrests of the Irish Jacobite plotters who had called themselves the Wild Hunt took place without notice. Harold, Duke of Pardloe, neither ate nor slept for several days during this effort, nor did his brother, and it was in a state of mind somewhere between sleep and death that they came to Westminster Abbey on the night of the king’s obsequies.

The Duke of Cumberland did not look well either. Grey saw Hal’s eyes rest on Cumberland with an odd expression, somewhere between grim satisfaction and grudging sympathy. Cumberland had suffered a stroke not long before, and one side of his face still sagged, the eye on that side almost closed. The other was still pugnacious, though, and looked daggers at Hal from the other side of Henry VII’s chapel. Then the duke’s attention was distracted by his own brother, the Duke of Newcastle, who was crying, alternately mopping his eyes and using his glass to spy out the crowd and see who was there. A look of disgust crossed Cumberland’s face, and he looked back down into the vault, where the huge purple-draped coffin sat somber and majestic in the light of six enormous silver candelabra, all ablaze.

“Cumberland’s thinking he will descend there himself in no short time, I fear.” Horace Walpole’s soft whisper came from behind Grey, but he couldn’t tell whether it was directed to him or merely Walpole making observations to himself. Horry talked all the time, and it seemed to make little difference whether anyone was listening.

Whatever you wanted to say about the royal family—and there was quite a lot you could say—they mostly displayed a becoming fortitude in their time of sorrow. The funeral of George II had been going on for more than two hours now, and Grey’s own feet were mere blocks of ice from standing on the cold marble of the abbey floor, though Tom had made him put on two pair of stockings and his woolen drawers. His shins ached.

Newcastle had surreptitiously stepped onto the five-foot train of Cumberland’s black cloak in order to avoid the mortal chill of the marble floor; Grey hoped he would neglect to get off before his brother started walking again. But Cumberland stood like a rock, despite a bad leg. He’d chosen—God knew why—to wear a dark-brown wig in the style called “Adonis,” which went oddly with his distorted, bloated face. Maybe Horry was right.

The view down into the vault was impressive; he’d admit that much. George II was now once and forever safe from the Wild Hunt—and every other earthly threat. Three officers of the Irish Brigades—so far—had been court-martialed quietly and condemned to hang for treason. The executions would be private, too. The monarchy was safe; the public would never know.

You did it, Charlie, Grey thought. Goodbye. And sudden tears made the candle flames blur bright and huge. No one noticed; there were a number of people moved to tears by the emotion of the occasion. Charles Carruthers had died alone in an attic in Canada and had no resting place. Grey had had Charlie’s body burned, his ashes scattered, that carefully assembled packet of papers his only memorial.

“Such a relief, my dear,” Walpole—who was exceedingly slight—was saying to Grenville. “I was positive they would pair me with a ten-year-old boy, and the young have so little conversation.”

The huge fretted vault of the abbey rustled and chirped as though it were full of roosting bats, the noise a counterpoint to the constant tolling of bells overhead and the firing of minute guns outside. One went off, quite close, and Grey saw Hal close his eyes in sudden pain; his brother had one of his sick headaches and was having trouble staying on his feet. If there had been incense, it would likely have finished him off; he’d thought Hal was about to vomit when Newcastle scampered past him earlier, reeking loudly of bergamot and vetiver.

For all the lack of frankincense and priests saying Masses for the late king’s soul, the ceremony was lavish enough to have pleased a cardinal. The bishop had blundered badly through the prayers, but no one noticed. Now the interminable anthem droned on and on, unmeasurably tedious. Grey found himself wondering whether it sounded any better to him than it would have to Jamie Fraser, with his inability to hear music. Mere rhythmic noise, in either case. It wasn’t doing Hal any good; he gave a stifled moan.

He pulled his thoughts hurriedly away from Fraser, moving a little closer to Hal in case he fell over. His undisciplined thoughts promptly veered to Percy Wainwright. He’d stood thus in church with Percy—his new stepbrother—at the marriage of Grey’s mother to Percy’s stepfather. Close enough that their hands had found each other, hidden in the full skirts of their coats.

He didn’t want to think about Percy. Obligingly, his thoughts veered straight back in the direction of Jamie Fraser.

Will you bloody go away? he thought irritably, and jerked his attention firmly to the sight before him: people were crammed into every crevice of the chapel, sitting on anything they could find. The white breath of the crowd mingled with the smell of smoke from the torches in the nave. If Hal did pass out, Grey thought, he wouldn’t fall down; there wasn’t room. Nonetheless, he moved closer, his elbow brushing Hal’s.

“At least now we’ll have a ruler who speaks English. More or less.” Walpole’s cynical remark drew Grey’s wandering eye to the heir—the king, he should say. The new George looked just like all the Hanovers, he thought, the beaky nose and heavy-lidded, gelid eyes undiluted by any softer maternal influence; doubtless they’d all looked that way for a thousand years and would do so for another thousand. George III was only twenty-two, though, and Grey wondered how well he might withstand the influence of his uncle Cumberland, should the latter decide to shift his concerns from horse racing to politics.

Though perhaps his health would not recover enough to allow any meddling. He looked almost as ill as Hal did. Grey didn’t suppose that the outcome of Siverly’s court-martial had actually caused Cumberland to have a paralytic stroke, but the timing was coincidental.

The anthem plodded toward a conclusion, and people began to draw breath in relief—but it was a false amnesty; the ponderous refrain started up again, this time sung by a bevy of angel-faced little boys, and the audience relapsed into glazed endurance. Perhaps the point of funerals was to exhaust the mourners, thus numbing the more exigent emotions.

In spite of the tedium, Grey found something reassuring about the service, with its sheer solidity, its insistence upon permanence in the face of transience, the reliability of succession. Life was fragile, but life went on. King to king, father to son …

Father to son. And with that thought, all the disconnected, fragmentary, scattered fancies in his brain dropped suddenly into a single, vivid image: Jamie Fraser, seen from the back, looking over the horses in the paddock at Helwater. And beside him, standing on a rail and clinging to a higher one, William, Earl of Ellesmere. The alert cock of their heads, the set of their shoulders, the wide stance—just the same. If one had eyes to see, it was plain as the nose on the new king’s face.

And now a great sense of peace filled his soul, as the anthem at last came to an end and a huge sigh filled the abbey. He remembered Jamie’s face as they rode in to Helwater, alight as they saw the women on the lawn—with William.

He’d suspected it when he’d found Fraser in the chapel with Geneva Dunsany’s coffin, just before her funeral. But now he knew, beyond doubt. Knew, too, why Fraser did not desire his freedom.

A sudden poke in the back jerked him from his revelation.

“I do believe Pardloe’s going to die,” Walpole said. A small, neat hand came through the narrow gap between the Grey brothers, holding a corked glass vial. “Would you care to use my salts?”

Startled, Grey looked at his brother. Hal’s face was white as a sheet and running with sweat, his eyes huge and dilated, absolutely black with pain. He was swaying. Grey grabbed the salts with one hand, Hal’s arm with the other.

By the combined effect of smelling salts and force of will, Hal remained on his feet, and the service came mercifully to an end ten minutes later.

George Grenville had come in a sedan chair, and his bearers were waiting on the embankment. Grenville generously put these at Hal’s service, and he was taken off at the trot for Argus House, nearly insensible. Grey took leave of his friends as soon as he decently could and made his own way home on foot.

The dark streets near the abbey were thronged with the people of London, come out to pay their respects; they would file through all night, and much of the next day, before the vault was sealed again. Within a few minutes, though, Grey had made his way through the press and found himself more or less alone under the night sky, cloudy and cold with autumn’s chill, nearly the same purple as the velvet shroud on the old king’s coffin.

He felt both elated and peaceful, almost valedictory: a strange state of mind to experience in the wake of a funeral.

Part of it was Charlie, of course, and the knowledge that he had not failed his dead friend. Beyond that, though, was the knowledge that it lay within his power to do something equally important for the living one. He could keep James Fraser prisoner.

Rain began to fall, but it was a light drizzle, no more, and he did not hurry his step on that account. When he reached Argus House, he was fresh and damp, the smoke and stink of the crowd blown away, and in possession of a fine appetite. When he came in, though, his thoughts of supper were delayed by discovery of an equerry, waiting patiently in the foyer.

Stephan, he thought, seeing the distinctive mauve and green of the outlandish livery of the house of von Erdberg, and his heart jumped. Had something happened to the graf?

“My lord,” said the servant, bowing. He bent and picked up a large, round, lidded basket that had been sitting on the floor and presented it as though it contained something of immense value, though the basket itself was rough and common. “His excellency the graf hopes you will accept this token of his friendship.”

Deeply puzzled, Grey lifted the lid of the basket and, in the light of the candles, found a pair of bright dark eyes staring up at him from the face of a tiny, long-nosed black puppy, curled up on a white linen towel. The little hound had floppy ears and absurdly stumpy, powerful legs, with huge paws and a long, graceful tail whose tip beat in tentative greeting.

Grey laughed, utterly charmed, and gently picked the puppy up. It was a badger hound, specially bred by Stephan; he called them Dackels, an affectionate diminutive for dachs-hund—“badger hound.” It put out a tiny pink tongue and very delicately licked his knuckles.

“Hallo, there,” he said to the puppy. “Hungry? I am. Let’s go and find some milk for you, shall we?” He dug in his pocket and offered a coin to the servant but found the man now holding a sealed note, which he put into Grey’s hand with another obsequious bow.

Not wanting to set down the dog, he managed to break the seal with his thumb and open the note. In the light of the nearest sconce, he read Stephan’s words, set down in German in a firm black hand.

Bring him when you come to visit me. We will perhaps hunt together again.

—S.

Helwater
December 21

It was cold in the loft, and his sleep-mazed mind groped among the icy drafts after the words still ringing in his mind.

Bonnie lad.

Wind struck the barn and went booming round the roof. A strong chilly draft with a scent of snow stirred the somnolence, and two or three of the horses shifted below, grunting and whickering. Helwater. The knowledge of the place settled on him, and the fragments of Scotland and Lallybroch cracked and flaked away, fragile as a skin of dried mud.

Helwater. Straw rustling under him, the ends poking through the rough ticking, prickling through his shirt. Dark air, alive around him.

Bonnie lad …

They’d brought down the Yule log to the house that afternoon, all the household taking part, the women bundled to the eyebrows, the men ruddy, flushed with the labor, staggering, singing, dragging the monstrous log with ropes, its rough skin packed with snow, a great furrow left where it passed, the snow plowed high on either side.

Willie rode atop the log, screeching with excitement, clinging to the rope. Once back at the house, Isobel had tried to teach him to sing “Good King Wenceslas,” but it was beyond him, and he dashed to and fro, into everything, until his grandmother declared that he would drive her to distraction and told Peggy to take him to the stable to help Jamie and Crusoe bring in the fresh-cut branches of pine and fir.

Thrilled, Willie rode on Jamie’s saddlebow to the grove and stood obediently on a stump where Jamie had put him, safe out of the way of the axes while the boughs were cut down. Then he helped to load the greenery, clutching two or three fragrant, mangled twigs to his chest, dutifully chucking these in the general direction of the huge basket, then running back again for more, heedless of where his burden actually landed.

Jamie turned over, wriggling deeper into the nest of blankets, drowsy, remembering. He’d kept it up, the wean had, back and forth, back and forth, though red in the face and panting, until he dropped the very last branch on the pile. Jamie had looked down to find Willie beaming up at him with pride, laughed, and said on impulse, “Aye, that’s a bonnie lad. Come on. Let’s go home.”

William had fallen asleep on the ride home, his head heavy as a cannonball in its woolen cap against Jamie’s chest. Jamie had dismounted carefully, holding the child in one arm, but Willie had wakened, blinked groggily at Jamie, and said, “WEN-sess-loss,” clear as a bell, then fallen promptly back asleep. He’d waked properly by the time he was handed over to Nanny Elspeth, though, and as Jamie walked away, he had heard Willie, as he walked away, telling Nanny, “I a bonnie lad!”

But those words came out of his dreams from somewhere else, and long ago. Had his own father said that to him once?

He thought so, and for an instant—just an instant—was with his father and his brother, Willie, excited beyond bearing, holding the first fish he’d ever caught by himself, slimy and flapping, both of them laughing at him, with him in joy. “Bonnie lad!”

Willie. God, Willie. I’m so glad they gave him your name. He seldom thought of his brother, but every now and then, he could feel Willie with him; sometimes his mother or his father. More often, Claire.

I wish ye could see him, Sassenach, he thought. He’s a bonnie lad. Loud and obnoxious, he added with honesty, but bonnie.

What would his own parents think of William? They had neither of them lived to see any of their children’s children.

He lay for some time, his throat aching, listening to the dark, hearing the voices of his dead pass by in the wind. His thoughts grew vague and his grief eased, comforted by the knowledge of love, still alive in the world. Sleep came near again.

He touched the rough crucifix that lay against his chest and whispered to the moving air, “Lord, that she might be safe, she and my children.”

Then turned his cheek to her reaching hand and touched her through the veils of time.

Author’s Notes

The Wild Hunt

The concept of the Wild Hunt—a spectral horde seen rushing through the night skies or above the ground, hunting for things unknown—doesn’t come from Celtic mythology but from that of Central/Northern/Western Europe. Celtic mythology being the very plastic and inclusive thing that it is (vide the way it historically entwined itself easily with Catholic theology in Scotland and Ireland, where people might say a prayer to St. Bride in one breath, and a charm against piskies in the next)—and the inability of any Celt to pass up a good story—and it’s no wonder that you find variations on the Wild Hunt in the Celtic lands as well.

In some forms of these stories, the horde consists of faeries, in others, the “hunt” consists of the souls of the dead. Either way, it isn’t something you want to meet on a dark night—or a moonlit one, either. In the British forms, the best-known “wild hunt” tales are “Tam Lin” and “Thomas the Rhymer” (there are dozens of variations), in which a young man meets the Queen of Faerie and is more or less abducted by her.

The notion of abduction of humans by the hunt is common to almost all hunt tales, though—and it may be this aspect that caused our Irish Jacobite plotters to adopt this nom de guerre, as they planned to abduct George II. Then again, it might have been a reference to and natural extension from the older name, “Wild Geese,” as the Irish Jacobites of the late seventeenth century called themselves. The idea of the teind—the tithe to hell—is from “Tam Lin,” and likely a word that would have resonance to people who lived by a code of honor, to whom betrayal and treason would carry a heavy price.

The host is riding from Knocknarea

And over the grave of Clooth-na-Bare;

Caoilte tossing his burning hair,

And Niamh calling Away, come away:

Empty your heart of its mortal dream.

The winds awaken, the leaves whirl round,

Our cheeks are pale, our hair is unbound,

Our breasts are heaving our eyes are agleam,

Our arms are waving our lips are apart;

And if any gaze on our rushing band,

We come between him and the deed of his hand,

We come between him and the hope of his heart.

The host is rushing ’twixt night and day,

And where is there hope or deed as fair?

Caoilte tossing his burning hair,

And Niamh calling Away, come away.

—William Butler Yeats, “The Hosting of the Sidhe”

[Footnote: An interesting modern variation on the Wild Hunt is the BBC television series Quatermass and the Pit, by Nigel Kneale, broadcast in December/January of 1958/59. In this science fiction serial, the concept of the Wild Hunt is used as a very literal metaphor for the murderous and bestial impulses of humanity (truly creepy in spots, hilarious in others; great acting!).]

Thomas Lally

Thomas Arthur, Comte de Lally, Baron Tollendal, is one of the real historical figures who appear in this book, along with George II, George III, and Horace Walpole. Born of an Irish father and a French mother (from whom he inherited his titles), he served with the famous Irish Brigade at Fontenoy and was a French general during the Seven Years War. He did in fact serve as Charles Edward Stuart’s aide de camp during the battle of Falkirk, in the ’45, and was mixed up in various Jacobite plots, including one hatched in Ireland in the 1760’s.

I have taken one small liberty with Thomas Lally, though. He was captured by the British following the Siege of Pondicherry, in India, and taken to England in 1761, not 1760. Given his real involvement with the Irish Jacobites—and his obvious spiritual kinship with Jamie Fraser as a prisoner of the English—I thought the minor temporal dislocation was worth it.

An interesting—if grim—footnote to Lally’s life is that he was indeed Just Furious about slurs cast on his reputation in France, following the French defeat at Pondicherry, and agitated to be sent back to France to defend himself at a court-martial. After five years of steady badgering, the British did send him back to France—where, in 1766, he was promptly convicted of treason and beheaded.

Twenty years later, a French court reviewed the evidence and reversed his conviction, which I trust he found satisfying.

Bog Bodies

I’ve always found bog bodies—the corpses of people found preserved in peat bogs—fascinating. The garb and accoutrements of the body found on Inchcleraun (which is a real place, and has a real monastery) are a composite of such items found on or with bog bodies from Europe. My thanks to the Los Angeles Museum of Natural History for hosting a special exhibition on bog bodies that provided me with a great deal of useful information, and to the British Museum, whose Lindow Man has always spoken powerfully to me.

George II, George III, and Horace Walpole

I love Horace Walpole, as does anyone with an interest in eighteenth-century English society. The fourth son of Robert Walpole, who was England’s first prime minister (though he himself never used the title), Horace was not politically active, nor was he socially important, physically attractive, or otherwise very noticeable. He was, however, intelligent, observant, witty, sarcastic, and apparently never suffered from writer’s cramp. His letters provide one of the most detailed and intimate views of English society during the mid-eighteenth century, and I’m indebted to one of these missives for Lord John’s experience of King George II’s state funeral.

Below is the text of Walpole’s account of the funeral; you may find it interesting to compare this with the fictionalized view in Chapter 43. The temptation, when presented with such eloquent historical largesse, is to use it all, but that’s a temptation that should, by and large, be resisted. The point of fiction is to tell a particular story, and too much embroidery can’t but detract, no matter how fascinating.

In this instance, the point of showing you the king’s funeral was primarily that it provided Lord John with his moment of enlightenment regarding Jamie’s motive for remaining at Helwater. Secondarily, it shows a historical turning point that a) anchors the reader in time, b) metaphorically underlines the conclusion of the Grey brothers’ quest, c) marks a turning point in Lord John’s relationship with Jamie Fraser, and d) opens the door to a new phase of both personal and public history—for George III (who was the grandson, not the son, of George II) is, of course, the king from whom the American colonies revolted, and we see in the later books of the Outlander series just how that affects the lives of Lord John, Jamie Fraser, and William.

To George Montagu, Esq.
Arlington-street, November 13, 1760.

… Do you know, I had the curiosity to go to the burying t’other night; I had never seen a royal funeral; nay, I walked as a rag of quality, which I found would be, and so it was, the easiest way of seeing it. It is absolutely a noble sight. The prince’s chamber, hung with purple, and a quantity of silver lamps, the coffin under a canopy of purple velvet, and six vast chandeliers of silver on high stands, had a very good effect. The ambassador from Tripoli and his son were carried to see that chamber. The procession, through a line of foot-guards, every seventh man bearing a torch, the horse-guards lining the outside, their officers with drawn sabres and crape sashes on horseback, the drums muffled, the fifes, bells tolling, and minute guns,—all this was very solemn. But the charm was the entrance of the abbey, where we were received by the dean and chapter in rich robes, the choir and almsmen bearing torches; the whole abbey so illuminated, that one saw it to greater advantage than by day; the tombs, long aisles, and fretted roof, all appearing distinctly, and with the happiest chiara scuro. There wanted nothing but incense, and little chapels here and there, with priests saying mass for the repose of the defunct; yet one could not complain of its not being catholic enough. I had been in dread of being coupled with some boy of ten years old; but the heralds were not very accurate, and I walked with George Grenville, taller and older, to keep me in countenance. When we came to the chapel of Henry the seventh, all solemnity and decorum ceased; no order was observed, people sat or stood where they could or would; the yeomen of the guard were crying out for help, oppressed by the immense weight of the coffin; the bishop read sadly, and blundered in the prayers; the fine chapter, Man that is born of a woman, was chaunted, not read; and the anthem, besides being immeasurably tedious, would have served as well for a nuptial. The real serious part was the figure of the duke of Cumberland, heightened by a thousand melancholy circumstances. He had a dark brown adonis, and a cloak of black cloth, with a train of five yards. Attending the funeral of a father could not be pleasant: his leg extremely bad, yet forced to stand upon it near two hours; his face bloated and distorted with his late paralytic stroke, which has affected too one of his eyes, and placed over the mouth of the vault, into which, in all probability, he must himself so soon descend; think how unpleasant a situation! He bore it all with a firm and unaffected countenance. This grave scene was fully contrasted by the burlesque duke of Newcastle. He fell into a fit of crying the moment he came into the chapel, and flung himself back in a stall, the archbishop hovering over him with a smelling-bottle; but in two minutes his curiosity got the better of his hypocrisy, and he ran about the chapel with his glass to spy who was or was not there, spying with one hand, and mopping his eyes with the other. Then returned the fear of catching cold; and the duke of Cumberland, who was sinking with heat, felt himself weighed down, and turning round, found it was the duke of Newcastle standing upon his train, to avoid the chill of the marble. It was very theatric to look down into the vault, where the coffin lay, attended by mourners with lights. Clavering, the groom of the bed-chamber, refused to sit up with the body, and was dismissed by the king’s order.

I have nothing more to tell you, but a trifle, a very trifle. The king of Prussia has totally defeated marshal Daun. This, which would have been prodigious news a month ago, is nothing today; it only takes its turn among the questions, “Who is to be groom of the bed-chamber? what is sir T. Robinson to have?” I have been to Leicester-fields today; the crowd was immoderate; I don’t believe it will continue so. Good night.

Yours ever.

Remarks on Some Eighteenth-Century Words and Foreign Phrases

“making love”—This term, like some other period phrases, exists in modern speech, but has changed its meaning. It was not a synonym for “engaging in sexual relations,” but was strictly a male activity and meant any sort of amorous wooing behavior, including the writing or reading of romantic poetry to a young woman, giving her flowers, whispering sweet nothings in her ear, or going so far as kissing, cupping (breasts, we assume), toying (pretty open-ended), etc.—but certainly not including sexual intercourse.

“gagging” (e.g., “What had the gagging wee bitch been saying?”)—This is a Scots word (not Gaelic), meaning “hoaxing,” from which we might deduce an etymology that led to the present-day “gag,” meaning a joke of some sort.

“imbranglement”—period colloquialism; an onomatopoetic word that means just what it sounds like: complicated and involuntary entanglement, whether physical, legal, or emotional.

whisky vs. whiskey—Scotch whisky is spelled without an “e” and Irish whiskey is spelled with an “e.” Consequently, I’ve observed this geographical peculiarity, depending on the location where the substance is produced and/or being ingested.

pixilated—nowadays, you occasionally see this term (spelled as “pixelated”) used to mean “rendered digitally, in pixels,” or “of unusably low-resolution,” in reference to a photographic image. It was used as a reference to stop-frame photographic technique even before the development of digital photography, and spelled as “pixilated” it was used as a synonym for drunkenness from the mid-nineteenth century. The original meaning, though, was very probably a literal reference to being “away with the pixies (fairies)”—i.e., delusional, and Jamie uses the word in this fashion.

Humpty-Dumpty—The first known published version of this nursery rhyme is from 1803, but there’s considerable evidence for the name and general concept—as well as, perhaps, earlier versions of the rhyme—existing prior to this. “Humpty dumpty” is a documented slang term from the eighteenth century, used to refer to a short, clumsy person, and while Tom Byrd doesn’t use the name, he’s obviously familiar with the concept.

Plan B—I had some concern from one editor and one beta-reader as to whether “Plan B” sounded anachronistic. I didn’t think so, and explained my reasoning thus:

Dear Bill—

Well, I thought about that. On the one hand, there is “Plan 9 from Outer Space” and the like, which would certainly lead one to suppose “Plan B” is modern. And it certainly is common (modern) short-hand for any backup contingency.

On the other hand … they certainly had plans (as used in Lord John’s sense) in the 18th century—and presumably, a man with an orderly mind would have listed his plans either as 1, 2, 3, or A, B, C (if not I, II, III). WhatImeantersay is, it could reasonably be regarded as simple common-sense usage, rather than as a figure of speech—and IF so, it isn’t anachronistic.

If you think it might trouble folk unduly, though, I can certainly reorder his lordship’s language, if not his plans.

To which the editor luckily replied:

Dear Diana

That all makes perfect sense. In fact, the more I think about it, the more it sounds like the natural expression of an orderly 18th-century mind. So let’s keep it.

Scots/Scottish/Scotch—As I’ve observed in the notes to other books, the word “Scotch,” as used to refer to natives of Scotland, dropped out of favor in the mid-twentieth century, when the SNP started gaining power. Prior to that point in history, though, it was commonly used by both Scots and non-Scots—certainly by English people. I don’t hold with foisting anachronistic attitudes of political correctness onto historical persons, so have retained the common period usage.

“Yellow-johns” and “swarthy-johns” were both common Irish insults of the period used in reference to the English, God knows why (cf. Ireland and the Jacobite Cause, 1685–1766: A Fatal Attachment, by Éamonn Ó Ciardha).

Gàidhlig/Gaeilge

The Celtic tongue spoken in Ireland and Scotland was essentially the same language—called “Erse”—until about 1600, at which point local variations became more pronounced, followed by a big spelling shift that made the Gaelic of the Highlands (Gàidhlig) distinct from the Irish Gaelic (Gaeilge). The two languages still have much in common (rather like the relation between Spanish and Italian), but would have been recognizably different even in 1760.

Now, with reference to my own novels, I did know that Gaelic was the native tongue of the Scottish Highlands, when I began writing Outlander. Finding someone in Phoenix, Arizona (in 1988), who spoke Gaelic was something else. I finally found a bookseller (Steinhof’s Foreign Books, in Boston) who could provide me with an English/Gaelic dictionary, and that’s what I used as a source when writing Outlander.

When the book was sold and the publisher gave me a three-book contract, I said to my husband, “I think I really must see the place,” and we went to Scotland. Here I found a much bigger and more sophisticated Gaelic/English dictionary, and that’s what I used while writing Dragonfly in Amber.

And then I met Iain. I got a wonderful letter from Iain MacKinnon Taylor, who said all kinds of delightful things regarding my books, and then said, “There is just this one small thing, which I hesitate to mention. I was born on the Isle of Harris and am a native Gaelic-speaker—and I think you must be getting your Gaelic from a dictionary.” He then generously volunteered his time and talent to provide translations for the Gaelic in subsequent books, and the Gaelic in Voyager, Drums of Autumn, The Fiery Cross, The Outlandish Companion, and A Breath of Snow and Ashes is due to Iain’s efforts, and those of his twin brother Hamish and other members of his family still residing on Harris.

At this point, Iain was no longer able to continue doing the translations, but I was extremely fortunate in that a friend, Catherine MacGregor, was not only a student of Gaelic herself but was also a friend of Catherine-Ann MacPhee, world-famous Gaelic singer, and a native speaker from Barra. The two Cathys very generously did the Gaelic for The Exile and An Echo in the Bone.

And then I rashly wrote a book that not only involved Scottish Gaelic and Irish, but actually employed the language as a plot element. Fortunately, Cathy and Cathy-Ann were more than equal to the challenge and dragooned their friend Kevin Dooley, musician, author, and fluent Irish speaker, to provide those bits as well.

One thing about Gaelic is that it doesn’t look anything like it sounds—and so my ever-helpful Gaelic translators kindly offered to make a recording of themselves reading the bits of Gaelic dialogue in the book aloud, for those curious as to what it really sounds like. You can find this recording (and a phonetic pronunciation guide) on my website at www.DianaGabaldon.com, or on my Facebook page at www.facebook.com/AuthorDianaGabaldon.

Gaelic and Other Non-English Terms

Here, I’ve just listed brief common expressions that aren’t explicitly translated in context.

Moran taing—thank you

Oidhche mhath—good night

Mo mhic—my son

Scheisse!—Shit! (German)

Carte blanche—literally “white card,” used as an expression

in picquet to note that one holds a hand with no points. In

more general parlance, it means one has the freedom to do

anything in a given situation, as no rules apply.

Sixième—Sixth

Septième—Seventh

To those selfless champions of a beautiful and beloved language who have so kindly helped me with Gaelic translations through the years:

Iain MacKinnon Taylor (and members of his family)
(Gaelic/Gàidhlig): Voyager, Drums of Autumn,
The Fiery Cross, and A Breath of Snow and Ashes

Catherine MacGregor and Catherine-Ann MacPhee
(Gaelic/Gàidhlig): An Echo in the Bone,
The Exile, and The Scottish Prisoner

Kevin Dooley (Irish/Gaeilge): The Scottish Prisoner

Moran Taing!

Acknowledgments

To Jennifer Hershey and Bill Massey, my editors, who have so gracefully and skillfully handled the business of editing a book simultaneously from two different countries, companies, and points of view …

To the delightful copy editor Kathy Lord, who knows how many esses there are in “nonplussed,” and who repeatedly saves my bacon by knowing how old everybody is and how far it is from Point A to Point B, geography and chronology not being my strong points at all, at all …

Jessica Waters, editorial assistant, adept at juggling several huge wads of manuscript, requests for interviews, and miscellaneous snippets of this and that simultaneously …

Virginia Norey (aka “the Book Goddess”), who designed the elegant volume you hold …

Vincent La Scala, Maggie Hart, and the many, many hardworking and endlessly tolerant people in the production department at Random House …

Catherine-Ann MacPhee, that glowing daughter of Barra, actress, TV presenter, traditional singer, teacher, and recording artist—whose wonderful Gaelic recordings can be found at www.Greentrax.com—and who provided the marvelously nuanced translations of Scottish Gaelic for this book …

Kevin Dooley, fluent speaker of Irish, musician, storyteller, and author (see www.kevindooleyauthor.blogspot.com), for his lovely and thoughtful translations of the Irish Gaelic. Any loss of fadas (the little accent marks scattered over written Irish like ground black pepper) is the fault either of me or the unavoidable friction involved in typesetting, and we apologize if we inadvertently lost any, either way …

Catherine MacGregor (aka “Amazingly Perceptive and Generous Reader”), both for assistance in procuring and recording the Gaelic translations, helpful commentary on the manuscript, and for Eyeball-Numbing Nitpickery …

Barbara Schnell and Sarah Meral, for the German bits …

Laura Bailey, for helpful information on gaiters and other items of eighteenth-century costume …

Allene Edwards, for Advanced Typo-spotting and Nitpickery …

Claudia Howard, Recorded Books producer, for her open-mindedness and courtesy while going about the tricky business of getting the audiobook of The Scottish Prisoner on sale simultaneously with the print version …

Malcolm Edwards and Orion Publishing, for their faith in and stout support of this book …

My husband, Doug Watkins, for helpful information on horses, mules, harness, and small boys …

Karen Henry, Czarina of Traffic and Aedile Curule of the Diana Gabaldon folder (in the Compuserve Books and Writers Forum), without whom I would have a lot more distraction and fewer words on paper, both for herding the bumblebees and for her detailed and helpful manuscript comments …

Susan Butler, for invaluable logistical assistance, household and dog management, and encyclopedic knowledge on how to ship things most expeditiously from Point A to Point B …

Jeremy Tolbert, Nikki Rowe, Michelle Moore, Loretta McKibben, and Janice Millford, for Web-based constructions and management … I can’t clone myself, but they’re the next best thing …

Lara, Suellen, Jari Backman, Wayne Sowry, and the dozens of other lovely people who’ve given me useful details and suggestions, or have remembered things for me that I had forgotten, but needed …

Vicki Pack and The Society for the Appreciation of the English Awesomesauce (Lord John’s fan club), for moral support and a great T-shirt …

Elenna Loughlin, for the lovely author photo (taken in the eighteenth-century walled garden at Culloden House, near Inverness) …

Judy Lowstuter, Judie Rousselle, and the Ladies of Lallybroch, for the bench in the eighteenth-century walled garden at Culloden House, kindly dedicated to me and my books …

Allan Scott-Douglas, Ewen Dougan, and Louise Lewis for various Scots idioms, and for the correct spelling of “tattie” …

Betsy (“Betty”) Mitchell, Bedelia, Eldon Garlock, Karen Henry (“Keren-happuch”), and Guero the mule (aka “Whitey”)—for the use of their names, though I hasten to add that with the exception of Guero, none of the above has anything in common with the characters bearing those names …

Homer and JJ, for observations on dachshund puppies …

and

Danny Baror and Russell Galen—better agents, no one’s ever had.

By Diana Gabaldon

(in chronological order)
Outlander
Dragonfly in Amber
Voyager
Drums of Autumn
The Fiery Cross
A Breath of Snow and Ashes
An Echo in the Bone

The Outlandish Companion

(nonfiction)

(in chronological order)
Lord John and the Hellfire Club (novella)
Lord John and the Private Matter
Lord John and the Succubus (novella)
Lord John and the Brotherhood of the Blade
Lord John and the Haunted Soldier (novella)
Custom of the Army (novella)
Lord John and the Hand of Devils (collected novellas)
The Scottish Prisoner
Plague of Zombies (novella)

About the Author

DIANA GABALDON is the New York Times bestselling author of the wildly popular Outlander novels—Outlander, Dragonfly in Amber, Voyager, Drums of Autumn, The Fiery Cross, A Breath of Snow and Ashes (for which she won a Quill Award and the Corine International Book Prize), and An Echo in the Bone—as well as one work of nonfiction, The Outlandish Companion; the Outlander graphic novel The Exile; and the bestselling series featuring Lord John Grey, a character she introduced in her Outlander series. She lives in Scottsdale, Arizona, with her husband.

www.dianagabaldon.com

Turn the page for a

special early preview of

Written in My Own

Heart’s Blood,

the next Outlander novel after

An Echo in the Bone.

Claire, having just discovered that Jamie is alive, meets Jamie’s sister, the recently widowed Jenny Murray, in Philadelphia, in the wake of other traumatic discoveries …

MRS. FIGG WAS SMOOTHLY SPHERICAL, GLEAMINGLY BLACK, and inclined to glide silently up behind one like a menacing ballbearing.

“What’s this?” she barked, manifesting herself suddenly behind Jenny.

“Holy Mother of God!” Jenny whirled, eyes round and hand pressed to her chest. “Who in God’s name are you?”

“This is Mrs. Figg,” I said, feeling a surreal urge to laugh, despite—or maybe because of—recent events. “Lord John Grey’s cook. And Mrs. Figg, this is Mrs. Murray. My, um … my …”

“Your good-sister,” Jenny said firmly. She raised one black eyebrow. “If ye’ll have me, still?” Her look was straight and open, and the urge to laugh changed abruptly into an equally strong urge to burst into tears. Of all the unlikely sources of succor I could have imagined.… I took a deep breath and put out my hand.

“I’ll have you.”

Her small firm fingers wove through mine, and as simply as that, it was done. No need for apologies or spoken forgiveness. She’d never had to wear the mask that Jamie did. What she thought and felt was there in her eyes, those slanted blue cat-eyes she shared with her brother. She knew me, now, for what I was—and knew I loved—had always loved—her brother with all my heart and soul—despite the minor complications of being presently married to someone else. And that knowledge obliterated years of mistrust, suspicion, and injury.

She heaved a sigh, eyes closing for an instant, then opened them and smiled at me, mouth trembling only a little.

“Well, fine and dandy,” said Mrs. Figg, shortly. She narrowed her eyes and rotated smoothly on her axis, taking in the panorama of destruction. The railing at the top of the stair had been ripped off, and cracked banisters, dented walls, and bloody smudges marked the path of William’s descent. Shattered crystals from the chandelier littered the floor, glinting festively in the light that poured through the open front door, the door itself hanging drunkenly from one hinge.

“Merde on toast,” Mrs. Figg murmured. She turned abruptly to me, her small black-currant eyes still narrowed. “Where’s his lordship?”

“Ah,” I said. This was going to be rather sticky, I saw. While deeply disapproving of most people, Mrs. Figg was devoted to John. She wasn’t going to be at all pleased to hear that he’d been abducted by—

“For that matter, where’s my brother?” Jenny inquired, glancing round as though expecting Jamie to appear suddenly out from under the settee.

“Oh,” I said. “Hm. Well …” Possibly worse than sticky. Because …

“And where’s my Sweet William?” Mrs. Figg demanded, sniffing the air. “He’s been here; I smell that stinky cologne he puts on his linen.” She nudged a dislodged chunk of plaster disapprovingly with the toe of her shoe.

I took another long, deep breath, and a tight grip on what remained of my sanity.

“Mrs. Figg,” I said, “perhaps you would be so kind as to make us all a cup of tea?”

Having just discovered Jamie Fraser is his true father, William leaves Lord John’s house in a whirlwind of shock and rage …

WILLIAM RANSOM, NINTH EARL OF ELLESMERE, VISCOUNT Ashness, shoved his way through the crowds on Broad Street, oblivious to the complaints of those rebounding from his impact.

He didn’t know where he was going, or what he might do when he got there. All he knew was that he’d burst if he stood still.

His head throbbed like an inflamed boil. Everything throbbed. His hand—he’d probably broken something, but he didn’t care. His heart, pounding and sore inside his chest. His foot, for God’s sake, what, had he kicked something? He lashed out viciously at a loose cobblestone and sent it rocketing through a crowd of geese, who set up a huge cackle and lunged at him, hissing and beating at his shins with their wings.

Feathers and goose shit flew wide, and the crowd scattered in all directions.

“Bastard!” shrieked the goose-girl, and struck at him with her crook, catching him a shrewd thump on the ear. “Devil take you, Schmutziger Bastard!”

This sentiment was echoed by a number of other angry voices, and he veered into an alley, pursued by shouts and honks of agitation.

He rubbed his throbbing ear, lurching into buildings as he passed, oblivious to everything but the one word throbbing ever louder in his head. Bastard.

“Bastard!” he said out loud, and shouted, “Bastard, bastard, bastard!!” at the top of his lungs, hammering at the brick wall next to him with a clenched fist.

“Who’s a bastard?” said a curious voice behind him. He swung round to see a young woman looking at him with some interest. Her eyes moved slowly down his frame, taking note of the heaving chest, the bloodstains on the facings of his uniform coat and green smears of goose shit on his breeches, reached his silver buckled shoes, and returned to his face with more interest.

“I am,” he said, hoarse and bitter.

“Oh, really?” She left the shelter of the doorway in which she’d been standing, and came across the alley to stand right in front of him. She was tall and slim, and had a very fine pair of high young breasts—which were clearly visible under the thin muslin of her shift, because while she had a silk petticoat, she wore neither stays nor bodice. No cap, either—her hair fell loose over her shoulders. A whore.

“I’m partial to bastards, myself,” she said, and touched him lightly on the arm. “What kind of bastard are you? A wicked one? An evil one?”

“A sorry one,” he said, and scowled when she laughed. She saw the scowl, but didn’t pull back.

“Come in,” she said, and took his hand. “You look as though you could do with a drink.” He saw her glance at his knuckles, burst and bleeding, and she caught her lower lip behind small white teeth. She didn’t seem afraid, though, and he found himself drawn unprotesting into the shadowed doorway after her.

What did it matter? he thought, with a sudden savage weariness. What did anything matter?

IT WASN’T YET MIDDAY, and the only voices in the house were the distant chitter of women. No one was visible in the parlor as they passed, and no one appeared as she led him up a foot-marked staircase to her room. It gave him an odd feeling, as though he might be invisible. He found the notion a comfort; he couldn’t bear himself.

She went in before him and threw open the shutters. He wanted to tell her to close them; he felt wretchedly exposed in the flood of sunlight. But it was summer; the room was hot and airless, and he was already sweating heavily. Air swirled in, heavy with the odor of tree sap, and the sun glowed briefly on the smooth top of her head, like the gloss on a fresh conker. She turned and smiled at him.

“First things first,” she announced briskly. “Throw off your coat and waistcoat before you suffocate.” Not waiting to see whether he would take this suggestion, she turned to reach for the basin and ewer. She filled the basin and stepped back, motioning him toward the wash-stand, where a towel and a much-used sliver of soap stood on worn wood.

“I’ll fetch us a drink, shall I?” And with that, she was gone, bare feet pattering busily down the stairs.

Mechanically, he began to undress. He blinked stupidly at the basin, but then recalled that in the better sort of house, sometimes a man was required to wash his parts first. He’d encountered the custom once before, but on that occasion, the whore had performed the ablution for him—plying the soap to such effect that the first encounter had ended right there in the washbasin.

The memory made the blood flame up in his face again, and he ripped at his flies, popping off a button. He was still throbbing all over, but the sensation was becoming more centralized.

His hands were unsteady, and he cursed under his breath, reminded by the broken skin on his knuckles of his unceremonious exit from his father’s—no, not his bloody father’s house. Lord John’s.

“You bloody bastard!” he said under his breath. “You knew, you knew all along!” That infuriated him almost more than the horrifying revelation of his own paternity—that his stepfather, whom he’d loved, whom he’d trusted more than anyone on earth—that Lord John bloody Grey had lied to him his whole life!

Everyone had lied to him.

Everyone.

He felt suddenly as though he’d broken through a crust of frozen snow and plunged straight down into an unsuspected river beneath. Swept away into black breathlessness beneath the ice, helpless, voiceless, a feral chill clawing at his heart.

There was a small sound behind him and he whirled by instinct, aware only when he saw the young whore’s appalled face that he was weeping savagely, tears running down his own face, and his wet, half-hard cock flopping out of his breeches.

“Go away,” he croaked, making a frantic effort to tuck himself away.

She didn’t go away, but came toward him, decanter in one hand and a pair of pewter cups in the other.

“Are you all right?” she asked, eyeing him sideways. “Here, let me pour you a drink. You can tell me all about it.”

“No!”

She came on toward him, but more slowly. Through his swimming eyes he saw the twitch of her mouth as she saw his cock.

“I meant the water for your poor hands,” she said, clearly trying not to laugh. “I will say as you’re a real gentleman, though.”

“I’m not!”

She blinked.

“Is it an insult to call you a gentleman?”

Overcome with fury at the word, he lashed out blindly, knocking the decanter from her hand. It burst in a spray of glass and cheap wine, and she cried out as the red soaked through her petticoat.

“You bastard!” she shrieked, and drawing back her arm, threw the cups at his head. She didn’t hit him, and they clanged and rolled away across the floor. She was turning toward the door, crying out, “Ned! Ned!” when he lunged and caught her.

He only wanted to stop her shrieking, stop her bringing up whatever male enforcement the house employed. He got a hand on her mouth, yanking her back from the door, grappling one-handed to try to control her flailing arms.

“I’m sorry, I’m sorry!” he kept saying. “I didn’t mean—I don’t mean—oh, bloody hell!” She caught him abruptly in the nose with her elbow and he dropped her, backing away with a hand to his face, blood dripping through his fingers.

Her face was marked with red where he’d held her, and her eyes were wild. She backed away, scrubbing at her mouth with the back of her hand.

“Get … out!” she gasped.

He didn’t need telling twice. He rushed past her, shouldered his way past a burly man charging up the stairs, and ran down the alley, realizing only when he reached the street that he was in his shirtsleeves, having left coat and waistcoat behind, and his breeches were undone.

“Ellesmere!” said an appalled voice nearby. He looked up in horror, to find himself the cynosure of several English officers, including Alexander Lindsay, Earl Balcarres.

“Good Christ, Ellesmere, what happened?” Sandy was by way of being a friend, and was already pulling a voluminous, snowy handkerchief from his sleeve. He clapped this to William’s nose, pinching his nostrils and insisting that he put his head back.

“Have you been set upon and robbed?” one of the others demanded. “God! This filthy place!”

He felt at once comforted by their company—and hideously embarrassed by it. He was not one of them; not any longer.

“Was it? Was it robbery?” another said, glaring round eagerly. “We’ll find the bastards who did it, ’pon my honor we will! We’ll get your property back and teach whoever did it a lesson!”

Blood was running down the back of his throat, harsh and iron-tasting, and he coughed, but did his best to nod and shrug simultaneously. He had been robbed. But no one was ever going to give him back what he’d lost today.

Meanwhile, outside Philadelphia, Lord John and Jamie continue an Interesting Conversation …

HE’D BEEN QUITE RESIGNED TO DYING; HAD EXPECTED IT from the moment that he’d blurted out, “I have had carnal knowledge of your wife.” The only question in his mind had been whether Fraser would shoot him, stab him, or eviscerate him with his bare hands.

To have the injured husband regard him calmly and say merely, “Oh? Why?” was not merely unexpected, but … infamous. Absolutely infamous.

“Why?” John Grey repeated, incredulous. “Did you say ‘why’?”

“I did. And I should appreciate an answer.”

Now that Grey had both eyes open, he could see that Fraser’s outward calm was not quite so impervious as he’d first supposed. There was a pulse beating in Fraser’s temple, and he’d shifted his weight a little, like a man might do in the vicinity of a tavern brawl, not quite ready to commit violence, but readying himself to meet it. Perversely, Grey found this sight steadying.

“What do you bloody mean, ‘why’?” he said, suddenly irritated. “And why aren’t you fucking dead?”

“I often wonder that myself,” Fraser replied politely. “I take it ye thought I was?”

“Yes, and so did your wife! Do you have the faintest idea what the knowledge of your death did to her?”

The dark blue eyes narrowed just a trifle.

“Are ye implying that the news of my death deranged her to such an extent that she lost her reason and took ye to her bed by force? Because,” he went on, neatly cutting off Grey’s heated reply, “unless I’ve been seriously misled regarding your own nature, it would take substantial force to compel ye to any such action. Or am I wrong?”

The eyes stayed narrow. Grey stared back at them. Then he closed his own eyes briefly and rubbed both hands hard over his face, like a man waking from a nightmare. He dropped his hands and opened his eyes again.

“You are not misled,” he said through clenched teeth. “And you are wrong.”

Fraser’s ruddy eyebrows shot up—in genuine astonishment, he thought.

“Ye went to her because—from desire?” His voice rose, too. “And she let ye? I dinna believe it.”

The color was creeping up Fraser’s tanned neck, vivid as a climbing rose. Grey had seen that happen before, and decided recklessly that the best—the only—defense was to lose his own temper first. It was a relief.

“We thought you were dead, you bloody arsehole!” he said, furious. “Both of us! Dead! And we—we—took too much to drink one night—very much too much … we spoke of you … and … Damn you, neither one of us was making love to the other—we were fucking you!”

Fraser’s face went abruptly blank and his jaw dropped. Grey enjoyed one split-second of satisfaction at the sight, before a massive fist came up hard beneath his ribs and he hurtled backward, staggered a few steps further, and fell. He lay in the leaves, completely winded, mouth opening and closing like an automaton’s.

All right, then, he thought dimly. Bare hands it is.

The hands wrapped themselves in his shirt and jerked him to his feet. He managed to stand, and a wisp of air seeped into his lungs. Fraser’s face was an inch from his. Fraser was in fact so close that he couldn’t see the man’s expression—only a close-up view of two bloodshot blue eyes, both of them berserk. That was enough. He felt quite calm now. It wouldn’t take long.

“You tell me exactly what happened, ye filthy wee pervert,” Fraser whispered, his breath hot on Grey’s face and smelling of ale. He shook Grey slightly. “Every word. Every motion. Everything.”

Grey got just enough breath to answer.

“No,” he said definitely. “Go ahead and kill me.”

Kidnapped and imprisoned in a hydroelectric maintenance tunnel under a dam, Jem rides the workers’ train toward whatever awaits him in the dark …

HE MUST BE GETTING NEAR THE END OF THE TUNNEL. JEM could tell by the way the air pushed back against his face. All he could see was the little red light on the train’s dashboard—did you call it a dashboard on a train? he wondered. He didn’t want to stop, because that meant he’d have to get out of the train, into the dark. But the train was running out of track, so there wasn’t much else he could do.

He pulled back a little bit on the lever that made the train go, and it slowed down. More. Just a little more, and the lever clicked into a kind of slot and the train stopped with a little jerk that made him stumble and grab the edge of the cab.

An electric train didn’t make any engine noise, but the wheels rattled on the track and the train made squeaks and clunks as it moved. When it stopped, the noise stopped too. It was really quiet.

“Hey!” he said out loud, because he didn’t want to listen to his heart beating. The sound echoed, and he looked up, startled. Mum had said the tunnel was really high, more than thirty feet, but he’d forgot that. The idea that there was a lot of empty space hanging over him that he couldn’t see bothered him a lot. He swallowed, and stepped out of the tiny engine, holding on to the frame with one hand.

“Hey!” he shouted at the invisible ceiling. “Are there any bats up there?”

Silence. He’d kind of been hoping there were bats. He wasn’t afraid of them—there were bats in the old broch, and he liked to sit and watch them come out to hunt in the summer evenings. But he was alone. Except for the dark.

His hands were sweating. He let go of the metal cab and scrubbed both hands on his jeans. Now he could hear himself breathing, too.

“Crap,” he whispered under his breath. That made him feel better, so he said it again. Maybe he ought to be praying instead, but he didn’t feel like that, not yet.

There was a door, Mum said. At the end of the tunnel. It led into the service chamber, where the big turbines could be lifted up from the dam if they needed fixing. Would the door be locked?

Suddenly he realized that he’d stepped away from the train and he didn’t know whether he was facing the end of the tunnel or back the way he’d come. In a panic, he blundered to and fro, hands out, looking for the train. He tripped over part of the track and fell sprawling. He lay there for a second saying, “Crap-crap-crap-crap-crap!” because he’d skinned both knees and the palm of his hand, but he was OK, really, and now he knew where the track was, so he could follow it and not get lost.

He got up, wiped his nose, and shuffled slowly along, kicking the track every few steps to be sure he stayed with it. He thought he was in front of where the train had stopped, so it didn’t really matter which way he was going—either he’d find the train or he’d find the end of the tunnel. And then the door. If it was locked, maybe—

Something like an electric shock ran right through him. He gasped and fell over backward. The only thing in his mind was the idea that somebody had hit him with a light saber like Luke Skywalker’s, and for a minute, he thought maybe whoever it was had cut off his head.

He couldn’t feel his body, and could see in his mind his body lying bleeding in the dark and his head sitting right there on the train tracks in the dark, not being able to see his body and not even knowing it wasn’t attached anymore. He made a breathless kind of a noise that was trying to be a scream, but it made his stomach move and he felt that, he felt it, and suddenly he felt a lot more like praying.

“Gratia … Deo!” he managed to gasp. It was what Grandda said when he talked about a fight or killing something and this wasn’t quite that sort of thing, but it seemed like a good thing to say anyway.

Now he could feel all of himself again, but he sat up and grabbed his neck, just to be sure his head was still on. His skin was jumping in the weirdest way. Like a horse’s does when a horse-fly bites it, but all over. He swallowed and tasted sugared silver and he gasped again, because now he knew what had hit him. Sort of.

This wasn’t quite like it had been, when they’d all walked into the rocks on Ocracoke. One minute, he’d been in his father’s arms and the next minute it was like he was scattered everywhere in little wiggly pieces like the spilled quicksilver in Grannie’s surgery. Then he was back together again and Da was still holding him tight enough to squeeze his breath out, and he could hear Da sobbing and that scared him and he had a funny taste in his mouth and little pieces of him were still wiggling around trying to get away but they were trapped inside his skin.…

Yeah. That was what was making his skin jump now, and he breathed easier, knowing what it was. That was OK, then, he was OK, it would stop.

It was stopping already, the twitchy feeling going away. He still felt a little shaky, but he stood up. Careful, because he didn’t know where it was.

Wait … he did know. He knew exactly.

“That’s weird,” he said out loud without really noticing, because he wasn’t scared by the dark anymore, it wasn’t important.

He couldn’t really see it, not with his eyes, not exactly. He squinted, trying to think how he was seeing it, but there wasn’t a word for what he was doing. Kind of like hearing or smelling or touching, but not really any of those.

But he knew where it was. It was right there, a kind of … shiver … in the air, and when he stared at it, he had a feeling in the back of his mind like really pretty sparkly things, like sun on the sea and the way a candle flame looked when it shone through a ruby, but he knew he wasn’t really seeing anything like that.

It went all the way across the tunnel, and up to the high roof, too, he could tell. But it wasn’t thick at all, it was thin as air.

He guessed that was why it hadn’t swallowed him like the thing in the rocks on Ocracoke had. At least … he thought it hadn’t, and for an instant, worried that maybe he’d gone sometime else. But he didn’t think so. The tunnel felt just the same, and so did he, now his skin had stopped jumping. When they’d done it, on Ocracoke, he’d known right away it was different.

He stood there for a minute, just looking and thinking, and then shook his head and turned around, feeling with his foot for the track. He wasn’t going back through that, no matter what. He’d just have to hope the door wasn’t locked.